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Αθήνα, σήµερα στις 17 Ιανουαρίου 2018, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.14’, συνήλθε στην Αίθουσα της Γερουσίας η Βουλή σε
ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία του Η’ Αντιπρο-
έδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΜΜΕΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 15-1-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΝΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Δευτέρας
15 Ιανουαρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ρυθµίσεις για την εφαρµογή των Διαρθρωτικών
Μεταρρυθµίσεων του Προγράµµατος οικονοµικής Προσαρµογής
και άλλες διατάξεις».)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ευχηθώ «χρόνια
πολλά» στους Αντώνηδες και στις Αντωνίες! 

Γιορτάζουν, επίσης, και οι Θεοδόσηδες σήµερα, απ’ ότι µε ενη-
µέρωσαν. Χρόνια πολλά σε όλους τους εορτάζοντες!

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 18 Ιανουαρίου 2018. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 821/15-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σάµου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Δηµητρίου
Σεβαστάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε
θέµα: «Έγκριση προτάσεων, πορεία χρηµατοδοτήσεων, χρονο-
διάγραµµα εργασιών για τα νέα έργα συντήρησης, αποκατάστα-
σης και ανάδειξης πολιτισµικών µνηµείων στο Νοµό Σάµου.
Σχεδιασµός βιώσιµης αξιοποίησης».

2. Η µε αριθµό 846/16-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κιλκίς της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Γεωργαντά προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Προβλήµατα στη λειτουργία
του Τµήµατος Συνοριακής Φύλαξης (Τ.Σ.Φ.) Παιονίας».

3. Η µε αριθµό 823/15-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ. – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Να
απεγκλωβιστούν χιλιάδες υπό συνταξιοδότηση συµπολίτες µας,
ασφαλισµένοι του ΟΑΕΕ και του ΟΓΑ, οι οποίοι σήµερα είναι
χωρίς εισόδηµα και χωρίς σύνταξη».

4. Η µε αριθµό 850/16-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Οι
απαράδεκτες και απρόκλητες επιθέσεις ΝΑΤΟϊκών στρατιωτών
προς Χανιώτες πολίτες το βράδυ της 17ης Νοεµβρίου 2017».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 847/16-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Ανοµ-
βρία και ελλείψεις στις υποδοµές άρδευσης µειώνουν δραµατικά
το εισόδηµα των ελαιοκαλλιεργητών».

2. Η µε αριθµό 782/10-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ.
Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς την Υπουργό Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης, µε θέµα: «Πότε θα εφαρµοστεί η ψηφιακή υπο-
γραφή;». 

3. Η µε αριθµό 822/15-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρ-
τητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη (Χάρη) Θεοχάρη προς
τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Οικονοµική
Κατάρρευση των Οδικών Συγκοινωνιών Α.Ε.».

4. Η µε αριθµό 773/9-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ
Συντυχάκη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Απόλυση εργαζόµενης,
µέλους του ΔΣ του “Συνδικάτου Γάλακτος – Τροφίµων και Ποτών
Ν. Ηρακλείου” από την εταιρεία “Σαβοϊδάκης Α.Ε.”».

5. Η µε αριθµό 774/9-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µε θέµα: «Να σταµατήσει η τροµο-
κρατία και οι διώξεις των εργαζοµένων στα σουπερµάρκετ “ΚΑ-
ΡΥΠΙΔΗΣ”, να διασφαλιστεί το δικαίωµά τους στη δουλειά και να
καταβληθούν τα δεδουλευµένα τους».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια
διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Ενεργειακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
στις 8 Ιανουαρίου 2018 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε µία συ-
νεδρίαση ενιαία επί της αρχής, των άρθρων και των τροπολο-
γιών. Το Σώµα συµφωνεί;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Συνεπώς το Σώµα συ-

νεφώνησε.
Τον λόγο έχει η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αναστασία Γκαρά

για δεκαπέντε λεπτά. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’
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µε τίτλο «Ενεργειακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις» του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας αποτελεί ένα σύγ-
χρονο εργαλείο παραγωγής και καινοτοµίας στα πλαίσια ενός
νέου παραγωγικού µοντέλου, µε ιδιαίτερα πολιτικά και κοινωνικά
χαρακτηριστικά, εισάγοντας καινοτόµες λογικές και πρακτικές
στην παραγωγή και αξιοποίηση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας. 

Αξίζει να σηµειωθεί ότι σε ένα περιβάλλον διεθνούς ανησυχίας
για την κλιµατική αλλαγή και ενθάρρυνσης για την αξιοποίηση
εναλλακτικών µορφών ενέργειας, η χώρα µας έχει καθυστερήσει,
παρά τον πλούτο ανανεώσιµων πηγών που έχει. 

Κατά καιρούς, από αποσπασµατικές παρεµβάσεις των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων, εµφανίζονταν ευκαιρίες στις Ανανεώ-
σιµες Πηγές Ενέργειας, ευκαιρίες για γρήγορα έσοδα χωρίς
παραγωγή προϊόντος. Δυστυχώς παρατηρήσαµε φαινόµενα επι-
βάρυνσης του περιβάλλοντος και εντάσεων µε τις τοπικές κοι-
νωνίες, αεριτζίδικες επιχειρηµατικές δράσεις και επενδυτικά
σχέδια, που συχνά, όµως, ναυαγούσαν. Σε καµµία περίπτωση,
ωστόσο, δεν ενίσχυαν τον συντελεστή εργασίας και του εθνικού
µας προϊόντος. 

Για τη δική µας πολιτική, η ενέργεια και το περιβάλλον συνι-
στούν βασικούς πυλώνες ανάπτυξης -της δίκαιης και µακρό-
πνοης ανάπτυξης- και διαπερνούν κάθε πτυχή της κοινωνικής
ζωής και επενδυτικής, παραγωγικής δραστηριότητες, αν και για
αρκετές δεκαετίες -ακόµη και σήµερα- από αρκετούς πολιτικούς
ή παραγωγικούς παράγοντες αντιµετωπίζονταν ως τροχοπέδη
στην ανάπτυξη και την κερδοφορία. 

Για εµάς, λοιπόν, οι ανάλογες νοµοθετικές πρωτοβουλίες δεν
ενισχύουν µόνο την αξιοποίηση των νέων τεχνολογιών και της
καινοτοµίας, αλλά η ενέργεια και το περιβάλλον εντάσσονται στη
διαµόρφωση ενός νέου, διαφορετικού µοντέλου παραγωγικής
ανασυγκρότησης, αναγκαίου για την ανάταξη της χώρας σε
όλους τους τοµείς. 

Και αυτό το µοντέλο έχει στην κεντρική του ιδέα, στο DNA του,
τα ζητήµατα και τις αρχές της βιώσιµης ανάπτυξης, της εργα-
σίας, της προστασίας και του σεβασµού του περιβάλλοντος, της
παραγωγής πραγµατικού προϊόντος, όπως και κερδοφορίας που
θα επιστρέφει στα υποκείµενα της παραγωγικής δραστηριότη-
τας, σε αντίθεση µε ένα χρεοκοπηµένο µοντέλο που παρασιτεί
εις βάρος της εργασίας και της ποιότητας ζωής των πολιτών. 

Παράλληλα οι έννοιες της κυκλικής οικονοµίας, της συλλογι-
κότητας, της συµµετοχής και της συνεργασίας παίζουν ρόλο στο
νέο παραγωγικό µοντέλο, µε πολλαπλά οφέλη στις εµπλεκόµε-
νες τοπικές κοινωνίες. 

Οµοίως και ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης, αλλά και των
τοπικών κοινωνιών, καθίσταται ως πρωτεύων στο νέο µοντέλο
που εισάγεται, υποστηρίζοντας την τοπικότητα και την αποκέν-
τρωση της παραγωγής και της αξιοποίησης πόρων, ενώ εισάγει
και την έννοια της δηµοκρατίας στην παραγωγική διαδικασία. Άλ-
λωστε η εµπλοκή των τοπικών κοινωνιών αλλάζει το οικονοµικό,
παραγωγικό και κοινωνικό κλίµα, δηµιουργώντας κοινωνικά σύµ-
φωνα για τη βιώσιµη ανάπτυξη.

Και η συµµετοχή των πολιτών καθίσταται αναγκαία αυτή την
εποχή που η χώρα µας γυρίζει σελίδα, αναδεικνύοντας αλυσίδες
παραγωγής, όπου το κέρδος θα επιστρέφει µε πολλαπλές µορ-
φές σε αυτούς που το παράγουν. 

Σηµειώνεται ότι µέχρι και το 2015 έχουν καταγραφεί πάνω από
δύο χιλιάδες ενεργειακές κοινότητες στον ευρωπαϊκό χώρο.
Ωστόσο η Ελλάδα είναι η πρώτη χώρα στην Ευρώπη που θεσµο-
θετεί ένα πλήρες και διαφανές πλαίσιο λειτουργίας των ενεργει-
ακών κοινοτήτων. 

Έτσι, λοιπόν, η αξιοποίηση των ενεργειακών πόρων και η ενερ-
γειακή µετάβαση σε µορφές καθαρής ενέργειας αποτελούν µια
αναγκαιότητα, η οποία παράλληλα δηµιουργεί ένα σηµαντικό πα-
ράθυρο ευκαιρίας για τον εκδηµοκρατισµό του ενεργειακού σχε-
διασµού και την ταυτόχρονη δηµιουργία βιώσιµων θέσεων εργα-
σίας στον ενεργειακό τοµέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι βασικοί άξονες που διέπουν
το εν λόγω σχέδιο νόµου, αλλά και συνολικά τη στρατηγική µας
στον τοµέα αξιοποίησης των ενεργειακών πόρων, είναι η διακυ-
βέρνηση, ο εκδηµοκρατισµός, η ενίσχυση της τοπικότητας, η ενί-
σχυση συνεργειών και συµπράξεων. 

Επισηµαίνεται ότι στο πλαίσιο αυτό, η διασφάλιση της ισότη-
τας µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων είναι καίριας σηµασίας
ώστε όλοι να έχουν ίσο δικαίωµα στη λήψη αποφάσεων µέσα
στην ενεργειακή κοινότητα. Ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο προβλέ-
πεται σε κάθε µέλος να αντιστοιχεί µια και µόνο ψήφος, ανεξαρ-
τήτως του συνεταιριστικού µεριδίου που αυτό κατέχει. Το όφε-
λος που µπορεί να προκύψει µέσω αυτών των συµπράξεων, δεν
περιορίζεται στο όφελος των συµβαλλόµενων, αλλά επεκτείνεται
στην τοπική κοινωνία µε τη δηµιουργία βιώσιµων θέσεων εργα-
σίας. 

Οι κεντρικοί στόχοι του νοµοσχεδίου είναι η υποστήριξη της
καινοτοµίας, η βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας, η ενί-
σχυση της διείσδυσης των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και
αυτοπαραγωγής, η αύξηση της τοπικής αποδοχής των έργων
ΑΠΕ, η µείωση του ενεργειακού κόστους για νοικοκυριά και µι-
κροµεσαίες επιχειρήσεις, η ενίσχυση της αλληλέγγυας και κοι-
νωνικής οικονοµίας. 

Ιδιαίτερα σηµαντικό είναι ότι το παρόν σχέδιο νόµου λαµβάνει
ιδιαιτέρως υπ’ όψιν του µια πολύ βασική ιδιαιτερότητα της χώ-
ρας, την έντονη νησιωτικότητα. Η ενεργειακή νησιωτικότητα ανα-
δεικνύεται κυρίως µέσω της απουσίας διασύνδεσης µε το ηπει-
ρωτικό σύστηµα και της αυτονοµίας της λειτουργίας των
συστηµάτων παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας. Τα νησιά αυτά
δεν έχουν διασυνδεθεί µέχρι σήµερα µε το ηπειρωτικό ηλεκτρικό
σύστηµα λόγω κυρίως τεχνικών και τεχνολογικών δυσκολιών, πο-
λιτικής υποτίµησης, αλλά και λόγω οικονοµικών δυσκολιών,
καθώς οι διασυνδέσεις είναι έργα µεγάλης έντασης κεφαλαίου.
Στα περισσότερα νησιά το κόστος για την κάλυψη των ενεργει-
ακών αναγκών λαµβάνει πολύ υψηλές τιµές. 

Ταυτόχρονα, όµως, κοινό χαρακτηριστικό των περισσότερων
από τα νησιά του Αιγαίου είναι το µεγάλο αιολικό και ηλιακό δυ-
ναµικό, ενώ σε µερικά νησιά υπάρχει και αξιόλογο γεωθερµικό
δυναµικό. 

Είναι πολιτική βούληση τα νησιά αυτά να απεξαρτηθούν από
τα ορυκτά καύσιµα, αλλά και να συνεισφέρουν στην επίτευξη των
εθνικών στόχων µέσω της υλοποίησης νέων µονάδων ηλεκτρο-
παραγωγής από ΑΠΕ. 

Γι’ αυτούς τους λόγους το παρόν σχέδιο νόµου εισάγει ειδικές
προβλέψεις και προνόµια όσον αφορά σε ενεργειακές κοινότη-
τες που εδρεύουν σε νησιά, κυρίως µε µικρό πληθυσµό. 

Τι είναι, όµως, οι ενεργειακές κοινότητες; Σύµφωνα µε τον τυ-
πικό ορισµό ως ενεργειακές κοινότητες νοούνται οι αστικοί συ-
νεταιρισµοί µε αποκλειστικό σκοπό την προώθηση της κοινωνι-
κής και αλληλέγγυας οικονοµίας και καινοτοµίας στον ενεργει-
ακό τοµέα, την αντιµετώπιση της ενεργειακής ένδειας και την πα-
ραγωγή της ενεργειακής αειφορίας, την παραγωγή, αποθήκευση
και ιδιοκατανάλωση, διανοµή και προµήθεια ενέργειας, την ενί-
σχυση της ενεργειακής αυτάρκειας και ασφάλειας σε νησιωτι-
κούς δήµους, καθώς και τη βελτίωση της ενεργειακής αποδο-
τικότητας στην τελική χρήση σε τοπικό, αλλά και περιφερειακό
επίπεδο.

Ειδικότερα οι ενεργειακές κοινότητες έχουν δικαίωµα να
ασκούν τις κάτωθι δραστηριότητες: Παραγωγή, αποθήκευση,
ιδιο- κατανάλωση ή πώληση ηλεκτρικής, θερµικής ή ψυκτικής
ενέργειας από σταθµούς ΑΠΕ και ΣΗΘΥΑ, παραγωγή, διανοµή
και προµήθεια θερµικής ή ψυκτικής ενέργειας, προµήθεια ηλε-
κτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου προς τελικούς πελάτες, δια-
χείριση πρώτης ύλης για την παραγωγή ενέργειας από βιοµάζα
ή βιορευστά ή βιοαέριο, προµήθεια για τα µέλη ενεργειακών
προϊόντων, ηλεκτροκίνητων οχηµάτων και οχηµάτων εναλλακτι-
κών καυσίµων, ανάπτυξη, διαχείριση και εκµετάλλευση υποδο-
µών εναλλακτικών καυσίµων και οχηµάτων εναλλακτικών καυσί-
µων, εγκατάσταση και λειτουργία µονάδων αφαλάτωσης νερού
µε χρήση ΑΠΕ εντός της περιφέρειας που βρίσκεται η έδρα της
ενεργειακής κοινότητας.

Ακόµη δυνητικά µπορούν να ασκούν: Διαχείριση ή συµµετοχή
σε προγράµµατα χρηµατοδοτούµενα από εθνικούς πόρους ή πό-
ρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παροχή συµβουλών για τη δια-
χείριση ή συµµετοχή των µελών της σε προγράµµατα χρηµατο-
δοτούµενα, παροχή ενεργειακών υπηρεσιών, ενηµέρωση, εκπαί-
δευση και ευαισθητοποίηση σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο
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για θέµατα ενεργειακής αειφορίας και κυρίως δράσεις για την
αντιµετώπιση της ενεργειακής ένδειας σε ευάλωτους καταναλω-
τές ή πολίτες κάτω από τα όρια της φτώχειας, ανεξάρτητα αν
είναι µέλη της ενεργειακής κοινότητας. Ενδεικτικά αναφέρω τα
εξής: Παροχή ή συµψηφισµός ενέργειας, ενεργειακή αναβάθ-
µιση κατοικιών ή άλλα µέτρα που µειώνουν την κατανάλωση της
ενέργειας στις κατοικίες των πολιτών αυτών. 

Αναµένεται ότι το αποτέλεσµα των ενεργειακών κοινοτήτων θα
είναι η µείωση του ενεργειακού κόστους των µικρών και των µε-
σαίων επιχειρήσεων, η δυνατότητα στους ιδιώτες να περιορίσουν
δραστικά τους λογαριασµούς του ρεύµατος τους, η περαιτέρω
διείσδυση των ΑΠΕ, καθώς και η αξιοποίηση των διαθέσιµων ερ-
γαλείων της ενεργειακής αγοράς, όπως net metering, virtual net
metering και οι έξυπνοι µετρητές.

Προχωρώντας τώρα στην πιο λεπτοµερή ανάλυση των διατά-
ξεων, η ενεργειακή κοινότητα ορίζεται, όπως προείπαµε, ως ένας
αστικός συνεταιρισµός, µε στόχο την προώθηση της κοινωνικής
και αλληλέγγυας οικονοµίας και καινοτοµίας στον ενεργειακό
τοµέα.

Ορίζεται ο ν.1667/1989 για τους αστικούς συνεταιρισµούς ως
το νοµικό πλαίσιο που διέπει συµπληρωµατικά τις ενεργειακές
κοινότητες.

Ακολούθως καθορίζονται τα πρόσωπα και οι φορείς που έχουν
δικαίωµα συµµετοχής στις ενεργειακές κοινότητες, ο ελάχιστος
αριθµός των µελών µιας κοινότητας, καθώς και οι προϋποθέσεις
που θα πρέπει να πληρούν τα εν λόγω µέλη.

Συγκεκριµένα στις ενεργειακές κοινότητες δικαίωµα συµµετο-
χής έχουν φυσικά πρόσωπα µε πλήρη δικαιοπρακτική ικανότητα,
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου, ΟΤΑ Α’ βαθµού της ίδιας περιφερειακής ενότητας εντός
της οποίας βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοινότητας, οι επι-
χειρήσεις αυτών και ΟΤΑ Β’ βαθµού, εντός των διοικητικών ορίων
των οποίων βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοινότητας.

Ο ελάχιστος αριθµός µελών των ενεργειακών κοινοτήτων είναι
πέντε στην περίπτωση που τα µέλη είναι νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου εκτός των ΟΤΑ ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου
ή φυσικά πρόσωπα, δύο στην περίπτωση ΟΤΑ Α’ βαθµού νησιω-
τικών περιοχών µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό κα-
τοίκους, σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή, τρία στην περί-
πτωση που τα µέλη είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού
δικαίου ή φυσικά πρόσωπα, εκ των οποίων τα δύο τουλάχιστον
είναι ΟΤΑ.

Επίσης ορίζονται τα κριτήρια εντοπιότητας τουλάχιστον του
51% των µελών, καθώς αυτά θα πρέπει να σχετίζονται µε τον
τόπο στον οποίο βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοινότητας,
ώστε οι τοπικές κοινότητες να είναι αυτές που θα απολαµβάνουν
στο τέλος τα οφέλη.

Σηµειώνεται, επίσης, πως τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου και οι ΟΤΑ, Α’ και Β’ βαθµού, µπορούν να συµµετέχουν σε
περισσότερες από µία ενεργειακές κοινότητες.

Το στοιχείο της τοπικότητας και της συµµετοχής των τοπικών
κοινωνιών στη διαδικασία παραγωγής και διαχείρισης των ενερ-
γειακών πόρων συνιστά πρωτεύουσα αρχή για την εν λόγω νο-
µοθετική πρωτοβουλία και γι’ αυτό είναι έντονο το στοιχείο της
εντοπιότητας.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η πρόβλεψη οικονοµικών κινήτρων
για τις ενεργειακές κοινότητες, αποδεικνύοντας έµπρακτα την
πολιτική κατεύθυνση στήριξης των συνεταιριστικών σχηµάτων,
όπως συµβαίνει και µε τις ΚΟΙΝΣΕΠ, τις οµάδες παραγωγών ή
τους αγροτικούς συνεταιρισµούς.

Τα µέτρα στήριξης αφορούν κυρίως την ανάπτυξη σταθµών
παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ, καθώς η αξιοποίηση
του εγχώριου δυναµικού ΑΠΕ αποτελεί κεντρικό εθνικό ενεργει-
ακό στόχο, αφού συµβάλλει στη διαφοροποίηση του εθνικού
ενεργειακού µίγµατος, στην ασφάλεια του ενεργειακού εφοδια-
σµού και στην αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, ενώ ταυτό-
χρονα ενισχύει και την ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας.

Στα µέτρα που προβλέπονται, περιλαµβάνονται µεταξύ άλλων
τα εξής: Η ένταξη στα χρηµατοδοτικά εργαλεία από εθνικούς ή
ευρωπαϊκούς πόρους, απαλλαγή από το ετήσιο τέλος άδειας πα-
ραγωγής ενέργειας, µειωµένες εγγυητικές επιστολές και πολλά

άλλα.
Όσον αφορά τώρα τις συνεταιριστικές µερίδες, για όλες τις

ενεργειακές κοινότητες, ισχύει ότι, πέραν της υποχρεωτικής συ-
νεταιριστικής µερίδας, κάθε µέλος µπορεί να κατέχει και µία ή
περισσότερες προαιρετικές συνεταιριστικές µερίδες.

Ωστόσο για να αποφευχθούν τάσεις συγκεντροποίησης, έχει
οριστεί ανώτατο όριο συµµετοχής 20% στο συνεταιριστικό κε-
φάλαιο που µπορεί να αποκτήσει κάθε µέλος, µε µόνη εξαίρεση
τους ΟΤΑ, που µπορούν να συµµετέχουν στο συνεταιριστικό κε-
φάλαιο µε ανώτατο όριο το 40%, καθώς και µε ανώτατο όριο
συµµετοχής το 50% για τους ΟΤΑ Α’ βαθµού νησιωτικών περιο-
χών µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό κατοίκους. Προ-
βλέπεται πως µεταβίβαση συνεταιριστικής µερίδας σε µέλος ή
σε τρίτο πρόσωπο γίνεται µόνο ύστερα από συναίνεση του διοι-
κητικού συµβούλιου.

Σαφώς στο σχέδιο νόµου περιλαµβάνονται αναλυτικά ο τρό-
πος σύστασης των ενεργειακών κοινοτήτων, ο τύπος και το ελά-
χιστο περιεχόµενο του καταστατικού τους και ρυθµίζονται
θέµατα λύσης, συγχώνευσης ή µετατροπής των κοινοτήτων ανά-
λογα µε την περίπτωση.

Θα ήθελα, όµως, να υπογραµµίσω πως οι ενεργειακές κοινό-
τητες δεν έχουν κερδοσκοπικό χαρακτήρα, καθώς η διάθεση των
κερδών παραµένει στην κοινότητα υπό µορφή αποθεµατικού και
η γενική συνέλευση ορίζει τους τρόπους κατανοµής τους. Στις
µοναδικές περιπτώσεις όπου τα αποθεµατικά διανέµονται στα
µέλη της κοινότητας, θα πρέπει να συντρέχουν οι εξής περιπτώ-
σεις: Τα µέλη της κοινότητας να είναι τουλάχιστον δεκαπέντε ή
δέκα προκειµένου για ενεργειακές κοινότητες µε έδρα σε νησιω-
τικό δήµο, καθώς και εάν το 50% συν ένα εξ αυτών είναι φυσικά
πρόσωπα.

Με τις διατάξεις του άρθρου 10 παρέχεται η δυνατότητα δη-
µιουργίας ενώσεων συνεταιρισµών, οι οποίοι µπορούν να συστή-
σουν µία οµοσπονδία. Τουλάχιστον πέντε ενεργειακές κοινότη-
τες µε έδρα στην ίδια περιφέρεια µπορούν να συστήσουν ένωση
ενεργειακών συνεταιρισµών, µε σκοπό τον συντονισµό και την
προώθηση των δραστηριοτήτων τους, ενώ οι ενώσεις ενεργει-
ακών συνεταιρισµών όλης της χώρας δύνανται επιπλέον να συ-
στήσουν οµοσπονδία ενεργειακών συνεταιρισµών, µε σκοπό τον
συντονισµό και την καλύτερη εκπροσώπηση του ενεργειακού συ-
νεταιριστικού κινήµατος της χώρας. 

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ανα-
φέρω πως οι ενεργειακές κοινότητες έχουν ένα µεγάλο εύρος
εφαρµογής, από οικιακή χρήση σε ιδιοκτήτες ή ενοίκους µίας
πολυκατοικίας, για παράδειγµα, έως και επιχειρηµατική χρήση
και δράση, αποδεικνύοντας ότι η συγκεκριµένη νοµοθετική πρω-
τοβουλία είναι προσιτή σε όλους τους πολίτες και αφορά σε κα-
θηµερινές χρήσεις και πολλαπλούς τοµείς δραστηριοποίησης
των τοπικών κοινωνιών. 

Φανερώνεται, επίσης, το τεράστιο πεδίο εφαρµογής του προ-
τεινόµενου νόµου, η άµεση εµπλοκή των πολιτών, των επιχειρή-
σεων, των δήµων σε διαφανή, συµµετοχικά, αλλά και δηµοκρα-
τικά σχήµατα. Ενισχύεται η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας -
το οποίο είναι και σηµαντικό- η αγορά του κατασκευαστικού κλά-
δου, η ενασχόληση επιστηµόνων και η χρήση νέων τεχνολογιών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, φανερώνεται και η στόχευσή µας στον σχεδιασµό και

την ενίσχυση ενός διαφορετικού παραγωγικού µοντέλου στη
χώρα µας. 

Από την ευρεία συζήτηση µε τους εµπλεκόµενους φορείς στη
Βουλή, αλλά και µε τοπικούς φορείς και πολίτες, αντιλαµβανό-
µαστε το µεγάλο ενδιαφέρον που υπάρχει για τη σύσταση ενερ-
γειακών κοινοτήτων και τις ωφέλειες που µπορούν να έχουν
κυρίως στις τοπικές κοινωνίες στο πλαίσιο της προστασίας του
περιβάλλοντος, ανάπτυξης της τεχνολογίας και παραγωγής και
εξοικονόµησης ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΣΥΡΙΖΑ µετά από τρία περί-
που δύσκολα χρόνια διακυβέρνησης, µε αρκετά εµπόδια, τρικλο-
ποδιές, αµφισβητήσεις, κατάφερε όχι µόνο να πιάσει τους στό-
χους που τέθηκαν, προκειµένου να βγει η χώρα από την κρίση
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και από το καθεστώς των µνηµονίων, αλλά και να αναλάβει πρω-
τοβουλίες προκειµένου να µειωθούν τα ποσοστά ανεργίας, να
προστατεύσει και να ενισχύσει τα πιο αδύναµα στρώµατα της
κοινωνίας. Δούλεψε σε µια κατεύθυνση αναπροσαρµογής των
χρηµατοδοτικών εργαλείων, έκοψε τη σπατάλη και τις µίζες των
προηγούµενων κυβερνήσεων, µείωσε τη γραφειοκρατία και δι-
ευκόλυνε τις διαδικασίες δραστηριοποίησης σε όλο το εύρος της
πολιτείας. 

Παράλληλα, όµως -και είναι ίσως το πιο σηµαντικό- σε πολύ
µικρό χρονικό διάστηµα, µε συλλογική δουλειά, καταφέραµε να
θέσουµε βάσεις και να δηµιουργήσουµε εργαλεία ενός σύγχρο-
νου ευρωπαϊκού ασφαλούς επενδυτικού περιβάλλοντος. 

Η ανάρτηση των δασικών χαρτών, το Κτηµατολόγιο, ο Λατοµι-
κός Κώδικας, η σύσταση εταιρείας σε µία ηµέρα, όπως και ο νό-
µος για τις ενεργειακές κοινότητες όχι µόνο καλύπτουν τα κενά
του παρελθόντος, αλλά ταυτόχρονα µας δίνουν ώθηση προς τα
εµπρός, σε µία εποχή µε σύγχρονη σκέψη, φιλοπεριβαλλοντική,
συνεργατική, δηµιουργική.

Το παρόν σχέδιο νόµου συνιστά ένα πρότυπο, αλλά και πρω-
τότυπο θεσµικό πλαίσιο σε όλη την Ευρώπη, µε ποικίλα οφέλη
για τους πολίτες, την κοινωνία, την οικονοµία και κυρίως το πε-
ριβάλλον. Για αυτό το χαιρετίζω και καλώ όλες και όλους να το
υπερψηφίσουν. 

Ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Γκαρά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι έχει σταλεί επιστολή από τον έως πρότινος Ανε-
ξάρτητο Βουλευτή κ. Γεώργιο - Δηµήτριο Καρρά προς τον Πρό-
εδρο της Βουλής κ. Νικόλαο Βούτση, η οποία αναφέρει τα εξής:
«Αξιότιµε κύριε Πρόεδρε, µε την παρούσα µου επιθυµώ να ενη-
µερώσω ότι από σήµερα εντάσσοµαι ως συνεργαζόµενος στην
Κοινοβουλευτική Οµάδα της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης και
παρακαλώ να αναγνωσθεί κατά την επόµενη συνεδρίαση της
Ολοµέλειας». 

Αναγιγνώσκω, επίσης και την επιστολή από την Πρόεδρο της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ.
Γεννηµατά προς τον κ. Βούτση: «Κύριε Πρόεδρε, σας ενηµερώ-
νω ότι ο Βουλευτής Β’ Περιφέρειας Αθηνών κ. Γεώργιος - Δηµή-
τριος Καρράς εντάσσεται πλέον στην Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ως συνεργαζόµενος Βουλευ-
τής».

Οι προαναφερθείσες επιστολές θα κατατεθούν για τα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται οι προαναφερθείσες επιστολές,
οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Τον λόγο έχει ο ειση-
γητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας για δε-
καπέντε λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο, για το οποίο και κατά τη διάρκεια της επι-
τροπής σάς είχαµε πει ότι κατ’ αρχάς µας βρίσκει σύµφωνους
και η λογική του και ο σκοπός που εξυπηρετεί. Ελπίζουµε, όµως,
επειδή είδαµε ότι χθες το βράδυ καταθέσατε σωρεία τροπολο-
γιών, να µην µας γεµίσετε πάλι µε ένα τσουβάλι τροπολογίες, τις
οποίες δεν θα µπορέσουµε να υπερψηφίσουµε και µε αυτό τον
τρόπο να θολώσει λίγο αυτό το οποίο προσπαθεί να κάνει το
παρόν νοµοσχέδιο.

Πριν ξεκινήσω, όµως, και εισέλθω στην ουσία του νοµοσχε-
δίου, να πω ότι µας χρωστάτε µία απάντηση, κύριε Υπουργέ. Σας
το είπα και την Παρασκευή στην τοποθέτησή µου στην Ολοµέ-
λεια της Βουλής και µάλλον δεν το ακούσατε ή δεν το καταλά-
βατε ή κάνατε ότι δεν το καταλάβατε. Σύµφωνα µε πληροφορίες
και µε ανακοίνωση που και η ίδια η ΔΕΗ έχει προσφέρει στο κοινό
µέσω των ηλεκτρονικών µέσων ενηµέρωσης, πρόκειται να προ-
χωρήσει στην εξαγορά µιας ενεργειακής εταιρείας των Σκοπίων.

Πρόκειται για µια εταιρεία η οποία ουσιαστικά το µόνο που
κάνει είναι να προµηθεύει ηλεκτρική ενέργεια σε εβδοµήντα µε-
γάλους καταναλωτές, κυρίως βιοµηχανικούς. Είναι δηλαδή µια
εταιρεία η οποία έχει µια αµιγώς εµπορική δραστηριότητα. Δεν
έχει κάποια παραγωγική δραστηριότητα. Το βασικό ανταγωνι-
στικό πλεονέκτηµα αυτής της εταιρείας προς το παρόν -µια εται-
ρεία η οποία έχει ξεκινήσει τη δραστηριότητά της από το 2014
στη γειτονική στη χώρα- όπως αναφέρεται, είναι ότι προµηθεύει
ηλεκτρική ενέργεια σε φθηνότερες από τις υπάρχουσες τιµές
ηλεκτρικής ενέργειας. 

Και επειδή, κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά -το λέει µια πα-
ραδοσιακή εµπορική ρήση στην Ελλάδα, που είναι η χώρα που
το εµπόριο µεγαλούργησε από την αρχαιότητα- ότι «επειδή το
φθηνό έχει φθηνότερο πάντα», εκείνο το οποίο θέλω να µας
απαντήσετε σήµερα είναι το εξής πολύ συγκεκριµένα: Έχει
υπάρξει κάποια οικονοµοτεχνική µελέτη, κάποιο επιχειρηµατικό
πλάνο από µια αξιόπιστη εταιρεία, από έναν αξιόπιστο επιχειρη-
µατικό σύλλογο ο οποίος να εξειδικεύεται σε εξαγορές εταιρειών
και επιχειρήσεων, που να έχει υπολογίσει αν αυτή η στρατηγική
απόφαση της ΔΕΗ είναι στη σωστή κατεύθυνση, αν έχει υπολο-
γίσει ποιο θα είναι το εύλογο τίµηµα, αν υπάρχει κάποιο τίµηµα,
το οποίο θα πρέπει να καταβάλει η ΔΕΗ, ώστε να εξαγοράσει
αυτή την εταιρεία;

Αυτά τα ερωτήµατα είναι πολύ σηµαντικά όταν µιλάµε για µια
δηµόσια επιχείρηση ηλεκτρισµού τη ΔΕΗ. Όταν µιλάµε για µια
εταιρεία, στην οποία, όπως σας είπα, εκχωρήσατε εκατοντάδες
εκατοµµύρια ευρώ -περίπου 400 εκατοµµύρια ευρώ-, γιατί αλ-
λιώς δεν µπορούσε να πληρώσει τους προµηθευτές της, ίσως
και τους µισθούς της το 2018. Όταν αυτή η εταιρεία βρίσκεται
να έχει το ένα τέταρτο της χρηµατιστηριακής αξίας που είχε τρία
χρόνια πριν και όταν την έχετε υποχρεώσει, την έχετε δεσµεύσει
-θα καταθέσω εδώ το σχετικό υλικό από το Κυβερνητικό Συµβού-
λιο Οικονοµικής Πολιτικής- να µειώσει µέχρι το 2020 κατά 40%
περίπου τον τζίρο της. Το µερίδιο της λιανικής αγοράς της ΔΕΗ
θα πρέπει να είναι το 2019 49,24% λέτε. Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και για να το πετύχετε αυτό, θα πρέπει το 2018 να πουλήσετε
σε δηµοπρασίες ενέργειας το 18% της συνολικής απορροφώµε-
νης ενέργειας στην Ελλάδα και το 2019 το 22%. Καταθέτω στα
Πρακτικά της δεσµεύσεις τις οποίες έχετε αναλάβει εσείς ως Κυ-
βέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ απέναντι στους θεσµούς, που αφορούν
τη ΔΕΗ και που µαθηµατικά οδηγεί στην πτώχευση της ΔΕΗ.
Άρα, ναι, η ΔΕΗ αυτή τη στιγµή έχει µια επιτακτική ανάγκη να
επεκτείνει τις επιχειρηµατικές σας δραστηριότητες µε εξωστρέ-
φεια, έτσι ώστε να µπορέσει –αν µπορέσει- να αντισταθεί σε αυτό
που της έχετε επιβάλει, δηλαδή στην κατάρρευση και στην ολο-
κληρωτική πτώχευση. 

Από την άλλη, όµως, βλέπουµε να εκφράζει την πρόθεση να
εξαγοράσει µία αµιγώς εµπορική εταιρεία µε εβδοµήντα πελά-
τες, που σήµερα µπορεί να τους έχει, αύριο µπορεί να µην τους
έχει. 

Να πω ότι όταν η ΔΕΗ το 2007 είχε διεκδικήσει να αγοράσει
σταθµό παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, τον «TEC Negotino»
στα Σκόπια, και παρ’ όλο που τότε είχε καταθέσει την υψηλότερη
τιµή, δεν επιλέχθηκε, δυστυχώς, τελικά από τη γειτονική κυβέρ-
νηση ως ανάδοχος και έτσι απέτυχε να γίνει αυτή η εξαγορά, µια
εξαγορά παραγωγικής µονάδας, η οποία βλέπουµε ότι έχει κά-
ποια οφέλη.

Και βέβαια δεν συζητώ για τα άλλα γιατί έχουµε µπει σε µια
εθνική διαπραγµάτευση. Είναι ένα θέµα που δεν είναι του παρόν-
τος να συζητήσουµε. Αυτή, όµως, καθαυτή η στρατηγική επιλογή
θα πρέπει να µας απαντήσετε σήµερα αν έχει αξιολογηθεί, αν
έχει εκτιµηθεί και αν έχει αναλυθεί από τη ΔΕΗ µε υπευθυνότητα
και σε συνεργασία µε εταιρείες – συµβούλους, οι οποίοι είναι έµ-
πειροι στις εξαγορές τέτοιων επιχειρήσεων.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω αφορά κάτι το οποίο έχετε
αφήσει ενδιάµεσο να αιωρείται στην ατµόσφαιρα της ελληνικής
κοινωνίας και αφορά στους δικαιούχους του κοινωνικού τιµολο-
γίου. Ακούσαµε κατά τη διάρκεια των γιορτών ανακοινώσεις για
επερχόµενες υπουργικές αποφάσεις οι οποίες θα αλλάξουν τα
κριτήρια µε τα οποία θα εντάσσονται δικαιούχοι στο κοινωνικό
τιµολόγιο και µάλιστα, ανέφεραν αυτές οι ανακοινώσεις…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι επί της αρχής αυτό που
συζητούµε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Βουλευτά της Συµπολίτευ-
σης, πρέπει να σας πω ότι εδώ συζητούµε τα πάντα και δεν µπο-
ρούµε να αφήνουµε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, µην
κάνετε διάλογο. Αφήστε τον εισηγητή να τελειώσει, σας παρα-
καλώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν ακούσατε τι είπα µάλλον και
δεν θέλετε να καταλάβετε.

Εκείνο το οποίο σας είπα είναι ότι έχουµε ένα νοµοσχέδιο στο
οποίο κατ’ αρχάς συµφωνούµε, αλλά δυστυχώς ο Υπουργός
φέρνει τροπολογίες οι οποίες και θολώνουν…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας παρακαλώ, µην

ανοίγουµε διάλογο!
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν σας αρέσει να ακούτε την

αλήθεια και προσπαθείτε τελικά να απαγορεύσετε ακόµη και
αυτή τη δυνατότητα του λόγου των Βουλευτών της Αντιπολίτευ-
σης, αλλά δυστυχώς θα ακουστούν αυτά τα οποία θέλω να σας
πω και θα ακουστούν για να τα ακούσει και ο λαός. Διότι η κο-
ροϊδία και ο εµπαιγµός πρέπει κάποια στιγµή να τελειώσουν, κύ-
ριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ.

Υποσχεθήκατε, λοιπόν, ότι οι δικαιούχοι του κοινωνικού µερί-
σµατος, αλλά και οι δικαιούχοι του κοινωνικού εισοδήµατος αλ-
ληλεγγύης θα µπορούν να απολαµβάνουν εκπτώσεων µέσα από
το κοινωνικό τιµολόγιο. Περιµένουµε την υπουργική απόφαση.
Περιµένουµε να µας πείτε ποιο θα είναι αυτό το κόστος και να
µας πείτε πώς αυτό το κόστος θα επιβαρυνθεί, αν υπάρχει επι-
πλέον κόστος από αυτό που ήδη πληρώνουν οι υπόλοιποι Έλλη-
νες.

Εισέρχοµαι στην τρίτη παρατήρηση που θέλω να αναφέρω και
αφορά σε µια τροπολογία η οποία είναι πολύ ενδιαφέρουσα
πραγµατικά. Προσπαθείτε δήθεν να δώσετε λύση σε ένα πρό-
βληµα που αντιµετωπίζουν περιοχές στις οποίες παράγεται το
µεγαλύτερο ποσοστό ηλεκτρικής ενέργειας της χώρας από λι-
γνίτη. Μιλάµε για τους νοµούς της δυτικής Μακεδονίας, αλλά και
της Αρκαδίας στη Μεγαλόπολη. Προσπαθείτε, υποτίθεται, να
βοηθήσετε τους πολίτες. Το κάνετε αυτό µε έναν τρόπο που,
κατά την άποψή µας, περισσότερο φέρνει δυστυχώς στην επι-
φάνεια τις πιο παλιές, θα έλεγα τις παλαιοκοµµατικές λογικές,
τις οποίες σήµερα πληρώνει ο ελληνικός λαός και τις πληρώνει
µε ένα βαρύτατο τίµηµα.

Τι λέτε εκεί; Ότι θα έχουν µια έκπτωση περίπου της τάξεως
του 30% στο τιµολόγιο της ΔΕΗ και αυτό θα κοστίζει περίπου
17,5 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο, σύµφωνα µε την έκθεση του
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Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους. Λέτε, όµως, το εξής σε αυτή
την τροπολογία που φέρνετε: Με κοινή απόφαση των Υπουργών
Οικονοµικών και Περιβάλλοντος και Ενέργειας καθορίζονται το
ακριβές ποσό της ενίσχυσης, η διαδικασία, ο τρόπος και ο χρό-
νος χορήγησής της, ο χρόνος εκκαθάρισης, τυχόν κριτήρια για
τη χορήγηση της ενίσχυσης, τυχόν ανώτατα και κατώτατα όρια
καταναλώσεων, συστήνεται ειδικός λογαριασµός κ.λπ..

Με λίγα λόγια, φέρνετε µια τροπολογία όπου στην πρώτη πα-
ράγραφο λέτε ότι παρέχετε ενίσχυση στους οικιακούς κατανα-
λωτές και στη δεύτερη παράγραφο έχετε τέτοιες γενικές διατά-
ξεις που είναι να αποφασιστούν µε υπουργική απόφαση την επό-
µενη µέρα, που τελικά δεν ξέρουµε ποιοι θα δικαιούνται, αν θα
δικαιούνται έκπτωσης, για πόσο χρονικό διάστηµα, αν είναι για
έναν χρόνο, αν είναι για όλα τα χρόνια από εδώ και πέρα. Δη-
λαδή, είναι µια προσπάθεια πραγµατικά µιας ρουσφετολογικής
προσέγγισης ενός σοβαρού θέµατος που απασχολεί τους κατοί-
κους εκείνων των περιοχών και χωρίς να τους δίνετε λύσεις.

Γιατί δεν τους δίνετε λύσεις και γιατί δεν ενδιαφέρεστε επί της
ουσίας;

Εδώ έχω την απόφαση, επίσης, του Κυβερνητικού Συµβουλίου
Οικονοµικής Πολιτικής, κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Τι λέει εδώ;
Ότι σε ό,τι αφορά την εσωτερική αγορά φυσικού αερίου µέχρι
το 2022, προγραµµατίζεται επέκταση των υφιστάµενων δικτύων
διανοµής φυσικού αερίου στην Αττική, στη Θεσσαλία, στη Θεσ-
σαλονίκη, στη Στερεά Ελλάδα, στην Κεντρική Μακεδονία, στην
Ανατολική Μακεδονία και στη Θράκη, αλλά δεν προγραµµατίζε-
ται επέκταση του δικτύου φυσικού αερίου στη δυτική Μακεδονία,
που, όπως ξέρετε, εκεί υπάρχει ακόµη µεγαλύτερη ανάγκη ενερ-
γειακής κατανάλωσης από τα νοικοκυριά λόγω των καιρικών συν-
θηκών, του βαρύ χειµώνα που επικρατεί σε αυτές τις περιοχές.

Κύριε Πρόεδρε, το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αντί, λοιπόν, να δώσετε χρήµατα για να επεκταθούν τα δίκτυα
διανοµής φυσικού αερίου στη δυτική Μακεδονία, εσείς από το
Συµβούλιο των Υπουργών της Κυβερνητικής Οικονοµικής Πολι-
τικής έχετε εξαιρέσει τη δυτική Μακεδονία. Έπρεπε να προχω-
ρήσετε σε µια επιδότηση της ενεργειακής αναβάθµισης των
κατοικιών αυτών των ανθρώπων που θα τους οδηγήσει να έχουν
λιγότερη κατανάλωση ενέργειας και, άρα, µικρότερο λογαρια-
σµό ηλεκτρικής ενέργειας. Μ’ αυτό τον τρόπο θα µπορούσατε
να πετύχετε και µια ανάπτυξη στην περιοχή, επειδή θα δουλέ-
ψουν αλουµινάδες, χτίστες, άνθρωποι και συνεργεία µέσα από
την οικοδοµή. Μ’ αυτό τον τρόπο θα µπορούσαµε να πετύχουµε
µια πραγµατικά βιώσιµη ανάπτυξη, µια βελτίωση της ενεργειακής
απόδοσης των κτιρίων και µικρότερους λογαριασµούς ηλεκτρι-
κής ενέργειας. 

Αντί αυτών, εσείς έρχεστε και λέτε: «Εµείς βάζουµε 17 εκατοµ-
µύρια ευρώ, που δεν ξέρουµε τελικά αν θα είναι 17 εκατοµµύρια
ευρώ, γιατί περιµένουµε όλες τις υπουργικές αποφάσεις» τις
οποίες περιγράφετε. Μάλιστα, δεν ξέρουµε για πόσο χρόνο θα
τους τα δίνετε. 

Παρακαλούµε, λοιπόν, να µας πείτε σήµερα κατ’ αρχάς ποιοι
θα είναι οι δικαιούχοι τελικά -συγκεκριµένα και όχι αόριστα- και
για πόσα χρόνια θα ισχύει αυτή η οικονοµική ενίσχυση που λέτε.

Επιτέλους, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα πρέπει να τελει-
ώσει ο εµπαιγµός του ελληνικού λαού από µια Κυβέρνηση, η
οποία οδεύει προς την έξοδο και που έχει επιδοθεί σε ένα όργιο
ρουσφετολογικών και κακών νοµοθετικών διατάξεων, τα οποία
δυστυχώς δεν έχουν βιωσιµότητα.

Το τελευταίο αφορά και τα στοιχεία της εκτέλεσης του προ-
ϋπολογισµού που δείχνουν ότι για να πετύχετε αυτό το δήθεν
υπερπλεόνασµα έχετε στερήσει από την αγορά, από την ανά-
πτυξη, 800 εκατοµµύρια ευρώ το 2017 και 600 εκατοµµύρια το
2016, δηλαδή 1,3 δισεκατοµµύρια ευρώ περίπου, τα οποία είναι
χρήµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Αναφέροµαι στο Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων.

Το αποτέλεσµα είναι φυσικά να είναι ζητούµενο η ανάπτυξη το
2018, κύριε Υπουργέ, γιατί αυτά τα χρήµατα λείπουν σήµερα από

την αγορά, λείπουν από έργα και υποδοµές. Εδώ, βέβαια, καταρ-
ρέει και αυτό το κυβερνητικό πρόταγµα και µυθιστόρηµα ότι
δήθεν έρχεται η ανάπτυξη. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοσχέδιο, θα έχουµε βέβαια την ευκαιρία
να αναλύσουµε και τα άρθρα στη δευτερολογία µας. 

Σας είπα, κύριε Υπουργέ, ότι αυτό το νοµοσχέδιο προσπαθεί
να λύσει ένα συγκεκριµένο πρόβληµα. Ποιο είναι αυτό; Αυτό είναι
το να δηµιουργηθούν ολιγοπωλιακά και µονοπωλιακά σχήµατα
στον χώρο των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας. Σας λέµε από
την αρχή ότι συµφωνούµε µε τη λογική και τη φιλοσοφία των συ-
νεταιριστικών σχηµάτων, έτσι ώστε να µπορέσουν να επενδύ-
σουν και να έχουν την απαραίτητη κλίµακα για να είναι αντα-
γωνιστικοί στην επένδυση των Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας. 

Στη συνέχεια, στη δευτερολογία µου, θα αναλύσω συγκεκρι-
µένα θέµατα, τα οποία πιστεύω ότι µπορούµε να συζητήσουµε
και να βρούµε κοινό τόπο για να τα επιλύσουµε. 

Παρακαλώ να απαντήσετε συγκεκριµένα για τα θέµατα που
σας ανέφερα, δηλαδή για την πρόθεση της ΔΕΗ να αγοράσει την
EDS στα γειτονικά Σκόπια, για τις διευκρινίσεις σε ό,τι αφορά
την τροπολογία για τους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας και
τον Δήµο της Μεγαλόπολης, αλλά βέβαια και για το τι σκέφτεστε
να κάνετε και πώς προτίθεστε να διασώσετε, να υποστηρίξετε τη
ΔΕΗ από την ολοκληρωτική πτώχευση και καταστροφή, αφού
την έχετε δεσµεύσει µε τους θεσµούς να µειώσει κατά 50% τον
τζίρο της τα επόµενα χρόνια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα από της Νέας Δηµοκρα-

τίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Σκρέκα.
Παρακαλώ πολύ τον εισηγητή από τη Δηµοκρατική Συµπαρά-

ταξη κ. Μανιάτη να λάβει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,

καλούµαστε σήµερα να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
µεταφέρει µια θετική ευρωπαϊκή εµπειρία στο ελληνικό δίκαιο.
Όµως, ταυτόχρονα, αυτό το νοµοσχέδιο αποτελεί και την κο-
ρυφή ενός τριγώνου ενεργειακής υποκρισίας, όπως θα αναφέρω
στη συνέχεια. 

Αυτή η συζήτηση έρχεται δυο µέρες µετά την ψήφιση του πο-
λυνοµοσχεδίου για την τρίτη αξιολόγηση του µνηµονίου Τσίπρα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε διαψεύσει κάθε πρόγνωση για την επι-
βίωση της Κυβέρνησής σας, γιατί πολύ απλά διαψεύσατε κάθε
λέξη που λέγατε αντιπολιτευτικά. Οι απίστευτες κυβιστήσεις της
Κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ δείχνουν ότι δεν υπάρχει
ηθικός φραγµός προκειµένου να κρατήσετε τη ζεστή καρέκλα
της εξουσίας. Αποδείχθηκε πια ότι δεν είχατε κανένα απολύτως
σχέδιο, δεν κάνατε καµµία διαπραγµάτευση και αντί να χορέψετε
στο ταψί εσείς τους δανειστές και τις αγορές, σας χορεύουν
αυτοί στο ταψί. 

Μάλιστα, στις αρχές της χρονιάς, ο κύριος Πρωθυπουργός
προσπάθησε να µας πείσει ότι το καλοκαίρι του 2018 θα υπάρχει
καθαρή έξοδος από τα µνηµόνια. Μόνο που η καθαρή έξοδος
είναι, δυστυχώς, µια γυµνή έξοδος από το µνηµόνιο Τσίπρα και
µια πεντακάθαρη είσοδος στο τέταρτο µνηµόνιο, µε το οποίο
έχετε δεσµεύσει µε θηλιά τη χώρα µέχρι το 2060. Ξεκίνησε ο κ.
Τσίπρας ως δήθεν αριστερός, ως δήθεν ριζοσπάστης αριστερός
και τώρα έχει καταλήξει το πιο πειθήνιο όργανο στην αυλή των
δανειστών. 

Όµως, η κοινωνία το έχει καταλάβει. Η κοινωνία έχει καταλάβει
ότι το πρόβληµα της χώρας δεν είναι η οικονοµία, αλλά είναι η
Κυβέρνηση που βολεύεται να απλώνει παντού τη φτώχεια, γιατί
έτσι διευκολύνεται να δίνει επιδόµατα. Δεν κάνετε απολύτως τί-
ποτε για να πάρουν µπροστά οι µηχανές της ανάπτυξης, µιας
ανάπτυξης που µπορεί να γίνει πραγµατικότητα.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είδατε τα χθεσινά στοιχεία του Γενικού
Λογιστηρίου του Κράτους; Καταλάβατε εσείς που υπερψηφίσατε
τα νοµοσχέδια που φέρνει η Κυβέρνηση, από πού προέκυψε
αυτό το υπερπλεόνασµα; Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους
αποδεικνύει ότι το υπερπλεόνασµα προέκυψε από τα 800 εκα-
τοµµύρια ευρώ µικρότερο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων,
800 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερες δηµόσιες αναπτυξιακές δαπά-
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νες για τη χώρα και άλλα 950 εκατοµµύρια ευρώ λιγότερες κοι-
νωνικές δαπάνες. Αυτό είναι το επίτευγµα της Κυβέρνησης. 

Μα, έτσι δεν χρειάζεται να είσαι συνέταιρος του Καµµένου για
να κερδίσεις υπερπλεόνασµα. Μπορείς και µόνος σου να το κα-
ταφέρεις.

Δυστυχώς, κύριοι Υπουργοί, σας ενδιαφέρουν µόνο οι φόροι.
Για όλα τα υπόλοιπα δεν δίνετε δεκάρα. Είστε µια Κυβέρνηση ει-
σπρακτόρων. 

Προχθές, µια γειτονική χώρα, η Ρουµανία, σας έδωσε ένα πα-
ράδειγµα. Για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που έχουν τζίρο έως
100.000 ευρώ τον χρόνο, η Ρουµανία βάζει φόρο 3% και αναµένει
αύξηση των εσόδων της, γιατί θα µηδενιστεί η φορολογική πα-
ραβατικότητα. Αυτά τα ακούν τα αυτιά της Κυβέρνησης ή υπα-
κούν µόνο σε όσα επιτάσσουν οι δανειστές; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, τι είναι το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα; Θα µπορούσε άραγε να είναι κάτι εξαιρετικά πιο απλό; 

Είναι η δηµιουργία αστικών συνεταιρισµών που απασχολούν-
ται, που ως δραστηριότητά τους θα έχουν τις ενεργειακές πρω-
τοβουλίες. Βασίζεται στον νόµο για τους αστικούς συνεταιρισ-
µούς. Είναι όµως κάτι καινοτοµικό; Δυστυχώς, εδώ ξεκινά η
πρώτη υποκρισία του τριγώνου της ενεργειακής υποκρισίας της
Κυβέρνησης που προανέφερα.

Κύριε Υπουργέ, οποιαδήποτε νοµοθέτηση δεν συνοδεύεται
από επιχειρησιακό σχέδιο –χρονοδιάγραµµα, δηλαδή, και χρή-
µατα- στήριξης της νοµοθέτησης είναι ένα αδειανό πουκάµισο.
Και αυτό που νοµοθετείτε τώρα είναι ένα αδειανό πουκάµισο. Θέ-
λετε την απόδειξη, συναδέλφισσες και συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ;
Ξέρετε πόσοι τέτοιοι συνεταιρισµοί, σαν αυτούς που καλούµαστε
σήµερα να νοµοθετήσουµε, υπάρχουν στη χώρα; Υπάρχουν τε-
τρακόσιοι δεκαέξι αγροτικοί συνεταιρισµοί, που ονοµάζονται το-
πικοί οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων, και στους οποίους
ενεργοποιούνται, είναι εγγεγραµµένοι ως µέλη, τριακόσιες χιλιά-
δες Έλληνες αγρότες. Αυτό που σήµερα νοµοθετούµε ως αστικό
συνεταιρισµό υπάρχει εδώ και πολλά χρόνια στον αγροτικό
τοµέα µε τη µορφή των ΤΟΕΒ.

Και τι κάναµε το 2014, που το καταψηφίσατε; Το 2014 για
πρώτη φορά εφαρµόσαµε τη φιλοσοφία της ενεργειακής δηµο-
κρατίας, δίνοντας τη δυνατότητα κατά προτεραιότητα στους το-
πικούς οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων σε κάθε αγροτικό
ρολόι που χρησιµοποιούν οι αγρότες για να ποτίζουν από τα δί-
κτυα άρδευσης να εγκαταστήσουν µονάδες ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας έως 500KW. Σε κάθε ρολόι. Το καταψηφίσατε. Δεν πει-
ράζει.

Μέσα, όµως, στην ίδια λογική και σε συνεργασία µε το Υπουρ-
γείο Αγροτικής Ανάπτυξης υπήρχε η πρόβλεψη να χρηµατοδο-
τήσουµε τους τοπικούς οργανισµούς εγγείων βελτιώσεων, ώστε
να υλοποιήσουν αυτή την πράξη. Έχει νόηµα; Έχει απολύτως
νόηµα. Κύριε Υπουργέ, ρωτήστε τη ΔΕΗ που εποπτεύετε πόσα
λεφτά χρωστάνε στη ΔΕΗ οι τοπικοί οργανισµοί εγγείων βελτιώ-
σεων της χώρας, οι τετρακόσιοι δεκαέξι ΤΟΕΒ. Είµαι σίγουρος
ότι είναι πάνω από 40 εκατοµµύρια ευρώ.

Μπορεί να µηδενιστεί αυτό το χρέος, χωρίς να επιβαρυνθεί ο
αγρότης, αλλά ούτε και ο κρατικός προϋπολογισµός; Ναι, µπορεί
να µηδενιστεί. Κάνατε τίποτα τρία χρόνια που ισχύει η νοµοθε-
σία; Όχι, δεν κάνατε τίποτα. Έχει νόηµα, επιτρέπεται; Ναι, επι-
τρέπεται, γιατί η Κοινή Αγροτική Πολιτική επιτρέπει µέτρα διαρ-
θρωτικού χαρακτήρα. Και η συγκεκριµένη ενίσχυση του ενεργει-
ακού κόστους των Ελλήνων αγροτών, προκειµένου να παράγουν
ποιοτικά αγροτικά προϊόντα, επιτρέπει τη µείωση κατά 50% του
κόστους καλλιέργειας. Και θα µπορούσε σήµερα να είναι πραγ-
µατικότητα.

Αδιαφορείτε και γι’ αυτό που έχει ήδη νοµοθετηθεί εδώ και
τρία χρόνια. Και σας το κατήγγειλαν οι εκπρόσωποι των ΤΟΕΒ,
που τους είχαµε καλέσει στην επιτροπή. Πάρτε πρωτοβουλίες,
γιατί η νοµοθέτηση, όταν δεν έχεις αµέσως µετά στη σκέψη σου
πώς θα υλοποιήσεις τη νοµοθέτηση, απλώς εκθέτει την Κυβέρ-
νηση.

Υπάρχει η δεύτερη κορυφή του τριγώνου της ενεργειακής
υποκρισίας. Είχα πει στην επιτροπή ότι µέτρησα δώδεκα φορές
που έχει εξαγγείλει ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας και ο κατά πε-
ρίπτωση Υπουργός Ενέργειας την επανεκκίνηση του προγράµ-

µατος «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον». Χθες άκουσα µια ακόµα εξαγ-
γελία ότι θα ξεκινήσει, άρα πάµε στη δέκατη τρίτη -γρουσούζικη-
εξαγγελία ότι θα ξεκινήσει το αµέσως επόµενο διάστηµα.

Τι είναι το «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον»; Τι ήταν; Μέσα σε τρία χρό-
νια έπεσαν 500 εκατοµµύρια ευρώ στην αγορά της οικοδοµής.
Σε µια νεκρή αγορά δώσαµε ανάσα και πνοή.

Δηµιουργήθηκαν δώδεκα χιλιάδες θέσεις εργασίας στην οικο-
δοµή. Xτιστάδες, σοβατζήδες, αλουµινάδες, τζαµάδες, βιοµηχα-
νίες που κατασκευάζουν ηλιακούς θερµοσίφωνες, άνθρωποι και
επιχειρήσεις που κατασκευάζουν τέντες. Δώσαµε τη δυνατότητα
σε πενήντα χιλιάδες ελληνικά νοικοκυριά -φτωχά ελληνικά νοικο-
κυριά-, κυρίως της βόρειας Ελλάδας, να µειώσουν κατά 600 έως
700 ευρώ κάθε χρόνο, για τα επόµενα πενήντα χρόνια, το ενερ-
γειακό κόστος λειτουργίας τους. Το πρόγραµµα αυτό χαρακτη-
ρίστηκε από την Ευρωπαϊκή Ένωση ως το δεύτερο καλύτερο. 

Τι είχατε µπροστά σας, λοιπόν, όταν αναλάβατε και τρία χρό-
νια τώρα που κυβερνάτε; Είχατε µια πολύ καλή εµπειρία, εφαρ-
µοσµένη στη χώρα, είχατε πρόβλεψη για 600 εκατοµµύρια συνέ-
χιση του προγράµµατος και είχατε και τριάντα χιλιάδες αιτήσεις
Ελλήνων πολιτών, που είχαν περάσει ήδη τη γραφειοκρατία και
από τις τράπεζες και περίµεναν να υλοποιήσετε ένα πρόγραµµα
που έτρεχε. Με την ίδια λογική, τη λογική του phasing, τη λογική
των συνεχιζόµενων έργων, όπως έγινε σε όλα τα υπόλοιπα προ-
γράµµατα του ΕΣΠΑ. Και τι κάνατε; Τρία χρόνια ενεργειακή νιρ-
βάνα, µηδενική δραστηριότητα.

Κύριε Υπουργέ, επειδή εµείς στη Δηµοκρατική Συµπαράταξη,
είµαστε πάντα και δηµιουργικοί, καταθέτω για τα Πρακτικά -και
παρακαλώ να το δείτε- την πρόταση που έχουµε διαµορφώσει,
προκειµένου εκτός από το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ κατ’ Οίκον»,
οψέποτε ξεκινήσει, να προχωρήσετε και σε µια νέα δράση. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να συζητήσετε µε τους αγαπηµένους σας δανειστές να δώ-
σουν φοροαπαλλαγή σε κάθε φτωχό νοικοκυριό ή νοικοκυριό µε-
σαίου εισοδήµατος που θα επενδύσει ενεργειακά στην ενερ-
γειακή αναβάθµιση της πρώτης κατοικίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, προσέξτε, έχουµε επτά εκατοµµύρια
κτήρια και διαµερίσµατα στην Ελλάδα. Εάν δώσουµε τη δυνατό-
τητα πλην των περίπου 300 εκατοµµυρίων -δηλαδή τα µισά από
ό,τι οι προηγούµενοι- έχει προβλέψει η Κυβέρνηση για το και-
νούργιο «Εξοικονοµώ», όποτε ξεκινήσει. Εάν δώσουµε όµως τη
δυνατότητα στο µέσο ελληνικό νοικοκυριό, µέσω φοροαπαλλα-
γής, να επενδύσει στο σπίτι του έως 15 χιλιάδες ευρώ, θα έχουµε
δύο τεράστιες ωφελιµότητες. Πρώτον, θα αναβαθµιστούν ενερ-
γειακά τα σπίτια και άλλων πενήντα ή εκατό χιλιάδων φτωχών
νοικοκυριών. Δεύτερον, θα βγουν από τα στρώµατα κάποια από
τα χρήµατα, που ξέρουµε πολύ καλά ότι ξεκίνησαν ως 35 δισε-
κατοµµύρια όταν έγιναν τα capital controls. Τώρα δεν ξέρουµε
πόσα είναι. Σίγουρα, όµως, µπορούν να επενδυθούν στις πρώτες
κατοικίες των ελληνικών νοικοκυριών. 

Εµείς στην πρόταση που καταθέσαµε ζητήσαµε από το ΙΟΒΕ
και τους επιστηµονικούς µας συνεργάτες να µας κάνουν ένα σε-
νάριο. Αν υπάρξει φοροαπαλλαγή -καµµία επιδότηση, παρά µόνο
φοροαπαλλαγή- για την πρώτη κατοικία σε πενήντα χιλιάδες νοι-
κοκυριά, η απώλεια των εσόδων του ελληνικού δηµοσίου, λόγω
ασφαλώς της φοροαπαλλαγής, θα είναι 90 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όµως, για να υπάρξουν αυτές οι φοροαπαλλαγές, θα εκδο-
θούν τιµολόγια από αυτούς που θα κάνουν τις ενεργειακές ανα-
βαθµίσεις. Και επιπλέον θα εισπραχθεί και 23% ΦΠΑ. Ξέρετε
πόσο λέει η µελέτη ότι θα εισπραχθεί από το ελληνικό δηµόσιο,
σε αυτό το ρεαλιστικό σενάριο των πενήντα χιλιάδων κατοικιών;
Απώλεια 80 εκατοµµυρίων, είσπραξη 190 εκατοµµυρίων. Θα βγά-
λετε και παραπάνω. Ζητήστε το, παλέψτε το, διεκδικήστε το.
Είναι προς όφελος της εθνικής οικονοµίας. Θα δηµιουργήσει
πάνω από είκοσι χιλιάδες θέσεις εργασίας στην ελληνική οικο-
δοµή.

Η τρίτη κορυφή του τριγώνου της ενεργειακής υποκρισίας της
Κυβέρνησης ακούει στο όνοµα «ΔΕΗ». Επιχειρησιακό πρόγραµ-
µα του ΤΑΙΠΕΔ, 20 Δεκεµβρίου 2017. Το καταθέτω για τα Πρα-
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κτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)  

Πριν από δύο µέρες πήρε και τη βούλα του Κυβερνητικού Συµ-
βουλίου Οικονοµικής Πολιτικής. Άρα, εκτός από πρόταση του
ΤΑΙΠΕΔ, είναι και απόφαση της ελληνικής Κυβέρνησης. Τι λέει
µέσα για τη ΔΕΗ; Η ΔΕΗ, ξέρετε, είναι αυτή η εταιρεία που την
παραλάβατε σε τριπλάσια χρηµατιστηριακή αξία από σήµερα και
την καταντήσατε να της χρωστούν οι πολίτες πάνω από 3,5 δι-
σεκατοµµύρια από απλήρωτους λογαριασµούς. Ήταν, όµως, το
πολιτικό σας «τοτέµ». Ο κ. Τσίπρας έλεγε: «Μη διανοηθεί κανείς
να πειράξει τη ΔΕΗ, γιατί θα πάµε σε δηµοψήφισµα και ουαί και
αλίµονο». Μάλιστα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ας δούµε τι έκαναν ο κ. Τσίπρας και η Κυβέρνησή του πριν από
λίγες µόλις µέρες, αυτό που είναι πια και µε τη βούλα του φύλ-
λου της Εφηµερίδας της Κυβέρνησης απόφαση της Κυβέρνη-
σης. Στο πολυνοµοσχέδιο για την τρίτη αξιολόγηση το 34% της
ΔΕΗ έφυγε από την Εταιρεία Δηµοσίων Συµµετοχών και πήγε
απευθείας στη «µαµά» των δανειστών, στο διοικητικό συµβούλιο
του υπερταµείου της αποικιοκρατίας. Δεν υπάρχει πια ο «φερε-
τζές» ότι δήθεν εντάσσουµε το 34% της ΔΕΗ που ανήκει στο ελ-
ληνικό δηµόσιο έστω στην Εταιρεία Δηµοσίων Συµµετοχών, γιατί
καταργήθηκε. Πόσο αποµένει µέχρι το 51% που έχει το ελληνικό
δηµόσιο; Μένει άλλο 17%. Ποιος το έχει; Το ΤΑΙΠΕΔ. Τι λέει το
ΤΑΙΠΕΔ τώρα; Ότι «µέσα στο 2018 θα έχω σύµβουλο και θα απο-
φασίσω πώς θα πουλήσω το υπόλοιπο 17%». Τριάντα τέσσερα
τοις εκατό απευθείας στο υπερταµείο για πώληση και το υπό-
λοιπο 17% στο ΤΑΙΠΕΔ για να φύγει και αυτό φέτος. 

Φτάνουν αυτές οι καταστροφές; Όχι, δεν φτάνουν, γιατί στην
ίδια απόφαση του ΤΑΙΠΕΔ λέτε: «Οι τέσσερις λιγνιτικές µονάδες,
δύο της Μεγαλόπολης και δύο της Φλώρινας, θα πωληθούν.».
Ξέρετε, αυτό δεν το λέτε τώρα «πούληµα». Είστε και πολύ καλοί
«νονοί». Βαφτίζετε. Το ονοµάζετε «αποεπένδυση». Η πώληση λι-
γνιτικών εργοστασίων και ορυχείων από την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ
ονοµάζεται «αποεπένδυση». Θα προχωρήσουν, λοιπόν, και οι πω-
λήσεις των τεσσάρων λιγνιτικών µονάδων. Φτάνει αυτό; Όχι, δεν
φτάνει. Έχετε δεσµευτεί πως ό,τι αποµένει σ’ αυτό που αποµένει
θα µειωθεί κάτω από 50% το µερίδιο της ΔΕΗ στη λιανική αγορά.
Αυτό για όσους καλοπροαίρετους πολίτες συνεχίζουν να έχουν
αυταπάτες ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει έστω και έναν ηθικό φραγµό. Δυ-
στυχώς, όλα στο βωµό της εξυπηρέτησης του να µείνουµε στην
καρέκλα.

Επειδή χθες, κύριε Υπουργέ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Μανιάτη, έχετε

φτάσει στα δεκαοκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Είδαµε και κάτι άλλο, µια θετική πρωτοβουλία της Κυβέρνη-

σης. Θα επιδοτήσετε µε πέντε εκατοµµύρια ευρώ …
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κακό είναι αυτό; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι, είναι καλό, µόνο που και αυτό είναι

µια κακή αντιγραφή προηγουµένων. Θα επιδοτήσετε µε πέντε
εκατοµµύρια ευρώ την αντικατάσταση του πετρελαίου στις πο-
λυκατοικίες µε φυσικό αέριο. Πέντε εκατοµµύρια. Ξέρετε ότι το
2014 είχαµε δώσει δεκαπέντε εκατοµµύρια, τα τριπλάσια, σε
πολύ χειρότερες δηµοσιονοµικές συνθήκες για την αντικατά-
σταση των συγκεκριµένων µονάδων σε τριάντα χιλιάδες νοικο-
κυριά; 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Άρα είναι καλύτερες τώρα οι δηµοσιο-
νοµικές συνθήκες…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Δέκα εκατοµµύρια για την Αττική και
πέντε εκατοµµύρια για Θεσσαλονίκη και Θεσσαλία. Έφτανε
αυτό; Όχι, δεν έφτανε. Έπρεπε να δείξετε πάλι τον δικό σας κοµ-
µατικό πατριωτισµό. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά αυτό που αποκαλύφθηκε προχθές,
σε ποιες εφηµερίδες δώσατε να δηµοσιευτεί αυτή η δράση των
πέντε εκατοµµυρίων ευρώ. «ΝΕΑ ΣΕΛΙΔΑ», «ΕΘΝΟΣ», «Η Εφηµε-

ρίδα των Συντακτών», «DOCUMENTO» και «H ΑΥΓΗ». Προφανώς
δεν υπάρχουν ελληνικές εφηµερίδες µε µεγαλύτερη κυκλοφο-
ρία.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής) 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είπα στην αρχή, το
νοµοσχέδιο αυτό επί της αρχής είναι µία θετική εξέλιξη σε συνέ-
χεια ευρωπαϊκών πρωτοβουλιών. Όµως, όλα αυτά είναι λόγια
κενά περιεχόµενου, όταν, πρώτον, δεν εντάσσονται σε µία συνο-
λική, εθνική, ενεργειακή στρατηγική και όταν, δεύτερον, δεν συ-
νοδεύονται από συγκεκριµένο επιχειρησιακό σχέδιο υλοποίησής
τους. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μανιάτη.
Παρακαλώ πολύ τον συνάδελφο εισηγητή από τη Χρυσή Αυγή

κ. Παναγιώτη Ηλιόπουλο να λάβει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το παρόν σχέδιο νόµου πραγµατεύεται το µείζον θέµα της

ενέργειας, έναν από τους πιο νευραλγικούς τοµείς της οικονο-
µίας της χώρας µας, η οποία, δυστυχώς, απέχει έτη φωτός από
αυτό που αποκαλείται εθνική οικονοµία και θα έπρεπε να είναι ο
στόχος µας. 

Δεν πέρασαν λίγες εβδοµάδες από τη συζήτηση επί ενός
ακόµη µνηµονιακού κρατικού προϋπολογισµού και, φυσικά, όχι
τελευταίου, αφού η Ελλάδα θα βρίσκεται στο καθεστώς της επι-
τροπείας για δεκαετίες ακόµα, άρα και υπό το καθεστώς των
µνηµονίων και της πλήρους εκχώρησης της εθνικής της κυριαρ-
χίας. Και έρχεται προς συζήτηση στη Βουλή το παρόν νοµοσχέ-
διο, το οποίο, όπως λέτε, εισάγει έναν νέο θεσµό, τον θεσµό των
ενεργειακών κοινοτήτων, µε σκοπό την προώθηση -όπως λέτε
εσείς εδώ- της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας και και-
νοτοµίας στον ενεργειακό τοµέα, την αντιµετώπιση της ενεργει-
ακής ένδειας, την προαγωγή της ενεργειακής αειφορίας, την
ενίσχυση της ενεργειακής αυτάρκειας και ασφάλειας σε νησιω-
τικούς δήµους κ.λπ., όπως βέβαια, πολύ ωραιοποιηµένα αναφέ-
ρετε στην αιτιολογική έκθεση. 

Μέσω του θεσµού αυτού τοπικές κοινωνίες αλλά και πολίτες
αποκτούν τη δυνατότητα να αναπτύσσουν επενδυτικά εγχειρή-
µατα στον τοµέα της παραγωγής, αποθήκευσης, διανοµής και
προµήθειας ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Στις ενεργειακές κοινότητες θα δραστηριοποιούνται κυ-
ρίως στις ΑΠΕ, στη συµπαραγωγή ηλεκτρισµού και θερµότητας
υψηλής απόδοσης, στην ορθολογική χρήση ενέργειας, στην
ενεργειακή αποδοτικότητα, στις βιώσιµες µεταφορές, στη δια-
χείριση ζήτησης και παραγωγής, διανοµής και προµήθειας ενέρ-
γειας σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. 

Όπως αναφέρεται ρητά, στόχος, µε βάση την ευρωπαϊκή οδη-
γία, είναι η συµµετοχή των ΑΠΕ στο ενεργειακό µείγµα σε ποσο-
στό 20% έως το 2020, ως ένα βήµα απεξάρτησης από τις ακριβές
εισαγωγές ορυκτών µη ανανεώσιµων πηγών. Η Ελλάδα αυτή τη
στιγµή βρίσκεται περίπου στο 17% µε 18%. Αµέσως πρέπει να
σταθούµε στο γεγονός ότι η χώρα µας δεν εισάγει ορισµένα ορυ-
κτά καύσιµα, αλλά, αντιθέτως, τα διαθέτει σε αφθονία, όπως εί-
ναι ο λιγνίτης, οι υδρογονάνθρακες κ.λπ., και ταυτόχρονα διαθέ-
τει και ένα αστείρευτο και ανεκµετάλλευτο, σε µεγάλο βαθµό,
δυναµικό από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Να σηµειώσουµε εδώ ότι οι νέες, υπό κατασκευή, µονάδες λι-
γνίτη, που εσείς ξεπουλάτε, διαθέτουν υψηλής τεχνολογίας εγ-
καταστάσεις µε πολύ µειωµένες περιβαλλοντικές επιδράσεις,
οπότε δεν τίθεται θέµα µεγάλης περιβαλλοντικής επίδρασης από
τις σύγχρονες αυτές µονάδες. 

Συνεπώς το να επιβάλλονται οδηγίες της Ευρωπαϊκής Επιτρο-
πής µάλλον θυµίζει περισσότερο τη σχέση αφεντικού προς
δούλο, παρά µία ανεξάρτητη και υπεύθυνη ενεργειακή πολιτική,
την οποία η Ελλάδα θα µπορούσε να χαράξει άµεσα. 
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Σύµφωνα, λοιπόν, µε το νοµοσχέδιο, θα παρέχονται και ειδικά
οικονοµικά κίνητρα και µέτρα στήριξης των υπό δηµιουργία ενερ-
γειακών κοινοτήτων, για να αντιµετωπιστεί, λέτε, η κλιµατική αλ-
λαγή και η ενεργειακή αυτάρκεια. Στα κίνητρα και µέτρα περι-
λαµβάνονται µεταξύ άλλων: σταθερός φορολογικός συντελε-
στής για πέντε χρόνια, ένταξη στον αναπτυξιακό νόµο, χρηµατο-
δοτήσεις από προγράµµατα χρηµατοδοτούµενα από εθνικούς
και κοινοτικούς πόρους, κίνητρα αδειοδότησης, απαλλαγή από
τέλη διατήρησης δικαιώµατος κατοχής άδειας παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας, κατά προτεραιότητα εξέταση αιτήσεων από
τη ΡΑΕ, µειωµένες κατά 50% εγγυητικές επιστολές, µικρότερο
συνεταιριστικό κεφάλαιο που απαιτείται και άλλα. 

Λέτε, λοιπόν, ότι επιθυµείτε να αξιοποιηθεί το ηλιακό, αιολικό
και γεωθερµικό δυναµικό των περιοχών αυτών. Μα, ο Έλληνας
πολίτης δεν πληρώνει µέσω των λογαριασµών της ΔΕΗ τέλη για
τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Πού πάνε, τελικά, αυτά τα κον-
δύλια, κύριε Υπουργέ, αφού προ των εκλογών φωνάζατε για τις
ιδιωτικοποιήσεις, που τώρα εσείς οι ίδιοι εφαρµόζετε; Γιατί δεν
προχωρείτε σε εθνικοποίηση της ΔΕΗ και αξιοποίηση των κον-
δυλίων υπέρ των ΑΠΕ σε συνεργασία µε τους ΟΤΑ, ώστε ο νευ-
ραλγικός τοµέας της ενέργειας να παραµείνει σε εθνικά χέρια;

Τα κέρδη από την ενέργεια -ανανεώσιµη και µη- είναι τερά-
στια. Διαφορετικά, δεν θα ασχολούνταν οι -εντός εισαγωγικών,
βέβαια- «εθνικοί εργολάβοι» και οι διάφοροι διεθνείς ενεργειακοί
κολοσσοί µε τον τοµέα αυτόν. Βλέπουµε σε όλη την Ελλάδα να
ξεφυτρώνουν, για παράδειγµα, αιολικά πάρκα ιδιωτικών συµφε-
ρόντων. Αυτοί κάτι ξέρουν για να ασχολούνται. 

Συνεπώς, αντί να «σαλαµοποιείτε» περαιτέρω την κάποτε κρα-
τική ΔΕΗ και να τη διασπάτε σε χίλια κοµµάτια και ξεπουλώντας
τη στο τέλος, θα έπρεπε να παίζει ως κρατικός και εθνικοποιηµέ-
νος φορέας, ως περιουσία του ελληνικού λαού τον σηµαντικό
ρόλο της ενεργειακής ανάπτυξης και απεξάρτησης της χώρας
µας τόσο στις ανανεώσιµες όσο και στις µη ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, µε βασικό άξονα τον σεβασµό και την προστασία του
περιβαλλοντικού ισοζυγίου. 

Στις ενεργειακές κοινότητες που θέλετε να δηµιουργήσετε
µπορούν να συµµετέχουν φυσικά πρόσωπα, Οργανισµοί Τοπικής
Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ βαθµού και διάφορα νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού ή δηµοσίου δικαίου, µε την προϋπόθεση να σχετίζονται
µε τον τόπο δραστηριοποίησης της ενεργειακής κοινότητας κατά
τουλάχιστον 50%. 

Τα φυσικά πρόσωπα-µέλη πρέπει να έχουν πλήρη ή ψιλή κυ-
ριότητα ή επικαρπία σε ακίνητο το οποίο βρίσκεται εντός της πε-
ριφερειακής ενότητας της έδρας της ενεργειακής κοινότητας ή
να είναι δηµότες του δήµου της περιφερειακής ενότητας. Τα νο-
µικά πρόσωπα-µέλη πρέπει να έχουν την έδρα τους εντός της
περιφερειακής ενότητας της έδρας της ενεργειακής κοινότητας.
Με τις δαπάνες αυτές, όµως, δεν υπάρχουν δικλίδες ασφαλείας
για τη µη διείσδυση µεγάλων ενεργειακών κολοσσών στις ενερ-
γειακές κοινότητες, διότι το µόνο εύκολο είναι να αποκτήσουν
ακίνητα σε κάθε περιοχή µέσω πολιτών που διαµένουν σε κάθε
περιφέρεια. 

Δηµιουργείτε, λοιπόν, αστικούς συνεταιρισµούς, που, όπως
λέτε, έχουν κατά βάση µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα, έχοντας ως
βασική τους αρχή τη διάχυση του οφέλους στα µέλη της ενερ-
γειακής κοινότητας καθώς και της τοπικής κοινωνίας. Όµως,
µπορούν κατ’ εξαίρεση να έχουν και κερδοσκοπικό χαρακτήρα,
µόνο υπό την προϋπόθεση ότι τα µέλη της ενεργειακής κοινότη-
τας ξεπερνούν τα δεκαπέντε σε αριθµό και η πλειονότητα των
µελών αυτών είναι φυσικά πρόσωπα. 

Με λίγα λόγια, ανοίγετε ορθάνοικτα τις πόρτες σε ιδιώτες,
δήθεν επενδυτές, κοινώς «εθνικούς εργολάβους» και διεθνείς
ενεργειακούς κολοσσούς, απελευθερώνοντας περαιτέρω και ξε-
πουλώντας έτσι άλλον έναν νευραλγικό τοµέα που θα µπορούσε
να συµβάλει -υπό κρατικό έλεγχο, βέβαια- στην ενεργειακή αυ-
τάρκεια της χώρας µας και στην ανάπτυξη της εθνικής µας οικο-
νοµίας. 

Στις λοιπές διατάξεις τώρα προστίθενται στις κατασκευές τε-
χνικών έργων που δεν υπόκεινται σε όρους και περιορισµούς πο-
λεοδοµικών διατάξεων µικρές εγκαταστάσεις ΑΠΕ ισχύος µέχρι
60KW. Αν αυτό αφορά µόνο την ιδιοκατανάλωση, τότε είναι κάτι

θετικό. 
Επίσης, προσθέτετε την έννοια της θερµικής ενέργειας στην

ενεργειακή αγορά. Αυτό προφανώς αφορά τα πολυπληθή γεω-
θερµικά πεδία που διαθέτει η χώρα µας και µένουν ως επί το
πλείστον αναξιοποίητα, αλλά µε το νοµοσχέδιο αυτό ξεπουλάτε
και αυτόν τον ενεργειακό κλάδο. 

Γενικά επί του νοµοσχεδίου, ενώ επί της αρχής είναι ορθή η
σκέψη της ενεργειακής αποκέντρωσης, αυτή επιχειρείται µε
όρους φιλελεύθερης οικονοµίας και ελεύθερου ανταγωνισµού,
ανοίγοντας διάπλατα τις πόρτες για µεγάλους επενδυτές και στις
εταιρείες κατασκευής τεχνο-υλικού εξοπλισµού, αντί να προωθεί-
ται η ανάπτυξη εγχώριας τεχνογνωσίας, ώστε να δηµιουργηθούν
χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Εκτός, λοιπόν, από κάποιες λίγες διατάξεις που εκ πρώτης
όψεως µας φαίνονται λογικές, όπως είναι οι διατάξεις περί ιδιο-
κατανάλωσης αγροτών και για οικονοµικά ευάλωτους πολίτες
κάτω από το όριο της φτώχειας, θεωρούµε ότι το παρόν νοµο-
σχέδιο εντάσσεται στο πλαίσιο θεσµικών εντολών ξεπουλήµατος
που έχετε λάβει για όλους τους νευραλγικούς τοµείς της οικο-
νοµίας της χώρας µας, όπως είναι η ενέργεια.

Θεωρούµε ότι το παρόν νοµοσχέδιο ρίχνει στάχτη στα µάτια
του Έλληνα πολίτη. Κινείται στην κατεύθυνση της περαιτέρω
απελευθέρωσης της αγοράς ενέργειας σε συνδυασµό µε το πλή-
ρες ξεπούληµα της ΔΕΗ. Ως εκ τούτου, το θεωρούµε επαίσχυντη
επιταγή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των δανειστών, αντί να εκ-
πονείται και να προωθείται ένα εθνικό σχέδιο ενεργειακής πολι-
τικής που θα συνδυάζει την ανάπτυξη εγχώριας τεχνογνωσίας
της ΑΠΕ µε τη δηµιουργία τοπικών, υπό κρατική εποπτεία και
έλεγχο, µονάδων παραγωγής ενέργειας, καθώς και µε την ιδιο-
κατανάλωση που αναφέρεται µε όλα τα οφέλη που όντως θα έχει
στις τοπικές κοινωνίες. 

Ένας σηµαντικός παράγοντας που δεν αναπτύσσεται στο
παρόν νοµοσχέδιο είναι ότι η παραγωγή ενέργειας θα πρέπει να
συνδυάζεται και µε ανάλογη εξοικονόµηση ενέργειας. 

Εµείς ως Χρυσή Αυγή θα συνεχίσουµε να αντιστεκόµαστε σ’
αυτή την προοπτική ξεπουλήµατος της ενέργειας που διαθέ-
τουµε σε αφθονία ως χώρα και θα θυµίσουµε για άλλη µια φορά
ότι ο τοµέας της ενέργειας πρέπει να τελεί υπό πλήρη εθνικό
έλεγχο. Ειδικότερα το ηλεκτρικό ρεύµα και η κάλυψη των βασι-
κών ενεργειακών αναγκών του λαού µας φυσικά και δεν πρέπει
να είναι εµπορικό  προϊόν, αλλά κοινωνικό και ταυτόχρονα εθνικό
αγαθό. 

Επίσης, κλείνοντας θα ήθελα να πω για ακόµα µια φορά και σε
ακόµα µια οµιλία ότι δεν έχετε το παραµικρό δικαίωµα σ’ αυτή
την Αίθουσα, κανένας από εσάς, να ξεπουλήσετε τον όρο «Μα-
κεδονία». Ήδη χθες ο Νίµιτς, αυτός ο ύποπτος, δήθεν διαπραγ-
µατευτής, σας κάρφωσε. Καλά έκανε και σας κάρφωσε! Λέει
«εδώ και τόσα χρόνια χρησιµοποιείτε τον όρο “Μακεδονία” µέσα
στο “FYROM”». Άρα τι σηµαίνει αυτό; Ότι ο όρος «Μακεδονία»
βέβαια θα συνεχίσει να υπάρχει στην ονοµασία που διαπραγµα-
τευόµαστε. 

Δεν σας ανήκει η Μακεδονία. Η Μακεδονία είναι µία, είναι ελ-
ληνική. Καµµία ψήφος σε κανένα κοινοβούλιο πουθενά στον
κόσµο δεν µπορεί να προδώσει το όνοµα «Μακεδονία» και να το
ξεπουλήσει. 

Η Μακεδονία είναι µία, είναι ελληνική. Όλοι ακοµµάτιστα θα
συµµετέχουµε στο συλλαλητήριο της Κυριακής 21ης Ιανουαρίου,
χωρίς κοµµατικές σηµαίες. Όλοι οι Έλληνες θα βροντοφωνά-
ξουµε: «Η Μακεδονία είναι ελληνική» και: «Κάτω τα χέρια σας
από τη Μακεδονία». Δεν σας ανήκει. Ανήκει στην Ελλάδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ. 
Παρακαλώ πολύ τον ειδικό αγορητή από το Κοµµουνιστικό

Κόµµα Ελλάδας κ. Αθανάσιο Βαρδαλή να πάρει τον λόγο για δε-
καπέντε λεπτά. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Κυρίες και κύριοι, το τελευταίο διά-
στηµα η Κυβέρνηση κάνει µια µεγάλη προσπάθεια να δηµιουρ-
γήσει προσδοκίες, ψεύτικες ελπίδες ότι το 2018 θα είναι µια
χρονιά ορόσηµο, ότι πλησιάζουµε στο τέλος των µνηµονίων, της
αδικίας και της οικονοµικής καταστροφής. Μέσα σ’ αυτή τη γε-
νικότερη προσπάθεια δηµιουργίας προσδοκιών εντάσσεται και
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το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, µε µια έννοια, για τις ενεργειακές
κοινότητες. Προσπαθεί, δηλαδή, να δηµιουργήσει προσδοκίες
ότι στην εποχή της πλήρους απελευθέρωσης της αγοράς ενέρ-
γειας µε τέτοιου είδους διαχειριστικά τερτίπια θα µπορεί να ωφε-
ληθούν και οι λαϊκές οικογένειες µαζί µε τους επιχειρηµατικούς
οµίλους που δραστηριοποιούνται στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. 

Και τι δεν ακούσαµε και σήµερα εδώ και κατά τη συζήτηση
στην επιτροπή. Ακούσαµε για νέο παραγωγικό µοντέλο, ενεργει-
ακή δηµοκρατία, τοπικότητα, συµµετοχή. Θα έλεγα, παχιά λόγια,
για να κρύψουν µια πραγµατικότητα. Μια πραγµατικότητα που
έχει να κάνει µε την εφαρµογή ενός κοµµατιού της ενιαίας πολι-
τικής ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μια πραγµατικότητα
που προωθεί παραπέρα την απελευθέρωση της αγοράς ενέρ-
γειας και ειδικότερα το κοµµάτι που ενισχύει το µερίδιο των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας στο συνολικό ενεργειακό µείγµα.
Αυτό κάνετε µ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Αυτή είναι η αλήθεια. Προ-
ωθείτε, δηλαδή, παραπέρα την απελευθέρωση αγοράς ενέρ-
γειας. 

Από αυτή την άποψη, δεν προκαλεί καµµία εντύπωση σε µας
ότι σ’ αυτή την προσπάθεια δηµιουργίας ψεύτικων προσδοκιών
συµµετέχουν τόσο η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ -Δηµοκρα-
τική Συµπαράταξη, δηλαδή- αλλά και τα άλλα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Κι αυτό συµβαίνει για τον απλούστατο λόγο ότι όλοι
σας πίνετε νερό στο όνοµα της ενιαίας ενεργειακής πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Στο όνοµα της παραπέρα απελευθέ-
ρωσης της αγοράς ενέργειας. Αυτή είναι η κοινή βάση όλων των
κοµµάτων, είτε της Κυβέρνησης είτε της Αντιπολίτευσης. Πάνω
σ’ αυτή σχεδιάζετε και κινείστε. 

Καµµία προσδοκία, λοιπόν, δεν µπορεί να  υπάρχει για τα
λαϊκά στρώµατα από την παραπέρα απελευθέρωση της αγοράς
ενέργειας και είναι έξω από κάθε πραγµατικότητα ο ισχυρισµός
µάλιστα ότι θα αντιµετωπιστεί και η ενεργειακή φτώχεια. 

Δεν πρέπει να έχει καµµία προσδοκία ο λαός από τη δήθεν µε-
ταµνηµονιακή εποχή, που θα φέρει δήθεν δίκαιη ανάπτυξη. Και
αυτό γιατί και ο ίδιος ο λαός έχει πικρή πείρα, έχει εµπειρία. 

Για παράδειγµα, στο συγκεκριµένο ζήτηµα που συζητάµε, η
απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας έχει ξεκινήσει εδώ και κά-
ποια χρόνια. Θα θυµάστε –φαντάζοµαι- τι έλεγαν τότε τόσο η
Νέα Δηµοκρατία όσο και το ΠΑΣΟΚ. Μας διαβεβαίωναν ότι οι κα-
πιταλιστικές επενδύσεις, που θα έρχονταν µε την απελευθέρωση
της αγοράς, θα έφερναν ανάπτυξη προς όφελος όλων, και των
εργαζοµένων και των λαϊκών στρωµάτων και των επιχειρηµατιών
που θα επένδυαν, και ότι ο ανταγωνισµός µεταξύ των επιχειρη-
µατικών οµίλων θα ωφελήσει τον λαϊκό καταναλωτή και θα δηµι-
ουργήσει, µάλιστα, χιλιάδες θέσεις καλοπληρωµένης εργασίας.
Ισχυρίζονταν, επίσης, ότι η πράσινη ανάπτυξη, η στροφή στις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, θα οδηγήσει στην προστασία του
περιβάλλοντος και την αναβάθµιση της ζωής όλων µας. 

Η ζωή τι απέδειξε; Ότι η δραµατική µείωση της λιγνιτικής πα-
ραγωγής, οι απολύσεις των εργαζοµένων που είχαµε στη ΔΕΗ,
οι εργολαβίες που µπήκαν, η αύξηση της ανεργίας, οι απλήρωτοι
εργαζόµενοι είναι γνήσια τέκνα αυτής ακριβώς της καπιταλιστι-
κής ανάπτυξης, της απελευθέρωσης της ενέργειας. Και αυτά
είναι πραγµατικά. Δεν µπορεί κανείς να τα αµφισβητήσει. 

Πράγµατι, υπήρξε ανάπτυξη της παραγωγικότητας, όπως βε-
βαίως υπήρξε και ανάπτυξη των κερδών των επιχειρηµατικών
οµίλων. Αυτή, όµως, η ανάπτυξη βασίστηκε πάνω στις θυσίες των
εργαζόµενων και των λαϊκών στρωµάτων. Την ίδια περίοδο, δη-
λαδή, που είχαµε ανάπτυξη της παραγωγικότητας και των κερ-
δών, αυξήθηκαν τα τιµολόγια του ηλεκτρικού ρεύµατος κατά
48,5%, ενώ τα λεγόµενα «πράσινα» τέλη και οι σχετικοί κρατικοί
φόροι που µπήκαν στα νοικοκυριά αυξήθηκαν κατά 147%. 

Τώρα, γιατί θα υπάρξουν µειώσεις µε την παραπέρα απελευ-
θέρωση της αγοράς ενέργειας; Γιατί τώρα την απελευθέρωση
την προωθεί ο ΣΥΡΙΖΑ; Άλλωστε το ίδιο συνέβη και σε όλες -µα
σε όλες- τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης όπου έχει προχω-
ρήσει η απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας. Χώρες, για παρά-
δειγµα, όπως η Δανία, η Σουηδία, η Ιρλανδία και η Βρετανία
γνώρισαν αυξήσεις στα τιµολόγια της οικιακής κατανάλωσης µε-
γαλύτερες του 100%. 

Όλοι εσείς, Κυβέρνηση, Νέα Δηµοκρατία, Δηµοκρατική Συµ-
παράταξη, που δηµιουργήσατε και οξύνατε το πρόβληµα της
ενεργειακής φτώχειας, τώρα, χωρίς ντροπή, υποστηρίζετε ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο θα την αντιµετωπίσετε, όταν σήµερα που µι-
λάµε οι συνολικές οφειλές προς τη ΔΕΗ φτάνουν το 1,65 δισε-
κατοµµύριο και αφορούν στον µεγαλύτερο βαθµό χρέη λαϊκών
νοικοκυριών. 

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT, που δηµοσιεύτηκαν
πριν από περίπου έναν µήνα, τρεις στους δέκα Έλληνες αδυνα-
τούν να έχουν πρόσβαση σε συστήµατα θέρµανσης. Εδώ έχουµε
φτάσει, να αυξάνεται η παραγωγή ενέργειας –προσέξτε- και ταυ-
τόχρονα οι λαϊκές οικογένειες να µην έχουν ρεύµα και θέρµανση.
Δυστυχώς, εδώ φτάσαµε. 

Οι εργαζόµενοι της ΔΕΗ το 1994 ξεπερνούσαν τις τριάντα έξι
χιλιάδες µε σχέσεις, µάλιστα, πλήρους και σταθερής εργασίας
και σήµερα έµειναν οι µισοί, γύρω στις δεκαοκτώ χιλιάδες. Και
αυτοί που έµειναν γνώρισαν συνεχείς ετήσιες µειώσεις στους µι-
σθούς τους πάνω από 750 εκατοµµύρια ευρώ, οι νέοι προσλαµ-
βάνονται µε «µαύρες», ευέλικτες, εργασιακές σχέσεις, µε ολιγό-
µηνες συµβάσεις -οκτάµηνα κυρίως- στους υπεργολάβους που
έχουν µπει, µε επιβολή και των ατοµικών συµβάσεων. 

Θα µπορούσε να πει η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ ότι αυτά έγι-
ναν επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας. Η ευθύνη,
όµως, της Κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ σε αυτό το ζήτηµα είναι
ξεχωριστή, γιατί ακόµα και πριν –όχι τώρα µόνο- ως αντιπολί-
τευση συστηµατικά καλλιέργησε την αυταπάτη ότι µπορεί να
υπάρξει φιλολαϊκή διαχείριση στο πλαίσιο αυτό της απελευθέ-
ρωσης της αγοράς ενέργειας. Γιατί εµφάνιζε τα αντιλαϊκά µέτρα
µόνο ως συνέπεια των µνηµονίων, συσκοτίζοντας τον πραγµατικό
αντίπαλο και κρύβοντας ότι η απελευθέρωση είναι στρατηγική
επιλογή της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της εγχώριας αστικής
τάξης, από τη δεκαετία, µάλιστα, του ’90 -όχι χθες, προχθές- και
δεν αποτελεί βεβαίως απότοκο των µνηµονίων ή της καπιταλιστι-
κής οικονοµικής κρίσης που ξέσπασε και στη χώρα µας.

Έχει αποδειχθεί, κυρίες και κύριοι, για κάποιους ότι η αποκα-
λούµενη «πράσινη ανάπτυξη» έχει µετατραπεί σε κότα που κάνει
το χρυσό αυγό. Έχουν ανοίξει µια φάµπρικα και στο όνοµα της
σωτηρίας του πλανήτη κάνουν πράσινες µπίζνες και την ίδια ώρα
ο λαός πληρώνει πανάκριβα την ενέργεια, αν έχει να την πληρώ-
σει. 

Και τι υποστηρίζει η Κυβέρνηση γύρω από αυτό το ζήτηµα;
«Έχουµε», λέει, «δεσµεύσεις από τη Συµφωνία του Παρισιού για
τη µείωση εκποµπών ρύπων. Υπάρχουν και οι στόχοι της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και άρα πρέπει να παίρνουµε υπ’ όψιν µας αυτό
το διεθνές πλαίσιο.».

Κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας,
εδώ υπάρχει µεγάλη δόση υποκριτικής προσέγγισης της πραγ-
µατικότητας. Γιατί, ακόµα και αν δεχτεί κανείς αµάσητη την ανά-
γκη περιορισµού των εκποµπών ρύπων, σήµερα η ανάπτυξη της
τεχνολογίας µάς προσφέρει άλλες, ανώτερες, τεχνικές λύσεις,
που θα µπορούσαν να εξοικονοµήσουν ρύπους που αντιστοιχούν
σε Giga Watt αιολικής ενέργειας, εξασφαλίζοντας παράλληλα
σαφώς µειωµένες δαπάνες και, άρα, µικρότερο κόστος. Αναφέ-
ροµαι στον λιγνίτη.

Ακόµα και αν δεχτούµε ότι πρέπει να µειώσουµε το διοξείδιο
του άνθρακα, που ευθύνεται για την τρύπα του όζοντος, γιατί
αυτό θα πρέπει να το κάνουµε εµείς και όχι οι βιοµηχανικά ανε-
πτυγµένες χώρες; Αν δεχτούµε ακόµα ότι κι εµείς πρέπει να συµ-
βάλουµε σε αυτό, γιατί αυτό πρέπει να γίνει µόνο µε ανεµο-
γεννήτριες; Και γιατί θα πρέπει να επιλέξουµε µόνο τον κλάδο
της ενέργειας; Γιατί δεν ξεκινάτε, για παράδειγµα, από τα πλοία
ή από τα αυτοκίνητα;

Ακόµα και αν πούµε ότι πρέπει να παρέµβουµε και στον τοµέα
της ενέργειας, κάνοντας όλα τα προηγούµενα, σήµερα υπάρχει
σύγχρονη τεχνολογία που, αν αξιοποιηθεί στην παραγωγή ενέρ-
γειας από τον λιγνίτη, θα µπορούµε να παράγουµε περισσότερο
ρεύµα µε λιγότερο λιγνίτη και, άρα, να παράγουµε περισσότερη
ενέργεια µε λιγότερους ρύπους.

Είναι κακός ο λιγνίτης, λέτε, γενικώς. Ενοχοποιείται για την εκ-
ποµπή ρύπων. Μάλιστα, αλλά τώρα ξαφνικά που πωλούνται οι
σταθµοί της ΔΕΗ, τα λιγνιτικά επιτρέπονται. Μιλάµε για εγχώριες
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πηγές ενέργειας φτηνές, που θα µείωναν την ενεργειακή εξάρ-
τηση της χώρας µας και θα εξασφάλιζαν την αναγκαία ενεργει-
ακή επάρκεια. Εκτός, όµως, από την αξιοποίηση του λιγνίτη,
υπάρχουν και τα µεγάλα υδροηλεκτρικά έργα. Γιατί δεν προ-
ωθούνται τέτοιες επενδύσεις;

Είναι, λοιπόν, υποκριτική η προσέγγιση που κάνετε, γιατί µέσα
σε όλα αυτά υπάρχει ο παράγοντας κέρδος των επιχειρηµατικών
οµίλων και αυτό είναι που κυρίως εσείς παίρνετε υπ’ όψιν στον
όποιον ενεργειακό σχεδιασµό σας. Αυτή την πλευρά θέλετε να
κρύψετε από τη λαϊκή οικογένεια, µε την επίκληση της προστα-
σίας του περιβάλλοντος. Όµως αυτό το κέρδος είναι που πλη-
ρώνουν τα λαϊκά στρώµατα, µέσα από την αύξηση της τιµής του
ηλεκτρικού ρεύµατος. Για τον ίδιο λόγο πολλαπλασιάστηκαν τα
λεγόµενα «πράσινα τέλη ρύπων».

Μιλάτε για κοινωνική οικονοµία, ενεργειακούς συνεταιρισµούς
και πάει λέγοντας. Αυτά, κατά τη γνώµη µας, δεν αποτελούν λύ-
σεις σε όφελος του λαού. Κατ’ αρχάς, δεν έρχονται σε αντίθεση
µε τη δράση των επιχειρηµατικών οµίλων, αλλά ο ρόλος τους
είναι συµπληρωµατικός σε αυτή τη δράση. Για αυτό άλλωστε
τους ενεργειακούς συνεταιρισµούς τούς προωθεί η Ευρωπαϊκή
Ένωση και τους υλοποιεί η Κυβέρνηση, µε τη σύµφωνη γνώµη
και των άλλων κοµµάτων που πίνουν νερό στο όνοµα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης, του ευρωµονόδροµου.

Θα ήθελα να σταθώ σε ένα ζήτηµα, διότι είναι πάρα πολύ µε-
γάλο και έχει πολλές πλευρές γενικότερα η πολιτική της Ευρω-
παϊκή Ένωσης στον τοµέα της ενέργειας. Οι αποφάσεις του
Συµβουλίου των Υπουργών Ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που έγινε πρόσφατα, στις 18 και 19 Δεκέµβρη, είναι ξεκάθαρες.
Ανάµεσα σε πολλά άλλα, αυτό που ξεχωρίζει είναι η πρόταση για
ελεύθερο καθορισµό –προσέξτε!- των τιµών του ηλεκτρικού ρεύ-
µατος από τους προµηθευτές, δίχως κανέναν περιορισµό και
κρατική παρέµβαση.

Τι θα έχουµε, λοιπόν, µε βάση αυτή την απόφαση; Πρόταση
είναι. Από τη µια απελευθέρωση της ενέργειας, όλα αυτά που λέ-
γαµε, από την άλλη θα καθορίζεται ελεύθερα η τιµή της ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Ιδιαίτερα τώρα το δεύτερο, οι αλλαγές στον
τρόπο τιµολόγησης, δηλαδή, ενδέχεται να οδηγήσουν σε ορι-
σµένα έργα που είναι λιγότερο κερδοφόρα για το µεγάλο κεφά-
λαιο. 

Τι κάνετε εσείς µε αυτό το νοµοσχέδιο; Εκεί που δεν θα πάνε
να επενδύσουν οι επιχειρηµατικοί όµιλοι, στα έργα ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας, που δεν έχουν ή έχουν µικρό κέρδος όπου
κατά κανόνα είναι τα µικρά έργα, αξιοποιείτε τους ενεργειακούς
συνεταιρισµούς ως εργαλείο χρηµατοδότησης αυτών των έρ-
γων.

Τι θα συµβεί σε αυτή την περίπτωση; Σε έναν κλάδο όπου δρα-
στηριοποιούνται οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι, οι µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και θα έχουµε τώρα και τους συνεταιρισµούς,
ποιος θα είναι αυτός από τους τρεις που θα διαµορφώνει, για
παράδειγµα, την τιµή -ελεύθερα θα διαµορφώνεται- µε βάση τον
ανταγωνισµό; Ποιος θα είναι αυτός που θα διαµορφώνει την τιµή
του ηλεκτρικού ρεύµατος; Ποιος είναι αυτός που θα αντέξει σε
έναν ανελέητο ανταγωνισµό στον συγκεκριµένο κλάδο; 

Νοµίζω ότι η απάντηση σε αυτά τα ερωτήµατα είναι αυτο-
νόητη: το µεγάλο κεφάλαιο. Εποµένως αυτό που θα συµβεί στην
πράξη είναι να υπάρξει ακόµη µεγαλύτερη συγκέντρωση και συγ-
κεντροποίηση κεφαλαίων σε λίγα χέρια, µε βάση την ανάπτυξη
του ανταγωνισµού, κάτι που άλλωστε συµβαίνει και σε όλους
τους κλάδους της οικονοµίας και όχι µόνο στην ενέργεια.

Ποια θα είναι η πορεία των ενεργειακών συνεταιρισµών; Με
απλά λόγια, επειδή κάθε –σε εισαγωγικά- «κοινωνική επιχείρηση»
στον καπιταλισµό λειτουργεί µέσα σε αυτό το σύστηµα και αντι-
κειµενικά θα λειτουργήσει µε αυτούς τους όρους της καπιταλι-
στικής οικονοµίας, είτε θα απεκδυθεί τον κοινωνικό µανδύα
–υπογραµµίζω, τον µανδύα και όχι χαρακτήρα της- και θα γίνει
καπιταλιστική επιχείρηση, θα προσπαθήσει, δηλαδή, µέσα από
τον ανταγωνισµό να γίνει µεγάλη, να βγάζει κέρδη, είτε θα πάψει
να λειτουργεί ως επιχείρηση ή θα κλείσει, δηλαδή, ή, σε τελευ-
ταία ανάλυση, θα φυτοζωεί. 

Ακόµα και στον βαθµό που θα υπάρξουν ορισµένες υλοποι-
ήσεις τέτοιων συνεταιριστικών ΑΠΕ, ο πραγµατικός κερδισµένος

θα είναι η παραγωγή του υλικού για αυτές τις ΑΠΕ και βεβαίως
οι κατασκευαστικές εταιρείες που θα κατασκευάσουν αυτά τα
έργα. Σε κάθε περίπτωση, όµως, χαµένος θα είναι ο λαός. Θα
έχουµε αύξηση παραπέρα της τιµής της ενέργειας και µεγαλύ-
τερη εκµετάλλευση των εργαζόµενων σε αυτές τις επιχειρήσεις.  

Λύση σε όφελος του λαού υπάρχει; Κατά τη γνώµη µας οι ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, για να µπορούν να παρέχουν ενέρ-
γεια σε όφελος του λαού, πρέπει να είναι ενταγµένες σε έναν
κοινωνικοποιηµένο πολύµορφο τοµέα ενέργειας που θα είναι
λαϊκή ιδιοκτησία.

Αυτή είναι η διέξοδος που προτείνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας και προϋπόθεση γι’ αυτό είναι η εργατική λαϊκή εξου-
σία, για να κοινωνικοποιηθούν τα εργοστάσια, τα µέσα παραγω-
γής, να καταργηθεί η σκλαβιά της µισθωτής εργασίας, να εδ-
ραιωθούν οι σχέσεις κοινωνικής ιδιοκτησίας, να υπάρχει επιστη-
µονικός κεντρικός σχεδιασµός γενικότερα στην οικονοµία.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, για να προλάβω ορισµένους, δεν
περιµένουµε παθητικά να έρθει κάποια µεγάλη µέρα που θα λυ-
θούν τα προβλήµατα του λαού. Από σήµερα ο λαός πρέπει να
οργανώσει την αντεπίθεσή του, να απαιτήσει να µειωθούν δρα-
στικά, για παράδειγµα, τα τιµολόγια της ηλεκτρικής ενέργειας
για τη λαϊκή κατανάλωση, να καταργηθούν τα πράσινα τέλη και
οι έµµεσοι φόροι στα καύσιµα, να καταργηθούν οι ολιγόµηνες
συµβάσεις, να καταχωρισθεί η σταθερή εργασία µε τριανταπεν-
τάωρο πενθήµερο οκτάωρο, να µην παραδοθούν τα λιγνιτικά
αποθέµατα, το υδάτινο και αιολικό δυναµικό στους ιδιωτικούς
οµίλους.

Μιλάτε για µείωση του κόστους της αγροτικής παραγωγής.
Γιατί δεν υλοποιείτε τα αιτήµατα των αγροτών για αφορολόγητο
πετρέλαιο, όπως δίνετε στους εφοπλιστές, φθηνό αγροτικό
ρεύµα και νερό, όπως δίνετε στους βιοµήχανους, κατάργηση του
ΦΠΑ στα αγροτικά µέσα και εφόδια, κατασκευή των αναγκαίων
έργων υποδοµής και άλλα;

Αυτά είναι τα αιτήµατα των αγροτών και µε αυτά κατεβαίνουν
στον δρόµο του αγώνα από τις 22 του Φλεβάρη. Γίνεται, λοιπόν,
φανερό ότι έχουµε να κάνουµε µε ένα πρόβληµα πολιτικό και δεν
µπορεί να λυθεί χωρίς τη σύγκρουση µε τον πραγµατικό αντί-
παλο, που είναι η άρχουσα τάξη των καπιταλιστών και οι πολιτικοί
τους εκπρόσωποι, χωρίς την ανατροπή της εξουσίας του κεφα-
λαίου. Για όλους τους παραπάνω λόγους, εµείς θα καταψηφί-
σουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Βαρδαλή. 

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από τους Ανεξάρτητους Έλ-
ληνες κ. Γεώργιος Λαζαρίδης για δεκαπέντε λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Συζητούµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο στο οποίο και πάλι –όπως

συµβαίνει και µε τα περισσότερα νοµοσχέδια που έχουν έρθει
απ’ αυτή την Κυβέρνηση- η συντριπτική πλειοψηφία των φορέων
ήταν θετική. Και σε αυτό το νοµοσχέδιο η συντριπτική πλειοψη-
φία των φορέων είναι θετική. 

Ακούσαµε διάφορες απόψεις, µεταξύ των οποίων και τις από-
ψεις της Αντιπολίτευσης -και αναφέροµαι στα δύο κόµµατα τα
οποία κυβερνούσαν επί σαράντα χρόνια τον τόπο-, που, για άλλη
µια φορά, µόνο αρνητικά σχόλια και αρνητικές τοποθετήσεις έκα-
ναν. Όµως, κατέθεσαν εδώ και πολλές ιδέες. 

Είπαν πολλοί «δεν είναι καλή αυτή η ιδέα ή η διάταξη, η οποία
είναι µέσα στο νοµοσχέδιο, εµείς έχουµε αυτή την ιδέα ή την
άλλη». Και λέω εγώ, σαράντα χρόνια που κυβερνούσαν αυτόν
τον τόπο και τον κατέστρεψαν, αυτές οι ιδέες πού ήταν; Σαράντα
χρόνια δεν είχαν; Τους έλειπαν αυτές οι ιδέες; Τώρα που πήγαν
στην Αντιπολίτευση τις έχουν; Άρα τους ωφελεί η Αντιπολίτευση,
τους κάνει καλό. 

Όµως, ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση
δεν κάνει καλό µόνο σε αυτούς. Κάνει καλό και στον τόπο, γιατί
προστατεύει τον τόπο, γιατί αυτοί κατέστρεψαν αυτή τη χώρα
και αυτή η Κυβέρνηση τώρα διορθώνει την καταστροφή που έφε-
ραν αυτοί. Και αυτό το κάνει χωρίς να καταστρέφει τις ζωές των
πολιτών, αλλά προστατεύοντας, παίρνοντας κοινωνικά µέτρα και
όχι µόνο στραγγίζοντας τον ελληνικό λαό. 

Άκουσα από τον συνάδελφο προηγουµένως διάφορα σχόλια.
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Αµφισβήτησε τις επιδόσεις της Κυβέρνησης. Θα ήθελα -πριν
φτάσω στα σχόλια επί του νοµοσχεδίου- να θυµίσω και πάλι σε
συναδέλφους αλλά και στον κόσµο που µας ακούει ότι αυτά τα
δύο κόµµατα, που συµπεριφέρονται µε αυτόν τον τρόπο, στα
πέντε χρόνια που ανέλαβαν τη διάσωση της χώρας έφεραν 25%
µείωση του ΑΕΠ, όσο είχε η Συρία στα πέντε χρόνια πολέµου. Εί-
χαµε, δηλαδή, την ίδια εικόνα, τα ίδια οικονοµικά µεγέθη, τα ίδια
αριθµητικά στοιχεία µε µία χώρα που πέντε χρόνια επλήττετο
από έναν εµφύλιο πόλεµο. Τα ίδια ακριβώς κατάφεραν αυτοί εδώ
στην πατρίδα µας στα πέντε χρόνια. 

Είχαµε 25% µείωση του ΑΕΠ και πήραν 65 δισεκατοµµύρια φο-
ρολογικά µέτρα στα πέντε χρόνια, δηλαδή 13 δισεκατοµµύρια
ετησίως ήταν η φορολογική επιβάρυνση στους Έλληνες, λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν βέβαια µέσα σε αυτά και τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα, για τα οποία είχαν δεσµευθεί, που ήταν απίστευτα. Αυτή
η Κυβέρνηση κατάφερε και τα µείωσε το καλοκαίρι του 2015. Να
µην τα ξεχνάµε αυτά! 

Έγινε και µια αναφορά στον αγροτικό τοµέα, για κάποια µέτρα
που πήραν για τη χρήση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στη
γεωργία και λοιπά. Η γεωργία -να το θυµηθούµε- ήταν στο 23%
όταν µπήκαµε στην Ευρωπαϊκή Ένωση και τον Δεκέµβριο του
2014 την παρέδωσαν στο 3%. Από 23% την πήγαν στο 3%. Τότε,
µε τα φωτοβολταϊκά και λοιπά να θυµηθούµε ότι έδιναν κίνητρα
σε αγρότες να κόβουν αµυγδαλιές, να σταµατούν την παραγωγή
και να βάζουν στα χωράφια φωτοβολταϊκά. 

Αυτή η Κυβέρνηση, µε τα µέτρα τα οποία παίρνει, παντρεύει
την αγροτική παραγωγή µε τις ΑΠΕ. Δεν βάζει κανέναν τοµέα
από τους δυο να λειτουργεί σε βάρος του άλλου και ειδικά σε
βάρος της γεωργίας. Αντιθέτως, αυτή η Κυβέρνηση παίρνει µέτ-
ρα για να τονώσει τη γεωργία και ήδη έχουµε θετικά αποτελέ-
σµατα. 

Όσον αφορά την καθαρή έξοδο της χώρας, γιατί άκουσα κάτι
που είπε ένας συνάδελφος προηγουµένως, το ότι η έξοδος της
χώρας θα είναι καθαρή δεν το λέει αυτή η Κυβέρνηση. Το λένε
όλοι οι διεθνείς φορείς, όλοι οι διεθνείς παράγοντες και ο Τύπος
και οι αγορές, αν θέλετε, όλοι αυτοί που κρίνουν τα οικονοµικά
µεγέθη και την οικονοµική πορεία της κάθε χώρας. 

Αυτοί είναι που λένε ότι πλέον τον Αύγουστο του 2018 η Ελ-
λάδα θα έχει µία καθαρή έξοδο. Δεν το λέει αυτή η Κυβέρνηση.
Ήταν αυτοί οι οποίοι, στα πέντε χρόνια που ανέλαβαν αυτά τα
δύο κόµµατα τη διάσωση της χώρας, έλεγαν «τη χώρα την οδη-
γείτε στην καταστροφή». Ήταν αυτοί που τους κουνούσαν το δά-
χτυλο, αυτοί που τους έστελναν τις εντολές µε τα e-mail και µε
τα φαξ και αυτοί τα εκτελούσαν. 

Όπως παραδέχθηκε ο Ντάισελµπλουµ, η συνταγή που επε-
λέγη για τη διάσωση της χώρας ήταν λανθασµένη, γιατί δεν
έπρεπε –λέει- να σωθούν οι τράπεζες στην Ελλάδα σε βάρος των
φορολογούµενων. 

Εδώ, όµως, απαντούµε εµείς οι Έλληνες, γιατί εµείς ξέρουµε
τι έχει γίνει εδώ -µε την έρευνα που έχει κάνει αυτή η Κυβέρνηση
στις τράπεζες και µε τις εξεταστικές και µε τα στοιχεία που βγαί-
νουν-, ότι, δηλαδή, επελέγη αυτή η λανθασµένη συνταγή ηθελη-
µένα από την τότε κυβέρνηση. Διότι αν επιλεγόταν η ορθή λύση,
θα έπρεπε η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα να στείλει ελεγκτές
για να ελέγξει τις ελληνικές τράπεζες και τότε θα αποκαλυπτόταν
όλο αυτό το «παιχνίδι» που έγινε σε βάρος των ελληνικών τρα-
πεζών από τα δύο αυτά κόµµατα που κυβερνούσαν. Για αυτό, άλ-
λωστε, επέλεξαν να κλείσουν και τρεις τράπεζες. 

Το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία έκλεισαν τρεις τράπεζες-πυ-
λώνες της Ελλάδος. Να µην τις ξεχνάµε: την Αγροτική, την Εµ-
πορική και το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο. Αυτά τα δύο κόµµατα
το έκαναν, για να µην αποκαλυφθεί ο υπερδανεισµός που έκαναν
και τα δύο κόµµατα αλλά και όλος ο κύκλος των φίλων τους,
αυτός ο κύκλος της αλληλεξάρτησης µε τα µέσα κ.λπ., όπου ο
ένας τροφοδοτούσε την ισχύ των άλλων. 

Ευτυχώς, µε τις εξεταστικές αυτής της Κυβέρνησης, αποκα-
λύφθηκαν όλα και σιγά-σιγά ο καθένας θα αναλάβει τις ευθύνες
του. Βέβαια, από το 2011 και τα δύο κόµµατα δεν εξυπηρετούν
τα χρέη τους. Να δούµε τι θα γίνει τώρα µε αυτά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα για ένα νο-
µοσχέδιο για τις ενεργειακές κοινότητες µε πολλά θετικά στοι-

χεία, που ορίζει µέτρα, βάζει κίνητρα και προϋποθέσεις για την
καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας και τη βελτίωση των
µεγεθών της ελληνικής οικονοµίας στις ανανεώσιµες πηγές. 

Είναι βέβαιο πως, αν εφαρµοστεί σωστά, θα έχουν οφέλη οι
τοπικές κοινωνίες, ενώ και η σύστασή τους θα αποτελέσει εργα-
λείο άµεσης δηµοκρατίας, τοπικότητας και αειφορίας στον ενερ-
γειακό τοµέα. 

Το σχέδιο εισάγει µία τελείως διαφορετική λογική από αυτή
που έχουµε συνηθίσει ως τώρα, όχι µόνο σε περιβαλλοντικά ζη-
τήµατα, αλλά και στην αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας όπως και στη λειτουργία και ενεργοποίηση των τοπικών
κοινωνιών. 

Ενισχύει σε µεγάλο βαθµό την προσπάθειά µας για την αντι-
µετώπιση της ενεργειακής φτώχειας στην Ελλάδα αλλά και στην
ενίσχυση των νοικοκυριών, ώστε να επανασυνδεθεί το ρεύµα σε
όσους δεν µπορούσαν να πληρώσουν τους λογαριασµούς τους,
µε στόχο κανένα νοικοκυριό να µην έχει πρόβληµα θέρµανσης
αλλά και ηλεκτρισµού τους χειµερινούς µήνες.

Οι συµπράξεις για την παραγωγή και διάθεση ενέργειας είναι
πολύ σηµαντικός θεσµός. Οι ιδιώτες καταναλωτές, µαζί µε τους
δήµους ή την περιφέρεια και µικρές ή µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
θα µπορούν να δηµιουργήσουν ενεργειακές κοινότητες, να αξιο-
ποιήσουν τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ουσιαστικά τους δη-
µόσιους πόρους που υπάρχουν στην περιοχή τους.

Σκοπός είναι τα κέρδη από την παραγωγή της ηλεκτρικής, θερ-
µικής, ψυκτικής ή άλλης ενέργειας να ψηφίζονται µε το ηλε-
κτρικό τους ρεύµα. Με δύο λόγια, εκτός από καταναλωτές δύνα-
νται να µετατραπούν σε παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας, µε
σηµαντικά οφέλη στη µείωση του κόστους ενέργειας που κατα-
ναλώνουν οι ίδιοι. Πολύ σηµαντική ρύθµιση είναι η διατήρηση
της τοπικότητας, τόσο αναφορικά µε το δικαίωµα συµµετοχής
όσο και µε την έδρα.

Στο σχέδιο νόµου περιγράφονται αναλυτικά ο τρόπος σύστα-
σης των ενεργειακών κοινοτήτων, ο τύπος και το ελάχιστο περιε-
χόµενο του καταστατικού τους, όπως ρυθµίζονται και θέµατα
λύσης, συγχώνευσης ή µετατροπής των κοινοτήτων ανάλογα µε
την περίπτωση.

Δηµιουργείται χώρος για συµπράξεις και διασφαλίζεται η ισό-
τητα µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων. Όλοι έχουν ίσο δι-
καίωµα στη λήψη αποφάσεων µέσα στην ενεργειακή κοινότητα.
Γι’ αυτόν τον λόγο έχει προβλεφθεί να αντιστοιχεί µία ψήφος σε
κάθε µέλος, ανεξαρτήτως του συνεταιριστικού µεριδίου που κα-
τέχει. Οι ρυθµίσεις αυτές είναι πολύ σηµαντικές όσο και τα κίνη-
τρα.

Εξίσου σηµαντική κρίνεται η νοµοθέτηση αυτή και για τη σύν-
δεση των αποµακρυσµένων νησιών. Το ηλεκτρικό ρεύµα είναι αρ-
κετά κοστοβόρο, πόσω µάλλον για τους µικρούς νησιωτικούς
δήµους, γι’ αυτό και δίνεται η δυνατότητα σε µικρά νησιά και σε
κατοίκους των νησιών αυτών να δηµιουργήσουν τη δική τους
ενεργειακή κοινότητα, ώστε να έχουν αυτονοµία είτε στην παρα-
γωγή και χρήση ηλεκτρικού ρεύµατος είτε θερµικής ενέργειας,
είτε να έχουν µειώσεις στους λογαριασµούς τους από την παρα-
γωγή και τον συµψηφισµό της ενέργειας αυτής.

Το νέο νοµοσχέδιο πραγµατεύεται τη δηµιουργία ενός κατάλ-
ληλου θεσµικού πλαισίου για την καταπολέµηση της ενεργειακής
φτώχειας στην Ελλάδα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευελπιστούµε να γίνουµε από
τις πρώτες ευρωπαϊκές χώρες που θα ενσωµατώσουν τις κοινο-
τικές οδηγίες µε τις οποίες προωθείται η κοινωνική οικονοµία
στον ενεργειακό τοµέα, µε διπλό όφελος τόσο για τις κοινότητες
όσο και για το περιβάλλον.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες συµφωνούµε να δίδεται η δυνατό-
τητα σε κάποιον συνεταιρισµό να φτιάξει ένα δίκτυο και να κα-
λύπτει ανάγκες µε φθηνότερη ενέργεια και να υποστηρίξει αυ-
τούς που δεν έχουν να πληρώσουν. Κυρίως, όµως, συµφωνούµε
επειδή το νοµοσχέδιο δεν αφορά µόνο αγρότες, ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις ή συνεταιρισµούς που παράγουν ενέργεια για αυτοπαρα-
γωγή ή πολίτες των νησιών, αλλά ακόµη και ανθρώπους της
πόλης, που θέλουν να σχηµατίσουν έναν ενεργειακό συνεταιρι-
σµό για να συµµετάσχουν σε πρόγραµµα ενεργειακής αναβάθ-
µισης της πολυκατοικίας τους.
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Χαιρόµαστε που δίνεται καθολικά αυτή η δυνατότητα σε συµ-
πολίτες µας, που σίγουρα θα την εκµεταλλευτούν, αφού βασική
αρχή του νοµοσχεδίου είναι η διάχυση του οφέλους στα µέλη
της ενεργειακής κοινότητας και κυρίως της τοπικής κοινωνίας.
Όταν συνδεθεί η ενέργεια µε την κοινωνική οικονοµία και την
ανάπτυξη του ενεργειακού µοντέλου, τότε θα έχουµε συνεισφέ-
ρει σε κάτι µε τεράστια σηµασία. Θα είµαστε ένα βήµα πιο κοντά
στην ενεργειακή αυτονοµία, µε αυτάρκεια σε πόρους και συνάµα
άνθηση της κοινωνικής οικονοµίας.

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες σαφώς είµαστε θετικοί στο νοµοσχέ-
διο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Λαζαρίδη.
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής από την Ένωση Κεντρώων

κ. Δηµήτριος Καβαδέλλας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το νοµοσχέδιο που συζητούµε έχει τίτλο: «Ενεργειακές Κοινό-

τητες και άλλες διατάξεις». Αποτελείται από δύο µέρη. Το πρώτο
µέρος, µε τίτλο «Ενεργειακές Κοινότητες», αποτελείται από τα
άρθρα 1-12, στα οποία θεσµοθετείται το πλαίσιο οργάνωσης και
λειτουργίας των ενεργειακών κοινοτήτων και το δεύτερο µέρος,
µε τίτλο «λοιπές διατάξεις», περιλαµβάνει τα άρθρα 13 έως 23,
αρµοδιότητας Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, όπου
ρυθµίζονται θέµατα αυτού του περιεχοµένου. Με το παρόν σχέ-
διο νόµου εισάγεται το θεσµικό πλαίσιο ίδρυσης και λειτουργίας
των ενεργειακών κοινοτήτων και στην Ελλάδα. 

Κατ’ αρχάς πριν µπω στην ουσία του θέµατος, θα ήθελα να πω
ότι είµαστε θετικοί. Επειδή όµως ήρθαν τροπολογίες, οι οποίες
ήταν εκπρόθεσµες, µέχρι να πραγµατοποιηθεί η ψήφιση του νο-
µοσχεδίου δηλώνουµε «παρών» ως κόµµα. 

Ως ενεργειακή κοινότητα θεωρείται ο αστικός συνεταιρισµός
αποκλειστικού σκοπού, µε στόχο την προώθηση της κοινωνικής
και αλληλέγγυας οικονοµίας και καινοτοµίας στον ενεργειακό
τοµέα, την αντιµετώπιση της ενεργειακής ένδειας, την προαγωγή
της ενεργειακής αειφορίας, την παραγωγή, αποθήκευση, ιδιοκα-
τανάλωση, διανοµή και προµήθεια ενέργειας, καθώς και τη βελ-
τίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας στην τελική χρήση σε
τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. Είναι µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, µε εξαίρεση της περίπτωση της παραγράφου 4 του άρ-
θρου 2.

Υπάρχουν κάποια ζητήµατα τα οποία σε συγκριτική εξέταση,
το ένα προσκρούει έναντι του άλλου. Υπάρχουν, δηλαδή, κά-
ποιες έννοιες αλληλοσυγκρουόµενες. 

Παραδείγµατος χάριν, στη συγκριτική εξέταση του άρθρου 1,
στην παράγραφο 1 αναφέρεται ότι οι ενεργειακές κοινότητες
είναι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα µε εξαίρεση την περίπτωση
της παραγράφου 4 του άρθρου 2, ενώ στην παράγραφο 3 ανα-
φέρεται ότι οι ενεργειακές κοινότητες επιδιώκουν οικονοµικό
όφελος. Το ένα λέει ότι είναι µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και
το άλλο άρθρο λέει ότι επιδιώκουν οικονοµικό όφελος. Η ερώ-
τηση, λοιπόν, είναι: Η τρίτη παράγραφος αναφέρεται στην περί-
πτωση της παραγράφου 4 του άρθρου 2;

Στο άρθρο 2 στην παράγραφο 1β προβλέπεται ότι µέλη µιας
ενεργειακής κοινότητας µπορεί να είναι και νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου, ενώ στην παράγραφο 2α και 2γ προβλέπεται
στον ελάχιστο αριθµό µελών να συµµετέχουν και νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου. Οπότε η ερώτηση εδώ είναι: δύνανται
να είναι µέλη και νοµικά πρόσωπα ή πρέπει να µετέχουν κατ’ ελά-
χιστο αριθµό απαραίτητα; 

Στην παράγραφο 4 προβλέπεται ότι στην περίπτωση που τα
µέλη της ενεργειακής κοινότητας είναι τουλάχιστον δεκαπέντε
και το 50%+ένα εξ αυτών είναι φυσικά πρόσωπα, δύναται στο
καταστατικό να ορίζεται ότι η ενεργειακή κοινότητα είναι κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα και ότι επιτρέπεται η διανοµή κερδών. Μοι-
άζει λιγάκι πρόχειρο όλο αυτό. Μήπως αυτό το ήξεις αφήξεις, το
ότι το ένα επιτρέπεται και παρακάτω απαγορεύεται ή απαγο-
ρεύεται στην αρχή και µετά επιτρέπεται, είναι ένα είδος µπόνους
προς τις ήδη δραστηριοποιηµένες εταιρείες; Διότι τώρα οι µε-
γάλες εταιρείες που έχουν ήδη άδεια λειτουργίας µπορούν να

δηµιουργήσουν ενεργειακές κοινότητες αξιοποιώντας τον νόµο
αυτόν σε συνδυασµό µε τον ν.1667/1986, χωρίς να αλλάξουν τί-
ποτε από τον κερδοσκοπικό χαρακτήρα τους. Πριν ψηφίσουµε,
λοιπόν, θα έπρεπε αυτά να επεξηγηθούν επαρκώς.

Πάντως, όπως είπα, είµαστε θετικοί επί της αρχής όσον αφορά
την προώθηση ρυθµίσεων που διευκολύνουν τη δηµιουργία ενερ-
γειακών κοινοτήτων και συνεταιρισµών. Θεωρούµε ότι δηµιουρ-
γούνται µε αυτόν τον τρόπο επενδυτικές ευκαιρίες για φορείς,
για άτοµα που µέχρι σήµερα δεν είχαν τη δυνατότητα να επεν-
δύσουν στην «καθαρή ενέργεια», στην «πράσινη ενέργεια».

Ακολουθώντας κάποιες παρατηρήσεις του Συνδέσµου Εται-
ρειών Φωτοβολταϊκών θα ήθελα να επισηµάνω κάποια πράγµατα
και θα ήθελα να εστιάσω περισσότερα σε τρία σηµεία που υπάρ-
χει η εκτίµηση ότι θα βελτιώσουν το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.

Επειδή οι ΟΤΑ που θα επιθυµούσαν να αξιοποιήσουν το προ-
τεινόµενο θεσµικό πλαίσιο θέτουν ως µείζον θέµα την εξεύρεση
πόρων για τη χρηµατοδότηση ενεργειακών έργων, θα ήταν χρη-
σιµότερο να προβλεφθεί και εδώ η δυνατότητα συµµετοχής του
Ταµείου Παρακαταθηκών και Δανείων στην εγγυοδοσία και στην
υποστήριξη τέτοιων ενεργειών. Διότι το Ταµείο Παρακαταθηκών
και Δανείων έχει ήδη προγραµµατίσει τη χρηµατοδότηση σε ΟΤΑ
έργων φωτισµού, οδικού δικτύου -δεν είναι κάτι καινούργιο δη-
λαδή- και έχει καλύψει και τις µελέτες και τη µίσθωση µηχανη-
µάτων µε δικούς του πόρους.

Εµπλέκεται δηλαδή σε παρόµοια έργα, οπότε θα µπορούσε να
ήταν χρήσιµο και εδώ και να προσφέρει τις δυνατότητές του
στην προώθηση των ενεργειακών έργων, δεδοµένης της οικονο-
µικής αδυναµίας που υπάρχει αυτή τη στιγµή -και της τεχνικής
βεβαίως- και στους πολίτες και στους ΟΤΑ, που θα µπορούσαν
να υποστηρίξουν αυτά τα έργα από µόνοι τους.

Συνεπώς θα µπορούσε να ενταχθεί η ανάπτυξη τέτοιων έργων
σε µία τριµερή βάση, δηλαδή να υπάρχει ο ιδιώτης, να υπάρχει
ο ΟΤΑ και να υπάρχει υποστηρικτικά και το Ταµείο Παρακαταθη-
κών και Δανείων, ώστε να είναι εφικτή πλέον η επένδυση, η κα-
τασκευή του έργου, η συντήρηση και να παρακολουθεί το έργο
από κοντά σε µία ας πούµε τριετία ή πενταετία, για να το υπο-
στηρίζει µε τους πόρους και πλέον µετά την τριετία ή πενταετία
και αφού υπάρξουν τα προσδοκόµενα οφέλη να µπορεί να πάρει
πίσω και αυτός τα χρήµατά του.

Επειδή η δηµιουργία µιας ενεργειακής κοινότητας προϋποθέ-
τει κάποια αρχικά έξοδα και αρκετό χρόνο µέχρι την ολοκλή-
ρωσή της και προκειµένου να µη χαθούν οι συγκεκριµένες
ευκαιρίες υπό την αίρεση κάποια προθεσµίας ή να µη χαθούν
χρηµατοδοτήσεις ΕΣΠΑ, υπάρχει µία σκέψη να µπορούν να υπο-
βάλλουν τις προτάσεις χρηµατοδότησης στα τρέχοντα προγράµ-
µατα ΕΣΠΑ και ενεργειακές κοινότητες οι οποίες είναι υπό
σύσταση, για να µην υποχρεούνται να δηµιουργούν ολοκληρω-
µένες εταιρείες, οι οποίες απαιτούν δηµοσιεύσεις και άλλα έξοδα
και αν υπάρχει στο τέλος αρνητική απάντηση θα έχουν υποστεί
τις δαπάνες και όλες αυτές τις υποχρεώσεις διατήρησης. Οπωσ-
δήποτε είναι µία τροχοπέδη, δηµιουργείται µία αναποφασιστικό-
τητα σε κάποιον που θέλει να επενδύσει.

Ειδικά για δοµές κοινωνικής στήριξης ή δοµές που υποστηρί-
ζουν κοινωνικά ευάλωτες οµάδες πολιτών και ΑΜΕΑ βεβαίως που
θα επιθυµούσαν να δηµιουργήσουν ενεργειακές κοινότητες και
να αξιοποιήσουν την παραγωγή ενέργειας είτε για δική τους
χρήση είτε για δικτύωση θα πρέπει να προβλεφθεί η δυνατότητα
συµµετοχής σε σχετικά προγράµµατα του ΕΣΠΑ, µε την παράλ-
ληλη εγγυοδοσία από το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων,
οπότε θα µπορούσε να υποστηριχθεί πιο δυναµικά η υλοποίηση
αυτών των έργων.

Υπάρχει και µία παρέµβαση του Συνδέσµου Παραγωγών Ενέρ-
γειας µε Φωτοβολταϊκά την οποία θεωρούµε ως ωφέλιµη να την
εισάγουµε στη σηµερινή συζήτηση. Επί της αρχής, λοιπόν, ο Σύν-
δεσµος Παραγωγών Ενέργειας µε Φωτοβολταϊκά έχει ταχθεί
υπέρ των συνεταιριστικών σχηµάτων για την περαιτέρω ανά-
πτυξη των ΑΠΕ στην Ελλάδα και τη σταθερή συµµετοχή των µι-
κροµεσαίων ιδιωτών σε αυτές.

Στην εποχή, όµως, των µνηµονίων, που οι τράπεζες δεν δανεί-
ζουν, δεν υποστηρίζουν, δεν υπάρχει για πολλούς η δυνατότητα
διάθεσης ίδιων κεφαλαίων -γιατί δεν υπάρχουν- που κατά βάση
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είναι η µόνη πρακτική, εφόσον δεν υπάρχει υποστήριξη από τις
τράπεζες. Ωστόσο µόνο διά της άθροισης των δυνάµεων είναι
δυνατή µία τέτοια επένδυση όσον αφορά τους µικροµεσαίους,
οι οποίοι όλοι µαζί µπορούν ίσως να συγκεντρώσουν το απαιτού-
µενο ύψος εξόδων για τις ΑΠΕ.

Ο Σύνδεσµος Παραγωγών Ενέργειας µε Φωτοβολταϊκά, λοι-
πόν, επειδή αντιλαµβάνεται την πολυσυµµετοχική µορφή ως µια
από τις µοναδικές ίσως δυνατότητες επένδυσης, έχει ήδη εγείρει
σχετική αναπτυξιακή πρωτοβουλία. Δεν είναι κάτι το οποίο πρω-
τοεισάγεται, έχει ήδη στην Ευρώπη ισχύ ο συγκεκριµένος τρό-
πος επένδυσης και δηµιουργίας ΑΠΕ.

Όραµα, λοιπόν, ενός τέτοιου αναπτυξιακού µοντέλου ενδει-
κτικά µπορεί να είναι όσα έχουν διαδραµατιστεί επιτυχώς στον
χώρο της υγείας, νοσηλείας, που πριν από µερικές δεκαετίες κά-
ποιοι, ως επί το πλείστον γιατροί, µε ανεπτυγµένη τη συνεταιρι-
στική συνείδηση ίδρυσαν πρότυπα ιδιωτικά νοσοκοµεία, τα οποία
λειτουργούν µε επιτυχία έως σήµερα. Αντιστοίχως, υπάρχουν και
επιτυχηµένες συνεταιριστικές πρωτοβουλίες της δεκαετίας του
1980 από φαρµακοποιούς, οι οποίοι επέκτειναν τις δραστηριό-
τητές τους στη χονδρική µέσω της ίδρυσης προµηθευτικών συ-
νεταιρισµών, δραστηριοποιούµενοι στη διακίνηση φαρµάκου ή
παραφαρµάκου.

Το κίνητρο που περιγράφεται στο άρθρο 10 στο σχέδιο νόµου
για τις ενεργειακές κοινότητες και ασφαλώς η προτεραιότητά
τους σε αδειοδότηση ΡΑΕ, οι προνοµιακοί όροι συµµετοχής ή
παντελούς εξαίρεσης από ανταγωνιστικές διαδικασίες στο
άρθρο 7 του ν.4414 για την καταχώρηση εικοσαετούς τιµής πώ-
λησης της παραγόµενης ενέργειας, προτεραιότητα σε λήψη από
και έκδοση όρων σύνδεσης στα δίκτυα, οι προνοµιακές χρεώσεις
για χρήση ΦΟΣΕΤΕΚ είναι θετικές προϋποθέσεις για δηµιουργία
ενεργειακής Κοινότητας. Μέσω αυτής αποφορτίζεται η ανάγκη
συνεταιριστικών µονάδων να αγοράσουν κάποια ώριµα αδειοδο-
τηµένα έργα, αφού τους δίδεται πλέον η δυνατότητα µε χρονικά
συνοπτικότερες διαδικασίες να δηµιουργήσουν εξαρχής τη δική
τους ΑΠΕ.

Υπάρχουν, λοιπόν, και αρκετά θετικά άρθρα. Υπάρχουν, όµως,
και αυτά τα οποία ανέφερα προηγουµένως, τα οποία θα µπορού-
σαµε να τα µελετήσουµε επαρκώς.

Όσον αφορά για τη Μακεδονία, θα ήθελα να πω ότι οι τριακό-
σιοι του Λεωνίδα είπαν «µολών λαβέ», ενώ οι δικοί µας τριακόσιοι
λένε «ελάτε να τα πάρετε όλα».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καβαδέλλα.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερι-
κών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του
Υπουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας Εµπορίου µε-
ταξύ της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των Κρατών Μελών της, αφε-
νός, και της Κολοµβίας και του Περού, αφετέρου, µετά των συ-
νηµµένων σ’ αυτήν Παραρτηµάτων».

Ο ειδικός αγορητής του Ποταµιού κ. Μαυρωτάς έχει τον λόγο
για δεκαπέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ενεργειακές Κοινότητες και άλλες

διατάξεις» είχαµε τον χρόνο να το συζητήσουµε αναλυτικά στις
επιτροπές, σε αντίθεση µε το πολυνοµοσχέδιο. Τα δώδεκα, λοι-
πόν, από τα είκοσι τρία άρθρα του, το πρώτο τµήµα δηλαδή, το
πρώτο µέρος, αφορά στις ενεργειακές κοινότητες και τα υπό-
λοιπα είναι διάφορες σκόρπιες διατάξεις ενεργειακού περιεχο-
µένου.

Το πρώτο µέρος ορίζει το θεσµικό πλαίσιο για την αποκεντρω-
µένη παραγωγή. Γιατί µιλάµε για αποκεντρωµένη παραγωγή;
Γιατί πλέον µας το επιτρέπει η τεχνολογία. Μίκρυνε το µέγεθος
των αποδοτικών συσκευών. Με τις νέες τεχνολογίες µπορούµε
πλέον να έχουµε αποδοτικές συσκευές συµπαραγωγής ηλεκτρι-
σµού - θερµότητας της τάξεως των µερικών κιλοβάτ (KW) ή αν-
τίστοιχα µικρά αιολικά και φωτοβολταϊκά. Μπορούµε να έχουµε
µικροδίκτυα που συνδέουν γειτονιές, «έξυπνους» µετρητές και
αυτοµατισµούς που βελτιστοποιούν το ενεργειακό σύστηµα.

Υπάρχει πλέον η δυνατότητα αποθήκευσης θερµικής και ηλε-

κτρικής ενέργειας µε νέα υλικά. Έχουµε πλέον αποδοτική αξιο-
ποίηση της γεωθερµίας και της βιοµάζας.

Ενώ, λοιπόν, τον προηγούµενο αιώνα η αποκλειστική τάση
ήταν η κεντρική παραγωγή σε µεγάλες µονάδες παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας, κυρίως θερµοηλεκτρικούς και υδροηλεκτρι-
κούς σταθµούς, στον 21ο αιώνα η αποκεντρωµένη παραγωγή
κερδίζει ολοένα και περισσότερο έδαφος. Γίνεται πλέον ανταγω-
νιστική και σε οικονοµικούς και σε περιβαλλοντικούς και σε κοι-
νωνικούς όρους, δηλαδή και στα τρία κριτήρια της βιώσιµης
ανάπτυξης. Κοντά σε αυτά, να βάλουµε και τις νέες τάσεις που
υπάρχουν εκτός από την παραγωγή και στη διαχείριση της ζή-
τησης της ενέργειας, στην ορθολογική χρήση και κυρίως στην
εξοικονόµηση ενέργειας.

Η εξοικονόµηση ενέργειας είναι ένας τοµέας στον οποίο η
χώρα µας έχει µεγάλο δυναµικό βελτίωσης, ειδικά στον κτηριακό
τοµέα. Ειρήσθω εν παρόδω, το κτήριο της Βουλής, που βρισκό-
µαστε τώρα, είναι ένα τέτοιο παράδειγµα κτηρίου µε µεγάλο δυ-
ναµικό εξοικονόµησης ενέργειας. Υπάρχει µάλιστα και πρόσκλη-
ση στο πρόγραµµα ενεργειακή αναβάθµιση δηµοσίων κτηρίων
µε 3 εκατοµµύρια ευρώ, προκειµένου να προχωρήσει αυτή η
ενεργειακή αναβάθµιση της Βουλής, που ελπίζουµε να προχω-
ρήσει γρήγορα.

Η εξοικονόµηση ενέργειας είναι, λοιπόν, µια δραστηριότητα
επωφελής και από οικονοµική και από περιβαλλοντική σκοπιά.
Και όπως µας µάθαιναν στη σχολή ως φοιτητές και όπως µαθαί-
νουµε κι εµείς στους φοιτητές µας τώρα, για να αναδείξουµε τη
σηµασία της ορθής χρήσης ενέργειας στη Σχολή των Χηµικών
Μηχανικών του Πολυτεχνείου λέµε ότι η καθαρότερη κιλοβα-
τώρα είναι αυτή που δεν χρειάστηκε ποτέ.

Εδώ, σηµαντικό ρόλο παίζουν -και θα παίξουν ακόµη περισσό-
τερο στο µέλλον- οι εταιρείες που παρέχουν ενεργειακές υπη-
ρεσίες. Μάλιστα, προβλέπεται και στο παρόν νοµοσχέδιο, στο
άρθρο 4 στην παράγραφο 11, η δηµιουργία ESCOs, δηλαδή En-
ergy Service Companies, οι οποίες συµβάλλουν σε δράσεις εξοι-
κονόµησης και αποδοτικής χρήσης της ενέργειας µέσω µηχανισ-
µών χρηµατοδότησης από τρίτους, το λεγόµενο Third-Party Fi-
nancing. Όπου λοιπόν υπάρχει δυναµικό εξοικονόµησης ενέρ-
γειας, µπορούν αυτές οι ενεργειακές υπηρεσίες να συµβάλλουν,
ώστε ο καταναλωτής να αποφεύγει το υψηλό κόστος επένδυσης,
σε καιρούς µάλιστα που η δανειοδότηση είναι πολύ φειδωλή έως
ανύπαρκτη από τις τράπεζες, όπως τα έχετε καταφέρει, και να
αποπληρώνει σταδιακά από την ενεργειακή εξοικονόµηση.

Ένα άλλο πολύ σηµαντικό στοιχείο είναι ο συνδυασµός δια-
φόρων δραστηριοτήτων, τις οποίες µπορούµε να εκµεταλλευ-
τούµε στην αποκεντρωµένη παραγωγή. Σκεφθείτε, για παράδειγ-
µα, τον συνδυασµό της διαχείρισης απορριµµάτων µε την παρα-
γωγή ενέργειας, όπως υπάρχει παντού στην Ευρώπη, ή τον συν-
δυασµό πρωτογενούς παραγωγής -παραγωγή βιοµάζας ή από
την κτηνοτροφία- µε την παραγωγή ενέργειας. Η τεχνολογία, λοι-
πόν, προσφέρει άφθονες λύσεις µε τις οποίες µπορούν να συν-
δυαστούν δραστηριότητες για έναν ολοκληρωµένο ενεργειακό
σχεδιασµό, ακόµα και σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο.

Κι εδώ η διεθνής εµπειρία µπορεί να αποτελέσει έναν πολύτιµο
σύµβουλο, ειδικά όταν το θέµα της αποκεντρωµένης παραγωγής
είναι στο επίκεντρο των ενεργειακών πολιτικών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ειδικά όταν η γεωµορφολογία της χώρας µας είναι τέ-
τοια που υπάρχουν αποµακρυσµένες και δυσπρόσιτες περιοχές
και έχουµε και µια έντονη νησιωτικότητα µοναδική στην Ευρώπη.

Αυτό το θεσµικό πλαίσιο προσπαθεί να θέσει το νοµοσχέδιο.
Στις επιτροπές ακούσαµε και τους φορείς. Έγιναν και κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Γενικά, είναι ένα νοµοσχέδιο που τυγ-
χάνει µιας ευρείας αποδοχής από την ενεργειακή και περιβαλ-
λοντική κοινότητα. Η θέσπιση πλαισίου για τις ενεργειακές
κοινότητες κρίνεται ως θετική πρωτοβουλία, εφόσον είναι µια
ενέργεια προς την κατεύθυνση που έχει ορίσει και θέσει ως πο-
λιτική άµεσης προτεραιότητας η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Με τη νοµοθετική ρύθµιση των ενεργειακών κοινοτήτων δίνε-
ται η δυνατότητα σε πολίτες και τοπικούς φορείς να αποκτήσουν
έναν πιο ενεργό ρόλο στη διαδικασία παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης της οικονοµίας, αλλά και να αξιοποιήσουµε τους καθα-
ρούς και ανεξάντλητους πόρους του τόπου µας για τη µείωση
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του ενεργειακού κόστους.
Θα ήθελα να κάνω µόνο κάποιες παρατηρήσεις, που είχαµε

κάνει και στις επιτροπές, επί των άρθρων 1 έως 12.
Στο άρθρο 1 και στην παράγραφο 1 περιγράφεται ο ορισµός

και ο σκοπός των ενεργειακών κοινοτήτων. Εκεί έχουµε µια πρό-
ταση δεκαοκτώ γραµµών που µπορεί να δηµιουργήσει παρερµη-
νείες -γίνοµαι λίγο πιο συγκεκριµένος-, σε συνδυασµό µε το
άρθρο 4 όπου επαναλαµβάνεται ο σκοπός των ενεργειακών κοι-
νοτήτων µαζί µε τις δραστηριότητες.

Στο άρθρο 4, λοιπόν, στην παράγραφο 7, περιλαµβάνονται
ρητά οι δραστηριότητες: Παραγωγή, διανοµή και προµήθεια θερ-
µικής ή ψυκτικής ενέργειας εντός της περιφέρειας που βρίσκεται
η έδρα της, χωρίς να αναφέρει, όπως το κάνει στην πρώτη πα-
ράγραφο, ρητά ότι είναι από ανανεώσιµες πηγές ενέργειες ή από
συµπαραγωγή. Μπαίνει, δηλαδή, το ερώτηµα αν η παραγωγή
θερµικής ή ψυκτικής ενέργειας µπορεί να γίνεται και από συµ-
βατικές µορφές εκτός συµπαραγωγής και ΑΠΕ. Ίσως εκεί χρει-
άζεται µια αποσαφήνιση, που µπορεί να γίνει κι αργότερα µε
κάποιες εγκυκλίους.

Επίσης, σχετικά µε το άρθρο 2, για τα µέλη της ενεργειακής
κοινότητας, εδώ ίσως να πρέπει να έχουµε µια ευελιξία στην από-
δειξη της σχέσης µε έναν τόπο. Δηλαδή, αν ένας νέος θέλει να
συµµετάσχει σε ένα τέτοιο εγχείρηµα, µήπως είναι υπερβολικό
να έχει υποχρεωτικά ακίνητη περιουσία στο µέρος αυτό; Μήπως
πρέπει να υπάρχουν κι άλλοι τρόποι για τέτοιες περιπτώσεις,
χωρίς να απωλέσουµε τον αποκεντρωµένο χαρακτήρα;

Πάµε στο δεύτερο µέρος που έχει τις λοιπές ενεργειακές δια-
τάξεις. Έγινε αρκετή συζήτηση στις επιτροπές για το άρθρο 16
και για την απευθείας ανάθεση από την ΡΑΕ σε εξωτερικούς συ-
νεργάτες κάποιων κρίσιµων για τον µακροχρόνιο ενεργειακό σχε-
διασµό εργασιών. Το ποσό ανέρχεται στις 400.000 ευρώ για το
2018, σύµφωνα µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που κατατέθηκε.
Προφανώς, πρόκειται για το «τρέξιµο» κάποιων ενεργειακών µον-
τέλων, ώστε να µπορεί η ΡΑΕ να γνωµοδοτήσει µε βάση τον
ν.4001/2011.

Το θέµα, όµως, της έλλειψης µακροχρόνιου ενεργειακού σχε-
διασµού το είχαµε θέσει ήδη από τον Μάρτιο του 2017 στις συ-
ναντήσεις µας µε τον κύριο Υπουργό και στη ΡΑΕ τον Απρίλιο
του 2017. Με ερώτηση, µάλιστα, επανήλθαµε τον Μάιο του 2017,
η οποία απαντήθηκε τον Σεπτέµβριο.

Στη συζήτηση στις επιτροπές ο Υπουργός δικαιολογήθηκε για
το επείγον του πράγµατος, λέγοντας ότι µόλις τον Σεπτέµβριο
δόθηκαν τα νέα templates, τα νέα πρότυπα, δηλαδή, για την κα-
ταγραφή των απαραίτητων στοιχείων και προβλέψεων από την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Τα θέµατα που προέκυψαν και από την ακρό-
αση των φορέων είναι αφ’ ενός η υποστελέχωση της ΡΑΕ, η
οποία σιγά-σιγά αποψιλώνεται από στελέχη πολύ εξειδικευµένα,
καθότι βρίσκουν αλλού καλύτερες δουλειές, αφ’ ετέρου ότι θα
εµπλακούν όλοι οι σχετικοί φορείς, όπως το ΚΑΠΕ, τα ειδικευ-
µένα πανεπιστηµιακά εργαστήρια, καθώς και τα ερευνητικά κέν-
τρα. Είναι φορείς οι οποίοι είναι λίγο-πολύ γνωστοί στους παροι-
κούντες την Ιερουσαλήµ των ενεργειακών µοντέλων.

Ας δεχθούµε, λοιπόν, ότι το θέµα προέκυψε τελικά ως επείγον.
Η γνώµη µας, όµως, είναι ότι η απευθείας ανάθεση θα µπορούσε
να αποφευχθεί, κάνοντας τη διαδικασία πιο ανοικτή και διάφανη.

Επιτρέψτε µου σε αυτό το σηµείο να αναφερθώ και σε ένα
άλλο θέµα που προέκυψε τα Χριστούγεννα, µετά από τη συζή-
τηση που είχαµε, δηλαδή, στις επιτροπές. Συστήθηκε µε πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου στις 27 Δεκεµβρίου η Εθνική Επι-
τροπή για την Ενέργεια και το Κλίµα, η οποία έχει σαν αρµοδιό-
τητα τον εθνικό ενεργειακό σχεδιασµό.

Είναι µια εικοσαµελής επιτροπή -όπως υπάρχει στην πράξη
του Υπουργικού Συµβουλίου- µε έξι γενικούς γραµµατείς Υπουρ-
γείων, αρκετούς επικεφαλής ανεξάρτητων αρχών και τέσσερις
εµπειρογνώµονες, επιλογές του Γενικού Γραµµατέα Ενέργειας
και Ορυκτών Πόρων. Επίσης, έχουµε και δύο εκπροσώπους πο-
λιτικών γραφείων Υπουργών. Αυτό µας βάζει σε σκέψεις. Σε µια
εθνική επιτροπή εκπρόσωποι πολιτικών γραφείων Υπουργών;
Και, µάλιστα, όχι ένας, αλλά δύο εκπρόσωποι. Και του Υπουργού
και του Αναπληρωτή Υπουργού, Έχουν, αλήθεια, θεσµική ιδιό-
τητα τα πολιτικά γραφεία;

Επίσης, πώς δικαιολογείται σε µια τέτοια επιτροπή να µην
υπάρχουν εκπρόσωποι των παραγωγικών φορέων, όταν, µάλι-
στα, στην παράγραφο 2 της πράξης του Υπουργικού Συµβουλίου
λέει τα εξής: «Λαµβάνουµε υπ’ όψιν την ανάγκη ύπαρξης ενός
συµβουλευτικού οργάνου, στο οποίο θα εκπροσωπούνται οι συ-
ναρµόδιοι κρατικοί, κοινωνικοί και παραγωγικοί φορείς, καθώς
και εκπρόσωποι της αγοράς στον τοµέα της ενέργειας για την
υποστήριξη του κυβερνητικού έργου και την παροχή προτάσεων
για τη διαµόρφωση του εθνικού σχεδίου δράσης για την ενέργεια
και το κλίµα».

Αν λείπουν οι παραγωγικοί φορείς ή οι εκπρόσωποι της αγο-
ράς από µια τέτοια επιτροπή, ποιοι θα υλοποιήσουν, έτσι κι αλ-
λιώς, τον όποιον ενεργειακό σχεδιασµό; Επίσης, οι κοινωνικοί
φορείς πού είναι σε αυτή την εικοσαµελή επιτροπή; Που είναι οι
µη κυβερνητικές οργανώσεις, η GREENPEACE, η WWF που δρα-
στηριοποιούνται στον χώρο ενεργά; 

Τέλος, στον ν.4001/2011, στο άρθρο 3, εκτός από τη ΡΑΕ, την
οποία είδαµε ήδη στο άρθρο 16 του νοµοσχεδίου, γνωµοδο-
τούσε και η Οικονοµική και Κοινωνική Επιτροπή, η ΟΚΕ δηλαδή,
η οποία βλέπουµε να απουσιάζει τελείως από τη συγκεκριµένη
Εθνική Επιτροπή για την Ενέργεια και το Κλίµα.

Νοµίζω ότι τη συγκεκριµένη πράξη, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει
να τη δείτε ξανά και να τροποποιήσετε ανάλογα και το άρθρο 3
του ν.4001/2011, ώστε αυτή η επιτροπή να γνωµοδοτεί για τον
µακροχρόνιο ενεργειακό σχεδιασµό και όχι η ΡΑΕ µαζί µε την
ΟΚΕ. Έχουµε, δηλαδή, µια εικοσαµελή Εθνική Επιτροπή για την
Ενέργεια και το Κλίµα, στην οποία η πλειονότητα των µελών της
είναι κρατικοί και κοµµατικοί αξιωµατούχοι, χωρίς εκπροσώπους
κοινωνικών και παραγωγικών φορέων.

Για να έλθω λίγο στα της χθεσινής επικαιρότητας και µιας και
αφορά το δικό σας Υπουργείο και τις δικές σας αποφάσεις, κύριε
Σταθάκη, θα θέλαµε κάποιες διευκρινήσεις για κάτι το οποίο ανέ-
φερε ο κ. Μανιάτης προηγουµένως. Υπάρχουν 200.000 ευρώ για
τη δηµοσιότητα της πράξης αντικατάστασης συστηµάτων θέρ-
µανσης πετρελαίου µε συστήµατα φυσικού αερίου σε κατοικίες,
το οποίο θα υλοποιηθεί στο πλαίσιο του ΕΣΠΑ 2014-2020. Αυτές
οι δαπάνες δηµοσιότητας αφορούν τηλεοπτική καµπάνια, ραδιό-
φωνα και έντυπο Τύπο.

Στον έντυπο Τύπο θα πάνε περίπου 20.000. Εν προκειµένω, εί-
δαµε χθες στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» ότι αφορά πέντε εφηµερίδες: «ΝΕΑ
ΣΕΛΙΔΑ» µε 4.000, «ΕΘΝΟΣ» 4.000, «Η Εφηµερίδα των Συντα-
κτών» 2.880, «DOCUMENTO» 1500 και «H ΑΥΓΗ» 180. Αυτό, απ’
ότι κατάλαβα, έγινε µε απευθείας ανάθεση, γιατί στις αποφάσεις
που υπάρχουν στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ», δεν υπάρχει καµµία πρόσκληση
ενδιαφέροντος στα διάφορα σχετικά έγγραφα, που συνήθως
αναφέρονται στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ».

Η απορία είναι, γιατί δεν επιλέξατε τη µέγιστη διάδοση της
συγκεκριµένης δράσης; Γιατί, δηλαδή, δεν δόθηκε αυτό και σε
άλλες εφηµερίδες; Ρωτήσατε και δεν ήθελαν;

Στο φυσικό αντικείµενο του συγκεκριµένου έργου ο σκοπός
είναι η µέγιστη διάδοση. Με αυτές τις πέντε εφηµερίδες επιτυγ-
χάνουµε αυτή τη µέγιστη διάδοση; Και αν δεν θεωρήσατε σωστό
να υπάρξουν καταχωρήσεις σε όλα τα έντυπα, τότε µε ποια κρι-
τήρια επιλέχθηκαν αυτές οι πέντε εφηµερίδες, τις οποίες όλως
τυχαίως δεν τις λες και αντικυβερνητικές;

Και τίθεται και το εξής ερώτηµα: Με ποιον τρόπο έγινε αυτή η
κατανοµή των χρηµάτων; Έγινε µε βάση την κυκλοφορία των
εφηµερίδων ή απλώς αποδεχθήκατε την οικονοµική προσφορά
της κάθε εφηµερίδας;

Όσον αφορά αυτές τις πρακτικές, επειδή ήµουν και µέλος της
επιτροπής για τη διερεύνηση της χρηµατοδότησης των κοµµά-
των και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, και ένα από τα θέµατα
που συζητούσαµε τότε είναι πώς δινόντουσαν από τράπεζες,
αλλά και από δηµόσιες υπηρεσίες -για παράδειγµα ΕΥΔΑΠ,
ΚΕΕΛΠΝΟ- διάφορες καταχωρήσεις σε συγκεκριµένες εφηµερί-
δες, παρά τα πορίσµατα που έβγαλε αυτή η επιτροπή, βλέπουµε
ότι η ιστορία, έστω και για µικρότερα ποσά, επανεµφανίζεται.

Μάλιστα, σήµερα είδαµε και ανακλήσεις των πράξεων στη «ΔΙ-
ΑΥΓΕΙΑ», µετά τις χθεσινές αποκαλύψεις και του Ποταµιού, για
τα τρία υψηλότερα αντίτιµα, δηλαδή για τις εφηµερίδες «ΝΕΑ
ΣΕΛΙΔΑ», «Η Εφηµερίδα των Συντακτών» και «ΕΘΝΟΣ». Θα θέ-
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λαµε, αν µπορείτε, να µας το εξηγήσετε λίγο και αυτό.
Κλείνω µετά από αυτά τα δύο θέµατα, τα οποία θεωρούµε αρ-

κετά σοβαρά, δηλαδή την Εθνική Επιτροπή για την Ενέργεια και
το Κλίµα και την κατανοµή των κονδυλίων προβολής προγραµ-
µάτων, γιατί θα ακολουθήσει και η τηλεόραση, θα ακολουθήσει
και το ραδιόφωνο -για µην έχουµε τέτοιες πρακτικές, θα πρέπει
να τα δείτε- γυρνώντας στο νοµοσχέδιο και λέγοντας ότι είµαστε
θετικοί στον καθορισµό του πλαισίου για τις ενεργειακές κοινό-
τητες. Ας ξεκινήσει να λειτουργεί το πλαίσιο και εδώ θα είµαστε
ως νοµοθετικό Σώµα να το βελτιώσουµε όταν και όπου χρειάζε-
ται.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του Ποταµιού και

της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μαυρωτά.
Τον λόγο έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Γε-

ώργιος Σταθάκης για δεκαοκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, σήµερα εισάγεται
ένα σχέδιο νόµου, που αδιαµφισβήτητα αποτελεί µια µεγάλη
τοµή στον τοµέα της ενέργειας στην Ελλάδα. Για πρώτη φορά
δίνουµε τη δυνατότητα σε πολίτες, µικροµεσαίες επιχειρήσεις,
τοπικούς φορείς να αποκτήσουν ενεργή εµπλοκή στη διαδικασία
µετασχηµατισµού του ενεργειακού µας συστήµατος.

Παράλληλα -και αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να ακουστεί-
πρωτοπορούµε στην Ευρώπη, καθώς είµαστε από τις πρώτες
χώρες που θεσπίζουν ένα ξεκάθαρο και διάφανο πλαίσιο για τη
λειτουργία των ενεργειακών κοινοτήτων -κάτι που έχει υπογραµ-
µίσει και το σύνολο των οικολογικών οργανώσεων- και οδηγού-
µαστε πλέον σε ένα πλαίσιο το οποίο φιλοδοξεί να ανοίξει
καινούργιους δρόµους στον ενεργειακό µετασχηµατισµό της
χώρας µας.

Υπογραµµίζω για µια ακόµη φορά ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που
δεν έχει καµµία σχέση µε τις µνηµονιακές υποχρεώσεις της
χώρας, µια πρωτοβουλία 100% της παρούσας Κυβέρνησης. Είναι
ένα νοµοσχέδιο που φέρει τη σφραγίδα του τρόπου µε τον οποίο
αντιλαµβανόµαστε µια γενικότερη στρατηγική και στο πλαίσιο
του ενεργειακού τοµέα και στο πλαίσιο της εξόδου από την κρίση
και της παραγωγικής ανασυγκρότησης της ελληνικής οικονο-
µίας.

Επιτρέψτε µου να υπενθυµίσω ότι η στρατηγική µας στην ενέρ-
γεια έχει δύο µεγάλους πυλώνες, παίρνοντας ως δεδοµένο ότι
έχουµε δεσµευτεί ως χώρα και στους υψηλούς στόχους του Πα-
ρισιού και στην ιδέα µιας φιλόδοξης στρατηγικής για το σύνολο
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το 2020 - 2030. Άρα και σε σχέση
µε τη Συµφωνία του Παρισιού και σε σχέση µε τις στοχεύσεις της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής για το 2020 - 2030 είµαστε από τις χώρες
που υποστηρίζουµε φιλόδοξους στόχους τόσο στην εξοικονό-
µηση ενέργειας όσο και στον δεύτερο πυλώνα, στην παραγωγή
ενέργειας. 

Άρα η χώρα µας δεσµεύεται για δύο πράγµατα: Πρώτον, ότι
το 2020 -2030 πρέπει να πλησιάσουµε σε ένα πολύ υψηλό ποσο-
στό συµµετοχής των ΑΠΕ στο ενεργειακό µείγµα της χώρας. Και
δεύτερον, ότι µέχρι τότε θα πρέπει να έχουµε κάνει τεράστια βή-
µατα στην εξοικονόµηση ενέργειας, που αφορά το σύνολο πλέον
των δραστηριοτήτων µας -την κατοικία, τις µεταφορές- το σύ-
νολο των πραγµάτων στα οποία καταναλώνουµε ενέργεια. Συνε-
πώς χρειάζεται τεράστια προσπάθεια - ειδικά στον δεύτερο
πυλώνα- για να φθάσουµε σε αυτή την εξέλιξη.

Στο πλαίσιο, λοιπόν, αυτής της διπλής στρατηγικής, της αλλα-
γής του µείγµατος παραγωγής ενέργειας και της εξοικονόµησης
ενέργειας, ο θεσµός των ενεργειακών κοινοτήτων και στους δύο
αυτούς πυλώνες έρχεται να ανοίξει έναν δρόµο και µία προ-
οπτική.

Μέχρι τώρα και οι δύο αυτές δραστηριότητες ήταν κατ’ εξοχήν
επιχειρηµατικό αντικείµενο. Στην περίπτωση των ΑΠΕ είχαµε δύο
οµάδες-κύµατα ανάπτυξης των ΑΠΕ στη χώρα µας. Στα φωτο-
βολταϊκά κυριάρχησαν οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και είχαµε
το πρώτο κύµα ανάπτυξης των ΑΠΕ µε φωτοβολταϊκά. Στο δεύ-
τερο κύµα, που είναι τα αιολικά, συνήθως έχουµε µεγάλες επι-

χειρήσεις, διότι οι επενδύσεις στα αιολικά είναι κατά κανόνα
πολύ πιο ακριβές.

Σήµερα που έχει κλείσει ο κύκλος των εγγυηµένων τιµών -οι
τελευταίες εγγυηµένες τιµές που δόθηκαν στα αιολικά πάρκα
ήταν τον περασµένο Μάρτιο- µπαίνουµε σε ένα νέο πεδίο, όπου
η ανάπτυξη των ΑΠΕ δεν θα στηρίζεται πλέον σε εγγυηµένες
τιµές, αλλά σε διαγωνιστικές διαδικασίες. Αυτές οι διαγωνιστικές
διαδικασίες κάνουν εφικτά αυτά που ειπώθηκαν και από αρκε-
τούς συναδέλφους.

Η συνεχής βελτίωση της τεχνολογίας ρίχνει το κόστος των
ΑΠΕ. Οι πρώτες ενδείξεις πλέον από τις διαγωνιστικές διαδικα-
σίες δείχνουν ότι το κόστος των ΑΠΕ, η προσφορά ενέργειας
µέσω ΑΠΕ, πλησιάζει πλέον σε επίπεδα στο µέσο οριακό κόστος
παραγωγής ενέργειας. Υπενθυµίζω ότι στην Ελλάδα η µέση
οριακή τιµή είναι 70 ευρώ ανά κιλοβατώρα και οι πρόσφατοι δια-
γωνισµοί δείχνουν ότι και οι ΑΠΕ φθάνουν σε ένα επίπεδο λίγο
πιο κάτω από τα 100 ευρώ, περίπου στα 90 ευρώ. Άρα βρισκό-
µαστε σε µια πορεία όπου η παραγωγή µέσω ΑΠΕ θα παραµένει
ίσως πιο ακριβή για κάποια χρόνια, αλλά πλησιάζει πάρα πολύ
στον µέσο όρο. Υπενθυµίζω ότι στο παρελθόν ήταν πάρα πολύ
υψηλή, κοντά στα 200 ευρώ και παραπάνω από 200 ευρώ για κά-
ποια χρόνια.

Συνεπώς εν µέσω αυτών των αλλαγών, µε αυτόν τον τρόπο
ανοίγουµε έναν τρίτο χώρο για την παραγωγή ενέργειας, πέρα
από τις µεγάλες επιχειρήσεις, πέρα από τις µικροµεσαίες, οι
οποίες θα συνεχίσουν να επενδύουν και να αναπτύσσουν τις επι-
µέρους αγορές τους.

Με τον θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων δίνουµε τη δυνα-
τότητα στο σύνολο των φορέων της κοινωνίας να µπορούν να
παράγουν ενέργεια, είτε πρόκειται για µία πολυκατοικία, είτε για
τρεις βιοτεχνίες, πέντε ξενοδοχεία, πανεπιστήµια, δήµους κ.ο.κ..
Ξαφνικά ανοίγουµε ένα νέο πεδίο, µε το οποίο θα είναι δυνατή η
παραγωγή ενέργειας µέσω ΑΠΕ, απόλυτα προσανατολισµένη
στη δεύτερη αρχή, στην αρχή της τοπικότητας. Με αυτό επιδιώ-
κουµε τοπική παραγωγή, τοπική κατανάλωση. Αυτή είναι η κεν-
τρική ιδέα ενός αποκεντρωµένου συστήµατος παραγωγής
ενέργειας, όπου κατανάλωση και παραγωγή θα έχουν ισχυρούς
κανόνες τοπικότητας. Γι’ αυτό και το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
το διαπερνούν ισχυρές ασφαλιστικές δικλίδες, προκειµένου να
είναι σαφής ο τοπικός χαρακτήρας της επιχείρησης.

Και εδώ θα ήθελα να διαβεβαιώσω -γιατί ακούγονται φωνές
ότι κάποια µεγάλα συµφέροντα θα παρακάµψουν όλα τα συστή-
µατα για να ενοποιήσουν τοπικότητες κ.ο.κ.- ότι έτσι όπως είναι
διατυπωµένα τα άρθρα, προστατεύονται πλήρως από τέτοια πι-
θανά σενάρια. Άρα ισχυρή τοπικότητα.

Δεύτερον, συνέργειες και συµπράξεις: Κεντρική ιδέα µας είναι
ότι πρέπει να υπάρξει συνένωση ατόµων, πρωτοβουλιών, φο-
ρέων κοινωνικού χαρακτήρα, κοινωνικής οικονοµίας. Το στοιχείο
της κοινωνικής οικονοµίας πρέπει να ενισχυθεί και το ενισχύουµε
µε έναν επιπρόσθετο κανόνα, έναν κανόνα δηµοκρατίας στο εσω-
τερικό των ενεργειακών κοινοτήτων. Η ισότητα διασφαλίζεται
πλήρως µε την ισοτιµία της ψήφου των συµµετεχόντων, ανεξαρ-
τήτως συνεταιριστικού µεριδίου.

Άρα βρισκόµαστε σε ένα σηµείο όπου ενισχύουµε ταυτόχρονα
την τοπικότητα, τη σύµπραξη και τη συνεταιριστική και κοινωνική
δοµή των δραστηριοτήτων και ισχυρούς κανόνες δηµοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΠΟΥ-
ΛΟΥ)

Κατά κύριο λόγο η δραστηριότητα των ενεργειακών κοινοτή-
των θα εδράζεται στην αξιοποίηση, στο µέγιστο, του συµψηφι-
σµού ανάµεσα στην κατανάλωση που έχει ένα υποκείµενο και
στη δυνατότητά του να παράγει αυτή τη συγκεκριµένη κατανά-
λωση µε δικά του µέσα. Αυτή είναι η κεντρική αρχή. Ταυτόχρονα,
όµως, είναι ανοικτός ο δρόµος για να πωλείται το πλεόνασµα
ενέργειας που έχει και να φτιαχτεί µια ενεργειακή κοινότητα, η
οποία αποκλειστικό σκοπό θα έχει το να παράγει και να πουλάει
ενέργεια. Και αυτό είναι διασφαλισµένο.

Στοχεύσεις και προσδοκίες: Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η πρό-
θεση και ο στόχος του νοµοσχεδίου είναι να µειωθεί το κόστος
ενέργειας για νοικοκυριά και µικροµεσαίες επιχειρήσεις, να
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υπάρξει περαιτέρω διείσδυση των ΑΠΕ -είναι στρατηγικός µας
στόχος-, να υπάρξει µεγαλύτερη τοπική αποδοχή των ΑΠΕ, επι-
λύοντας θέµατα συγκρούσεων, τα οποία µέχρι τώρα -εύλογα ή
µη- δηµιουργούνται κατά διαστήµατα.

Επίσης, στόχος και πρόθεση του νοµοσχεδίου είναι να υπάρξει
µεγάλη καινοτοµία στην παραγωγή και στον ενεργειακό σχεδια-
σµό, καθώς έτσι θα αρχίσει να υπάρχει µία ευρεία οικονοµική
δραστηριότητα, στηριγµένη εκ των πραγµάτων πάνω σε καινο-
τοµίες, οι οποίες θα δηµιουργήσουν και προοπτικές για συγκε-
κριµένους κλάδους της οικονοµίας και ταυτόχρονα θα δηµιουρ-
γήσουν συνθήκες τοπικής παραγωγής πολύ πιο έντονες.

Επίσης, η ενίσχυση της αλληλεγγύης και του πυλώνα της κοι-
νωνικής οικονοµίας, όπως υπογράµµισα, αποτελεί βασικό αξιακό
µας στοιχείο, καθώς και η αύξηση των επενδύσεων µε κύριο
στόχο την αειφορία και τον σεβασµό στο περιβάλλον, η αξιοποί-
ηση όλων των διαθέσιµων εργαλείων που υπάρχουν στην ενερ-
γειακή αγορά, ο συµψηφισµός ενέργειας, ο εικονικός συµψηφισ-
µός ενέργειας, οι smart meters -οι έξυπνοι µετρητές ενέργειας-
κ.λπ., µε τα οποία θα δούµε µια συνολική επέκταση αυτών των
εργαλείων.

Επιτρέψτε µου να σταθώ στη συζήτηση που έγινε µε τους φο-
ρείς. Όπως διαπιστώσατε, υπήρξε µια συντριπτική υποστήριξη
αυτού του θεσµού από το σύνολο των φορέων και φυσικά από
τις οικολογικές οργανώσεις, το Τεχνικό Επιµελητήριο, το Οικο-
νοµικό Επιµελητήριο, τους ΤΟΕΒ και το σύνολο των φορέων που
εµπλέκονται σε αυτό. Επίσης, αντιµετωπίζουν θετικά αυτή τη δια-
δικασία οι υπάρχουσες ενεργειακές συνεταιριστικές εταιρείες
της Καρδίτσας και της Σίφνου.

Θα πω µια λέξη για αυτή τη συζήτηση. Φάνηκε ότι το σύνολο
των προτάσεων που προέρχονται από όλο αυτό το ευρύ φάσµα
κοινωνικών φορέων, έχουν ενσωµατωθεί στο νοµοσχέδιο. Κά-
ποιες τελευταίες προτάσεις που έγιναν για την αποθήκευση κ.λπ.
είναι στις τροπολογίες µας. Αυτό έχει τεράστια σηµασία, διότι
νοµίζω ότι είναι ένα νοµοσχέδιο για το οποίο µπορεί να λέει η Κυ-
βέρνηση: «τι καλοί που είµαστε», αλλά θεωρώ ότι χρειάζεται την
ευρεία συναίνεση, γιατί ανοίγει έναν δρόµο. Από κει και πέρα,
δεν αποτελεί αντικείµενο στενής κοµµατικής ή κυβερνητικής αν-
τιµετώπισης.

Είναι ένα βήµα που πρέπει να κάνουµε. Ανοίγει πολύ σηµαντι-
κούς δρόµους στον ενεργειακό µετασχηµατισµό µας. Θα το αγ-
καλιάσουν οι τοπικές κοινωνίες. Πρέπει να το αγκαλιάσουν, διότι
ανοίγει τεράστιες δυνατότητες. Με αυτή την έννοια θεωρώ ότι
είναι ένα ώριµο νοµοσχέδιο, το οποίο έχει κλείσει τον κύκλο του
διαλόγου και έχει δηµιουργήσει και µια ευρύτερη κοινωνική συ-
ναίνεση.

Επιτρέψτε µου να σταθώ λίγο στις τροπολογίες που έχουν κα-
τατεθεί. Θεωρώ ότι όλες είναι τροπολογίες οι οποίες έχουν τε-
χνικό χαρακτήρα. Η πρώτη, δηλαδή, για τον ενεργειακό συµψη-
φισµό, προσθέτει την πρόταση περί αποθήκευσης της «GREEN-
PEACE» και τη γεωθερµία και την ηλιοθερµία, που δεν είχαν µε-
ρικές τεχνολογίες ΑΠΕ που δεν είχαν εισαχθεί.

Για την αγορά φυσικού αερίου η βασική προσθήκη αφορά την
υποχρέωση διατήρησης αποθέµατος υγροποιηµένου φυσικού
αερίου σε πλοίο. Έχουµε συµφωνήσει µε όλους τους φορείς και
υπάρχει σε αυτή τη φάση ένα πλοίο τους χειµώνες. Σε περί-
πτωση που αντιµετωπιστούν, δηλαδή, έκτακτα γεγονότα, όπως
είχαµε πέρυσι τον χειµώνα, είναι ο καλύτερος τρόπος να έχουµε
stand by ένα πλοίο µε φυσικό αέριο, το οποίο θα καλύπτει την
περίπτωση που υπάρχει ακραία ζήτηση τον βαρύ χειµώνα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το επαναλαµβάνετε
αυτό;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ναι. Πέρυσι είχαµε ένα πρόβληµα προµήθειας. Τώρα
έχουν συµφωνήσει οι παραγωγοί και όλοι ότι θα είναι ένα πλοίο
επιπρόσθετο µε ένα απόθεµα που θα λειτουργεί τους τρεις
µήνες κ.λπ. και έχει ένα κόστος το οποίο επιµερίζεται και πληρώ-
νεται µε έναν συγκεκριµένο τρόπο.

Ως προς τις επεκτάσεις των προθεσµιών πληρωµής του κό-
στους σύνδεσης του ΑΔΜΗΕ από το ειδικό έργο του Πολυπότα-
µου -το γνωρίζετε αυτό- έχει αυξηθεί το κόστος. Υπάρχει µια
συζήτηση για το πώς θα επιµεριστεί για να µην επιβαρυνθούν οι

καταναλωτές. Έχουν συναφθεί οι συµβάσεις, έγιναν όλα µέχρι
τις 31 Δεκεµβρίου του 2016. Χρειάζεται µια µικρή παράταση,
ούτως ώστε οι κάτοχοι σταθµών παραγωγής ενέργειας να κατα-
βάλουν το συνολικό κόστος σύνδεσης που τους αναλογεί.

Ως προς την αναβίωση αδειών παραγωγής των ΟΤΑ, νοµίζω
ότι τους δίνουµε µια δεύτερη ευκαιρία. Είναι ΟΤΑ που είχαν απο-
κλειστεί από τα έργα τους. Τους δίνουµε µια επιπρόσθετη προ-
θεσµία.

Φτάνω και στη διάταξη για την οποία µε εκπλήσσει η Νέα Δη-
µοκρατία γιατί την αµφισβητεί, την εισαγωγή του περιβαλλοντι-
κού οικιακού τιµολογίου στην Περιφέρεια της Δυτικής Μακε-
δονίας και στον Δήµο Μεγαλόπολης. Με αυτή τη νοµοθετική ρύθ-
µιση ενισχύονται πάνω από εκατόν σαράντα χιλιάδες νοικοκυριά
στις περιβαλλοντικά επιβαρυµένες περιοχές της Περιφέρειας
Δυτικής Μακεδονίας και του Δήµου Μεγαλόπολης της Περιφε-
ρειακής Ενότητας Αρκαδίας.

Συγκεκριµένα διασφαλίζεται έκπτωση µέχρι 42 ευρώ τη µεγα-
βατώρα στους λογαριασµούς ηλεκτρισµού, ανεξαρτήτως προ-
µηθευτή, για εκατόν τριάντα τρεις χιλιάδες νοικοκυριά στη
δυτική Μακεδονία και οκτώ χιλιάδες νοικοκυριά στον Δήµο Με-
γαλόπολης. Ανάλογα µε το ύψος της κατανάλωσης του ρεύµα-
τος, στο συνολικό κόστος ρεύµατος έχουµε µια έκπτωση που
κυµαίνεται από 25% έως 27,5%, ενώ ως προς το ανταγωνιστικό
κόστος έχουµε ακόµα µεγαλύτερη έκπτωση της τάξης του 44%,
άρα µεσοσταθµικά γύρω στο 30%. Το µέτρο έχει κοστολογηθεί
στα 17,5 εκατοµµύρια µε βάση τα στοιχεία κατανάλωσης των εν
λόγω περιοχών και επιµερίζεται σε 16 εκατοµµύρια για την περι-
φέρεια δυτικής Μακεδονίας, 0,7 εκατοµµύρια για τον Δήµο Με-
γαλόπολης, µε ένα µαξιλάρι ασφαλείας 0,8 εκατοµµυρίων. Αυτά
έχουν προϋπολογιστεί.

Η κριτική της Νέας Δηµοκρατίας ήταν τριπλή: 
Πρώτον, ότι επαναφέρουµε ευνοϊκές ρυθµίσεις αναβιώνοντας

το κακό, µεροληπτικό κράτος του παρελθόντος. Αµφισβητεί, κατ’
ουσίαν, τη σκοπιµότητα της ρύθµισης αυτής. Άρα εµείς συνηγο-
ρούµε στη σκοπιµότητα της ρύθµισης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Για ποια, κύριε Υπουργέ; Για τη ρύθ-
µιση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα ακούσετε. 

Θέλω να ακούσω επιχειρήµατα, που να αµφισβητείτε τη σκο-
πιµότητα της ρύθµισης. Άρα θα ήθελα να ακούσω από τη Νέα
Δηµοκρατία ένα επιχείρηµα, αντί να λέει ότι η ρύθµιση γυρίζει
στο παρελθόν και ευνοεί επιµέρους οµάδες, δεν ξέρω τι άλλο
υπονοείτε, να κάνουµε µια ουσιαστική συζήτηση στο εάν συµφω-
νείτε ή όχι στη σκοπιµότητα.

Δεύτερον, µας κάνετε κριτική ότι δεν έχουµε τις τεχνικές λε-
πτοµέρειες και τις παραπέµπουµε στην υπουργική απόφαση. Οι
τεχνικές λεπτοµέρειες είναι πολλές, γιατί είναι το οικιακό κοινω-
νικό τιµολόγιο, είναι οι εργαζόµενοι της ΔΕΗ που έχουν ήδη έκ-
πτωση. Άρα οι τεχνικές λεπτοµέρειες δεν µπορούν να µπουν
στον νόµο, θα βγουν µε κάποιο συγκεκριµένο τρόπο, χωρίς να
αλλοιωθεί -έχει δεσµευτεί- το ποσό στον προϋπολογισµό, έχει
τεθεί νοµοθετικά. Οι τεχνικές λεπτοµέρειες είναι πάρα πολλές.
Φαντάζοµαι ότι δίνετε το δικαίωµα να µην ενσωµατωθούν στον
νόµο. Όπως, επίσης, και η διάρκεια.

Σήµερα, κάνουµε ένα µεγάλο βήµα. Αναγνωρίζουµε το πρό-
βληµα. Αποτελεί ένα θέµα το οποίο έχει συζητηθεί διεξοδικά
στην τοπική κοινωνία -είναι παρών και ο περιφερειάρχης ο κ. Κα-
ρυπίδης- και είναι ένα θέµα στο οποίο η Κυβέρνηση έχει συναι-
νέσει και στο τοπικό περιφερειακό συνέδριο ότι και η σκοπιµό-
τητα είναι δεδοµένη και ο τρόπος υπάρχει και πρέπει να ολοκλη-
ρωθεί αυτός ο σκοπός. Άρα το περιβαλλοντικό οικιακό τιµολόγιο
σήµερα θεσµοθετείται, επαναλαµβάνω- και ανοίγει –να το πω
διαφορετικά, όπως το καταλαβαίνω δηλαδή- κάτι το οποίο έπρε-
πε να είχε συµβεί εδώ και χρόνια και γίνεται µε µια καθυστέρηση
σήµερα.

Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας κάτι ακόµα για τη δυτική Μακε-
δονία. Αµφισβητήσατε την ένταξη της δυτικής Μακεδονίας στο
φυσικό αέριο. Επιτρέψτε µου να διορθώσω και εδώ τα θέµατα.

Μετά την ολοκλήρωση κατασκευής του ΤΑΡ το 2019, έχει συµ-
φωνηθεί µε τον ΤΑΡ να υπάρξουν δυο έξοδοι του αγωγού δια-
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νοµή φυσικού αερίου. Είναι δυο οι έξοδοι. Τα σηµεία αυτά είναι
ένα κοντά στον Πτολεµαΐδα και ένα κοντά στην Καστοριά. Το
έργο θα γίνει από τη ΔΕΔΑ µε επιπλέον δανειοδότηση από την
Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και η ΔΕΔΑ θα συµβάλει µε
12,6 εκατοµµύρια ευρώ. Έχει συµφωνηθεί, συνεπώς, η επέκταση
του έργου στην περιοχή. Έχει γίνει cost benefit analysis, έχουν
δεσµευτεί πόροι από το ΕΣΠΑ από το ΠΔΕ 12,6 εκατοµµύρια
ευρώ, κάτι έχει δεσµεύσει και ο περιφερειάρχης νοµίζω, συνε-
πώς έχουµε πρόσβαση. Όταν αρχίσει να λειτουργεί ο ΤΑΡ, στό-
χος είναι να είµαστε έτοιµοι, µε πρώτη προτεραιότητα την
Καστοριά, το Άργος Ορεστικού και την Κοζάνη. Συνεπώς νοµίζω
ότι και στο θέµα του φυσικού αερίου η περιφέρεια θα αποκτήσει
πρόσβαση. 

Να επιστρέψω στο νοµοσχέδιο, µετά την εκτεταµένη παρέν-
θεση που έκανα, προκειµένου να απαντήσω στα θέµατα που
έθεσε για τη συγκεκριµένη ρύθµιση η Νέα Δηµοκρατία.

Είναι προφανές ότι σήµερα δεν θα σας απαντήσω για τα θέ-
µατα της ΔΕΗ. Θέσατε πολλά θέµατα για τη ΔΕΗ. Οποιαδήποτε
µέρα, σε επίκαιρη ερώτηση εξπρές να καθίσουµε όσες ώρες θέ-
λετε να τα συζητήσουµε. Το ίδιο ισχύει και για τα θέµατα που θέ-
σατε εάν για τη διαφηµιστική δαπάνη µεροληπτούµε υπέρ
φιλοκυβερνητικών εφηµερίδων και άλλα, τα οποία θα µπορέ-
σουµε να τα συζητήσουµε κι αυτά εκτός του σηµερινού νοµοσχε-
δίου. Οπότε, σε ένα µεγάλο µέρος αυτών των ερωτήσεων δεν θα
τοποθετηθώ.

Πρέπει να απαντήσω, όµως, όπως τέθηκε, για την Επιτροπή
Ενεργειακού Σχεδιασµού. Θέλω να είναι σαφές. Εµείς φτιάξαµε
µια επιτροπή αλλά θα ακολουθήσουµε µια διαδικασία διαβούλευ-
σης, ακριβώς όπως έγινε στην Ιταλία. Δηλαδή, στη Βουλή θα
έρθει δύο φορές το «ενεργειακός σχεδιασµός», σαν πρωτόλειο,
που θα µαζευτούν όλες οι απόψεις των κοµµάτων και σε έναν
δεύτερο γύρω, όταν θα έχει ωριµάσει πλέον ο ενεργειακός σχε-
διασµός. Άρα θα συζητηθεί δύο φορές στη Βουλή. Με όλους
τους παραγωγικούς και άλλους φορείς θα ακολουθηθεί αντί-
στοιχη διαδικασία διαβούλευσης, µε τις περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις, τους παραγωγικούς φορείς κ.ο.κ..

Άρα προσλάβετε αυτή την επιτροπή έτσι όπως την ανακοινώ-
σαµε, περισσότερο ως ένα σηµείο έναρξης του διαλόγου. Το
κύριο βάρος, προφανώς, και καθοριστικό ρόλο θα έχει και η ΡΑΕ
και το Κέντρο Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας κι όλοι οι άλλοι
φορείς που έχουν τη δυνατότητα θεσµικά να σχεδιάζουν.

Σας διαβεβαιώνω ότι θα είναι ένας πολύ µακρύς, εξαντλητικός
διάλογος µε όλους τους συµµετέχοντες. Δεν θα υπάρχει η πα-
ραµικρή διάθεση -ούτε υπάρχει από την πλευρά µας- να φτιά-
ξουµε ένα σχέδιο εντός γραφείων για να καλύψουµε την τυπική
υποχρέωση για τον ενεργειακό σχεδιασµό του 2020-2030. Θα
είναι µια πολύ µεθοδική διαδικασία διαβούλευσης, συζήτησης
και θα διαπιστώσετε ότι θα γίνει µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

Κλείνοντας επιτρέψτε µου να επιστρέψω στο νοµοσχέδιο, το
οποίο είναι ένα νοµοσχέδιο-τοµή. Πρέπει να στηριχθεί. Ανοίγει
έναν δρόµο. Εναπόκειται από εκεί και πέρα στην ενεργή στήριξη
που θα δοθεί στους τοπικούς φορείς. Η πρώτη µας δέσµευση
είναι το ΚΑΠΕ να έχει την κεντρική πλατφόρµα που να ενισχύσει
όλη αυτή τη διαδικασία. Να ευχηθούµε αυτό πραγµατικά να ανοί-
ξει και να πετύχει τους στόχους, τους φιλόδοξους στόχους που
το νοµοσχέδιο φέρει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο για ένα λεπτό επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το ο-

ποίο σε τι συνίσταται;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Αναφέρθηκε ο Υπουργός στα λε-

γόµενά µου µε τρόπο που διαστρεβλώνει την ουσία αυτών που
είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Εντάξει,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εγώ τα είπα, αλλά µάλλον εσείς δεν
τα ακούσατε ή δεν τα καταλάβατε. Εµείς δεν σας είπαµε ότι εί-
µαστε αντίθετοι στη ρύθµιση, την οποία φέρνετε σε ό,τι αφορά

τους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας και του Δήµου της Με-
γαλόπολης.

Εµείς εκείνο που είπαµε είναι ότι είναι πρόχειρος ο τρόπος της
διάταξης µε τον τρόπο που το νοµοθετείτε και, δεύτερον, δεν µι-
λάτε συγκεκριµένα για το τι πρόκειται να κάνετε. Πρώτον, δεν
αναφέρεται ο χρόνος και µάλιστα από τα λεγόµενά σας κατά-
λαβα ότι µόνο για έναν χρόνο έχετε προβλέψει ότι θα δοθεί αυτή
η οικονοµική ενίσχυση, γιατί αποφύγατε να απαντήσετε εάν αυτό
θα συνεχιστεί και τα επόµενα χρόνια. Σας καλώ σήµερα ξεκά-
θαρα να πείτε αν είναι µια προεκλογική υπόσχεση εν όψει πιθα-
νών εκλογών το 2018 ή το 2019, έτσι ώστε να κερδίσετε κάποιες
ψήφους.

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι πως είναι τόσο πρόχειρη
η τροπολογία, που αποδεικνύει ότι τα χωριά Παλαµάρι, Ψάρι,
Σύρνα, Ελληνικό και Παύλια, τα οποία ανήκουν στον Δήµο Γορ-
τυνίας, γειτονικό µε τον Δήµο Μεγαλόπολης και τα οποία ει-
σπράττουν και δικαιούνται λιγνιτόσηµο, γιατί δέχονται επιβαρύν-
σεις, δεν τα εντάσσετε σε αυτή την τροπολογία. 

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, καταλαβαίνει ο καθένας από
εσάς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι είναι µια πρόχειρη τροπο-
λογία µόνο και µόνο για να ικανοποιήσουν την προεκλογική εξαγ-
γελία, την οποία έκανε ο Πρωθυπουργός κ. Τσίπρας όταν ανέ-
βηκε στη δυτική Μακεδονία. Δεν τους ενδιαφέρει να δώσουν
λύση. Αν τους ενδιέφερε να δώσουν λύσεις, τότε δεν θα χρησι-
µοποιούσαν το πρόσχηµα του ΤΑΡ, έναν αγωγό που τον καταψη-
φίσατε, κύριε Υπουργέ, όταν ήσασταν στα έδρανα της αντιπο-
λίτευσης. Εσείς προσωπικά και οι Βουλευτές του κόµµατός σας,
διότι δεν θέλατε την κατασκευή του ΤΑΡ. Έρχεστε τώρα και λέτε
ότι ο ΤΑΡ έχει προβλέψει την ύπαρξη τεσσάρων εξόδων. Ήταν
τρεις και στη συνέχεια έγιναν τέσσερις οι έξοδοι και απλά εσείς
προσδιορίζετε το πού θα γίνουν. Μα, αυτά προβλέπονταν από
την αρχική σύµβαση. Μια σύµβαση που εσείς δεν την ψηφίσατε,
επαναλαµβάνω. Αν ήσασταν εσείς, δεν θα υπήρχε ΤΑΡ. Άρα δεν
µπορείτε να λέτε και να επαίρεστε ότι αυτό είναι δικό σας έργο,
όταν είναι ένα έργο που εσείς καταψηφίσατε όταν ήσασταν αν-
τιπολίτευση.

Κάτι τελευταίο όσον αφορά τη ΔΕΗ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ελάτε,

όµως. Έχετε υπερβεί το λεπτό. Μην κάνετε τοποθέτηση τώρα
εδώ. Δεν υπάρχει προσωπικό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν αναφέρετε τίποτα για τη
ΔΕΗ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Αυτό
δεν είναι προσωπικό, κύριε συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Το εκλαµβάνω ως αδυναµία να
αντιµετωπίσετε αυτά για τα οποία έχετε ήδη δεσµευτεί, κύριε
Υπουργέ, σε ό,τι αφορά τη ΔΕΗ απέναντι στους θεσµούς.

Ευχαριστώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να απαντήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ορίστε,

κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Περί ΤΑΡ ο λόγος. Θυµάµαι πολύ καλά τι ψηφίσαµε και
τι καταψηφίσαµε. Και ένα µεγάλο µέρος, νοµίζω, της κριτικής
έχει ενσωµατωθεί. Και το παράδειγµα το ότι συµφωνήσαµε τέσ-
σερις νέες εξόδους στη βόρεια Ελλάδα αποτελεί ένα από τα θέ-
µατα που συζητήθηκαν και βελτιώθηκε η σύµβαση. Δεν θυµάµαι
να είµαστε κατά του ΤΑΡ επί της αρχής. Μην το συζητάτε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Δεν ήµασταν κατά, κύριε
Υπουργέ. «Παρών» ψηφίσαµε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ψηφίσατε «ναι».
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Άλλο το «κατά».
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Είναι ένα έργο το οποίο, από την ηµέρα που γίναµε Κυ-
βέρνηση, όπως ξέρετε, το προχωρήσαµε µε γρήγορο ρυθµό και
το έργο ΤΑΡ το 2015 και το 2016 έχει αναδειχθεί ως σηµαντικό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα µας µιλήσετε για τον ΤΑΕ; Έλεος,
κύριε Υπουργέ. Έλεος!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι
σχόλια τώρα. Σας παρακαλώ.
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ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κτίζεται επί ηµερών µας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κτίζεται επί ηµερών σας; Πολλά γίνον-
ται επί ηµερών σας!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Τις αδειοδοτήσεις εµείς τις δώσαµε, στις αρχές του
2015…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εµείς δώσαµε τις αδειοδοτήσεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Και πολλά άλλα. Πάµε παρακάτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λοιπόν,

εντάξει. Όλοι δικαιωµένοι είµαστε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,

κύριε Μανιάτη, δεν θα πάρετε τον λόγο. Αυτό έλειπε! Ας αρχί-
σουµε! Έχουµε είκοσι οκτώ οµιλητές. Αφήστε τώρα. Αφήστε να
εκφραστούν και οι Βουλευτές.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Είναι εδώ ο Υπουργός που
έδινε τις αδειοδοτήσεις.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα µας πείτε και για τον ΤΑΡ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Και εγώ ως Υπουργός Οικονοµίας θυµάµαι πολύ καλά
ποιος έδωσε τις αδειοδοτήσεις, το πρώτο εξάµηνο του 2015. Το
θυµάµαι πολύ καλά.

Για τη διάρκεια και την προχειρότητα της ρύθµισής µας. Ο
προϋπολογισµός είναι µονοετής, απ’ ό,τι θυµάµαι. Ενός έτους.
Τον προϋπολογισµό, τον τρέχοντα. Είναι µια ρύθµιση που την κά-
ναµε, την εφαρµόζουµε και θα συνεχίσουµε να την εφαρµό-
ζουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν θα έχει περίοδο;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Εκτός αν την αλλάξετε εσείς, όταν κι εφόσον γίνετε κυ-
βέρνηση κάποτε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Άρα θα έχει απεριόριστη πε-

ρίοδο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Σκρέκα, σας παρακαλώ. Διάλογο κάνουµε εδώ; Σαν να είστε
πρωτάρηδες κάνετε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ανάµεσα στο ένα και το απεριόριστο, εσείς θέλετε να
βρείτε τη χρυσή τοµή.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Απεριόριστο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το απεριόριστο θέλετε, χαίροµαι.
Άρα για την προχειρότητα για τις κοινότητες της Μεγαλόπο-

λης, εµείς είµαστε πάντα ανοιχτοί σε εποικοδοµητικές προτάσεις
της Νέας Δηµοκρατίας. Το ξέρετε αυτό. Στην τεχνική βελτίωση
θα κάνουµε διαβούλευση, λοιπόν. Μετά χαράς να ακούσουµε τις
ιδέες σας.

Επί τη ευκαιρία να κάνω και µια νοµοτεχνική βελτίωση, αν µου
επιτρέπετε. Στην τροπολογία του Υπουργείου Περιβάλλοντος µε
αριθµό 1444/167/16-1-2018 στο πρώτο άρθρο της τροπολογίας
µε τον αριθµό που ανέφερα και φέρει τον τίτλο «Τροποποίηση
του άρθρου 14Α του ν.3468/2006 προστίθεται περίπτωση γ) µε
το εξής περιεχόµενο:

«Στο έβδοµο εδάφιο η φράση «µε µέγιστο όριο τα 500 ΚW για
τους σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α.» αντικαθίσταται µε τη
φράση «µε µέγιστο όριο το 1 ΜW για τους σταθµούς Α.Π.Ε. και
Σ.Η.Θ.Υ.Α.».» 

Ουσιαστικά αυτό που κάναµε για τις ενεργειακές κοινότητες
από 500 σε 1 ΜW, το ίδιο κάνουµε και για τις άλλες κατηγορίες
παραγωγής. Με τη νοµοτεχνική αυτή βελτίωση, λοιπόν, επεκτεί-
νονται τα 500 ΚW στο 1 MW για όλους τους παραγωγούς, κατ’
αντιστοιχία του πλαισίου των ενεργειακών κοινοτήτων.

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Σταθάκης καταθέτει

για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η
οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Παρα-
καλώ, η νοµοτεχνική βελτίωση να διανεµηθεί και στους συναδέλ-
φους

Εισερχόµαστε τώρα στον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος
οµιλητής είναι ο κ. Μιχελογιαννάκης.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Μέχρι το 2015 έχουν καταγραφεί δύο χιλιάδες ενεργειακές

κοινότητες στην Ευρώπη, χωρίς όµως θεσµικό πλαίσιο. Είµαστε
οι πρώτοι που το εισάγουµε αυτή τη φορά. 

Λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας την οδηγία του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου και του Συµβουλίου. Δηµιουργούµε την Ενεργειακή Κοι-
νότητα, έναν αστικό συνεταιρισµό µε σκοπό την κοινωνική
οικονοµία, την παραγωγή ενέργειας και την ενεργειακή αποδο-
τικότητα, τόσο σε τοπικό όσο και περιφερειακό επίπεδο. Αυτά
χρηµατοδοτούνται από εθνικούς και ευρωπαϊκούς πόρους. Μπο-
ρεί να υπάρξει συµµετοχή των µελών σε χρηµατοδοτούµενα
προγράµµατα. Συµµετέχουν φυσικά πρόσωπα, νοµικά πρόσωπα
δηµοσίου δικαίου, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου, ΟΤΑ Α’ και
Β’ βαθµού. Το 51% των µελών πρέπει να σχετίζεται µε τον τόπο
στον οποίο βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοινότητας. Κάθε
µέλος έχει µία και µόνο ψήφο, ανεξάρτητα του συνεταιριστικού
µεριδίου που κατέχει. Προβλέπονται σταθεροί φορολογικοί συν-
τελεστές, ένταξη στα χρηµατοδοτικά εργαλεία απαλλαγής από
ετήσιο τέλος, άδεια παραγωγής, µειωµένες εγγυητικές επιστο-
λές. Έτσι, κάτοικοι µιας πολυκατοικίας µπορούν να τοποθετή-
σουν ένα φωτοβολταϊκό σύστηµα ή µία ανεµογεννήτρια. Επιχει-
ρήσεις µικρές µπορούν να εγκαταστήσουν µονάδα θερµικής
ενέργειας, αιολικό πάρκο ή υδροηλεκτρικό έργο. Δήµοι, ιδίως
τώρα µε τις πολλές ευάλωτες οµάδες που διαθέτουν, µπορούν
να εγκαταστήσουν ένα φωτοβολταϊκό ή µία ανεµογεννήτρια γι’
αυτούς τους ευάλωτους καταναλωτές. Οι αγρότες µπορούν να
δηµιουργήσουν και να διαχειρίζονται βιοµάζα. Οι κτηνοτρόφοι
δηµιουργούν µονάδα βιοαερίου. Μικρά νησιά δηµιουργούν µο-
νάδες αφαλάτωσης. Τουριστικές επιχειρήσεις δηµιουργούν
ενεργειακή κοινότητα για ηλεκτροκίνηση οχηµάτων. 

Βλέπει, λοιπόν, κανείς ότι το νοµοσχέδιο πιάνει και την εθνική
µας στρατηγική µε εκδηµοκρατισµό, τοπικότητα και µε τις συµ-
πράξεις, ιδίως στην κοινωνική οικονοµία. 

Το νοµοσχέδιο το περιµένουν ο Έβρος, η Πελοπόννησος, ο
Δήµος Σαµοθράκης, ο Δήµος Αλεξανδρούπολης και άλλοι πολλοί
δήµοι. Έχουµε σαφώς κοινωνική ωφέλεια απ’ αυτή την ιστορία
και αντιµετωπίζουµε την ενεργειακή φτώχεια δηµιουργώντας
νέες θέσεις εργασίας. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε κι εµείς.
Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης κ. Θεοχαρόπουλος έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συζητούµε σήµερα ένα σοβαρό

νοµοσχέδιο, το οποίο άπτεται του εκδηµοκρατισµού της ενέρ-
γειας µέσω της συµµετοχής των πολιτών. Το συζητούµε, όµως,
µέσω µιας ευρύτερης πολιτικής κατάστασης που µόνο οµαλή δεν
χαρακτηρίζεται. Δεν είναι η πρώτη φορά, εξάλλου, που εξαιτίας
όλων αυτών, ένα σοβαρό νοµοσχέδιο κινδυνεύει να περάσει σχε-
δόν σε δεύτερη µοίρα. Και πώς να µη συµβεί αυτό σε ένα περι-
βάλλον εξαιρετικά βεβαρηµένο από την απώλεια επιµέρους
κεφαλαίων του κράτους µε ταυτόχρονη διατήρηση όλων των
βαρών τους. 

Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η ΔΕΗ, για την οποία ο αρ-
µόδιος Υπουργός σήµερα δεν θέλησε να ανοίξει τη συζήτηση, η
οποία όµως είναι κρίσιµη και αφορά τον ενεργειακό σχεδιασµό.
Δεν είναι µεταρρύθµιση η πώληση λιγνιτικών µονάδων. Ούτε, βε-
βαίως, αν αλλάξουµε τις ονοµασίες και το πούµε «αποεπένδυση»
αντί για «πώληση», αλλάζει κάτι στο συγκεκριµένο θέµα. Χρει-
άζεται ένας σοβαρός µεσοπρόθεσµος σχεδιασµός για προσέλ-
κυση ιδιωτικών επενδύσεων σε ανανεώσιµες πηγές παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας και απεξάρτηση από τον λιγνίτη. Όµως, οι
επενδύσεις και η Κυβέρνησή σας είναι ιστολογικά ασύµβατες.

Και αυτό έχει αποδειχτεί. Είναι µια ασυµβατότητα η οποία ενι-
σχύεται και µε πολλές αντιφάσεις. 

Να µια αντίφαση που ακούσαµε πριν από λίγο και αφορά τον
TAP. Πρώτα από όλα, η Κυβέρνησή σας τα κατήγγειλε όλα αυτά
και τα κατήγγειλε επανειληµµένα όταν ήταν στην αντιπολίτευση.
Να δεχθώ ότι εσείς ήσασταν από τους πιο µετριοπαθείς σε αυτή
τη διαδικασία; Να το δεχτώ ότι ήσασταν από τους πιο µετριοπα-
θείς. 

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Αλλά δεν το ψηφίσατε εδώ µέσα εσείς οι Βουλευτές του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Δεν ψηφίσατε τον TAP. Εάν δεν κάνω λάθος δεν το ψηφί-
σατε και εσείς προσωπικά, κύριε Υπουργέ, που τότε ήσασταν
Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ, στην αντιπολίτευση. Πείτε τουλάχιστον
ότι ή τότε κάνατε λάθος ή τώρα. Δεν γίνεται και τα δύο. Αυτό,
πραγµατικά, ξεπερνά κάθε φαντασία.

Είναι εδώ ο κ. Μανιάτης, που τότε ήταν ο αρµόδιος Υπουργός,
που το έφερε και εσείς τον καταγγέλλατε και δεν ψηφίζατε.
Τώρα αντί να πείτε ότι κάνατε ένα λάθος στο συγκεκριµένο θέµα,
να έχουµε µια συνεννόηση, τι κάνουµε παραπέρα, αρχίζετε και
µιλάτε λες και το ανακαλύψατε εσείς! Πραγµατικά εδώ η φαντα-
σία ξεπερνά κάθε όριο. 

Πρόσφατα δηλώσατε ότι το 2018 θα ολοκληρωθεί η πώληση
του 40% του λιγνιτικού δυναµικού της ΔΕΗ. Παράλληλα, τονί-
σατε ότι, παρά τη δυναµική ανάπτυξη των ΑΠΕ, ο λιγνίτης θα πα-
ραµείνει βασικό στοιχείο του ενεργειακού µείγµατος, έχοντας
ειδικό βάρος για λόγους σταθερότητας, για οικονοµικούς και κοι-
νωνικούς λόγους, σε επίπεδο συµβατό µε την ευρωπαϊκή πολι-
τική για τους ρύπους. Δηλαδή, για λόγους σταθερότητας, οικο-
νοµικούς και κοινωνικούς, όπως λέτε, προχωράτε σε ό,τι προχω-
ράτε σε σχέση µε τη ΔΕΗ; Σε αυτά που σας αναλύθηκαν και πριν
από λίγο από τον εισηγητή της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης;
Στο ότι έχετε περάσει το 34% στο υπερταµείο, το 17% στο ΤΑΙ-
ΠΕΔ, στο ότι µειώνετε ουσιαστικά το µερίδιο κατά το µισό στη
λιανική αγορά;

Κοιτάξτε, αυτά τα οποία πράττετε δεν ανταποκρίνονται στην
πραγµατικότητα. Και σε σχέση µε τη ΔΕΗ δεν ανταποκρίνονται.
Για τη ΔΕΗ, όταν ήσασταν αντιπολίτευση, λέγατε πολλά. Μερικά
από αυτά, βεβαίως, δεν ήταν στον αέρα. Η κριτική, όµως, που
σας κάνουµε είναι ότι κάνετε τα ακριβώς αντίθετα τώρα. Και, βέ-
βαια, κρατάτε το ίδιο µισθολογικό κόστος, τα 3,5 δισεκατοµµύρια
ευρώ χρέη, τα ίδια δάνεια και τις ίδιες επιβαρύνσεις. 

Δηλαδή, εάν δεν λαµβάνατε υπ’ όψιν τους λόγους σταθερότη-
τας, οικονοµικούς και κοινωνικούς, που σωστά αναφερθήκατε -
όχι σήµερα αλλά σε µια πρόσφατη οµιλία- τι θα κάνατε; Σας
ενδιαφέρουν, βέβαια, όπως λέτε και οι ρύποι και εκδηλώνετε την
ευαισθησία σας στο θέµα της κλιµατικής αλλαγής στην Κυβέρ-
νησή σας. 

Επίσης, µε αντιφατικό τρόπο συναντάει ο κ. Τσίπρας τον κ.
Τραµπ, ο οποίος απέσυρε τις ΗΠΑ από τη Συµφωνία για το
Κλίµα, αλλά δεν αναφέρει τίποτα, έστω για τις θέσεις της χώρας
µας για τα θέµατα της κλιµατικής αλλαγής. Πέρα από 2 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ που χρέωσε τη χώρα µε τα F-16, δεν έκανε ούτε
µια αναφορά σε ένα κρίσιµο θέµα, το οποίο και ο Μακρόν το ανέ-
φερε τις προηγούµενες µέρες, όταν έγινε η διάσκεψη στο Πα-
ρίσι, µε έντονη κριτική απέναντι στον κ. Τραµπ. Απολύτως τίποτα
για την κλιµατική αλλαγή σε επίπεδο συνολικής κυβερνητικής πο-
λιτικής και διεθνώς σχέσεων! Στο εξωτερικό, λοιπόν, σιγή ιχθύος,
στο εσωτερικό χορός προχειρότητας, ανεπάρκειας, αντιφατικό-
τητας, µε κορώνες πρωτοπορίας, καινοτοµίας, µεταρρυθµίσεων,
επενδύσεων. 

Θα ήθελα στο σηµείο αυτό να σας υπενθυµίσω την εθνική µας
θέση απέναντι στην κλιµατική αλλαγή και τις δεσµεύσεις που έχει
αναλάβει η χώρα µας έναντι του πλαισίου «Ενέργεια - κλιµατική
αλλαγή» εν όψει του 2030: 40% µείωση των εκποµπών του αε-
ρίου θερµοκηπίου, εθνικός στόχος για 30% εισαγωγή των ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας στο ενεργειακό ισοζύγιο, 30% υπο-
χρεωτική εξοικονόµηση ενέργειας κυρίως µέσα από τα κτήρια,
100% εισαγωγή των έξυπνων µετρητών στην κατανάλωση ηλε-
κτρικού ρεύµατος των νοικοκυριών και τέλος µέχρι το 2030 να
έχουµε 100% ηλεκτρική διασύνδεση όλων των ελληνικών νησιών
µε την ηπειρωτική χώρα. 
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Σε πολλά από αυτά έχετε καθυστερήσει, όπως για παρά-
δειγµα, στην ηλεκτρική διασύνδεση. Άκουσα να αναφέρετε µε-
ρικούς απ’ αυτούς τους στόχους. Θεωρώ ότι και οι πέντε στόχοι
συνεχίζουν να είναι οι στόχοι βεβαίως της χώρας µας, οι εθνικοί
στόχοι, όπως έχουν καθοριστεί και συνεχίζουν όλα αυτά τα χρό-
νια. Κι αυτό, βέβαια, πρέπει να το αποδεικνύετε στην πράξη. 

Όλα αυτά βέβαια συµβαίνουν σε ένα γενικότερο, ευρύτερο πε-
ριβάλλον, στο οποίο αναφέρθηκα προηγουµένως, όπου συνεχί-
ζεται να καλλιεργείτε φρούδες ελπίδες για καθαρή έξοδο από
την κρίση, ενώ εφαρµόζετε µια πολιτική µε την οποία η κρίση βα-
θαίνει. Η υπερφορολόγηση έχει αρνητικό αποτέλεσµα σε όλες
τις πολιτικές και σε όλα τα πεδία. Και σ’ αυτό το πεδίο. Παντού!

Σε ποια καθαρή έξοδο αναφέρεται η Κυβέρνησή σας, όταν ου-
σιαστικά συνεχίζουµε να αποτελούµε την εξαίρεση σε όλη την
Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν έχουµε δεσµεύσει τη χώρα µας µε πρω-
τογενή πλεονάσµατα 3,5% µέχρι το 2022 και όταν ο µοναδικός
στόχος της οικονοµικής πολιτικής της Κυβέρνησής σας είναι η
υπέρβαση αυτού του στόχου και πάνω από το 3,5%, για να
στραγγαλίζουµε φορολογικά τους πολίτες, τη µεσαία τάξη, τα
νοικοκυριά, για να µοιράσουµε στη συνέχεια το ένα από τα δέκα
σε επιδόµατα. Αυτό δεν λέγεται οικονοµική πολιτική και δεν λέ-
γεται βιώσιµη οικονοµική πολιτική. Και, βέβαια, δεν µπορείτε να
διαπραγµατευθείτε τη µείωση των στόχων του πρωτογενούς πλε-
ονάσµατος όταν επιτυγχάνετε και θέλετε ως µοναδικό στόχο να
επιτύχετε το 4%-5%. Δεν µπορείτε να πάτε σε µια διαπραγµά-
τευση και να λέτε ότι δεν είναι βιώσιµοι αυτοί οι στόχοι. Αν πάτε
βέβαια και το λέτε! Επειδή έχετε ασχοληθεί στο Υπουργείο Ανά-
πτυξης, πραγµατικά, εδώ χρειάζονται απαντήσεις. 

Να δούµε και στα άλλα θέµατα πώς ζει η κοινωνία; Με βάση
τα τελευταία στοιχεία της EUROSTAT, το 22,4% του ελληνικού
πληθυσµού ζει σε κατάσταση ένδειας όταν το αντίστοιχο ποσο-
στό στην Ευρωπαϊκή Ένωση είναι 7,5%, επαναναλαµβάνω σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία της EUROSTAT. Αυτό χωρίς να έχουν
εφαρµοστεί ακόµα τα νέα µέτρα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ο ΣΥΡΙΖΑ τα έκανε αυτά, κύριε Θεο-
χαρόπουλε;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΘΕΟΧΑΡΟΠΟΥΛΟΣ: Τα διεύρυνε ο ΣΥΡΙΖΑ, αγα-
πητέ συνάδελφε. Και επειδή ανήκετε και στην «πράσινη συνι-
στώσα», όπως θέλετε να αναφέρεται στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, θα ήθελα πραγµατικά µια απάντηση κι από εσάς, από τη
συνιστώσα αυτή, σε σχέση µε τον ενεργειακό κλάδο και το τι
κάνει. Γιατί µε το να αποδέχεστε αυτή τη στιγµή όλα αυτά τα
οποία γίνονται στη ΔΕΗ και όλα αυτά που γίνονται στον κλάδο
της ενέργειας, δεν τιµά ουσιαστικά την πράσινη πολιτική, η οποία
χρειάζεται να είναι οριζόντια σε όλους τους τοµείς πολιτικής. 

Η άρση των ανισοτήτων, η κοινωνική συνοχή, η µείωση της
φτώχειας και της ανεργίας δεν µπορεί παρά να βρίσκονται στο
επίκεντρο µιας προοδευτικής πολιτικής. Κι αυτό δεν συµβαίνει
γιατί δεν υπάρχει σχέδιο βιώσιµης ανάπτυξης, παραγωγικής ανα-
συγκρότησης το οποίο να έχει εκπονηθεί, να έχει παρουσιαστεί
και να υλοποιείται. Σε αυτό το εθνικό σχέδιο βιώσιµης ανάπτυξης
και παραγωγικής ανασυγκρότησης τα σηµερινά που συζητάµε
θα έπαιζαν καταλυτικό ρόλο. Εδώ ακριβώς κουµπώνει αυτό το
ζήτηµα το οποίο συζητάµε σήµερα. Γιατί όταν λέµε εθνικό σχέδιο
βιώσιµης ανάπτυξης, εννοούµε κι αυτά τα πεδία τα οποία συζη-
τούµε σήµερα. 

Γι’ αυτό επανέρχοµαι στο νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα
για τις ενεργειακές κοινότητες. Είναι ένας θεσµός που έχει επι-
δείξει εξαιρετικά αποτελέσµατα σε συγκεκριµένες χώρες, όπως
είναι το Βέλγιο, η Δανία, η Γερµανία, η Γαλλία, η Ισπανία, εδώ και
πολλές δεκαετίες. 

Δεν έχουµε καµµία διάθεση στείρας κριτικής στο συγκεκρι-
µένο θέµα, κάτι που νοµίζω ότι έχουµε αποδείξει. Ερωτήµατα κά-
νουµε ως Αντιπολίτευση και υποχρεούστε ως Κυβέρνηση να
απαντήσετε στα συγκεκριµένα ερωτήµατα. 

Είναι το νοµοσχέδιο στη σωστή κατεύθυνση; Είναι, γιατί πράγ-
µατι το όραµα του µελλοντικού αποκεντρωµένου ενεργειακού
συστήµατος µε πυρήνα κοινότητες παραγωγών καταναλωτών
έχει τη δυνατότητα να υλοποιηθεί και να εξασφαλίσει την ενερ-
γειακή αυτάρκεια της χώρας σε ένα ορατό µέλλον.

Παρουσιάζει αδυναµίες; Παρουσιάζει αρκετές αδυναµίες. Εί-

ναι ένα πρώτο βήµα, αλλά τα λάθη πρέπει να διορθώνονται από
την αρχή, αλλιώς διαιωνίζονται. Και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο περι-
λαµβάνεται πλήθος υπουργικών αποφάσεων και κοινών υπουρ-
γικών αποφάσεων που εν τοις πράγµασι αναστέλλουν για το
µέλλον την εφαρµογή του. 

Και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο υπάρχουν σηµαντικές ασάφειες.
Ενδεικτικά αναφέρω τη δυνατότητα προώθησης και συµβατικών
πηγών ενέργειας από ενεργειακές κοινότητες, τη δυνατότητα
συµµετοχής αγροτικών συνεταιρισµών σε ενεργειακές κοινότη-
τες, τη δυνατότητα συµπράξεων ενεργειακών κοινοτήτων µε τρί-
τους. 

Επιπλέον, βλέπουµε µια οριζόντια εφαρµογή διατάξεων, χωρίς
να λαµβάνονται υπ’ όψιν χωρικά, οικονοµικά, πληθυσµιακά και
γεωµορφολογικά δεδοµένα, που καταδεικνύει την έλλειψη ολο-
κληρωµένου ενεργειακού σχεδιασµού σε συσχετισµό µε το ανα-
πτυξιακό του αποτύπωµα. 

Επιπρόσθετα, παρατηρούµε έλλειψη µηχανισµού υποστήριξης
των πολιτών. Πώς θα ενηµερωθούν οι πολίτες για τη δηµιουργία
ενός ενεργειακού συνεταιρισµού; Ποια θα είναι τα κίνητρα συµ-
µετοχής; Ακόµα και τα οικονοµικά κίνητρα που προβλέπονται
είναι αόριστα, γενικόλογα. Δεν διευκρινίζεται το πώς επιλέγονται
τα πεδία και οι τοµείς δραστηριοποίησης ενός ενεργειακού συ-
νεταιρισµού και πώς συγκεντρώνεται το απαιτούµενο αρχικό κε-
φάλαιο, όπως και το ποιες ανάγκες εκπαίδευσης προκύπτουν
από την ιδιότητα του πολίτη ως παραγωγού, καταναλωτή. 

Παρόµοια εγχειρήµατα, όσο θετικά κι αν είναι, εξαρτώνται από
τη συµµετοχή της κοινωνίας και γι’ αυτό χρειάζεται εκπαίδευση,
κατάρτιση. 

Φέρατε, επίσης, στο πολυνοµοσχέδιο τις προηγούµενες µέρες
ρυθµίσεις για το Χρηµατιστήριο Ενέργειας. Σωστά πράξατε,
αλλά κι εδώ µε µια καθυστέρηση τριών ετών. Άλλη µια καθυστέ-
ρηση που κόστισε και γεωπολιτικά -σας αναφέρθηκε και τις προ-
ηγούµενες ηµέρες- καθώς µας πρόλαβαν άλλες χώρες, όπως η
Τουρκία, η Ουγγαρία και η Βουλγαρία. 

Εν προκειµένω, θα θέλαµε να γνωρίζουµε αν και σε ποιον
βαθµό υπάρχει αλληλεπίδραση των ενεργειακών κοινοτήτων µε
το Χρηµατιστήριο Ενέργειας και σε ποιον βαθµό ενισχύεται η
ανάγκη για ενηµέρωση κι εκπαίδευση των πολιτών. 

Ο δανεισµός, επίσης, αποτελεί ένα ζήτηµα που θα πρέπει να
επιλυθεί γενικότερα, αλλά και ειδικότερα για τους δήµους. Με
βάση την κείµενη νοµοθεσία, για να είναι εφικτός ο δανεισµός
ενός δήµου, δεν θα πρέπει να υπερβαίνει το χρέος του το 60%
των συνολικών του εσόδων. Ενηµερώστε µας αν υπάρχει κάποια
βάση δεδοµένων για το ποιοι δήµοι, µε βάση αυτό, µπορούν και
ποιοι όχι. 

Οι δε δήµοι αντιµετωπίζουν και άλλα προβλήµατα. Παρά το γε-
γονός ότι επιτρέπεται η συµµετοχή των δήµων σε αστικούς συ-
νεταιρισµούς, βάσει πρόβλεψης του ’86 που δεν κατήργησε ο
«ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», η δηµόσια διοίκηση κάνει άλλη ερµηνεία και
απαγορεύει τη συµµετοχή τους σε αστικούς συνεταιρισµούς. Και
ναι µεν παραδεχθήκατε, στις επιτροπές νοµίζω, ότι η δηµόσια δι-
οίκηση κάνει λάθος ερµηνεία σε αυτό το θέµα, αυτό όµως που
φέρνετε δεν λύνει το πρόβληµα. Εσείς ήρθατε για να το λύσετε.
Θα πρέπει να µας εξηγήσετε -και να µας εξηγήσετε και σήµερα-
τι προτίθεται να κάνει η Κυβέρνησή σας γι’ αυτή τη λάθος ερµη-
νεία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν θέλω να πω κάτι για τους τοπικούς οργανισµούς εγγείων
βελτιώσεων για την αγροτική οικονοµία. Τα έχει αναλύσει αυτά
ο εισηγητής µας, όπως και για το κόστος άρδευσης που µπορεί
να µειωθεί περίπου κατά το ήµισυ αν αξιοποιηθούν –και δεν αξιο-
ποιούνται- όλα αυτά τα δεδοµένα µε τα ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα.

Κύριε Υπουργέ, µας προκάλεσε εντύπωση και η πρόβλεψη του
άρθρου 16, αυτό σας αναφέρθηκε στις επιτροπές, για τις
400.000 ευρώ -νοµίζω, για το 2018 µόνο µε τη µετατροπή που
έγινε- µε απευθείας αναθέσεις, από 135.000 ευρώ και κάτω η
κάθε µία. Γιατί; Γιατί εδώ δεν πρόκειται απλά για την εκπόνηση
κάποιας µελέτης, αλλά για τον τρόπο που αντιλαµβάνεται η κοι-
νωνία και το πολιτικό σύστηµα τη µετάβαση σε ένα αποκεντρω-
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µένο ενεργειακό σύστηµα. Και, βεβαίως, αυτό δεν γίνεται µε
απευθείας αναθέσεις. 

Σας αναφέρθηκε στις επιτροπές, ότι οι αντίστοιχες µελέτες τα
προηγούµενα χρόνια από το Υπουργείο, ΡΑΕ, ΔΕΗ, GREEN-
PEACE και ΚΑΠΕ, έχουν γίνει µε µηδενικό κόστος. Απαντήσατε,
όπως βλέπω, στις επιτροπές, ότι αν υπήρχε χρόνος και αν υπήρ-
χαν άλλες δυνατότητες, θα προχωρούσαµε κανονικά στον δια-
γωνισµό. Οι καθυστερήσεις οδηγούν, δηλαδή, στην έλλειψη
διαγωνισµών εκεί που πρέπει και στις απευθείας αναθέσεις; Και
βέβαια ποιες είναι αυτές οι «άλλες δυνατότητες» στις οποίες
αναφέρεστε για να προχωρούσαµε όχι σε απευθείας αναθέσεις,
αλλά σε διαγωνισµό; 

Και αναφέρεστε, βέβαια -αν δεν κάνω λάθος- και στην Ανεξάρ-
τητη Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων, την οποία επικαλείστε, η οποία
όµως αναφέρει µέσα και τις αρχές της διαφάνειας και για τη ρύθ-
µιση ότι φαίνεται πως θεσπίζει παρέκκλιση µε κίνδυνο να δηµι-
ουργεί σύγχυση ως προς το εφαρµοστέο δίκαιο. Κυρίως, όµως,
αναφέρει, επισηµαίνει, ότι ο σχετικός νόµος δίνει τη δυνατότητα
σύντµησης των χρόνων παραλαβής προσφορών. Οπότε ο επεί-
γων χαρακτήρας του θέµατος και η συνακόλουθη ανάγκη για
απευθείας ανάθεση περιορίζεται σηµαντικά. Σε όλα αυτά χρει-
άζονται απαντήσεις. 

Και, βέβαια, εκκρεµούν και βασικές πτυχές του πλαισίου αυ-
τού, όπως οι έξυπνοι µετρητές, η ηλεκτρική διασύνδεση των νη-
σιών, το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ Κατ’ οίκον» -το οποίο έχετε
ανακοινώσει πάνω από δέκα φορές, αλλά συνεχίζει να µένει στις
ανακοινώσεις- αλλά και πολλά άλλα τα οποία έχουν µείνει σε εκ-
κρεµότητα. 

Τα οφέλη, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη µεταστροφή
του ενεργειακού προσανατολισµού είναι πολλαπλά, τόσο ως
προς την ενίσχυση των τοπικών οικονοµιών και τη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας όσο και ως προς την καταπολέµηση της
ενεργειακής φτώχειας. Ο προβληµατισµός µας, όµως, έγκειται
στην ικανότητά σας να υλοποιήσετε αυτό το όραµα, να διευκο-
λύνετε τη συµµετοχή των πολιτών µέσω της κατάλληλης εκπαί-
δευσης και ενηµέρωσης και µέσω αυξηµένων και συγκεκριµένων
χρηµατοδοτικών εργαλείων. Εν κατακλείδι, χρειάζεται εθνικός
σχεδιασµός, συνεννόηση και διαβούλευση στην εργασία και συν-
τονισµός όλων των εµπλεκόµενων και κυρίως αποµάκρυνση από
εµµονές.

Γι’ αυτά τα στοιχεία δεν µας έχει πείσει η παρούσα Κυβέρνηση,
η οποία παλινωδεί µεταξύ προχειρότητας και ανεπάρκειας, ενώ
ταυτόχρονα αρνείται πεισµατικά και επιλεκτικά την αξιοποίηση
της υφιστάµενης γνώσης και εµπειρίας. Οι προθέσεις κρίνονται
εκ του αποτελέσµατος και το αποτέλεσµα στις περισσότερες πε-
ριπτώσεις της Κυβέρνησης αυτής είναι απογοητευτικό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Βαγιωνάκη και µετά ο κ. Δένδιας. Θα συνε-

χίσουµε µε περισσότερους οµιλητές, καθώς δεν βρίσκονται εδώ
οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Ορίστε, κύριε Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Αγαπητές συναδέλφισσες

και αγαπητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο που συζητάµε,
κατά τη γνώµη µου, είναι ένα από τα πιο σηµαντικά νοµοσχέδια
αυτής της Κυβέρνησης, που έχουν περάσει µέχρι τώρα. Και σας
εξηγώ γιατί:

Έχει µεγάλη σχέση για τον τρόπο που η δική µας παράταξη
αντιλαµβάνεται το ζήτηµα της παραγωγικής ανασυγκρότησης
της χώρας. 

Έχει ισχυρό περιβαλλοντικό αποτύπωµα, γιατί βοηθάει στην
αλλαγή του ενεργειακού µείγµατος υπέρ της καθαρής ενέργειας
και στην προώθηση των στόχων που έχουν, τεθεί τόσο σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκή Ένωσης όσο και της χώρας µας.

Έχει ισχυρό κοινωνικό αποτύπωµα, αφού οι ενεργειακές κοι-
νότητες είναι αστικοί συνεταιρισµοί µε αποκλειστικό σκοπό την
προώθηση της κοινωνικής και αλληλέγγυας οικονοµίας και και-
νοτοµίας στον ενεργειακό τοµέα, την αντιµετώπιση της ενεργει-

ακής φτώχειας και προϋποθέτει συνέργεια ατόµων, οµάδων, αυ-
τοδιοίκησης σε τοπικό επίπεδο.

Επίσης, θεωρώ σηµαντικό το γεγονός ότι παρ’ ότι πάνω από
δύο χιλιάδες ανάλογα εγχειρήµατα λειτουργούν σήµερα σε επί-
πεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι, από ό,τι ακούσαµε, η πρώτη
φορά που µε θεσµικό τρόπο µέσα από έναν νόµο προωθούνται
συγκροτηµένα οι ενεργειακές κοινότητες. 

Ωστόσο, αυτό που εγώ θεωρώ ως το πιο σηµαντικό αυτού του
νοµοσχεδίου είναι το γεγονός ότι αποτελεί την απάντηση της Κυ-
βέρνησης στο εύλογο αίτηµα που εδώ και χρόνια βάζει το κίνηµα
ενάντια στις ΒΑΠΕ.

Έτσι, λοιπόν, για πρώτη φορά µε το παρόν σχέδιο νόµου το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας εισάγει την ενεργειακή
δηµοκρατία, δίνοντας τη δυνατότητα στους πολίτες, τους τοπι-
κούς φορείς, τους δήµους και τις περιφέρειες και σε τοπικές µι-
κρές και µεσαίες επιχειρήσεις, να συµµετέχουν στον ενεργειακό
σχεδιασµό µέσω της παραγωγής, διάθεσης και εξοικονόµησης
ενέργειας.

Οι πολίτες και οι φορείς αποκτούν διττό ρόλο, ως καταναλω-
τές και ως παραγωγοί ενέργειας. Προϋπόθεση είναι η δηµιουρ-
γία συνεργειών και συνεργασιών µεταξύ τοπικών φορέων και
πολιτών στο πλαίσιο της ενεργειακής κοινότητας.

Μέσα από το νοµοσχέδιο επιχειρείται:
Πρώτον, η ανάδειξη και ενίσχυση της τοπικότητας. Η τοπικό-

τητα είναι κυρίαρχο στοιχείο που διαπερνά το νοµοσχέδιο αφού
επιδιώκεται η παραγωγή προστιθέµενης αξίας από τις ίδιες τις
τοπικές κοινωνίες και για τις τοπικές κοινωνίες. Μέσα από τον
τοπικό σχεδιασµό και τα έργα λαµβάνονται υπ’ όψιν οι τοπικές
ανάγκες και ιδιαιτερότητες. Ακόµα, προβλέπεται ότι τόσο σε επί-
πεδο πολιτών όσο και φορέων η πλειοψηφία του 50% συν ένα
των συµµετεχόντων πρέπει να ανήκει στον τόπο που δραστηριο-
ποιείται και αναφέρεται η ενεργειακή κοινότητα. 

Δεύτερον, επιχειρείται η ενίσχυση των συνεργειών-συµπρά-
ξεων, επιδιώκεται η συνεργασία µεταξύ των πολιτών, των φο-
ρέων της τοπικής αυτοδιοίκησης και των µικρών και µεσαίων
επιχειρήσεων. Η διασφάλιση της ισότητας µεταξύ των εµπλεκο-
µένων φορέων είναι καίριας σηµασίας, ώστε να έχουν όλοι ίσα
δικαιώµατα στη λήψη των αποφάσεων. Γι’ αυτό προβλέπεται για
κάθε µέλος µία ψήφος, ανεξάρτητα από τις συνεταιριστικές µε-
ρίδες που έχει κάθε ένας. Και εδώ, όµως, υπάρχει ανώτατο όριο
συµµετοχής που φτάνει στο 20%, µε εξαίρεση τους ΟΤΑ, οι
οποίοι µπορούν να συµµετέχουν µέχρι το 40% και 50% για τις νη-
σιωτικές περιοχές. 

Σηµαντικό, επίσης, είναι το γεγονός ότι οι ενεργειακές κοινό-
τητες έχουν µη κερδοσκοπικό χαρακτήρα. Όσον αφορά τα
κέρδη αυτά παραµένουν στην ενεργειακή κοινότητα και διατίθεν-
ται για σκοπούς που αποφασίζει η γενική συνέλευση, παραδείγ-
µατος χάριν, σε δράσεις για την αντιµετώπιση της ενεργειακής
φτώχειας σε ευάλωτους καταναλωτές ή πολίτες κάτω από τα
όρια της φτώχειας, ανεξάρτητα αν είναι µέλη της ενεργειακής
κοινότητας.

Οι ενεργειακές κοινότητες µπορούν να έχουν κερδοσκοπικό
χαρακτήρα, αλλά υπό προϋποθέσεις, όπως εάν τα µέλη της
ενεργειακής κοινότητας είναι τουλάχιστον δεκαπέντε και δέκα
προκειµένου για νησιωτικό δήµο, καθώς και εάν το 50% συν ένα
εξ αυτών είναι φυσικά πρόσωπα. 

Στο νοµοσχέδιο, επίσης, περιγράφονται οι βασικές δραστηριό-
τητες στις οποίες µπορεί να στραφεί η ενεργειακή κοινότητα,
όπως είναι η παραγωγή, η αποθήκευση, η ιδιοκατανάλωση, η πώ-
ληση ηλεκτρικής ή θερµικής ενέργειας από ΑΠΕ, η διαχείριση
ως πρώτης ύλης για παραγωγή ενέργειας, βιοµάζας ή βιοαερίου
-θεωρώ ότι αυτό είναι πολύ σηµαντικό για τους αγρότες και τους
κτηνοτρόφους- η προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας ή φυσικού αε-
ρίου σε τελικούς πελάτες κ.λπ..

Επίσης, στο νοµοσχέδιο προβλέπονται και µια σειρά από κίνη-
τρα για την ενίσχυση των ενεργειακών κοινοτήτων.

Θα ήθελα, επίσης, να πω για τη συζήτηση που υπήρξε για το
θέµα της τροπολογίας, η οποία κατατέθηκε και αφορά τις ρυθ-
µίσεις για τον χώρο της δυτικής Μακεδονίας και της Μεγαλόπο-
λης. Κάποιοι µίλησαν για σκοπιµότητα. Όσοι έχουµε επισκεφτεί
αυτές τις περιοχές, πρέπει να παραδεχτούµε ότι έχουν υποστεί
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µεγάλο περιβαλλοντικό κόστος. Θεωρώ ότι είναι δίκαιη η ρύθ-
µιση η οποία γίνεται, για να µην πούµε ότι έπρεπε να είχε γίνει
πολύ πριν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως φάνηκε και στη διαβού-
λευση, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο συναντά την ευρύτερη απο-
δοχή. Η αλήθεια, βέβαια, είναι ότι χρονικά συνέπεσε µετά τη
συζήτηση του πολυνοµοσχεδίου που µονοπώλησε την επικαιρό-
τητα. Ωστόσο, το γεγονός ότι τα φώτα της δηµοσιότητας δεν
φώτισαν τη συζήτηση αυτού του νοµοσχεδίου δεν του στερεί τί-
ποτα από τη σηµασία του.

Εύχοµαι να βρει και τον δρόµο για να φτάσει εκεί που χρειάζε-
ται και σε αυτούς που το περιµένουν. Να είστε καλά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Δένδιας ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος

της Νέας Δηµοκρατίας και µετά θα µπούµε στον κατάλογο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, και η ενασχόληση µε την πολιτική, αλλά
και η δικηγορία, την οποία εγώ ασκώ, είναι ιδιαιτέρως αγχωτικά
πράγµατα και γι’ αυτό είναι ιδιαίτερα καταπραϋντικό, ίσως και
θεραπευτικό, να ακούει κανείς τις εισηγήσεις του Υπουργού, του
κ. Σταθάκη, ο οποίος µεταδίδει µια γαλήνη λικνιζόµενης βάρκας
σε ειδυλλιακή λίµνη ή κάτι τέτοιο! Είναι πάρα-πάρα πολύ κατα-
πραϋντικό, κύριε Υπουργέ. Θα το συνεχίσουµε, θα σας ακούµε. 

Από την άλλη, θέλω να παρατηρήσω ότι µου έκαναν εντύπωση
οι αγαπητοί συνάδελφοι της Πλειοψηφίας, οι οποίοι σε κάθε νο-
µοθέτηµα έχουν την τάση που κανείς παρατηρεί -θα µου συγχω-
ρήσετε τον παραλληλισµό- σε επικήδειους! Αποδίδουν αξίες και
σηµασία στον νεκρό που ούτε ο ίδιος, εάν ζούσε, δεν θα απέδιδε
στον εαυτό του. Ακούσαµε για «σηµαντικότατο νοµοθέτηµα-
τοµή», για πράγµατα και θάµατα! 

Εδώ για τι πρόκειται; Πρόκειται για µια χρήση µιας υπάρχου-
σας νοµικής µορφής του αστικού συνεταιρισµού και µάλιστα
απλουστευµένη χρήση. Εάν διαβάσει κανείς τις διατάξεις, δεν
προβλέπεται δα και καµµιά µεγάλη τοµή στο υπάρχον νοµικό
πλαίσιο -µην κοροϊδευόµαστε- στο οποίο αποδίδεται µια επι-
πλέον δυνατότητα. Δεν υπάρχει αντίρρηση σε αυτό.

Εκείνο το οποίο θα έκρινε τη σοβαρότητα του εγχειρήµατος -
νοµίζω ελέχθη από τον εισηγητή και τον δικό µας επιµελή ειση-
γητή κ. Σκρέκα και από τον κ. Μανιάτη προηγουµένως, ο οποίος
έχει µια αναγνωρίσιµη στην Αίθουσα εµπειρία στο αντικείµενο-
θα ήταν το αν συνοδευόταν από έναν λεπτοµερή επιχειρησιακό
σχεδιασµό εφαρµογής. Κάτι τέτοιο δεν το συνοδεύει. Δεν παρα-
τήρησα να αναπτύχθηκε δε κατά τη συζήτηση ούτε στην επι-
τροπή ούτε τώρα κατά τη διατύπωση της εισήγησης. 

Αντίθετα, κύριε Υπουργέ, ας πούµε το άρθρο 11, που αφορά
τα οικονοµικά κίνητρα, δεν νοµίζω ότι λέει και πολλά πράγµατα.

Μάλιστα, η παράγραφος 7, που αφορά το ύψος της εγγυητι-
κής επιστολής κ.λπ., δείχνει ότι µάλλον προσπαθεί να υπάρξει
µια οικονοµική στήριξη του εγχειρήµατος εκ των ενόντων, χωρίς
να έχει προηγηθεί ένας σοβαρός οικονοµοτεχνικός σχεδιασµός
για το τι µπορεί να γίνει. 

Και για να µην ξεφύγετε κι εσείς από τη συνήθη παράδοση των
νοµοθετηµάτων ΣΥΡΙΖΑ, πάµε στο άρθρο 16. Να µην υπάρχει και
το ρουσφέτι και η διαπλοκή και η παρανοµία, η αντισυνταγµατι-
κότητα µέσα στον νόµο; Κρίµα! Δεν είναι κρίµα µια τόσο ωραία
παράδοση που φτιάχτηκε µε συνέπεια όλον αυτόν τον καιρό;
Γιατί να µη βάλουµε και µια κατευθείαν ανάθεση για τετρακόσιες
χιλιάδες µέσα στον νόµο; Προς θεού! Τετρακόσιες χιλιάδες είναι
αυτές. Τρία χρόνια Κυβέρνηση είµαστε, τώρα µας πιάνει η βία
και πρέπει επειγόντως να ρυθµίσουµε κάτι µε κατευθείαν ανά-
θεση! Αυτά είναι τα συνήθη. 

Και, βέβαια, για να µην αφήσουµε και την άλλη παράδοση της
τροπολογίας, να σου και η τροπολογία. Και σας είπε ευθέως ο κ.
Σκρέκας ότι η τροπολογία είναι πρόχειρη. Το ότι είναι πρόχειρη
η τροπολογία, κύριε Υπουργέ, αποδεικνύεται από το απλό γεγο-
νός ότι έρχεται ως τροπολογία. Αν ήταν σοβαρή η νοµοθετική
σας βούληση, θα ήταν µέσα στο νοµοθέτηµα. Εµείς δεν έχουµε
αντίρρηση επί της αρχής να υπάρξει ενίσχυση των συγκεκριµέ-
νων γεωγραφικών περιοχών. Το καταλαβαίνουµε. Όµως, αν το

είχατε επεξεργαστεί σοβαρά, δεν θα τη φέρνατε για έναν χρόνο.
Το επιχείρηµά σας περί ετήσιου προϋπολογισµού αναιρεί το σύ-
νολο του νοµοθετικού έργου. Τότε όλα τα νοµοθετήµατα θα
έπρεπε να έχουν διάρκεια ενός έτους και στο τέλος του χρόνου
θα τα ψηφίζαµε ξανά όλα. Πάντως, ο προϋπολογισµός για έναν
χρόνο είναι. Το ξέρετε αυτό. Όµως, εδώ επικρατεί η παλιά σας
συνδικαλιστική φύση και αναγκάζεστε να µας δώσετε µια δικαιο-
λογία, την οποία φαντάζεστε ότι αν ήδη έχουµε πάρει και κανένα
σιροπάκι, θα την αποδεχθούµε! 

Από την άλλη, πρέπει να σας πω και µου έκανε εντύπωση ότι
ελέχθη -και καλώς ελέχθη- ότι η Κυβέρνησή σας δεν είχε κανένα
σοβαρό ιστορικό λήψης πρωτοβουλιών προστασίας του περιβάλ-
λοντος. Κανένα! 

Δεν θέλω να θυµηθώ τα ζητήµατα που αφορούν την προστα-
σία του Σαρωνικού, για την οποία οι δικές σας ασύλληπτες κυ-
βερνητικές αβλεψίες οδήγησαν σε τεράστιο κίνδυνο καταστρο-
φής του συνόλου της παραλίας της Αττικής προς τον Σαρωνικό.
Και δεν απεδόθη ούτε µία ευθύνη, ούτε πολιτική ούτε σε οποιον-
δήποτε. Συνέβη ένα ατύχηµα υπό τις ιδανικές συνθήκες αντιµε-
τώπισής του, απόλυτη νηνεµία της θάλασσας, εννιά µέτρα βάθος
µόνο, δίπλα ακριβώς στην έδρα του αρµόδιου οργάνου για την
αντιµετώπιση του προβλήµατος και παρά ταύτα καταφέρατε να
µολυνθεί το σύνολο των ακτών της Αττικής. 

Όπως, επίσης, πάρα πολύ σωστά σας παρατηρήθηκε η παρου-
σία σας στις Ηνωµένες Πολιτείες. Είναι δυνατόν; Ο Πρωθυπουρ-
γός είχε την ευκαιρία, µιλώντας µε τον Πρόεδρο Τραµπ, να του
επαναλάβει την πάγια ευρωπαϊκή θέση -και δεν θα ήταν ο πρώ-
τος που θα την επαναλάµβανε- για την προστασία του περιβάλ-
λοντος και τα θέµατα της κλιµατολογικής αλλαγής –ξαναλέω-
την πάγια θέση της Ευρωπαϊκής Ένωσης και την καταδίκη της
αποχώρησης από τη σχετική συνθήκη που υπογράφηκε στο Πα-
ρίσι, κάτι που ο Πρόεδρος Μακρόν ευθέως του είπε. Και µάλιστα
ευθέως του είπε, χωρίς να χαλάσει και τις σχέσεις. Διότι ο καθέ-
νας, όσο ιδιόρρυθµος κι αν είναι, εκτιµά τον ειλικρινή και στα-
θερό συνοµιλητή, όχι τον εθελόδουλο, ο οποίος απλώς προστρέ-
χει για οποιονδήποτε λόγο. 

Το µόνο το οποίο κάνατε στις Ηνωµένες Πολιτείες -και ορθώς
σας ελέχθη αυτό- είναι να καταθέσετε το υστέρηµα του Έλληνα
φορολογούµενου για τον εκσυγχρονισµού των F-16. Μη µας λέτε
τώρα εδώ για προστασία του περιβάλλοντος, αν έχετε την καλο-
σύνη. Μη µας τα λέτε αυτά. 

Και, παρεµπιπτόντως, αν θέλετε να επανέλθουµε κάποια στιγ-
µή στα ζητήµατα των νοµοθετηµάτων για τις χρήσεις γης, να το
κάνουµε κι αυτό. 

Όµως, εγώ κύριε Υπουργέ, θα εκµεταλλευτώ την ευκαιρία της
παρουσίας σας για να κλείσω µια άλλη µεταξύ µας διαφωνία για
τα θέµατα της πρώτης κατοικίας. Διότι ο Πρόεδρος της Βουλής
προχθές δεν µου έδωσε τη δυνατότητα να το κάνω. Σεβαστό. Να
συνεννοηθούµε και σε αυτό και να το κλείσουµε. 

Τι υπήρχε προ των ηµερών σας, δηλαδή επί της δικής µας κυ-
βέρνησης; Υπήρχε ο ν.4224/2013. Τι ήταν ο ν.4224/2013; Ένας
νόµος ο οποίος παρείχε οριζόντια προστασία στην πρώτη κατοι-
κία χωρίς ανάγκη δικαστικής πρόσβασης -επαναλαµβάνω, χωρίς
ανάγκη δικαστικής πρόσβασης- υπό συγκεκριµένες προϋποθέ-
σεις. Δηλαδή 35.000 ευρώ εισόδηµα συν 200.000 ευρώ αξία, συν
δυνατότητα και άλλης ακίνητης περιουσίας. Μαζί γύρω στις
300.000. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Πότε καταργήθηκε αυτό;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Αυτό δεν καταργήθηκε. Έληξε 31-12-

2014. 
Ερχόµαστε λοιπόν. Τότε άλλαξε η κυβέρνηση τον Ιανουάριο

του 2015. Μη µας πείτε, γιατί δεν νοµοθετήσαµε σε προεκλογική
περίοδο, για να µας λέτε εσείς ότι λαϊκίζουµε. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Γι’ αυτό δεν δώσατε παρά-
ταση; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πάµε τώρα να δούµε τι έχετε εσείς. Κα-
ταλαβαίνω ότι ο παριστάµενος κύριος Υπουργός µπορεί…

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Τους αφήσατε απροστάτευτους, για να
µην πούµε ότι λαϊκίζετε;  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ενώ εσείς τους προστατεύετε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ηρεµή-
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στε, σας παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Χαίροµαι που σας ξύπνησα λίγο, εν αν-

τιθέσει µε την αρχική υπουργική εισήγηση. 
Έρχεται, λοιπόν, ο παριστάµενος κύριος Υπουργός, µε τον

ν.4346/2015, νόµος Σταθάκη, όπως τον θέλει, ο οποίος τροπο-
ποιεί άλλο νοµικό πλαίσιο. Αγνοεί το θέµα της αυτοδίκαιης προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας, το ξεχνάει, δεν υπάρχει, µπαίνει
µέσα στον νόµο Κατσέλη, ο οποίος έχει τελείως άλλες προϋπο-
θέσεις κι άλλο σκεπτικό, κι εκεί περιορίζει κιόλας τον νόµο Κα-
τσέλη. Και τι κάνει; Λέει όχι. Θέλω 1.347 ευρώ εισόδηµα και
180.000 ευρώ αξία, συν τις προϋποθέσεις του νόµου Κατσέλη.
Αυτό κάνει. 

Εάν, λοιπόν, είχαµε ένα εύρος προστασίας, ας υποθέσουµε
εκατό, διατηρεί το εύρος προστασίας στο τριάντα. Κι έρχεται και
µας λέει «όχι, πραστατεύω την πρώτη κατοικία». 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Στο εβδοµήντα. Το είχαµε µετρή-
σει. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: «Όχι, προστατεύω την πρώτη κατοι-
κία». Δεν είναι αλήθεια αυτό που λέει και το ξέρει πάρα πολύ κα-
λά, βεβαίως, όπως το ξέρετε κι όσοι µπήκατε στον κόπο να δια-
βάσετε τα νοµοθετήµατα. 

Να το κλείσουµε, λοιπόν. Δεν προστατεύσατε την πρώτη κα-
τοικία, αν θέλετε, για να είµαστε απολύτως ακριβείς, στο εύρος
που την προστάτευε η προηγούµενη κυβέρνηση. Την έχετε µει-
ώσει πάρα πολύ την προστασία της…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν τα ξέρετε και χάνετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Επίσης το νοµοθέτηµα το οποίο έχετε,
έχει και την συνήθη συριζαϊκή πονηριά. Πότε λήγει; Λήγει στις
31-12-2018. Ποιο είναι το σκεπτικό; Μόλις έρθει η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας να της φορτώσουµε το πρόβληµα! Τα γνω-
στά, τα συνήθη. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Αυτό το κάνατε εσείς. Δεν θα το κάνουµε
εµείς! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Κλείσαµε κι αυτή την εκκρεµότητα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Σε λίγο θα την κλείσουµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Την άλλη φορά θα µιλήσουµε για τα

άλλα θέµατα για τα οποία έχουµε διαφωνήσει, δηλαδή τις χρή-
σεις γης και το τι καταργήσατε και το πώς το κάνατε. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Να µας πείτε τα µέτρα προστασίας του

περιβάλλοντος που πήρατε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ο κύ-

ριος Υπουργός θέλει τον λόγο. Σας παρακαλώ σύντοµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Υπουργέ, να καθίσω

και να σας ακούσω. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Καθίστε, γιατί µπαίνετε στα θέµατα που έχετε τόσο άδικο,
που απορώ γιατί επιµένετε. 

Νόµος Κατσέλη. Ένα το κρατούµενο. Προστασία προσωρινή,
οριζόντια επί υπουργίας Χατζηδάκη. Συµφωνούµε; Ωραία. Ο
νόµος Κατσέλη είναι η δικαστική προστασία η οποία ρυθµίζει το
υπερχρεωµένο νοικοκυριό. Ο δικαστής λέει: Από τούδε κι εφεξής
θα πληρώνετε αυτό ή κάνετε αυτό κ.λπ., και δεσµεύει. 

Η προσωρινή ρύθµισή σας ήταν οριζόντιο µέτρο, το οποίο δεν
ανανεώθηκε στα τέλη του 2014. Και είχε δύο κριτήρια. Εισόδηµα
36.000…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Ήταν 37.000. Πάτε να κόψετε και το
λίγο που µπορείτε! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Και το άλλο κριτήριο ήταν η αντικειµενική αξία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Πόση; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ήταν 200.000. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Και η άλλη περιουσία πόση ήταν; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Έχει τελειώσει, λοιπόν, η προσωρινή σας οριζόντια, ο
νόµος Κατσέλη αλλάζει µε τη δική µας παρέµβαση, νοµοθετούµε

µέσα στο 2015, µε έναν ενιαίο νόµο, τροποποίηση του νόµου Κα-
τσέλη. Και προσθέτουµε. Χρησιµοποιούµε τα ίδια κριτήρια, τα
δικά σας, δηλαδή 36.000 για το τετραµελές και η αντικειµενική
αξία του ακινήτου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Στο ακίνητο βάζετε 180.000 αντικειµε-
νική. 

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Βάζουµε 200.000! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Προσθέτουµε στον νόµο Κατσέλη, τους ελεύθερους
επαγγελµατίες που δεν ήταν. Προσθέτουµε τους πρώην εµπό-
ρους, που δεν ήταν, αυτούς δηλαδή που έχαναν τη ρύθµιση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Όλα τα δάνεια; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Όλα τα δάνεια και τα χρέη εφορίας και ασφαλιστικού.
Κάνουµε, λοιπόν, αυτές τις τρις µεγάλες τοµές. Οπότε φέρ-

νουµε την έννοια του υπερχρεωµένου νοικοκυριού στην πραγ-
µατική του διάσταση όχι µόνο δηλαδή των στεγαστικών αλλά του
συνόλου των χρεών. Άρα έχουµε πλήρη και καθολική προστασία,
εφόσον…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Δικαστική προστασία. Η εξώδικη δεν
υπάρχει, την ξεχάσατε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Εσείς την ξεχάσατε! 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Αφήστε µε να τελειώσω. Βιάζεστε. Ένα ακόµα βήµα και
θα τελειώσω µε το επόµενο βήµα. 

Πάµε τώρα και στην πέµπτη καινοτοµία που κάναµε. Η πέµπτη
καινοτοµία λέει τα εξής: Τα νοικοκυριά που είναι κάτω από
18.000 ευρώ –δηλαδή εµείς προστατεύουµε σχεδόν το 70%-
προσφεύγει, και την πληρωµή του δανείου του προς την τράπεζα
την κάνει το ελληνικό δηµόσιο, ο κρατικός προϋπολογισµός, µε
όποια ρύθµιση γίνει.

Άρα το φτωχότερο κοµµάτι όχι µόνο έχει προστασία πρώτης
κατοικίας, αλλά έχει και τα 100 εκατοµµύρια που είναι στον προ-
ϋπολογισµό του ελληνικού κράτους, για να πληρώνουν για ένα
χρονικό διάστηµα τις δόσεις του. Αυτό λέγεται πλήρης, καθολική
προστασία και στήριξη οποιουδήποτε απειλείται απ’ αυτή την
ιστορία.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ: Βάζετε τη λέξη «δικαστική» για να βγά-
λετε το «πλήρης»;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Τι ψάχνετε; Εσείς φτιάξατε µια γκρίζα πολιτική µε βάση
ένα δηµοσίευµα και µια εφηµερίδα που σήµερα αναγνώρισε ότι
κάνει λάθος. Και αναγνωρίσατε επιτέλους –ευχαριστώ πάρα
πολύ- ότι µέχρι 31-12-2018 όχι µόνο είναι πλήρως προστατευ-
µένη, αλλά και ένα παράδειγµα που σας είπα να µου φέρετε, δεν
µου το φέρατε. Θα περάσουν χρόνια για να µου το φέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει ο κ. Παπαηλιού για επτά λεπτά. Υπάρχουν αρκετοί οµι-
λητές που πρέπει στις 2 το µεσηµέρι να πάνε σε επιτροπή.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, λόγω τοπικότητας θα ξεκινήσω από
την τροπολογία.

Με την τροπολογία προβλέπεται ότι χορηγείται ενίσχυση σε
οικιακούς καταναλωτές περιοχών που υφίστανται περιβαλλον-
τική επιβάρυνση από τη λιγνιτική παραγωγή. Η εισαγωγή αυτού
του ειδικού περιβαλλοντικού τιµολογίου, αυτής της έκπτωσης
στους λογαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος είναι µία κίνηση
δικαιοσύνης και σε καµµία περίπτωση κίνηση σκοπιµότητας -
όπως ισχυρίζονται τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης- έναντι των
κατοίκων περιοχών που έχουν συνεισφέρει τα µέγιστα στον εξη-
λεκτρισµό και την ενεργειακή πολιτική της χώρας και έχουν υπο-
στεί και πολλαπλές επιβαρύνσεις. 

Η πολιτεία έστω και µε καθυστέρηση χρόνων έρχεται να αµ-
βλύνει µερικά τις δυσµενείς συνέπειες για τους κατοίκους αυτών
των περιοχών. Οι δυσµενείς συνέπειες αφορούν την εγκατά-
σταση, τις δραστηριότητες και το περιβάλλον. Γιατί, κύριε Υ-
πουργέ, δεν είναι µόνο το περιβάλλον.

Θα έλεγα, όµως, ότι το περιεχόµενο της συγκεκριµένης τρο-
πολογίας, εµπεριέχει και µία αδικία. Στις περιοχές που υπάγονται
σε αυτό το ειδικό τιµολόγιο, περιλαµβάνεται µόνο ο Δήµος Με-
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γαλόπολης και όχι η ευρύτερη περιοχή της Μεγαλόπολης και δη
ο Νοµός Αρκαδίας. Στις περιοχές για τις οποίες θα ισχύσει αυτό
το ειδικό τιµολόγιο, περιλαµβάνεται το σύνολο της Περιφέρειας
της Δυτικής Μακεδονίας όχι µόνο οι επιµέρους ενεργειακοί
δήµοι, οι Δήµοι Κοζάνης και Εορδαίας στον Νοµό Κοζάνης, Φλώ-
ρινας και Αµύνταιου στο Νοµό Φλώρινας ή οι νοµοί στους οποί-
ους είναι εγκατεστηµένες µονάδες της ΔΕΗ, που προκαλούν και
την περιβαλλοντική επιβάρυνση άµεσα, όπως παραδείγµατος
χάριν οι Νοµοί Καστοριάς και Γρεβενών, όπου δεν είναι εγκατε-
στηµένες µονάδες της ΔΕΗ.

Αντίθετα από την Πελοπόννησο και ειδικά από την Αρκαδία πε-
ριλαµβάνεται µόνο ο Δήµος Μεγαλόπολης. Στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση έχουµε διαφορετική βάση για την εισαγωγή αυτού του
ειδικού τιµολογίου. Πρόκειται -θα έλεγα- για µία ανισότιµη µετα-
χείριση, όταν µάλιστα ο µειονεκτικός, προβληµατικός φτωχός και
περιθωριοποιηµένος Νοµός Αρκαδίας συνολικά έχει προσφέρει
και εξακολουθεί να προσφέρει σηµαντικά στην ενεργειακή πολι-
τική της χώρας.

Ένας επιπλέον λόγος για την υπαγωγή του Νοµού Αρκαδίας
στο ειδικό τιµολόγιο νοµίζω ότι είναι και το γεγονός ότι οι λιγνι-
τικές µονάδες της Μεγαλόπολης, έχουν περιληφθεί στον σχεδια-
σµό αποεπένδυσης -που σηµαίνει την πώλησή τους στους
ιδιώτες- µε ευρύτερες κοινωνικές και οικονοµικές επιπτώσεις στο
Νοµό Αρκαδίας.

Τη θέση µου για αυτό το θέµα την έχω διατυπώσει, την έχω
εκφράσει επανειληµµένα, δηµόσια δεν χρειάζεται να την επανα-
λάβω. Θα τα πούµε όταν έρθει το σχετικό νοµοσχέδιο, προς συ-
ζήτηση στη Βουλή περί το τέλος Φεβρουαρίου απ’ ό,τι ακούω.

Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι η συµπερίληψη του Νοµού
Αρκαδίας εν συνόλω στο ειδικό µειωµένο τιµολόγιο πέραν του
δίκαιου χαρακτήρα του αιτήµατος, είναι και συνεισφορά στην άµ-
βλυνση των συνεπειών της οικονοµικής κρίσης για έναν νοµό,
επαναλαµβάνω, µειονεκτικό, ο οποίος έχει υποστεί και ιδιαίτερη
περιβαλλοντική επιβάρυνση. 

Ας έρθουµε τώρα στο νοµοσχέδιο.
Με το νοµοσχέδιο εισάγεται το θεσµικό πλαίσιο ίδρυσης και

λειτουργίας των ενεργειακών κοινοτήτων. Λαµβάνει υπ’ όψιν
προτάσεις οδηγίες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και Συµβου-
λίου σχετικά µε τους κοινούς κανόνες για την εσωτερική αγορά
ηλεκτρικής ενέργειας αλλά και την προώθηση χρήσης ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Η αξιοποίηση των ενεργειακών πόρων, η ενεργειακή µετάβαση
σε µορφές καθαρής ενέργειας αποτελεί αναγκαιότητα, η οποία
παράλληλα δηµιουργεί ευκαιρίες για τον εκδηµοκρατισµό του
ενεργειακού σχεδιασµού και την ταυτόχρονη δηµιουργία βιώσι-
µων θέσεων εργασίας στον ενεργειακό τοµέα. 

Οι ενεργειακές κοινότητες είναι αστικοί συνεταιρισµοί αποκλει-
στικού σκοπού για την προώθηση της κοινωνικής αλληλέγγυας
οικονοµίας, της καινοτοµίας στον ενεργειακό τοµέα, την αντιµε-
τώπιση της ενεργειακής ένδειας, στην προώθηση της ενεργει-
ακής αειφορίας και την ενίσχυση της ενεργειακής αυτάρκειας. 

Μη αποσκοπώντας στην επιδίωξη κέρδους, οι ενεργειακές κοι-
νότητες έχουν βασικό στόχο τη διάχυση του οφέλους στα µέλη
τους, καθώς και την ενδυνάµωση του ρόλου των πολιτών και των
τοπικών φορέων στον ενεργειακό τοµέα.

Οι βασικοί άξονες πολιτικής επί των οποίων στηρίζεται η λει-
τουργία των ενεργειακών κοινοτήτων αλλά και συνολικά η στρα-
τηγική στον τοµέα αξιοποίησης των ενεργειακών πόρων και της
σχετικής παραγωγικής δραστηριότητας, είναι η ενίσχυση της το-
πικότητας, η δηµοκρατική διακυβέρνηση, η αποκέντρωση η συµ-
µετοχή των πολιτών η ενίσχυση συµπράξεων και συνεργειών. 

Αποτέλεσµα της δηµιουργίας και λειτουργίας των ενεργειακών
κοινοτήτων θα είναι η µείωση των τιµολογίων, η περαιτέρω διείσ-
δυση των ΑΠΕ καθώς και η αξιοποίηση των διαθέσιµων εργα-
λείων της ενεργειακής αγοράς. 

Στο πλαίσιο της διατήρησης της τοπικότητας δύο βασικά στοι-
χεία είναι ότι τίθενται προϋποθέσεις και ελάχιστα όρια, όσον
αφορά τη σχέση των µελών των ενεργειακών κοινοτήτων µε τον
τόπο στον οποίο βρίσκεται η έδρα τους. Δεύτερον, τίθενται πε-
ριορισµοί στο ποσοστό των συνεταιριστικών µερίδων που µπο-
ρούν να κατέχουν τα µέλη των ενεργειακών κοινοτήτων, για να

αποφευχθεί η αλλοίωση του συνεταιριστικού χαρακτήρα τους.
Δεν θα υπεισέλθω σε άλλες λεπτοµέρειες. 

Συµπερασµατικά το νοµοσχέδιο αποσκοπεί στην υποστήριξη
της καινοτοµίας, στη βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας,
στην ενίσχυση της διείσδυσης των ΑΠΕ και της αυτοπαραγωγής,
στην αύξηση της τοπικής αποδοχής των έργων ΑΠΕ, στη µείωση
του ενεργειακού κόστους για νοικοκυριά και µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι και αυτό το νοµοσχέ-
διο είναι τοµή, σηµαντικό εργαλείο στο πλαίσιο της κοινωνικά δί-
καιης παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας, που προω-
θείται βάσει ενός νέου παραγωγικού υποδείγµατος, αφού εισά-
γονται καινοτόµες λογικές και πρακτικές στην παραγωγή και
αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας ευ-
χαριστούµε. 

Ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βαρεµένος έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ (Β’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κυρία Πρόεδρε, µε την άδειά σας και χωρίς να έχω την αίσθηση
ότι παραβιάζω τη διαδικασία, επειδή διευρύνθηκε η συζήτηση,
θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ σε ένα θέµα της ζέουσας πολι-
τικής επικαιρότητας, σε ένα πάρα πολύ σηµαντικό θέµα της εξω-
τερικής πολιτικής όπως είναι το Σκοπιανό, διότι πιστεύω ότι όσοι
ζήσαµε τη δεκαετία του ’90 από κοντά, από οποιαδήποτε σκοπιά,
το θλιβερό προσκήνιο και παρασκήνιο εκείνων των ηµερών, δεν
έχουµε δικαίωµα να σιωπούµε. 

Τι ζήσαµε, δηλαδή; Ζήσαµε ένα σηµαντικό, ζωτικό θέµα της
εξωτερικής πολιτικής, να γίνεται αντικείµενο ενδοκυβερνητικών
αντιπαραθέσεων, να γίνεται όχηµα για πολιτικές καριέρες και
όλο αυτό οδήγησε σε µια εθνική ήττα και σε µια πληγή χαίνουσα,
ανοιχτή, που είναι έτσι και σήµερα που µιλάµε. 

Κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω ότι η περιπέτεια του Σκο-
πιανού, δεν ξεκίνησε στο Βουκουρέστι. Όσο και αν το Βουκου-
ρέστι ήταν µια σηµαντική στιγµή, δεν ξεκίνησε τότε το Σκοπιανό,
όπως θέλει να µας πείσει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης. Είχε ξεκινήσει πολύ πριν και διερωτώµαι, εάν, πράγµατι,
ο σηµερινός Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης άκουσε
κάτι από τον πατέρα του και πρώην Πρωθυπουργό για το τι συ-
νέβη τότε και οδηγηθήκαµε εκεί που οδηγηθήκαµε, σε µια αδυ-
ναµία να εκµεταλλευθούµε ιδανικές συνθήκες και να επιβάλουµε
λύση από θέση ισχύος. 

Τι ήταν αυτό που οδήγησε, λοιπόν, σ’ αυτή την ήττα και στη
δήλωση «δεν πειράζει, µετά από δεκαπέντε χρόνια δεν θα θυµά-
ται κανείς το θέµα»; Ποιο θέµα; Αυτό που βρίσκουµε σήµερα
µπροστά µας και καλούµεθα να το αντιµετωπίσουµε. 

Θα ήθελα να ερωτήσω επ’ αυτού. Η κ. Μπακογιάννη έχει ακού-
σει τίποτα για τον �φόνο�; Και τι ακριβώς είναι αυτό που έχει α-
κούσει; 

Επιτρέψτε µου σ’ αυτό το σηµείο να αναφερθώ στους δηµο-
σκόπους, στους δηµοσκόπους οι οποίοι “κόβουν τον κιµά παρου-
σία του πελάτου”. Αυτό συµβαίνει και όχι µόνο τώρα. Και τι κά-
νουν; Κάνουν τηλεφωνικές, λέει, έρευνες και θέτουν το γενικό
ερώτηµα στον Έλληνα πολίτη, εάν του αρέσει ή εάν συµφωνεί
να περιλαµβάνεται η λέξη «Μακεδονία» µέσα στην ονοµασία, ενώ
το ερώτηµα και το διακύβευµα είναι ένα και µοναδικό. Σκέτη-νέτη
Μακεδονία όπως συµβαίνει τώρα µετά από την αναγνώριση εκα-
τόν σαράντα και πλέον χωρών ή µια σύνθετη ονοµασία µε γεω-
γραφικό προσδιορισµό έναντι όλων όπως ήταν η εθνική θέση; 

Και το άλλο ερώτηµα είναι: Θέλουµε µια φοβική περίκλειστη
Ελλάδα, αποµονωµένη, να ζει µε µύθους µακριά από διαµορφω-
µένες πραγµατικότητες; Κοντά τριάντα χρόνια µεσολάβησαν.
Ποιο, άραγε, δίδαγµα βγάλαµε;

Εδώ οφείλω να πω µε ότι µε έκπληξη είδα την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση, µετά από µια αρχική, θα έλεγα, θετική στάση, να
παλινδροµεί προς την εκµετάλλευση συναισθηµάτων, τα οποία
έχουν διαµορφωθεί µέσα από ιστορικές παρεξηγήσεις, άγνοιες,
προκαταλήψεις, ουσιαστικά, τορπιλίζοντας τις προσπάθειες για
την εξεύρεση µιας λύσης. 

Σ’ αυτό το σηµείο θα ήθελα να πω το εξής: Οι υπεύθυνες πο-
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λιτικές ηγεσίες δεν είναι για να ακολουθούν αλλά για να προπο-
ρεύονται, να οδηγούν το λαό εκεί που οι ίδιες θεωρούν ότι είναι
σωστή η λύση, να πουν ολόκληρη την αλήθεια στον ελληνικό
λαό, όχι να κολακεύουν δοξασίες ή και παραληρήµατα που
ακούµε και εδώ µέσα στη Βουλή, τα οποία δεν έχουν προηγού-
µενο! 

Ο καθένας έχει δικαίωµα να έχει άποψη. Δεν καταλαβαίνω,
όµως, κύριοι συνάδελφοι, τη φιλολογία περί δηµοψηφίσµατος.
Ούτε τη φιλολογία για δηµοψήφισµα κατανοώ ούτε την ακατά-
σχετη ονοµατολογία δίκην πολιτικού τζόγου. Αν χρειαστεί, να το
βάλουµε και στο «Στοίχηµα» του ΟΠΑΠ δηλαδή, ποια θα είναι η
νέα ονοµασία…

Δεν κατανοώ αυτή τη φιλολογία, διότι υπάρχει ο ορατός κίν-
δυνος να αρχίσει πάλι ο χορός των τεράτων και να δώσουµε την
ευκαιρία στον τυχοδιωκτισµό, να µετρήσει τα όριά του. Αυτό θέ-
λουµε; Αυτό, δηλαδή, επιτάσσει η σηµερινή ιστορική συγκυρία; 

Είναι µια ιστορική ευκαιρία. Αν κάποιος νοµίζει ότι στο παρα-
σκήνιο θα συµφωνεί, αλλά στο προσκήνιο θα προσπαθεί να µε-
γιστοποιήσει την φθορά της Κυβέρνησης, πλανάται πλάνην
οικτράν. Και όσοι προαναγγέλλουν εθνική ήττα στο θέµα αυτό,
στην ουσία την προετοιµάζουν. Και µη βαυκαλίζονται µε την ιδέα
ότι θα εξυπηρετήσουν εξουσιαστικά οράµατα και αν φτάσουµε
στην αποτυχία, τελικά έχει ο Θεός, µετά από τριάντα χρόνια
ποιος θυµάται ξανά το θέµα των Σκοπίων. 

Εγώ αυτά ήθελα να πω για το θέµα αυτό, χωρίς να θέλω να
µειώσω σε τίποτα τη σηµασία ενός σηµαντικού καινοτόµου νο-
µοσχεδίου, το οποίο εισάγει τη δηµοκρατία –θα έλεγα- στην πα-
ραγωγή της ενέργειας, τη δηµοκρατία στην πράξη και δίνει τη
δυνατότητα σε άτοµα και συλλογικότητες να γίνουν �παίχτες� σε
αυτό το παιχνίδι, αρκεί όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, να συνδυα-
στούν µε έναν καλό, αν είναι δυνατό, και χρυσό κανόνα για την
καλή και λειτουργική χωροθέτηση, µια χωροθέτηση που δεν θα
αφήνει δυνατότητες για βλάβη στο περιβάλλον. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς
ευχαριστούµε. 

Υπάρχει ένα αίτηµα από Βουλευτές, που συνεδριάζουν σε επι-
τροπή, να προηγηθούν. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Μπορώ να µιλήσω τώρα,
κυρία Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Είστε κι
εσείς, κυρία Καφαντάρη, στην επιτροπή, όµως δεν είστε Πρό-
εδρος. Είναι η κ. Ιγγλέζη. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Μετά είναι η σειρά µου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Θέλω

να κάνω αλλαγές, για να µπορέσετε να παραστείτε χωρίς να
υπάρχει πρόβληµα. 

Θα προηγηθεί η κ. Ιγγλέζη, που είναι Πρόεδρος της επιτροπής.
Μετά θα µιλήσουν ένα-ένα τα µέλη της επιτροπής. 

Ορίστε, κυρία Ιγγλέζη, έχετε τον λόγο. 
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΙΓΓΛΕΖΗ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Ευχαριστώ πάρα πολύ και τους συναδέλφους και τις συναδέλ-

φισσες για την παραχώρηση της σειράς. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα σχέδιο

νόµου, που έρχεται να επιβεβαιώσει το γεγονός ότι όταν αναφε-
ρόµαστε στις συνεχείς προσπάθειες που κάνουµε για την αλλαγή
του παραγωγικού µοντέλου της χώρας και για τη στήριξη του
τρίτου πυλώνα της οικονοµίας, την κοινωνική οικονοµία, το εννο-
ούµε. Έρχεται συνάµα να αποδείξει ότι είναι εφικτή η εφαρµογή
µιας ενεργειακής πολιτικής µε άξονα τις αξίες της Αριστεράς και
της οικολογίας. 

Και αυτό γιατί το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα, εισάγει
την ενεργειακή δηµοκρατία και δίνει τη δυνατότητα στους πολί-
τες, στους τοπικούς φορείς, στις µικρές και µεσαίες τοπικές επι-
χειρήσεις να συµµετάσχουν στην ενεργειακή µετάβαση σε κα-
θαρές µορφές ενέργειας και στον ενεργειακό σχεδιασµό. 

Μέσα από την άµεση εµπλοκή τους σε ενεργειακά εγχειρή-
µατα µε προτεραιότητα σε αυτά των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας και της εξοικονόµησης, γίνονται ένας ακόµα σηµαντικός
παίχτης στη διαδικασία ενεργής µετάβασης προς ένα ενεργειακό

µείγµα «πράσινο» και σε µια οικονοµία µε λιγότερο άνθρακα, δη-
µιουργώντας ένα νέο πλαίσιο από τη µέχρι τώρα πρακτική. 

Η προστιθέµενη αξία που παράγεται, λοιπόν, από τη διαδικα-
σία της ενεργειακής µετάβασης, δεν επιβαρύνει την κοινωνία
ούτε διαφεύγει στο εξωτερικό. Αντίθετα παραµένει στη χώρα και
δεν την απολαµβάνουν αποκλειστικά οι µεγάλες ενεργειακές πο-
λυεθνικές αλλά οι τοπικές κοινωνίες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν έχει περάσει πολύς καιρός
από τότε που ψηφίσαµε σε αυτή την Αίθουσα τη Σύµβαση των
Παρισίων για την κλιµατική αλλαγή.

Δεν είναι λίγες οι φορές, που στον διάλογο έχει αναδειχθεί η
αναγκαιότητα της µετάβασης σε µορφές καθαρής ενέργειας, και
οι ευκαιρίες που αυτή η διαδικασία αναδεικνύει. 

Η κλιµατική αλλαγή δεν είναι η φαντασίωση κάποιων αλλά η
πραγµατικότητα µε την οποία τόσο εµείς όσο και οι επόµενες γε-
νιές θα πρέπει να αναµετρηθούµε. Η Συµφωνία των Παρισίων
αλλά και οι ευρωπαϊκές οδηγίες θέτουν καθήκοντα στη χώρα µας
στην κατεύθυνση της απεξάρτησης από τα ορυκτά καύσιµα και
της µετάβασης σε µία οικονοµία µηδενικών εκποµπών άνθρακα,
που οφείλουµε να αντιµετωπίζουµε µε πραγµατικές δράσεις,
δράσεις που εµπλέκουν την κοινωνία στον ενεργειακό σχεδια-
σµό, που εµβαθύνουν τον εκδηµοκρατισµό του ενεργειακού µον-
τέλου, ενώ ταυτόχρονα δηµιουργούν βιώσιµες θέσεις εργασίας
και προωθούν την καινοτοµία, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλους τους
κοινωνικούς, περιβαλλοντικούς και οικονοµικούς όρους.

Ο σχεδιασµός της ενεργειακής πολιτικής αποσκοπεί στην ικα-
νοποίηση των κοινωνικών ενεργειακών αναγκών. Για τον λόγο
αυτό προωθείται η τοπική παραγωγή και κατανάλωση ενέργειας
καθώς και η σύνδεση του τόπου παραγωγής µε αυτόν της κατα-
νάλωσης. Το κριτήριο, λοιπόν, της αποκέντρωσης αλλά και η δυ-
νατότητα για τους πολίτες, τους τοπικούς φορείς, τις µικρές
επιχειρήσεις να έχουν ενεργειακή αυτονοµία, παρέχει περισσό-
τερα εφόδια για την αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας. 

Αναµένεται ότι αποτέλεσµα των ενεργειακών κοινοτήτων θα
είναι η µείωση των τιµολογίων, η περαιτέρω διείσδυση των ΑΠΕ,
καθώς και η αξιοποίηση των διαθέσιµων εργαλείων της ενεργει-
ακής αγοράς, όπως για παράδειγµα ο συµψηφισµός ενέργειας,
ο εικονικός συµψηφισµός ενέργειας και οι «έξυπνοι» µετρητές.

Θα ήθελα να δώσω ένα παράδειγµα, για να γίνει καλύτερα αν-
τιληπτή η σηµασία του σηµερινού νοµοθετήµατος. Εάν τρεις
ΟΤΑ θελήσουν, έχουν τη δυνατότητα να δηµιουργήσουν µία
ενεργειακή κοινότητα, προκειµένου να εγκαταστήσουν ένα φω-
τοβολταϊκό σύστηµα ή και µία ανεµογεννήτρια, ώστε µε την
εφαρµογή του εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού της παρα-
γόµενης ηλεκτρικής ενέργειας, να στηρίξουν την ενεργειακή
ανάγκη πολιτών που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας. 

Νοµίζω πως είναι σαφές ότι µέσα από συνέργειες και µε την
ενεργοποίηση της τοπικής κοινωνίας, είναι δυνατός ο ενεργει-
ακός µετασχηµατισµός η εµπλοκή της κοινωνίας στον ενεργει-
ακό σχεδιασµό και η αντιµετώπιση του φαινοµένου της ενερ-
γειακής ένδειας. 

Οι ενεργειακές κοινότητες είναι αστικοί συνεταιρισµοί µε απο-
κλειστικό σκοπό την προώθηση της κοινωνικής και αλληλέγγυας
οικονοµίας και καινοτοµίας στον ενεργειακό τοµέα. Ο τρίτος πυ-
λώνας της οικονοµίας µπορεί να λειτουργήσει δυναµικά για την
προαγωγή της ενεργειακής αειφορίας, την παραγωγή, αποθή-
κευση, ιδιοκατανάλωση, διανοµή και προµήθεια ενέργειας, την
ενίσχυση της ενεργειακής αυτάρκειας-ασφάλειας σε νησιωτι-
κούς δήµους καθώς και τη βελτίωση της ενεργειακής αποδοτι-
κότητας στην τελική χρήση σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο.

Η ρύθµιση που προβλέπεται ώστε κάθε µέλος να έχει δικαίωµα
µιας ψήφου, κατοχυρώνει τον δηµοκρατικό χαρακτήρα των ενερ-
γειακών κοινοτήτων και συµβάλλει στην εµβάθυνση του συνερ-
γατισµού. 

Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, νοµίζω ότι η κοινωνία είναι
έτοιµη και περιµένει αυτού του είδους τα νοµοθετήµατα από ένα
σύγχρονο κοινοβούλιο, που λαµβάνει σοβαρά υπ’ όψιν του τις
περιβαλλοντικές και ενεργειακές προκλήσεις σε ένα πλαίσιο δια-
φανές, συµµετοχικό και δηµοκρατικό. Θεωρώ ότι η ελληνική κοι-
νωνία θα ανταποκριθεί, δηµιουργώντας συνέργειες για την
εξασφάλιση των ενεργειακών της αναγκών, δίχως να υποθηκεύει
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άλλο τη βιωσιµότητα των µελλοντικών γενεών.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε και για τη συντοµία. 
Τον λόγο έχει η κ. Καφαντάρη.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο - τοµή, όπως χαρακτηρίστηκε, που

η ελληνική κοινωνία το περίµενε πάρα πολύ καιρό. Θα έλεγα ότι
έπρεπε ήδη να έχει ψηφιστεί από καιρό. Εν τούτοις βλέπουµε και
θα αναγκαστώ κι εγώ να πω µερικά πράγµατα και να απαντήσω
σε κάποια ζητήµατα τα οποία ακούστηκαν εδώ από την πλευρά
της Αντιπολίτευσης, η οποία αντί να µιλήσει ουσιαστικά γι’ αυτό
το νοµοσχέδιο, το οποίο κρίνει ότι έχει θετικές διατάξεις, έδωσε
άλλες διαστάσεις στη σηµερινή συζήτηση. 

Βέβαια κατανοώ και την αγωνία και την ανησυχία της Αντιπο-
λίτευσης και δη της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, γιατί και η αξιο-
λόγηση έκλεισε και η πορεία της χώρας µας και η ελληνική
οικονοµία πηγαίνει καλύτερα. Έχουµε πολύ δρόµο βέβαια µπρο-
στά µας. 

Όµως αυτό δεν είναι µια εκτίµηση που κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, είναι
µια εκτίµηση που κάνουν οι ίδιες οι αγορές και οι αγορές δίνουν
την απάντηση και µε τα επιτόκια των οµολόγων και µε µια σειρά
από οικονοµικούς δείκτες οι οποίοι δεν µπορούν να αµφισβητη-
θούν. Δεν µπορούµε να αµφισβητήσουµε ότι το 2017 έκλεισε µε
4 δισεκατοµµύρια ξένες επενδύσεις. Δεν µπορούµε να αµφισβη-
τήσουµε την αύξηση των εξαγωγών, τον δείκτη οικονοµικού κλί-
µατος που είναι ο υψηλότερος της τριετίας το πρώτο εντεκάµηνο
και τη µικρή αύξηση του ΑΕΠ κατά 1,3% το τρίτο τρίµηνο.

Ενοχλείται, λοιπόν, η Αντιπολίτευση. Κι εδώ θα ήθελα να ανα-
φερθώ και για τα ΕΣΠΑ και για το πακέτο Γιούνκερ, όµως δεν
θέλω να πω περισσότερα, γιατί σέβοµαι τον χρόνο. Θα έλεγα,
όµως, ότι λόγω αυτής της αµηχανίας, επαναφέρονται από την
Αντιπολίτευση και δη από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση τα ίδια
και τα ίδια, που έχουν απαντηθεί και στις επιτροπές και στις Ολο-
µέλειες. 

Για τη ΔΕΗ εγώ θα βάλω ένα ερώτηµα. Έχουµε δεσµευθεί -
και το γνωρίζετε καλά- και ως Επιτροπή Παραγωγής και Εµπο-
ρίου, να κάνουµε µια ειδική συνεδρίαση. Έχει δεχθεί και ο
Υπουργός. Το είπε µάλιστα και σήµερα. Εγώ ένα ερώτηµα θα
βάλω, επειδή επαναλαµβάνετε τα ίδια και τα ίδια. Είµαστε στην
Ευρωπαϊκή Ένωση; Το δεχόµαστε; Συµφωνούµε; Πρέπει να υλο-
ποιήσουµε συγκεκριµένες πολιτικές στον ενεργειακό τοµέα, που
ξέρουµε πάρα πολύ καλά τι σηµαίνει αυτό; Τέλος πάντων για το
40% των λιγνιτών που το ακούσαµε πάλι σήµερα κ.λπ., αποφά-
σεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου είναι. Μάλιστα µιλάει για τη
δεσπόζουσα θέση της ΔΕΗ στους λιγνίτες. Τα έχουµε πει. Δεν
θα απαντήσω σε άλλα. Θα τα πούµε στην αρµόδια επιτροπή.

Ακούσαµε, επίσης, σήµερα να λέγεται: «Τι κάνατε για την κλι-
µατική αλλαγή; Τι έκανε αυτή η Κυβέρνηση;» Εγώ ένα πράγµα
θα πω. Σχέδιο προσαρµογής στην κλιµατική αλλαγή. Γιατί τόσα
χρόνια από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και από τους προ-
ηγούµενους Υπουργούς, ας πούµε, δεν είχε γίνει;

Βέβαια ο κ. Μανιάτης που τυχαίνει να είναι παρών, αναγνώρισε
-χωρίς να το θέλει; δεν ξέρω, και αυτό δείχνει το επικοινωνιακό
των τοποθετήσεων από την Αντιπολίτευση- ότι το 2014 ήµασταν
σε δυσµενέστερες δηµοσιονοµικές συνθήκες. Δηλαδή η χώρα
µας όντως πηγαίνει µπροστά.

Για το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε, η µεγάλη διαβούλευση
τελείωσε νοµίζω το καλοκαίρι και έγινε µεγάλη και σοβαρή συ-
ζήτηση µε φορείς, ΜΚΟ, εκπροσώπους από την τοπική αυτοδι-
οίκηση στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου. Πραγµατικά η
αποδοχή ήταν µεγάλη και από τις µη κυβερνητικές οργανώσεις
και από την αυτοδιοίκηση. Προτάσεις υπήρχαν, διορθώσεις
υπήρχαν, γιατί η Κυβέρνηση ακούει. Και από την άλλη µεριά το
ΚΑΠΕ µαζί µε το Ταµείο Παρακαταθηκών και Δανείων ετοιµάζει
χρηµατοδοτικό πρόγραµµα για τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου. Γνωρίζω ότι µια σειρά από επιχειρήσεις και στον ξενοδο-
χειακό τοµέα περιµένουν την ψήφιση του νοµοσχεδίου για να
προχωρήσουν σε ενεργειακές κοινότητες, ενώ επίσης γνωρίζω,
διάβασα για να είµαι ειλικρινής, ότι το Περιφερειακό Συµβούλιο

Πελοποννήσου πήρε και απόφαση για ενεργειακή κοινότητα στο
επίπεδο της περιφέρειας.

Δεν θα πω περισσότερα. Το γνωρίζουµε και ακούστηκε ότι η
Ευρώπη προηγείται πολύ σ’ αυτόν τον τοµέα. Εννοώ χρονικά.
Δηλαδή το 2015 είχαµε ήδη δύο χιλιάδες ενεργειακούς συνεται-
ρισµούς. Μάλιστα και από την αρχή του προηγούµενου αιώνα
συνεταιρισµοί παραγωγών υπήρχαν και στη Γερµανία κ.λπ..

Ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα να νοµοθετήσουµε το συγκεκριµένο.
Κι ακούστηκε και από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο κ. Δένδια
ότι «εντάξει αστικοί συνεταιρισµοί υπήρχαν, ένα θεσµικό πλαίσιο
υπήρχε κ.λπ..» Ναι, όµως, υπάρχουν δύο σηµαντικά ζητήµατα,
τα οποία θεσπίζονται µε το εν λόγω σχέδιο νόµου: Πρώτον, η το-
πικότητα η ενίσχυση της τοπικότητας η εντοπιότητα που λέµε,
που υπάρχει σε συγκεκριµένα άρθρα. Και δεύτερον -και πολύ ση-
µαντικό- θεσπίζεται το ένα µέλος µία ψήφος, ανεξαρτήτως των
συνεταιριστικών µερίδων και των µερίδων στην ενεργειακή κοι-
νότητα που κατέχει κάποιος.

Και αυτό δείχνει το πολύ σηµαντικό, τη βασική φιλοσοφία, την
κατοχύρωση της ενεργειακής δηµοκρατίας. Είναι κάτι πάρα πολύ
σηµαντικό. 

Γιατί φέρνουµε το εν λόγω σχέδιο νόµου; Είπα και πριν ότι
µπορούσε να είχε γίνει και πιο γρήγορα. Οι λόγοι είναι οι εξής:
Το κλίµα, η κλιµατική αλλαγή, οι δεσµεύσεις της χώρας µας, η
ανάγκη µετάβασης όσον αφορά το ενεργειακό τοπίο σε άλλες
µορφές πανευρωπαϊκά, η αλλαγή του ενεργειακού µείγµατος εις
βάρος των ορυκτών καυσίµων και υπέρ της προώθησης των
ΑΠΕ, οι στόχοι της Συµφωνίας του Παρισιού και οι στόχοι, βέ-
βαια, που βάζει και η Ευρωπαϊκή Ένωση, η ενεργειακή δηµοκρα-
τία που είπαµε πριν, η συµµετοχή τοπικών κοινωνιών µε βάση
ιδιαιτερότητες και η ανάγκη αποκέντρωσης της ενεργειακής πα-
ραγωγής. 

Εδώ πέρα, βέβαια, είναι πολύ σηµαντικό το virtual net metering,
ο εικονικός ενεργειακός συµψηφισµός της παραγόµενης ενέρ-
γειας, που µπορεί, ουσιαστικά, να βοηθήσει τις ευάλωτες οµά-
δες, γιατί ξέρουµε ότι όχι µόνο στη χώρα µας -που βρίσκεται
ακόµα στην κρίση και είναι στην πορεία εξόδου, αλλά είναι σε
καλύτερη κατάσταση- υπάρχει ενεργειακή φτώχεια και είναι ένα
ζήτηµα το οποίο έχει µπει και κεντρικά από την Ευρωπαϊκή
Ένωση το ζήτηµα της αντιµετώπισης της ενεργειακής φτώχειας.
Δηλαδή ενεργειακές κοινότητες από δήµους, από την τοπική αυ-
τοδιοίκηση µέσω αυτής της διαδικασίας µπορούν να βοηθήσουν
αδύναµες οικογένειες στην περιοχή στο κοµµάτι της θέρµανσης. 

Και, βέβαια, το πάρα πολύ σηµαντικό, που είναι και απαραίτητο
σήµερα, είναι οι συνέργειες, οι συνεργασίες στην τοπική αυτο-
διοίκηση. Αυτό δεν είναι καθόλου µικρό πράγµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κλείνοντας, θα ήθελα να πω για το άρθρο 16, που αφορά τον
µακροχρόνιο εθνικό ενεργειακό σχεδιασµό. Είναι πολύ σηµαν-
τικό ότι εντός του 2018 θα ολοκληρωθεί. Άλλωστε είµαστε δε-
σµευµένοι και από τον κανονισµό διακυβέρνησης ενεργειακής
ένωσης για το συγκεκριµένο, για το εθνικό σχέδιο ενεργειακού
σχεδιασµού. 

Οι στόχοι της Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι η ενεργειακή ασφά-
λεια, η αγορά ενέργειας, οι πολιτικές ενεργειακής απόδοσης, η
απανθρακοποίηση που είπαµε πριν, η καινοτοµία και ανταγωνι-
στικότητα. 

Χαίροµαι και πιστεύω ότι θα τηρηθεί αυτό που είπε ο κύριος
Υπουργός, ότι για τον εθνικό ενεργειακό σχεδιασµό θα γίνει εν-
δελεχής και σηµαντικός διάλογος και µε τους φορείς της κοινω-
νίας, αλλά βέβαια και µέσα στο Κοινοβούλιο, στις επιτροπές,
στην Ολοµέλεια, για να έχουµε το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Τον
λόγο έχει η κ. Θελερίτη, η οποία µπαίνει στη θέση της κ. Καρα-
σαρλίδου, δεδοµένου ότι πρέπει να παραστεί σε επιτροπή. Μετά
θα µιλήσει η κ. Αυλωνίτου και έπειτα -για να ξέρετε- ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος από το Ποτάµι, ο κ. Αµυράς. 

Ορίστε, κυρία Θελερίτη, έχετε τον λόγο. 
ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συ-
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νάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ήθελα να τονίσω, πως το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, δεν συνιστά µια ad hoc και
µεµονωµένη παρέµβαση. Αποτελεί µέρος µιας εθνικά ολοκληρω-
µένης µακροπρόθεσµης ενεργειακής στρατηγικής. Είναι µια
στρατηγική, που ενσωµατώνει τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για τη µετάβαση σε ένα µέλλον καθαρής ενέργειας
µέσω της ενίσχυσης του µεριδίου των ανανεώσιµων πηγών ενερ-
γειών στο εθνικό ενεργειακό µείγµα. Ταυτόχρονα αποτελεί και
µέρος της εθνικής µας στρατηγικής για τη δηµιουργία µιας αλ-
ληλέγγυας κοινωνικής οικονοµίας. 

Όπως προαναφέρθηκε και από την προηγούµενη οµιλήτρια,
το γεγονός ότι η κλιµατική αλλαγή θέτει ως προτεραιότητα την
εφαρµογή µέτρων που αποσυνδέουν την οικονοµική ανάπτυξη
από την εκποµπή ρύπων, συνιστά έναν κοινό τόπο για κάθε σύγ-
χρονη παρέµβαση, που στοχεύει στην προαγωγή της ενεργει-
ακής αειφορίας και της ενεργειακής αυτάρκειας. 

Η Ελλάδα έχει φυσικούς πόρους. Με αυτούς, λοιπόν, τους φυ-
σικούς πόρους που διαθέτει για παραγωγή καθαρής ενέργειας
και στα νησιά και στην ηπειρωτική χώρα, έχει τη δυνατότητα να
ακολουθήσει µια συνεπή και οικολογικά υπεύθυνη ενεργειακή
πολιτική, να διασφαλίσει την ενεργειακή αυτάρκειά της στο
εγγύς µέλλον και σχετικά πάρα πολύ σύντοµα. 

Τα οφέλη από τη µεταστροφή του ενεργειακού προσανατολι-
σµού είναι πολλαπλά τόσο αναφορικά µε την ενίσχυση των τοπι-
κών οικονοµιών, τη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας όσο και
αναφορικά µε την καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας, την
οποία αντιµετωπίζει σήµερα ένα σηµαντικό τµήµα της κοινωνίας
µας. 

Όπως προανέφερα, στη δεύτερη στρατηγική µας που είναι η
δηµιουργία µίας αλληλέγγυας κοινωνικής οικονοµίας, το πρωτο-
ποριακό είναι το θεσµικό πλαίσιο που εισάγεται για την ίδρυση
και τη λειτουργία των ενεργειακών κοινοτήτων και το οποίο έχει
πολλαπλές στοχεύσεις.

Για παράδειγµα προωθεί την κοινωνική και αλληλέγγυα οικο-
νοµία στον ενεργειακό τοµέα, αντιµετωπίζει την ενεργειακή φτώ-
χεια, προάγει την ενεργειακή αειφορία, ενισχύει την ενεργειακή
αυτάρκεια και ασφάλεια στους νησιωτικούς δήµους και βελτιώνει
την ενεργειακή αποδοτικότητα στην τελική χρήση σε τοπικό και
περιφερειακό επίπεδο. Μάλιστα επειδή οι ενεργειακές κοινότη-
τες είναι αστικοί συνεταιρισµοί που στηρίζονται στη βασική αρχή
της διάχυσης του οφέλους στα µέλη της ενεργειακής κοινότητας
και στην τοπική κοινωνία, βασική επιδίωξη αυτού του συγκεκρι-
µένου νοµοσχεδίου είναι η προαγωγή προστιθέµενης αξίας στις
τοπικές κοινότητες. Αυτό θα επιτευχθεί, µέσω της ενίσχυσης του
ρόλου που θα διαδραµατίσει η κοινωνία των πολιτών και οι τοπι-
κοί φορείς. 

Ας δούµε κάποια παραδείγµατα ενεργειακών κοινοτήτων.
Οι ιδιοκτήτες ή οι ενοικιαστές µιας πολυκατοικίας µπορούν να

τοποθετήσουν φωτοβολταϊκά. Οι κάτοικοι, οι επιχειρήσεις και
ένας δήµος µπορούν να δηµιουργήσουν αιολικό πάρκο. Μια
οµάδα κτηνοτρόφων µπορεί να ιδρύσει ενεργειακές κοινότητες
για την παραγωγή θερµικής και ηλεκτρικής ενέργειας από τα
απόβλητα. Ένας δήµος, τοπικές επιχειρήσεις και κάτοικοι µπο-
ρούν να δηµιουργήσουν σταθµό τηλεθέρµανσης. Μια οµάδα
αγροτών ή αγροτικών επιχειρήσεων µπορούν να κατασκευάσουν
συµπαραγωγή ηλεκτρισµού και θερµότητας υψηλής απόδοσης,
σε περιοχή που έχει δίκτυο φυσικού αερίου κ.ο.κ..

Επίσης µε τη θέσπιση των ενεργειακών κοινοτήτων οι πολίτες,
οι Οργανισµοί Τοπικής Αυτοδιοίκησης και οι τοπικές επιχειρήσεις
τίθενται στο επίκεντρο της εθνικής και αποκεντρωµένης ενεργει-
ακής διοίκησης, που επιχειρεί η συγκεκριµένη κυβέρνηση.

Στην καρδιά αυτού του αποκεντρωµένου ενεργειακού συστή-
µατος βρίσκονται κοινότητες παραγωγών καταναλωτών, που
αποκτούν και διαχειρίζονται υπεύθυνα την ενεργειακή αυτονοµία
τους. 

Αυτό τι σηµαίνει; Παράλληλη ενίσχυση της τοπικής συµµετο-
χής και της δυνατότητας ανάληψης πρωτοβουλιών εκ µέρους
των τοπικών κοινωνιών. Σηµαίνει επίσης ότι το θεσµικό πλαίσιο
που συζητάµε σήµερα, θα συµβάλει στην ανάδειξη της δυναµι-
κής της τοπικότητας και του χώρου µέσα από συγκεκριµένες
ενέργειες, συµπράξεις, συνεργασίες αλλά και από την κατα-

γραφή και την επίλυση τοπικών αναγκών και ιδιαιτεροτήτων της
κάθε κοινωνίας. 

Ιδιαίτερα για τους νησιωτικούς δήµους οι ενεργειακές κοινό-
τητες θα αποτελέσουν µια σηµαντική λύση και θα στηρίξουν την
ενεργειακή αυτάρκεια και ασφάλειά τους. Οι τεχνολογικές και
οικονοµικές δυσκολίες της διασύνδεσης των νησιών µε τον ηπει-
ρωτικό κορµό προκαλούν αυξηµένη ζήτηση και άρα υψηλότερο
κόστος ιδιαίτερα τους τουριστικούς µήνες. Αυτό θα επιλυθεί, θα
µπορεί να αντισταθµιστεί µε την αξιοποίηση της ηλιακής, της αι-
ολικής και της γεωθερµικής δυναµικής τους. Γι’ αυτό άλλωστε
το σχέδιο νόµου εισάγει ειδικές προβλέψεις και προνόµια όσον
αφορά τις ενεργειακές κοινότητες, που εδρεύουν σε νησιά και
µε µικρό πληθυσµό.

Επίσης διαφαίνεται ότι επιδίωξη της κυβερνητικής πλευράς,
είναι να αλλάξει τον ενεργειακό χάρτη της χώρας. Πάµε προς
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, µείωση τιµολογίων, διασφάλιση
ενεργειακής αυτονοµίας και στις πιο αποµονωµένες περιοχές,
ενεργοποίηση των τοπικών κοινωνιών και αξιοποίηση των διαθέ-
σιµων εργαλείων της ενεργειακής αγοράς όπως, για παρά-
δειγµα, ο συµψηφισµός ενέργειας. 

Και εδώ απαντούµε ότι υπάρχουν και άλλα χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία. Άρα δεν είναι ένα νοµοσχέδιο στο κενό, αλλά µπορεί να
αξιοποιήσει και εργαλεία, όπως τον αναπτυξιακό νόµο, το ΕΣΠΑ,
το ΕΚΤ κ.λπ.. 

Άρα µε τις ενεργειακές κοινότητες µικρές και µεσαίες επιχει-
ρήσεις θα µπορούν να µειώσουν το ενεργειακό τους κόστος, ενώ
απλοί ιδιώτες σε µία πολυκατοικία θα  έχουν τη δυνατότητα να
περιορίσουν δραστικά τους λογαριασµούς ρεύµατος. Παράλ-
ληλα οι περιφέρειες και οι δήµοι θα µπορούν επιτέλους να χα-
ράξουν µία ενεργειακή πολιτική, για να αντιµετωπίσουν την
ενεργειακή φτώχεια. Και αυτό από τα κάτω. 

Ειδικότερα στο πλαίσιο της διατήρησης της τοπικότητας των
ενεργειακών κοινοτήτων τίθενται ορισµένες προϋποθέσεις, δη-
λαδή ελάχιστα όρια που αφορούν τη σχέση των µελών µε τον
τόπο τους. Επίσης τίθενται ορισµένες διασφαλίσεις για την ισό-
τητα µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων. Αυτό είναι καίριας ση-
µασίας για τη λειτουργία τους, γιατί έχουν ίσο δικαίωµα στη
λήψη αποφάσεων µέσα στις ενεργειακές κοινότητες, δηλαδή µία
ψήφος για κάθε µέλος ανεξαρτήτως του συνεταιριστικού µερι-
δίου που κατέχει, όπως επίσης και κάθε µέλος δεν µπορεί να έχει
πάνω από 20% συµµετοχής στο συνεταιριστικό κεφάλαιο.

Εξαίρεση αποτελούν οι ΟΤΑ, που µπορούν να συµµετέχουν µε
40% και 50% όταν είναι ΟΤΑ νησιωτικών περιοχών µε πληθυσµό
κάτω από τρεις χιλιάδες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω.
Ειδικά για τις ενεργειακές κοινότητες στις οποίες συµµετέχουν

αποκλειστικά ΟΤΑ Α και Β’ βαθµού, µπορεί µέρος ή σύνολο πλε-
ονασµάτων χρήσης να διατίθεται για δράσεις κοινής ωφέλειας
τοπικού χαρακτήρα, που σχετίζονται µε την επάρκεια και τον ανε-
φοδιασµό πρώτων υλών, καυσίµων, νερού, όπως για παράδειγµα
κατασκευή δεξαµενών νερού, αποθηκών, ψυγείων, τροφίµων,
φαρµάκων κ.ο.κ.. Με αυτόν τον τρόπο επωφελείται η τοπική κοι-
νωνία και αξιοποιούνται οι τοπικοί πόροι ενέργειας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Θελερίτη, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΜΑΡΙΑ ΘΕΛΕΡΙΤΗ: Οι ενεργειακές κοινότητες θα µπορούν να
αξιοποιούν και τον εικονικό ενεργειακό συµψηφισµό, όπως προ-
αναφέρθηκε, που µέχρι πριν αφορούσε µόνο επαγγέλµατα, ό-
πως κατ’ εξοχήν αγρότες ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου-ιδιωτικού
δικαίου, που επιδιώκουν κοινωφελείς ή άλλους δηµοσίου ενδια-
φέροντος σκοπούς.

Τέλος, οι συγκεκριµένες µονάδες θα έχουν προτεραιότητα
στην αδειοδότηση, θα καταβάλλουν µειωµένα ποσά εγγυητικών
επιστολών για εγγραφή στο µητρώο συµµετεχόντων, ενώ την
ίδια στιγµή θα απολαµβάνουν όρους προνοµιακής συµµετοχής
ή εξαίρεσης από τις ανταγωνιστικές διαδικασίες υποβολής προ-
σφορών, που απαλλάσσονται από το ειδικό τέλος 1,7%, όταν
συµµετέχει ιδιαίτερα η αυτοδιοίκηση. Αυτά είναι κίνητρα. Δεν
είναι µεν χρηµατοδοτικά εργαλεία, όπως τα προηγούµενα, αλλά
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είναι κίνητρα πολύ σοβαρά για την προώθηση των ενεργειακών
κοινοτήτων.

Με βάση, λοιπόν, όλα τα παραπάνω γίνεται πλέον εφικτή η νέα
προσέγγιση που υπάρχει, δηλαδή για αποκεντρωµένη παραγωγή
ενέργειας που αποκτά δηµοκρατικά χαρακτηριστικά µε τη συµ-
µετοχή µέχρι πρότινος αποκλεισµένων πολιτών από τη διαδικα-
σία ενεργειακής µετάβασης, αναδεικνύει την τοπικότητα µέσα
από την παραγωγή προστιθέµενης αξίας στις τοπικές κοινωνίες
και την περιφερειακή ανάπτυξη, ενισχύει συνέργειες και συµπρά-
ξεις µεταξύ παραγωγικών φορέων-αυτοδιοίκησης-πολιτών, δια-
σφαλίζοντας την ισότητα µεταξύ των εµπλεκόµενων φορέων και
προστατεύει το περιβάλλον µε την ενεργειακή µετάβαση σε µια
οικονοµία χωρίς άνθρακα.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κυρία
Αυλωνίτου, έχετε τον λόγο. Όσοι βιάζεστε να το δείχνετε και
στον χρόνο που µιλάτε.

ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξεκινώντας δεν θα µπορούσα να

µην παρατηρήσω ότι µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο που ο Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης χαρα-
κτήρισε νοµοσχέδιο σοβαρό, νοµοσχέδιο που άπτεται του εκ-
δηµοκρατισµού της ενέργειας.

Σε αυτό, λοιπόν, το τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο -το πρωτοπο-
ριακό, θα πρόσθετα και εγώ- σε αυτό το νοµοσχέδιο που εκδη-
µοκρατίζει τον χώρο της ενέργειας κοιτάζω τον κατάλογο των
Βουλευτών οµιλητών και παρατηρώ εγγεγραµµένους Βουλευτές
είκοσι τέσσερις από τον ΣΥΡΙΖΑ, έναν Βουλευτή από τη Νέα Δη-
µοκρατία, κανέναν Βουλευτή από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη.
Το σκορ, δηλαδή, διαµορφώνεται ως εξής. ΣΥΡΙΖΑ: 24. Νέα Δη-
µοκρατία: 1. Δηµοκρατική Συµπαράταξη: 0.

Πώς, λοιπόν, να καλύψει η Αντιπολίτευση τη γύµνια των επι-
χειρηµάτων της; Σηκώνοντας πολλή σκόνη, κάνοντας πολύ θό-
ρυβο, µπουρδουκλώνοντας τα πράγµατα. Έτσι, ενώ ευθύνονται
για τη χρεοκοπία της χώρας, κάνουν ό,τι µπορούν, κάνουν κάθε
προσπάθεια να υπονοµεύσουν οτιδήποτε γίνεται για την ανά-
πτυξη και την προοπτική εξόδου της χώρας από την κρίση.

Ερχόµενοι, λοιπόν, τώρα στο σηµερινό νοµοσχέδιο: «Ενεργει-
ακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις», βλέπουµε ότι το νοµοσχέ-
διο προσαρµόζει την ελληνική νοµοθεσία κατά πρώτο λόγο στα
νεότερα τεχνολογικά δεδοµένα στον χώρο παραγωγής ενέρ-
γειας, δίνοντας παράλληλα ιδιαίτερη έµφαση στην ανάγκη αντι-
µετώπισης της κλιµατικής αλλαγής και στην ανάγκη ορθολογικής
οικονοµικής διαχείρισης.

Για πάνω από έναν αιώνα αποτελούσε κοινό τόπο ότι ο εξηλε-
κτρισµός ήταν ορθολογικός τρόπος αντιµετώπισης των ενεργει-
ακών αναγκών µιας χώρας και ότι η παραγωγή ηλεκτρικής ενέρ-
γειας είχε τεράστιες οικονοµίες κλίµακας, συνέφερε δηλαδή να
γίνεται από όσο το δυνατόν µεγαλύτερες θερµοηλεκτρικές µο-
νάδες.

Αυτό ίσχυε, παρά τις σηµαντικές απώλειες κατά τη µεταφορά
της ηλεκτρικής ενέργειας σε µεγάλες αποστάσεις. Καθώς, όµως,
αναπτύσσονται τις τελευταίες δεκαετίες οι ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και καθώς µε τα χρόνια µειώνεται το κόστος παραγω-
γής τους, έτσι ώστε από τεχνολογική παραδοξότητα να τείνουν
να γίνουν οικονοµικά βιώσιµη εναλλακτική ενεργειακή λύση, τα
παλιά δεδοµένα διανοµής δεν ισχύουν πια απόλυτα. Μπορεί να
είναι οικονοµικά λογικό η ενέργεια που παράγεται από λιγνιτικές
µονάδες στην Πτολεµαΐδα να µεταφέρεται στην Αθήνα, αφού οι
οικονοµίες κλίµακας στο κόστος παραγωγής αντισταθµίζουν τις
απώλειες µεταφοράς, αλλά µία αντίστοιχης απόστασης µετα-
φορά ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
θα ήταν προφανώς ασύµφορη.

Η τεχνολογία, λοιπόν, δηµιουργεί καταστάσεις όπου συµφέρει
οικονοµικά να είναι η παραγωγή κοντά στην κατανάλωση. Υπάρ-
χει, µάλιστα, ένα προηγούµενο σε αυτήν την εξέλιξη: οι ηλιακοί
θερµοσίφωνες που µπήκαν στη ζωή µας τη δεκαετία του ’70.
Εκεί, η παραγωγή ενέργειας ερχόταν ακόµα πιο κοντά στην κα-
τανάλωση, αφού ο κάθε καταναλωτής γινόταν και παραγωγός.
Τότε, η νοµοθέτηση της έκπτωσης της δαπάνης εγκατάστασης

του ηλιακού θερµοσίφωνα από το φορολογητέο εισόδηµα, οδή-
γησε µέσα σε λίγα χρόνια στην εγκατάσταση στις ταράτσες µας
του ισοδύναµου µιας µεγάλης θερµοηλεκτρικής µονάδας που
ούτε ρυπαίνει ούτε χρειάζεται εισαγόµενα καύσιµα.

Σήµερα η κλίµακα των εφαρµογών ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας δεν προσφέρεται πάντα για ξεχωριστή εγκατάσταση στο
κάθε σπίτι. Όµως, είναι ιδανική για την κάλυψη των ενεργειακών
αναγκών µικρού ή µεσαίου µεγέθους κοινότητας καταναλωτών.

Έτσι το σηµερινό νοµοσχέδιο δηµιουργεί το νοµικό πλαίσιο
για τη δηµιουργία ενεργειακών κοινοτήτων σε µικρή και µεσαία
κλίµακα, προωθώντας τη βέλτιστη αξιοποίηση των τεχνολογικών
δυνατοτήτων της εποχής. Επιλέγεται το νοµικό σχήµα του αστι-
κού συνεταιρισµού του ν.1667/1986 µε τις απαραίτητες τροπο-
ποιήσεις, γιατί θέλουµε το όφελος από την εφαρµογή αυτών των
τεχνολογιών να πάει στον καταναλωτή.

Εδώ έχει σηµασία να θυµόµαστε το δίδαγµα των ηλιακών θερ-
µοσιφώνων, όπου το γεγονός ότι ο ωφελούµενος ήταν άµεσα ο
καταναλωτής, οδήγησε και στη γρήγορη υιοθέτηση µίας καινο-
τόµας τεχνολογίας. 

Δίνεται στους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης η δυνατό-
τητα να αναλάβουν ιδιαίτερο ρόλο σε αυτήν την προσπάθεια,
αφού ειδικά σε µικρές και αποµακρυσµένες κοινότητες ο δήµος
και η περιφέρεια αναµένεται να παίξουν πρωταρχικό ρόλο στο
να πάρει µπροστά ένα τέτοιο σύστηµα. 

Τονίζω ιδιαίτερα τη σηµασία που έχουν οι ενεργειακές κοινό-
τητες στα µικρά µη διασυνδεδεµένα νησιά, όπου όλο το νησί
αποτελεί µία φυσική ενεργειακή κοινότητα. Προβλέπεται, φυ-
σικά, η συµµετοχή φυσικών προσώπων στις ενεργειακές κοινό-
τητες, αλλά µπαίνει ο όρος της εντοπιότητας, αφού για να
µετάσχει ένας ιδιώτης πρέπει ή να είναι δηµότης ή να έχει ιδιο-
κτησία ακινήτου στην περιοχή. 

Κατ’ αρχάς οι ενεργειακές κοινότητες ορίζονται ως µη κερδο-
σκοπικές µε τα κέρδη να µη διανέµονται, αλλά να συγκεντρώνον-
ται στο αποθεµατικό που διατίθεται για την εκπλήρωση των
σκοπών της ενεργειακής κοινότητας. Δηλαδή, οι µετέχοντες σε
ενεργειακή κοινότητα δεν θα ωφελούνται ως επενδυτές ή επιχει-
ρηµατίες, αλλά ως καταναλωτές. Αυτό δεν σηµαίνει ότι η ιδιωτική
επιχειρηµατική πρωτοβουλία δεν έχει θέση στην ανάπτυξη ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας, αλλά ειδικά το σχήµα της ενεργει-
ακής κοινότητας έχει άλλο στόχο και λειτουργεί µε τη λογική του
συνεταιρισµού καταναλωτών.

Εξαίρεση στην αρχή αυτή µπορεί να υπάρξει αν τα µέλη του
συνεταιρισµού υπερβούν τα δεκαπέντε -ή δέκα σε νησιωτικό
δήµο- και είναι στην πλειοψηφία τους φυσικά πρόσωπα. Αφήνε-
ται, δηλαδή, ανοικτή η προοπτική να αποκτήσει η ενεργειακή κοι-
νότητα συνεταιριστικό επιχειρηµατικό χαρακτήρα, αλλά πάντα
διατηρείται ο συνεταιριστικός χαρακτήρας αφού σε κάθε µέλος
αντιστοιχεί µια ψήφος, ανεξάρτητα από το συνεταιριστικό µερί-
διο που κατέχει.

Βλέπουµε, λοιπόν, ότι το νοµοσχέδιο δεν εισάγει µόνο ευελιξία
στην υιοθέτηση της τεχνολογίας, αλλά καινοτοµεί και στην εισα-
γωγή συνεταιριστικών σχέσεων κοινωνικής οικονοµίας.

Θεωρώ ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι πρωτοπόρο για τα ελλη-
νικά δεδοµένα και φυσικά το υπερψηφίζω και επί της αρχής και
επί των άρθρων.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κι εµείς
ευχαριστούµε.

Τώρα τον λόγο έχει ο κ. Αµυράς, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από το Ποτάµι, για δώδεκα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα απ’ όλα θέλω να πω,

αγαπητή συνάδελφε που µόλις κατεβήκατε από το Βήµα, ότι δεν
είναι πάντα ασφαλής δείκτης το πόσοι Βουλευτές των διαφόρων
κοµµάτων εγγράφονται για να µιλήσουν, διότι καµµιά φορά αυτό
το επιχείρηµα µπορεί να γυρίσει µπούµερανγκ εις βάρος σας.
Για παράδειγµα, ας θυµηθούµε πριν από µερικούς µήνες, την
άνοιξη του 2017, όταν ψηφιζόταν απ’ αυτή τη Βουλή η ουρά του
µνηµονίου Τσίπρα - Καµµένου που προέβλεπε για παράδειγµα
ότι από 1-1-2019 θα µειωθούν όλες οι συντάξεις έως και 18% ή
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ότι το αφορολόγητο θα πέσει στις 5.200 ευρώ, πόσοι Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ είχαν εγγραφεί για να µιλήσουν τότε!

Ξέρετε, αγαπητή συνάδελφε; 
ΕΛΕΝΗ ΑΥΛΩΝΙΤΟΥ: Σε αυτό πόσοι έχουν εγγραφεί;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Σε εκείνο, λοιπόν, που ήταν βαρβάτο νο-

µοσχέδιο και είχε περικοπές, δυστυχώς λακίσατε οι περισσότε-
ροι. Αν δεν κάνω λάθος -και διαψεύστε µε, θα το βρούµε, βέβαια-
είχαν εγγραφεί να µιλήσουν ή δύο ή τρία άτοµα από τους Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ. 

Άρα, το επιχείρηµα περί συµµετοχής στη δηµόσια συζήτηση
καµιά φορά γυρνάει µπούµερανγκ. Ωστόσο, εγώ δέχοµαι –και
πραγµατικά συµφωνώ µαζί σας- ότι θα πρέπει οι Βουλευτές και
στα ευχάριστα, όπως είναι αυτό αλλά και στα δυσάρεστα να
παίρνουν τον λόγο, γιατί είναι υποχρέωσή τους απέναντι στον
πολίτη.

Εν πάση περιπτώσει, θα αναφερθώ στο σχέδιο νόµου. Και εγώ
θετικό το βρίσκω και θα το ψηφίσουµε κι εµείς, αλλά πείτε µου,
αγαπητοί συνάδελφοι και αγαπητέ κύριε Υπουργέ, το εξής: Όταν
η χώρα εξακολουθεί να κινείται χωρίς τον µακροχρόνιο εθνικό
ενεργειακό της σχεδιασµό που θα έπρεπε να έχει ολοκληρωθεί
εδώ και πάρα πολλά χρόνια -σας θυµίζω ότι ο τοµέας της ενέρ-
γειας έχει απελευθερωθεί από το 1999, είµαστε λοιπόν µια εικο-
σαετία µετά και η χώρα δεν έχει οδικό χάρτη για το πώς θα
απεξαρτηθεί για παράδειγµα από τον λιγνίτη- πώς, όπως λέµε
εµείς, θα αποµακρυνθούµε από την οικονοµία του άνθρακα και
θα έλθουµε στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Πώς θα αντιµε-
τωπίσετε την ενεργειακή φτώχεια; Πρέπει πρώτα απ’ όλα να την
καταγράψεις και αµέσως µετά να αρχίσεις να επιχειρείς εναντίον
της. 

Επίσης, πώς θα προωθήσεις καινοτόµες τεχνολογίες, όταν δεν
υπάρχει αυτός ο σχεδιασµός που σας λέω; Αυτός ο σχεδιασµός
δεν είναι ένα θεωρητικό κατασκεύασµα. Όλες οι χώρες έχουν. Η
χώρα µας υποχρεούται βάσει των ευρωπαϊκών δεσµεύσεών της
να τον καταρτίσει αυτόν τον ενεργειακό σχεδιασµό. Θα ήθελα,
πραγµατικά, να µου πει ο αγαπητός κ. Σταθάκης σε ποιο στάδιο
βρίσκεται η κατάρτισή του. 

Επιπλέον, θα ήθελα να ξέρω ποια είναι τα νοµικά κείµενα, για
να το πω έτσι, ποια είναι τα συµπεράσµατα, οι εκθέσεις της Κυ-
βέρνησης από τη συµµετοχή της στις διασκέψεις για την κλιµα-
τική αλλαγή. Ας µην έλθουµε στα λόγια του Προέδρου της
ρυθµιστικής αρχής ενέργειας, του κ. Μπουλαξή, τον Σεπτέµβριο
του 2017, ο οποίος είπε καθαρά ότι όσο πιο µεγάλη καθυστέ-
ρηση υπάρχει γι’ αυτόν τον σχεδιασµό στον χώρο της ενέργειας
και ανάπτυξης τόσο αποθαρρύνονται οι επενδυτές να έλθουν
στη χώρα µας. Και είναι φυσικό, αφού δεν έχουν ένα σταθερό
φορολογικό πλαίσιο ώστε να ξέρουν πώς θα κινηθούν σε µακρο-
χρόνιες επενδύσεις, προτιµούν άλλες χώρες.

Θα αναφερθώ τώρα στην ουσία του σχεδίου νόµου, θέλοντας
να σας πάω δέκα χρόνια πίσω, σε µία πολύ ωραία ιστορία. Το κα-
λοκαίρι του 2009, δύο λαοί στην άκρη της Μεσογείου, διαφορε-
τικοί, πανηγύριζαν. Ήταν οι Ικαριώτες από τη µία πλευρά και οι
κάτοικοι του ισπανικού χωριού και νησιού Ελ Ιέρο στην άλλη.
Γιατί πανηγύριζαν; Είχε εγκριθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση χρη-
µατοδότηση και για τα δύο νησιά, Ικαρία και το ισπανικό Ελ Ιέρο,
για τη δηµιουργία ενός υβριδικού ενεργειακού έργου που θα
ήταν µισό υδροηλεκτρικό, µισό αιολικό. 

Πανηγύρισαν και οι Ισπανοί και οι Ικαριώτες. Γιατί; Για την πε-
ρίπτωση της Ικαρίας το έργο αυτό ήταν ισχύος -ή θα έπρεπε να
είναι- 9,8 GW, θα περιόριζε εξαιρετικά τη χρήση πετρελαίου στην
Ικαρία, θα κάλυπτε τις ανάγκες του νησιού σε ρεύµα και θα αφαι-
ρούσε από την ατµόσφαιρα -µόνο απ’ αυτό το έργο και την ελ-
ληνική συµµετοχή στο περιβαλλοντικό αποτύπωµα- 13.800
τόνους ρύπων διοξειδίου του άνθρακα κάθε έτος. Αυτά όλα έγι-
ναν το 2009. 

Ερχόµαστε στο σήµερα. Το 2014 το έργο στην Ισπανία έγινε
και λειτουργεί µε τεράστια επιτυχία. Στην Ελλάδα, στην Ικαρία,
είµαστε στο 2018 πια και το έργο έχει βαλτώσει. Από τα 25 εκα-
τοµµύρια ευρώ που ήταν ο προϋπολογισµός του έργου, έχει εκτι-
ναχθεί στα 43 εκατοµµύρια. Και ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί! Η
απάντηση στις ερωτήσεις που έχω υποβάλει στη ΔΕΗ ήταν ότι
το έργο έχει ολοκληρωθεί κατά 80% περίπου. Ο αντιδήµαρχος

της Ικαρίας λέει πως έχει ολοκληρωθεί κατά 50%, ότι, δηλαδή,
έχει τελειώσει το µισό. Όµως, το θέµα είναι ότι έχει µπλοκάρει
µία καταπληκτική επένδυση, η οποία ήταν και είναι χρηµατοδο-
τούµενη από την Ευρωπαϊκή Ένωση, γιατί δεν έχει γίνει το βα-
σικό κοµµάτι του έργου. Και ποιο λέτε ότι είναι αυτό; Οι δεξαµε-
νές; Τα πολύπλοκα τεχνικά και τεχνολογικά άλλα εργαλεία; Όχι.
Είναι ο δηµοτικός δρόµος µήκους 7,2 χιλιοµέτρων που θα συνέ-
δεε -και θα πρέπει να συνδέσει- τις δύο δεξαµενές του έργου.
Υπάρχει δε και αυξηµένος κίνδυνος πληµµυρών. 

Και εγώ, λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, λέω: Οι Ικαριώτες και
µέσω αυτών οι υπόλοιποι Έλληνες, πότε θα πανηγυρίσουµε την
ολοκλήρωση ενός σηµαντικού βήµατος σε µία γωνιά της Ελλά-
δος, όσον αφορά την ενεργειακή εξέλιξη αυτού του νησιού και
ευρύτερα της χώρας; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Με Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είστε πολύ αισιόδοξος, κύριε Σταθάκη.
Δηλαδή, πόσα χρόνια θέλετε να είστε Κυβέρνηση για να το φτιά-
ξετε το έργο; Είκοσι; Πόσα χρόνια θέλετε; Πόσα σας φθάνουν;
Πόσα; Διότι, ήδη µπήκατε στον τέταρτο χρόνο διακυβέρνησης
και δεν έχετε κάνει τίποτα, µα απολύτως τίποτα γι’ αυτό το θέµα.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Δεν κλείσαµε τον τρίτο χρόνο ακόµα. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Έχετε άλλη πληροφόρηση; Να µου την

πείτε. Για την Ικαρία έχετε άλλη πληροφόρηση; Δεν έχετε! Να
µας τα πει ο Υπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Θα σας τα πω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βεβαίως.
Θα έλεγα ότι η πιο χαλαρή - διασκεδαστική απάντηση µού

ήρθε από τη ΔΕΗ. Ρωτούσα επιµόνως γι’ αυτό το θέµα επί τρία
χρόνια και ακούστε τι µου απάντησε: «Όταν υπογραφεί η σύµ-
βαση αγοράς και πώλησης ενέργειας για το υβριδικό - ενεργει-
ακό έργο Ικαρίας, θα ξεκινήσει άµεσα η λειτουργία του αιολικού
πάρκου». Σαν να λέµε δηλαδή: «Γιατρέ µου θα γίνω καλά;». «Ναι,
µόλις θεραπευτείς, θα γίνεις καλά.». Αυτό κάνετε. 

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υποσχέθηκα να
είµαι σύντοµος. Ήθελα να σας πω ότι υπάρχει µία µεγάλη από-
σταση µεταξύ των νόµων που ψηφίζονται στη Βουλή και της
πραγµατικότητας, η οποία είναι αδυσώπητη. Μακάρι, αυτό το
σχέδιο νόµου -και µε τη δική µας ψήφο- να αποτελέσει µία πρό-
οδο στην ενεργειακή πορεία της χώρας. Όµως, εάν δεν βάλετε
να λειτουργεί το έργο της Ικαρίας και το υδροηλεκτρικό του
τµήµα και το αιολικό του, όλα αυτά θα είναι λόγια του αέρα, όχι
τα δικά µας, αυτά που εσείς µας λέτε ότι πάτε να επιτύχετε µέσω
του παρόντος σχεδίου νόµου.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ και της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-

ριστούµε τον κ. Αµυρά. Είστε συνεπής. 
Τον λόγο έχει ο κ. Καραναστάσης από τον ΣΥΡΙΖΑ για επτά

λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΡΑΝΑΣΤΑΣΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

συζητάµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο που θα µπορούσε κάποιος να
το χαρακτηρίσει ίσως από τα καλύτερα νοµοσχέδια του Υπουρ-
γού, εάν δεν χανόταν το Κτηµατολόγιο, το µεγαλύτερο από τα
µεγάλα έργα που έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πολλά χρόνια µέσα
στο πολυνοµοσχέδιο. Αναφέρεται στον κρίσιµο τοµέα της ενέρ-
γειας και αφορά τόσο την παραγωγή όσο και τη διάθεση και εκ-
µετάλλευσή της. Στοχεύει, δε, στην προώθηση της κοινωνικής
και αλληλέγγυας οικονοµίας και καινοτοµίας στον ενεργειακό
τοµέα, στην αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας, την προ-
αγωγή της ενεργειακής αειφορίας και της καινοτοµίας, στην πα-
ραγωγή, αποθήκευση, ιδιοκατανάλωση, διανοµή και προµήθεια
ενέργειας, καθώς και στη βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικό-
τητας στον τελικό χρήστη σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. 

Για να κατανοήσουµε καλύτερα τις τοµές που φέρνει το νοµο-
σχέδιο στον τοµέα αυτό, αξίζει τον κόπο να δούµε το σχετικό
τοπίο όπως είναι διαµορφωµένο σήµερα. 

Σήµερα, λοιπόν, η χώρα µας, παρά τον πλούτο των ανανεώσι-
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µων πηγών ενέργειας που διαθέτει, καθυστερεί σηµαντικά στην
αξιοποίηση και εκµετάλλευσή τους. 

Υπήρξαν, βέβαια, στο παρελθόν αποσπασµατικές παρεµβά-
σεις των προηγούµενων κυβερνήσεων, µέσω των οποίων παρου-
σιάστηκαν κατά καιρούς επενδυτικές ευκαιρίες σχετικά µε τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ευκαιρίες που αντιµετωπίστηκαν
ως τρόπος για γρήγορα έσοδα, χωρίς παραγωγή προϊόντος,
χωρίς την ένταξη σε ένα στρατηγικό πλαίσιο παραγωγικής ανα-
συγκρότησης, εν πολλοίς, ευκαιρίες για αρπαχτή. 

Αυτές, βέβαια, οι «ευκαιρίες» είχαν ως συνέπεια να εµφανι-
στούν φαινόµενα επιβάρυνσης του περιβάλλοντος, εντάσεις µε-
ταξύ των επενδυτών - επιχειρηµατιών και των τοπικών κοινωνιών,
αεριτζίδικες επιχειρηµατικές δράσεις και επενδυτικά σχέδια που
συχνά ναυαγούσαν. Είχαν, δηλαδή, όλες τις παθογένειες που εµ-
φανίζουν οι χωρίς σχεδιασµό ενέργειες που υπόσχονται εύκολο
και γρήγορο πλουτισµό.

Θα θυµίσω εδώ τους δύο προηγούµενους αναπτυξιακούς νό-
µους, τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και της Νέας Δηµοκρατίας, όπου ο
πρώτος αναπτυξιακός νόµος προσανατολίστηκε πολύ περισσό-
τερο στις ανεµογεννήτριες, µε τα αποτελέσµατα τα οποία έχου-
µε. Αντιµετωπίστηκαν, λοιπόν, τόσο από τις προηγούµενες κυ-
βερνήσεις όσο και από τους αυτοσχέδιους επενδυτές, µε λογικές
Χρηµατιστηρίου του 2000 και µε ιπποδροµιακού τύπου προσδο-
κίες. 

Όπως ήταν αναµενόµενο, δεν ενίσχυσαν τον συντελεστή ερ-
γασίας, γιατί, φυσικά, δεν δηµιουργήθηκε καµµία θέση εργασίας,
όπως ανέφερα πριν. Και αυτό φαίνεται και από τον προηγούµενο
αναπτυξιακό νόµο.

Και επειδή ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας ανέφερε για το
φυσικό αέριο, πραγµατικά µπορούν να µας πουν σε πόσες πόλεις
της Ελλάδας υποχρέωσαν όλους τους κατοίκους, για να έχουν
την άδεια οικοδοµής µέσω του Γενικού Οικοδοµικού Κανονισµού,
να κατασκευάσουν εγκαταστάσεις φυσικού αερίου εδώ και δέκα,
δεκαπέντε χρόνια, χωρίς ποτέ να συνδεθούν µε το φυσικό αέριο,
σε πόσες πόλεις έκαναν εσωτερικό δίκτυο εδώ και δεκαπέντε, εί-
κοσι χρόνια, χωρίς αυτό να αξιοποιηθεί; 

Το υπό συζήτηση, λοιπόν, νοµοσχέδιο στοχεύει ακριβώς στη
θεραπεία των παθογενειών αυτών. Αποτυπώνει τη δική µας άπο-
ψη για την ενέργεια και το περιβάλλον, σύµφωνα µε την οποία
αυτά συνιστούν βασικούς πυλώνες ανάπτυξης, µιας δίκαιης και
µακρόπνοης ανάπτυξης.

Για µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ενέργεια και το περι-
βάλλον εντάσσονται στη διαµόρφωση ενός νέου διαφορετικού
µοντέλου παραγωγικής ανασυγκρότησης, που είναι αναγκαίο για
να σταθεί η χώρα ξανά στα πόδια της σε όλους τους τοµείς. Το
µοντέλο αυτό έχει στον πυρήνα του τα ζητήµατα και της αρχές
της βιώσιµης ανάπτυξης, της εργασίας, της προστασίας και του
σεβασµού του περιβάλλοντος, της παραγωγής πραγµατικού
προϊόντος, όπως και κερδοφορία που θα επιστρέφει στους πραγ-
µατικούς συντελεστές της παραγωγικής δραστηριότητας, σε αν-
τίθεση µε το µεταπολεµικό µοντέλο του παρασιτισµού σε βάρος
της εργασίας και της ποιότητας ζωής των πολιτών που ευθύνεται
για τη σηµερινή κακή κατάσταση της χώρας.

Με το µοντέλο που εισάγεται µε το παρόν νοµοσχέδιο, ανα-
βαθµίζεται σε πρωτεύοντα ο ρόλος της τοπικής αυτοδιοίκησης
και των τοπικών κοινωνιών, µε τη στήριξη της τοπικότητας, την
αποκέντρωση της παραγωγής και την αξιοποίηση των πόρων,
ενώ εισάγεται και εµπεδώνεται η δηµοκρατία στην παραγωγική
διαδικασία.

Οι ενεργειακές κοινότητες αποτελούν µορφή αστικού συνεται-
ρισµού αποκλειστικού σκοπού, για τον οποίο προβλέπονται οι-
κονοµικά κίνητρα και µέτρα στήριξης για τη σύσταση και την
ανάπτυξή του. Τα µέτρα στήριξης αφορούν κυρίως, στην ανά-
πτυξη σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώ-
σιµες πηγές ενέργειας, επιδιώκουν, φυσικά, οικονοµικό όφελος
µέσω της δραστηριοποίησης στους τοµείς των ΑΠΕ, της Συµπα-
ραγωγής Ηλεκτρισµού και Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης -του
ΣΗΘΥΑ-, της ορθολογικής χρήσης της ενέργειας, της ενεργει-
ακής αποδοτικότητας των βιώσιµων µεταφορών, της διαχείρι-
σης, της ζήτησης και της παραγωγής, της διανοµής και προµή-
θειας ενέργειας τόσο σε περιφερειακό όσο και σε τοπικό επί-

πεδο. Ως κεντρικός στόχος, όπως προανέφερα, αναδεικνύεται η
ενδυνάµωση του ρόλου των πολιτών και των τοπικών φορέων
στον ενεργειακό τοµέα.

Συνεπώς περιµένουµε να αυξηθεί σηµαντικά η δυναµική σε το-
πικές κοινωνίες προς την ανάπτυξη επενδυτικών εγχειρηµάτων.
Στοχεύουµε, µέσω του νέου θεσµικού πλαισίου, οι ενεργειακές
κοινότητες να δώσουν την ώθηση για τη µετάβαση σε αποκεν-
τρωµένες, αποδοτικότερες και καινοτόµες λύσεις παραγωγής
και χρήσης ενέργειας, που θα βασίζονται στην τοπική συµµετοχή
και πρωτοβουλία.

Ως αποτέλεσµα των ρυθµίσεων του νοµοσχεδίου, οι κατανα-
λωτές ενέργειας σε τοπικό επίπεδο θα έχουν τη δυνατότητα να
απολαµβάνουν υπηρεσίες µε µικρότερο κόστος, ενώ παράλληλα
ενισχύεται η τοπική οικονοµία µέσω της αύξησης της επιχειρη-
µατικής δραστηριότητας στην περιοχή και της δηµιουργίας θέ-
σεων απασχόλησης.

Εξάλλου, δεδοµένου ότι η εξαγωγή του θεσµού των ενεργει-
ακών κοινοτήτων εντάσσεται στο πλαίσιο της ενιαίας πολιτικής
της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την αντιµετώπιση της κλιµατικής
αλλαγής, επηρεάζεται έµµεσα το σύνολο του πληθυσµού.

Τέλος, το παρόν σχέδιο νόµου δίνει µια ιδιαίτερη προσοχή και
βαρύτητα σε µια βασική ιδιαιτερότητα της χώρας, την έντονη νη-
σιωτικότητα. Η έννοια της νησιωτικότητας παραπέµπει στην απο-
µόνωση και την αποµάκρυνση από το κέντρο. Τα περισσότερα
νησιά σήµερα στην Ελλάδα - κυρίως στο Αιγαίο- δεν έχουν δια-
συνδεθεί µέχρι σήµερα µε το ηπειρωτικό ηλεκτρικό σύστηµα
λόγω κυρίως τεχνικών και τεχνολογικών δυσκολιών που υπήρχαν
µέχρι πρότινος, αλλά και λόγω οικονοµικών δυσκολιών.

Είναι πολιτική βούληση αυτής της Κυβέρνησης τα νησιά αυτά
-όπου είναι οικονοµικά και περιβαλλοντικά εφικτό- να απεξαρτη-
θούν από τα ορυκτά καύσιµα, αλλά και να συνεισφέρουν στην
επίτευξη των εθνικών στόχων µέσω της υλοποίησης νέων µονά-
δων ηλεκτροπαραγωγής από ανανεώσιµες πηγές ενέργειες. 

Για τους ανωτέρω λόγους, το παρόν σχέδιο νόµου εισάγει ει-
δικές προβλέψεις και προνόµια όσον αφορά σε ενεργειακές κοι-
νότητες που εδρεύουν σε νησιά µε µικρό πληθυσµό, ασχέτως αν
αυτά τα νησιά είναι διασυνδεδεµένα ή µη µε το ηπειρωτικό σύ-
στηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας, οι ενεργει-
ακές κοινότητες αναµένεται ότι θα επιτρέψουν την µετάβαση σε
αποκεντρωµένες, αποδοτικότερες και καινοτόµες λύσεις παρα-
γωγής και χρήσης ενέργειας που θα βασίζονται στην τοπική συµ-
µετοχή και πρωτοβουλία. Η αξιοποίηση του εγχώριου δυναµικού
των ΑΠΕ -αιολικό, ηλιακό, γεωθερµικό δυναµικό- και η βελτίωση
της ενεργειακής αποδοτικότητας αποτελεί κεντρικό εθνικό ενερ-
γειακό στόχο, καθώς συµβάλλει τόσο στη διαφοροποίηση του
εθνικού ενεργειακού µείγµατος όσο και στην ασφάλεια του ενερ-
γειακού εφοδιασµού.

Παράλληλα, ενισχύει και την ανάπτυξη της εθνικής οικονοµίας
µε τη µεγέθυνση του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος και την
ταυτόχρονη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας τόσο άµεσης
όσο και έµµεσης απασχόλησης. Είναι ένα νοµοσχέδιο προσανα-
τολισµένο στο µέλλον της χώρας µας και αξίζει να το ψηφίσουµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστώ.

Η κ. Βράντζα έχει τον λόγο για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΒΡΑΝΤΖΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή

µου για το σχέδιο νόµου που συζητάµε σήµερα, θα ήθελα να
κάνω ένα σχόλιο για το νοµοθέτηµα αυτό καθαυτό. Πρόκειται
κατά τη γνώµη µου για ένα υποδειγµατικό νοµοσχέδιο, το οποίο
συγκεντρώνει τα εξής θετικά χαρακτηριστικά: Είναι µικρό, είναι
απολύτως στοχευµένο, είναι σαφές, είναι σύγχρονο και είναι και
οραµατικό. Δεν αφορά µόνο το παρόν, αλλά κυρίως το µέλλον
του αντικειµένου που πραγµατεύεται και ρυθµίζει, την ενέργεια.
Θα ήθελα, λοιπόν, να συγχαρώ τον Υπουργό και τους συνεργά-
τες, τους συγγραφείς, ουσιαστικά, αυτού του εύστοχου κειµέ-
νου. 

Ας πάµε στην ουσία στου νοµοθετήµατος. Το νοµοσχέδιο συν-
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θέτει τρεις πολύ σηµαντικούς τοµείς. Τον τοµέα της ενέργειας,
τον τοµέα της οικονοµίας και την κοινωνία και στοχεύει, ουσια-
στικά, σε ένα τριπλό αθροιστικά όφελος. Σύµφωνα µε τον νόµο,
ενεργειακές κοινότητες ορίζονται ουσιαστικοί συνεταιρισµοί που
αποκλειστικό σκοπό έχουν την προώθηση της κοινωνικής και αλ-
ληλέγγυας οικονοµίας µέσω της αξιοποίησης του ενεργειακού
τοµέα και της καινοτοµίας. Στη σύγχρονη κοινωνία η εξάρτηση
της καθηµερινότητας του ανθρώπου από την ενέργεια βρίσκεται
σε πολύ υψηλό βαθµό και αυτή η εξάρτηση, λόγω της τεχνολο-
γικής εξέλιξης, µεγεθύνεται σχεδόν µε γεωµετρική πρόοδο.

Το νοµοσχέδιο απαντά κατ’ αρχάς σε αυτόν τον υπαρκτό
φόβο, τον φόβο της ενεργειακής ένδειας. Η καινοτοµία, όµως,
είναι ότι εισάγει µια εντελώς διαφορετική φιλοσοφία στα ενερ-
γειακά δρώµενα της χώρας. Η παραγωγή, η αποθήκευση, η δια-
νοµή και η προµήθεια της ενέργειας παύει να αποτελεί προνόµιο
µόνο των µεγάλων εταιρικών σχηµάτων. Δίνεται ενεργός ρόλος
σε πολίτες, σε φορείς, σε αγροτικούς, δασικούς, κτηνοτροφι-
κούς συνεταιρισµούς, σε ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού, αλλά και σε επι-
χειρήσεις µικρού και µεσαίου µεγέθους της τοπικής κοινωνίας.

Όλοι αυτοί µπορούν να συνεργαστούν για το κοινό τους όφε-
λος, µε βασικό περιορισµό την τοπικότητα. Γι’ αυτό απαιτείται το
50% συν 1 των µελών της ενεργειακής κοινότητας να σχετίζονται
µε τον τόπο στον οποίο βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοι-
νότητας και δραστηριοποιείται. Έτσι, τα οφέλη της δραστηριό-
τητας διαχέονται στην τοπική κοινωνία και δρουν πολλαπλασια-
στικά στην τοπική οικονοµία.

Η γκάµα των δραστηριοτήτων, µε τις οποίες µπορεί να ασχο-
ληθεί µια ενεργειακή κοινότητα, καλύπτει σχεδόν το σύνολο της
παραγωγικής διαδικασίας της ενέργειας, αλλά επεκτείνεται και
πολύ πιο πέρα από αυτό. Αφορά κι άλλου είδους δράσεις, όπως
κοινωνικές δράσεις, οι οποίες σχετίζονται µε την ενέργεια.

Υλικά που σήµερα αποτελούν πρόβληµα, όπως είναι τα οργα-
νικά υπολείµµατα και τα υποπροϊόντα από αγροτικές αλλά και
αστικές δραστηριότητες, µπορούν να αξιοποιηθούν. 

Οι διατάξεις που αφορούν στις συνεταιριστικές µερίδες των
ενεργειακών κοινοτήτων διασφαλίζουν τη δηµοκρατία και την
ισότητα µεταξύ των µελών. Κανένα µέλος δεν µπορεί να συγκεν-
τρώσει περισσότερο από το 20% του συνεταιριστικού κεφαλαίου
πλην των ΟΤΑ, οι οποίοι έχουν τη δυνατότητα να παίξουν ουσια-
στικότερο ρόλο στο όλο εγχείρηµα. Ανεξάρτητα από τον αριθµό
των µερίδων που διαθέτουν, όλα τα µέλη συµµετέχουν στη γε-
νική συνέλευση µε µία µόνο ψήφο. 

Επιπλέον, µε το σχέδιο νόµου δίνονται πολύ σηµαντικά κίνητρα
και µέτρα στήριξης στις ενεργειακές κοινότητες, έτσι ώστε και
να ξεκινήσουν τη δηµιουργία τους και να επιβιώσουν, αλλά βε-
βαίως και να είναι αποτελεσµατικές. 

Συνοπτικά, η αξιοποίηση των ευκαιριών που δίνονται µέσα απ’
αυτόν τον θεσµό µπορούν να συµβάλουν καταλυτικά στους πα-
ρακάτω τοµείς: Στην οικονοµική ανάπτυξη µιας περιοχής µέσα
από τη δηµιουργία νέων δραστηριοτήτων στην ιδιοπαραγωγή και
κατανάλωση ενέργειας και στη δηµιουργία νέων θέσεων εργα-
σίας. Στην προστασία του περιβάλλοντος µε την περαιτέρω ανά-
πτυξη της παραγωγής από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Στη
στήριξη των ευάλωτων καταναλωτών, ώστε να περιοριστεί το
φαινόµενο που προκάλεσε η πρωτοφανής οικονοµική κρίση τα
τελευταία χρόνια και να πάψουν να υπάρχουν πολίτες οι οποίοι
στερούνται το πολύτιµο και δίκαιο αγαθό, το θεµελιώδες αγαθό
της ενέργειας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στους τοµείς της ενέργειας συ-
νολικά και ειδικά από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, στον τοµέα
της αξιοποίησης των φυσικών πόρων, στον τοµέα της ανακύκλω-
σης έχουµε µείνει πολύ πίσω ως χώρα. Αρχικά ήταν η ελαφρό-
τητα, η αδιαφορία, αλλά κυρίως ήταν η συνειδητή επιλογή των
προηγούµενων κυβερνήσεων να µην συγκρουστούν µε πολύ
ισχυρά οικονοµικά συµφέροντα, µονοπωλιακά συµφέροντα, τα
οποία λυµαίνονται τον χώρο. Στη συνέχεια ήλθε η κρίση και χά-
θηκε και άλλος πολύτιµος χρόνος.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, σε συνδυασµό και µε πρόσφα-
τους νόµους όπως είναι ο νόµος της ανακύκλωσης και ο νόµος
για τους δασικούς συνεταιρισµούς, δηµιουργούν ένα διαφορε-
τικό θεσµικό περιβάλλον που µπορεί µε την αξιοποίησή του να

κερδίσουµε και το χαµένο έδαφος. Πρόκειται πραγµατικά για
έναν καινοτόµο και ευέλικτο θεσµό που µπορεί υπό προϋποθέ-
σεις να µεταµορφώσει τις τοπικές κοινωνίες και να λύσει πολλά
προβλήµατα. Μιλάω για την αξιοποίηση του ηµιορεινού και του
ορεινού όγκου της χώρας. Μιλάω για την ανάπτυξη της υπαίθρου
µε τη µετακίνηση πληθυσµού και βεβαίως µιλάω για τα περιβαλ-
λοντικά οφέλη τα οποία προκύπτουν και είναι αυτονόητα.

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους να υπερψηφίσουµε
το παρόν σχέδιο νόµου και να συµβάλουµε στη δηµιουργία ενός
χρήσιµου και αποτελεσµατικού νόµου για τη χώρα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Ευχα-
ριστούµε κι εµείς και για την οικονοµία του χρόνου.

Ο κ. Βέττας έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι αυτή ήταν από τις πιο παραγωγικές

εβδοµάδες σας. Νοµίζω ότι απολαύσατε και την εβδοµάδα της
συζήτησης του πολυνοµοσχεδίου. Εννοώ τις απαντήσεις που δώ-
σατε κυρίως στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση για τη ΔΕΗ. Υπάρ-
χουν ερωτήσεις οι οποίες επανέρχονται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ποιες απαντήσεις; Αφού θα απα-
ντήσει µετά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Κύριε Σκρέκα, θα σας απαντήσω µετά.
Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου µε τίτλο: «Ενεργειακές Κοινό-

τητες και άλλες διατάξεις» του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας αποτελεί την υλοποίηση της τοπικής συνεργασίας ως
εισροή στην τεχνολογική αναβάθµιση και επιχειρηµατικότητα,
που αφορά στην ορθή αξιοποίηση της ενέργειας, η οποία συνι-
στά πρωταρχικό συντελεστή της παραγωγικής δυνατότητας και
βιωσιµότητας του κοινωνικού συνόλου, καθώς και των σκοπών
του παρόντος σχεδίου νόµου. 

Δύο κυρίως έννοιες χαρακτηρίζουν το σχέδιο νόµου, η ενέρ-
γεια και η κοινότητα, οι οποίες ορίζουν πλέον ένα νέο λειτουρ-
γικό σύστηµα µε ανταγωνιστικό και αποκεντρωτικό στίγµα στην
αγορά. 

Η σχέση των συντελεστών και των λειτουργιών του συστήµα-
τος αυτού περιγράφονται στις εν λόγω διατάξεις και κυρίως διέ-
πονται από τα ακόλουθα. Πρώτα απ’ όλα, από τον µεγαλύτερο
βαθµό ελευθερίας στη σύσταση της συνεργασίας σε σχέση µε
τους υφιστάµενους συνεταιρισµούς, στην παροχή οικονοµικών
και θεσµικών κινήτρων µε σκοπό τη διευκόλυνση της πρόσβασης
των νέων συνεργασιών στην αγορά της ενέργειας, στη δυνατό-
τητα αξιοποίησης των τοπικών µορφολογικών και φυσικών χαρα-
κτηριστικών µε σκοπό την ενεργειακή τους χρήση, στη χρησι-
µότητα στην κάλυψη των ενεργειακών αναγκών των οικονοµικά
ασθενών νοικοκυριών της χωρικής αρµοδιότητας της ενεργει-
ακής κοινότητας και τέλος στη δυνατότητα τόσο της υποβοήθη-
σης νεοφυών επιχειρήσεων όσο και της σταθεροποίησης των
υπαρχουσών οικονοµικών δραστηριοτήτων, αφού δηµιουργείται
περιβάλλον για βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας. 

Μπορούµε, λοιπόν, να οµιλούµε για την ενέργεια ως προϊόν
των καταναλωτών όπου οι χρήστες αυτής, γνωρίζοντας τις ενερ-
γειακές τοπικές ιδιαιτερότητες τόσο σε ζήτηση όσο και σε δυνα-
τότητα παραγωγής, ορίζουν συλλογικό πλαίσιο δράσεων για την
εξασφάλιση ενεργειακού έργου, χρησιµοποιώντας ως εργαλείο
τις διατάξεις του νοµοσχεδίου.

Βεβαίως, η έννοια του ενεργειακού συνεταιρισµού είναι ιδιαί-
τερα διαδεδοµένη στην Ευρώπη. Όµως, η χώρα µας αυτή τη
στιγµή καινοτοµεί και δηµιουργεί ένα ολοκληρωµένο νοµικό πλαί-
σιο, θεσπίζοντας ταυτόχρονα το διευρυµένο όργανο των ενερ-
γειακών κοινοτήτων, στο οποίο παίρνουν µέρος φυσικά πρόσω-
πα, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, νοµικά πρόσωπα ιδιωτι-
κού δικαίου, ΟΤΑ Α’ και Β’ βαθµού κατά τον ορισµό -δίνοντας ένα
προβάδισµα στους ΟΤΑ- των µελών και µεριµνώντας ιδιαιτέρως
για τους ΟΤΑ Α’ βαθµού ή νησιωτικών περιοχών µε πληθυσµό
κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό χιλιάδες κατοίκους. 

Κριτήριο για τη συµµετοχή φυσικών και νοµικών προσώπων
αποτελεί η συσχέτιση µε τον τόπο, τουλάχιστον του «50 + 1» των
µελών και για τα φυσικά πρόσωπα η ύπαρξη κάποιας µορφής κυ-
ριότητας σε ακίνητο το οποίο βρίσκεται εντός της περιφέρειας
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όπου εδρεύει η κοινότητα. 
Επίσης, για τα φυσικά πρόσωπα-µέλη τίθεται και η προϋπό-

θεση του δηµότη δήµου της περιφέρειας και αντίστοιχα για τα
νοµικά πρόσωπα-µέλη τίθεται η προϋπόθεση της έδρας εντός
της περιφέρειας. 

Το νοµοσχέδιο έχει θεµέλιο την παραγωγική, δηµιουργική συ-
νεργασία, διευρύνοντας έννοιες, όρια και διατάξεις. Όποιος το
διαβάσει θα ανακαλύψει την ενέργεια των πολιτών, την ενέργεια
της αυτοδιοίκησης, της αποκέντρωσης, τη νησιωτική ενέργεια,
την ενέργεια των παραγωγικών φορέων, την ενέργεια των αγρο-
τών, την ενέργεια των ανανεώσιµων πηγών και την ιδία βουλήσει
και την ιδία δικαιώµατι ενέργεια, τη δική µας ενέργεια. 

Επιπλέον, δύναται σε άµεσο χρονικό ορίζοντα να αποτελέσει
ένα προγεφύρωµα σε αναπτυσσόµενη µελλοντική αγορά, όπου
καθ’ ολοκληρίαν θα µπορούσαν οι ενεργειακές κοινότητες να
έχουν παραγωγή, διανοµή, µεταφορά ηλεκτρικής ενέργειας, εγ-
κατάσταση ή κατοχή και λειτουργία των αντίστοιχων δικτύων. 

Χαρακτηριστικό είναι το παράδειγµα της Γερµανίας, η οποία
απαριθµεί περίπου οκτακόσιες ενεργειακές κοινότητες. Ειδικό-
τερα, θα αναφερθώ σε έναν συνεταιρισµό της µικρής επαρχια-
κής πόλης Σενάου, που ιδρύθηκε το 1986 ως µια δράση γονέων
κατά της πυρηνικής ενέργειας, µε σκοπό τη χρήση φιλικότερων
ενεργειακών τεχνολογιών για το περιβάλλον. Η εξέλιξη ήταν η
δηµιουργία εταιρείας, η οποία από το 1997 διαθέτει δικό της δί-
κτυο ηλεκτρικής ενέργειας και υλοποιεί και την προµήθεια ενέρ-
γειας. 

Με τις διατάξεις του σχεδίου νόµου, λοιπόν, εγκαθιδρύεται µια
ενεργειακή µετάβαση της χώρας, που η σύναψη των συνεργα-
σιών και η διάχυση της γνώσης –και είναι εξαιρετικά σηµαντικό
αυτό- πρωταγωνιστούν προς τον σκοπό της άµεσης ανάπτυξης
του κλάδου της ενέργειας. Παρέχονται πλέον τα κίνητρα για και-
νοτοµία, δηµιουργία ανθρώπινου κεφαλαίου, παροχή κεφαλαίων
και χρηµατοδότησης, δηµιουργία γνώσης και αξιοποίησης των
µελετών και της εµπειρίας πανεπιστηµίων, ινστιτούτων και φο-
ρέων. 

Η συνεργασία των ενεργειακών κοινοτήτων µε το Κέντρο Ανα-
νεώσιµων Πηγών και Εξοικονόµησης Ενέργειας, το οποίο απο-
τελεί το Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο στους τοµείς δραστηριότη-
τάς του, θεωρείται επιβεβληµένη, γνωρίζοντας ότι το ΚΑΠ κατά
τη διάρκεια της λειτουργίας του έχει καταξιωθεί στη δράση του
ως ερευνητικός και τεχνολογικός φορέας. 

Επειδή κάτι είπε ο κ. Σκρέκας πριν, θέλω, κύριε Σκρέκα, να
απαντήσω σε κάτι που είπατε και να σας δείξω µια εξαιρετική
διαφορά του νοµοσχεδίου.

Εγώ προέρχοµαι από έναν αγροτικό νοµό, από τον Νοµό Φθιώ-
τιδας. Σε πάρα πολλούς νοµούς, όχι µόνο στον δικό µου, υπάρ-
χουν σήµερα επιχειρηµατίες, οι οποίοι έχουν λιοτρίβια, όπου οι
άνθρωποι δεν έχουν την οικονοµική δυνατότητα –και δεν την
έχουν σήµερα την αδυναµία, την έχουν εδώ και δεκαετίες- να δη-
µιουργήσουν έναν δικό τους τρόπο επίλυσης του προβλήµατος
διαχείρισης των αποβλήτων τους. Ξέρετε ότι κάθε χρόνο αυτοί
οι άνθρωποι, κάθε λίγο και λιγάκι, επιβαρύνονται µε δυσβάστα-
χτα πρόστιµα, κάτι που σηµαίνει ότι βάλλεται η βιωσιµότητά
τους;

Το ερώτηµα, βέβαια, «τι κάνατε το 2013 και το 2014 ή τι έγινε
την προηγούµενη δεκαετία ή και εικοσαετία γι’ αυτούς τους αν-
θρώπους» δεν θα απαντηθεί ποτέ. Απαντάται, όµως, µε αυτό το
νοµοσχέδιο. 

Στον δικό µου νοµό, στον Νοµό Φθιώτιδας, δεν ξέρω πόσοι
είναι οι πολιτευτές, πόσοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
και της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που νοµίζω ότι την εκπρο-
σωπείτε σήµερα, εάν µε ρωτάτε γιατί απαντάω σε εσάς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Το ψηφίζουµε. Το στηρίζουµε
αυτό.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Αυτό λέτε; Την εκπροσωπείτε σήµερα. 
Ερωτώ, λοιπόν: Όλες αυτές τις δεκαετίες πού ήσασταν; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Γι’ αυτό αυξήσατε τη φορολογία

στους αγρότες;
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Σε όλες αυτές τις δεκαετίες, για εκείνα

τα πρόστιµα των ανθρώπων, των συµπολιτών µου, των συµπα-
τριωτών µου, οι οποίοι πλήρωναν 20.000 ή 30.000 ή 40.000 ή

50.000 ευρώ, που ουσιαστικά τους έκλειναν τα λιοτρίβια, τι απαν-
τήσεις δώσατε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ποια πρόστιµα; Τώρα τα διαγρά-
ψατε;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Ακούστε, λοιπόν, αγαπητέ συνάδελφε.
Δεν έχετε διαβάσει καθόλου το νοµοσχέδιο, κύριε Σκρέκα. Όταν
στην αρχή της οµιλίας σας µιλήσατε για δράσεις ολιγοπωλιακές
και µονοπωλιακές, δεν έχετε καν διαβάσει το νοµοσχέδιο και
συγγνώµη που σας το λέω. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Είστε άσχετος. Ούτε ακούσατε.
Τι λέτε; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Το νοµοσχέδιο έχει σοβαρότατες δρά-
σεις, γι’ αυτό ακριβώς αναγκάζεστε να το ψηφίσετε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν ξέρει τι λέει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Περιµέ-

νετε, µη διακόπτετε τον οµιλητή! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Προχωρώ, λοιπόν. Θα δώσω µερικά

παραδείγµατα. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Εµείς είπατε ότι ακριβώς αυτό

κάνει που λέτε εσείς.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Σας παρακαλώ! Ηρεµήστε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν ξέρετε τι λέτε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε

Βέττα, δεν θα κάνουµε τώρα διάλογο. Πείτε τις απόψεις σας και
ολοκληρώστε, γιατί έχει τελειώσει ο χρόνος σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Έχω αρκετά παραδείγµατα, αλλά θα
σας δώσω δυο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Εµείς στηρίζουµε το νοµοσχέδιο.
Εσείς ήσασταν «όχι» σε όλα!

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Καταστρέψατε µια ολόκληρη οικονο-
µία. Το ξέρουν οι άνθρωποι που παράγουν και έχουν λιοτρίβια
στην περιοχή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Τώρα πετάει η οικονοµία! Τώρα
απογειώνεται η οικονοµία! 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Προκειµένου, λοιπόν, να αντιληφθούµε
το εύρος των εφαρµογών -και να µην σταθούµε σε επιδερµικές
απόψεις κάποιων εισηγητών- για να καταλάβουν οι συµπατριώ-
τες µας στη Φθιώτιδα ότι εδώ λύνεται ένα σηµαντικό πρόβληµα,
θα µιλήσω µε δυο παραδείγµατα. 

Πρώτα απ’ όλα, η παραγωγή βιοαερίου από αναερόβια χώ-
νευση αποβλήτων, ελαιοτριβείων και συµπαραγωγή ηλεκτρισµού
και θερµότητας. Βεβαίως αυτή µπορεί να χρησιµοποιηθεί σε διά-
φορους τοµείς, σε βιοµηχανία, σε αγροτικές δραστηριότητες,
στη θέρµανση, στη ψύξη κτηρίων. Το παράδειγµα, λοιπόν, προ-
τείνει λύση, όπως προανέφερα, σε ένα από τα πολύ µεγάλα προ-
βλήµατα του ελαιοπαραγωγικού κλάδου σε σχέση µε τη διαχεί-
ριση των αποβλήτων της παραγωγικής διαδικασίας των ελαιοτρι-
βείων. Είναι ένα θέµα επίκαιρο και δύσκολα αντιµετωπίσιµο,
αφού η ατοµική διαχείριση των αποβλήτων του κάθε ελαιοτρι-
βείου δύσκολα υφίσταται, καθότι ο περιβαλλοντικός εκσυγχρο-
νισµός των πολυάριθµων υπαρχόντων µικρών ελαιοτριβείων είναι
πολλές φορές οικονοµικά µη προσιτός, µε συνέπεια την ύπαρξη
περιστατικών µη τήρησης της περιβαλλοντολογικής νοµοθεσίας.

Στην περιοχή του νοµού µου, στον Νοµό Φθιώτιδας, όπου η
ελιά κυριαρχεί στην πρωτογενή παραγωγή, θα µπορούσε να δη-
µιουργηθεί ενεργειακή κοινότητα –και αυτό είναι το σηµαντικό-
µε µέλη τους φορείς των ελαιοτριβείων µιας περιοχής, τη συµ-
µετοχή των χωρικά αρµοδίων ΟΤΑ Α’ βαθµού, της περιφέρειας
και λοιπών φυσικών και νοµικών προσώπων, που θα προσφέρουν
την τεχνογνωσία και θα συµβάλουν ενδεχοµένως στη µελέτη,
επίβλεψη και κατασκευή του έργου. Εξυπακούεται, βεβαίως, ότι
η παραπάνω λύση είναι µια από τις πολυάριθµες τεχνικές µεθό-
δους για τη διαχείριση των αποβλήτων των ελαιοτριβείων. Η έλ-
λειψη, όµως, θεσµικού πλαισίου συνεργασίας των προαναφερο-
µένων φορέων παρεµπόδιζε τόσα χρόνια, τόσες δεκαετίες τον
σχεδιασµό και την υλοποίηση τέτοιων έργων. 

Θα αναφέρω, βεβαίως και ένα άλλο παράδειγµα, εξαιρετικά
σηµαντικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Κύριε
Βέττα, έχετε εξαντλήσει τον χρόνο σας. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Σε µισό λεπτό, τελειώνω. Απλά µε κα-
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θυστέρησε ο κ. Σκρέκας. 
Η εκµετάλλευση, λοιπόν, γεωθερµικού δυναµικού για παρα-

γωγή θερµικής ενέργειας και ανάπτυξης συστήµατος τηλεθέρ-
µανσης πόλεων, οικισµών και τουριστικών εγκαταστάσεων, ιαµα-
τικού τουρισµού -σηµαντικό για τον δικό µας τόπο, για τον Νοµό
της Φθιώτιδας και το λέω αυτό, γιατί είναι γνωστό ότι η Ελλάδα
διαθέτει σηµαντικό αριθµό γεωθερµικών πεδίων- η ενεργειακή
εκµετάλλευση των πεδίων αυτών αποτελεί ανάγκη και ταυτό-
χρονα υποχρέωση. Για παράδειγµα, στον νοµό από τον οποίο
προέρχοµαι, η βέλτιστη δυνατή αξιοποίηση του γεωθερµικού δυ-
ναµικού θα εξυπηρετούσε µεγάλο ποσοστό των ενεργειακών
αναγκών της περιοχής σε θέρµανση και σε ζεστό νερό χρήσης
µέσω ενός συστήµατος τηλεθέρµανσης, που και αυτό περιµένει
δεκαετίες να γίνει, γεγονός που θα µπορούσε ταυτόχρονα να
αποτελέσει σηµαντικό κίνητρο για την τουριστική ιαµατική ανά-
πτυξη στην περιοχή. 

Η δηµιουργία ενεργειακής κοινότητας µε µέλη τούς χωρικά
αρµόδιους ΟΤΑ Α’ βαθµού, την περιφέρεια καθώς και φυσικά και
νοµικά πρόσωπα που θα ενδιαφερθούν για το εν λόγω έργο, θα
οδηγήσει µέσω της βέλτιστης αποδοτικότητας του ενεργειακού
πόρου προς τον σκοπό της ανάπτυξης, είτε αυτή είναι οικονοµική
είτε τουριστική είτε κοινωνική, που προβλέπει, αποβλέπει και
προωθεί το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. 

Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την ανοχή σας.
Προφανώς και στηρίζουµε µε όλη µας τη ψυχή αυτό το νοµοσχέ-
διο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον

λόγο επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Μισό

λεπτό, περιµένετε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, επί προσωπικού. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Το

άκουσα, κύριε Σκρέκα, περιµένετε σας είπα. Καθίστε κάτω. 
Οι Υπουργοί Υγείας, Οικονοµικών, Υποδοµών και Μεταφορών,

ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας, καθώς και η Υφυπουργός Οι-
κονοµικών κατέθεσαν στις 17-01-2018 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της πράξης ολοκλήρωσης της σύµβασης δωρεάς Εθνικής Τρά-
πεζας της Ελλάδος υπέρ του Ελληνικού Δηµοσίου και του
Ν.Π.Δ.Δ. Γ.Ν.Α. “Ο Ευαγγελισµός - Οφθαλµιατρείο Αθηνών – Πο-
λυκλινική”».  

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Λοιπόν, έχετε τον λόγο, κύριε Σκρέκα για ένα λεπτό ακριβώς,

για να πείτε εάν το διαβάσατε ή όχι το νοµοσχέδιο. Γιατί αυτό
σας είπε µόνο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ο κ. Βέττας δεν άκουσε τι είπα
στην οµιλία µου. Δεν κατάλαβε τι είπα και διαστρέβλωσε αυτά τα
οποία είπα. 

Αυτό που είπα, κυρία Πρόεδρε -και µπορεί ο κύριος συνάδελ-
φος να ρωτήσει και τον παριστάµενο Υπουργό που ήταν και
άκουσε τι είπα-, είναι ότι ο στόχος αυτού του νοµοσχεδίου µπο-
ρεί να αποτρέψει τη δηµιουργία µονοπωλιακών και ολιγοπωλια-
κών σχηµάτων. Γι’ αυτό το υποστηρίζουµε. 

Αλλά τυφλωµένος από τα κοµµατικά του γυαλιά, τυφλωµένος
από την ιδεοληπτική του δυστυχώς κατεύθυνση, δεν µπορεί να
καταλάβει ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι, κυρία Πρόεδρε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Σας πα-

ρακαλώ, αυτές οι αντιδικίες µέσα στην Ολοµέλεια δεν είναι σω-
στές. Σας παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ήρθε εδώ ο κύριος συνάδελφος,
διάβασε το ποίηµά του και διαστρέβλωσε αυτά που είπα εγώ,
γιατί κρίνει εξ ιδίων τα αλλότρια. 

Κύριε συνάδελφε, εµείς δεν είµαστε «όχι» σε όλα όπως εσείς
και µετά έρχεστε και τα ψηφίζετε. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να πάρω τον
λόγο για µισό λεπτό να απαντήσω; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όχι,
κύριε Βέττα, τώρα. Τι να απαντήσετε; Ότι δεν το ακούσατε; Τι να
πούµε; Τι σας είπε; Σας είπε ότι δεν ήσασταν εδώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Κύριε συνάδελφε, είπα ότι περιοριστή-

κατε σε αυτό και µόνο. Αν κάποιος ακούσει την οµιλία σας, αν
κάποιος την προσέξει, θα καταλάβει ότι αναφερθήκατε στο νο-
µοσχέδιο για λιγότερο από ένα λεπτό. Δείτε, λοιπόν…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΑΜΑΤΗΣ: Θα µας υποδείξετε πώς θα µιλάµε;
Αυτό είναι θρασύτητα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Δεν γί-
νεται τώρα να λύσω το πρόβληµα Σκρέκα – Βέττα. Βγείτε έξω να
το λύσετε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΕΤΤΑΣ: Περιοριστήκατε ως κύριος εισηγητής
στο τίποτα! Αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Λοιπόν,
κύριε Βέττα, τελείωσε.

(Θόρυβος – Διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν άκουσε τι είπα. Είπα ότι θα
τοποθετηθώ στη δευτερολογία µου, αλλά δεν τον ενδιαφέρει
αυτό, κυρία Πρόεδρε. Το µόνο που τον ενδιαφέρει είναι να κερ-
δίσει τις εντυπώσεις στο κοµµατικό του κοινό, γι’ αυτό η χώρα
έτσι όπως πάει, πάει στα βράχια. Τέτοιους Βουλευτές έχουµε,
που δεν ξέρουν τι λένε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Αναστασία Χριστοδουλοπούλου): Όλους
αυτό σας ενδιαφέρει. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥ-
ΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Ξυδάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Συγγνώµη
για την καθυστέρηση. Υπήρξε θερµό κλίµα τώρα. Ξαφνικά, από
εκεί που ήταν µια πολύ ήσυχη ατµόσφαιρα, θερµάνθηκε. 

Δεν έχω να πω πολλά για το νοµοσχέδιο, διότι ενεγράφησαν
είκοσι πέντε οµιλητές, εκ των οποίων πάρα πολλοί από τη Συµ-
πολίτευση. Φαίνεται ότι τα νοµοσχέδια του κ. Σταθάκη είναι πολύ
δηµοφιλή και προκαλούν πολλά σχόλια -και µάλλον ευµενή- και
από τη µεριά της Συµπολίτευσης. 

Άκουσα µόνο ολίγες και επιµέρους ενστάσεις για την ουσία
και το σύνολο του νοµοθετήµατος, οπότε µπορώ να συνάγω
αβίαστα ότι γενικά κινείται στη σωστή κατεύθυνση. Και έγινε και
µια αρκετά εκτενής συζήτηση σε όλα τα στάδια της διαδικασίας. 

Αυτό το οποίο θα ήθελα να παρατηρήσω είναι ότι έγιναν και
πολιτικές οµιλίες -κι έτσι πρέπει- στο Βήµα της Βουλής. Εκεί που
συζητάς για το εν θέµατι νοµοθέτηµα, επειδή η πολιτική επικαι-
ρότητα συχνά αλλάζει µε γρήγορους ρυθµούς, οι Βουλευτές
παίρνουν τον λόγο. Σήµερα, είχαµε την ευκαιρία να σχολιάσουµε
από του Βήµατος της Βουλής τις εξελίξεις στις διπλωµατικές
επαφές για το «Μακεδονικό».

Ακούστηκαν ορισµένα πράγµατα και από του Βήµατος της
Βουλής και από άλλα δηµόσια fora σήµερα. Αυτό το οποίο θα
ήθελα να απευθύνω, κυρίως προς την µείζονα Αντιπολίτευση -
αλλά και προς την ελάσσονα, η οποία βέβαια, έχει τις δικές της
αντιρρήσεις και έχει άλλους τόνους υιοθετήσει- ότι στη διάρκεια
των πρώτων ηµερών του έτους υπήρχε ένα κλίµα πολύ πιο µε-
τριοπαθές και σοβαρό, το οποίο στη διάρκεια των ηµερών, κα-
θώς προχωράµε µέσα στον Ιανουάριο έχει αλλάξει κι έχει πάρει
κάποια χαρακτηριστικά πολεµικής. 

Για παράδειγµα, Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας παπαγα-
λίζουν από χθες το βράδυ, µέχρι σήµερα το πρωί, διάφορα «µαρ-
γαριτάρια» που αλίευσε –δήθεν- το Γραφείο Τύπου του κόµµατός
τους µε τις θέσεις, που είχαν Βουλευτές, στελέχη και νυν Υπουρ-
γοί, πρώην Υπουργοί, του ΣΥΡΙΖΑ για το «Μακεδονικό» στη διάρ-
κεια της περασµένης δεκαετίας. Έχουν κάνει φτωχή δουλειά. Θα
έπρεπε να έχουν ανατρέξει στο τι έλεγαν σηµαίνοντα στελέχη
της Αριστεράς από το 1992, τα µεγάλα κείµενα που υπεγράφη-
σαν στη φούντωση του «Μακεδονικού», το 1995, µε µεγάλες µορ-
φές, διανοούµενους, πολιτικούς στοχαστές, ιστορικούς, συγγρα-
φείς. Δεν εγράφησαν κείµενα διαµαρτυρίας µόνο. Εγράφησαν
βαθυστόχαστες αναλύσεις, εγράφησαν βιβλία, µελέτες.

Έχουν περάσει είκοσι πέντε χρόνια και οι άνθρωποι που είχαν
ιστορική ευθύνη, γνώση και στοχασµό πάνω στο τι συµβαίνει
στην νεοελληνική ιστορία και στην ιστορία των Βαλκανίων και
στην ιστορία της Ευρώπης, από πολύ νωρίς, µε πολύ µεγάλη
οξυδέρκεια και πολύ µεγάλη πολιτική τόλµη, τοποθετήθηκαν στα
γεγονότα και τα ανέλυσαν. Δεν κραύγαζαν σε συλλαλητήρια που
συγκαλούσαν ανεύθυνοι και παραθεσµικοί παράγοντες.
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Ας τα έχουν υπόψιν τους αυτά και οι νεότεροι συνάδελφοι στο
ελληνικό Κοινοβούλιο από τη συντηρητική παράταξη, ας ανατρέ-
ξουν στο τι έχουν γράψει δικά τους παλαιά κορυφαία στελέχη,
από τον Ιωάννη Βαρβιτσιώτη, µέχρι τις δηλώσεις του Μιχάλη Πα-
πακωνσταντίνου, τότε Υπουργού Εξωτερικών ή του Γεωργίου
Ράλλη, ο οποίος παραιτήθηκε, δηλώνοντας αηδία για όσα συνέ-
βαιναν µε αφορµή το «Μακεδονικό».

Ας δούµε ότι πίσω από τις κραυγές για «εθνοµηδενιστές» και
«µακεδονοπώλες» δεν υπάρχει τίποτε άλλο, παρά η σοβαρότητα,
η ιστορική ευθύνη, ο πραγµατισµός, που επιβάλλουν οι ιστορικές
στιγµές και το πραγµατικό πολιτικό και διπλωµατικό κεφάλαιο,
που πρέπει να διαφυλάξει και να παραγάγει κάθε υπεύθυνη κυ-
βέρνηση.

Η Αριστερά, ουδέποτε λέει κάτι διαφορετικό από αυτό που
λέει τώρα ως Κυβέρνηση. Υποστηρίζει τα εθνικά συµφέροντα,
τον ρόλο της Ελλάδος ως χώρας που εγγυάται την ειρήνη, την
ασφάλεια και την προκοπή στην περιοχή µας διαχρονικά και αυτό
επιθυµεί να πράξει τώρα. Αν έχει ανοίξει µια χαραµάδα µετριο-
πάθειας και συνεννόησης από τη µεριά της κυβέρνησης των Σκο-
πίων, αυτό πρέπει η Αθήνα να το εκτιµήσει, να το συνυπολογίσει
και να φτιάξουµε µαζί ένα διπλωµατικό πλαίσιο, για να δούµε αν
µπορούµε να συγκλίνουµε.

Από εκεί και πέρα, µε όλα αυτά περί αλλαγών, θα ήθελα να πω
µε ανησυχία, ως έναν βαθµό, ότι αυτή η τροµερή λύσσα για την
επιστροφή στην εξουσία από µια παράταξη, η οποία επί πολλές
δεκαετίες έχει επιδοθεί στη νοµή της εξουσίας δεν υπηρετεί κα-
νέναν και δεν υπηρετεί τους δικούς τους σκοπούς. Τους αποµα-
κρύνει, ακόµη και από το αντικείµενο του διακαούς πόθου τους,
που είναι η εξουσία.

Σε ό,τι αφορά τώρα τις µεταλλαγές ή τις προσαρµογές στην
πολιτική πραγµατικότητα, θα τους θυµίσω, όχι αυτό που έλεγε ο
Τζων Μέυναρντ Κέυνς, ότι «όταν τα πράγµατα αλλάζουν, αλλάζω
κι εγώ γνώµη, εσείς τι θα κάνατε στη θέση µου, κύριε, που µε
ρωτάτε». Θα τους θυµίσω τον Κωνσταντίνο Καραµανλή, που ούτε
καν την παράδοση του Κωνσταντίνου Καραµανλή δεν γνωρίζουν
οι συντηρητικοί Βουλευτές. Όταν ερωτήθηκε από τον Ανδρέα
Παπανδρέου µέσα στη Βουλή -έτσι παραδίδεται -γιατί µετε-
στράφη στο θέµα της εξόδου από το στρατιωτικό σκέλος του
ΝΑΤΟ και ξαναέβαλε τη χώρα στο στρατιωτικό σκέλος του
ΝΑΤΟ, ο Κωνσταντίνος Καραµανλής του είπε µια φράση: «Επειδή
µετεβλήθησαν αι συνθήκαι». Και ο Ανδρέας Παπανδρέου είχε την
πολιτική ευφυία και την οξυδέρκεια να αναγνωρίσει την αξία
αυτής της απαντήσεως.

Μερικά χρόνια µετά, όταν το κόµµα του Ανδρέα Παπανδρέου
-ο οποίος φώναζε: «ΕΟΚ και ΝΑΤΟ το ίδιο συνδικάτο» και απει-
λούσε µε δηµοψήφισµα για την τότε ΕΟΚ- έγινε κυβέρνηση το
1981, εµφανίστηκε στην πρώτη Σύνοδο Κορυφής και τον ρώτη-
σαν: «Μα, εσύ είσαι στην ΕΟΚ;», απάντησε µε το προχωρηµένο
πνεύµα του και το προχωρηµένο χιούµορ του, µε έναν τόνο αγ-
γλοσαξονικό, ένα πράγµα: «Νοµίζω ότι κερδίσαµε την κυβέρνηση
µε εκλογές και όχι µε επανάσταση».

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Σε δεύτερη φάση, όταν ρωτήθηκε µέσα στη Βουλή πάλι για το
ίδιο θέµα, από τον ηγέτη της αντιπολιτεύσεως τότε, ο Ανδρέας
Παπανδρέου είπε: «Επιτρέψτε µου να αλλάζω και να γίνοµαι κα-
λύτερος». Αυτό δεν το λέω για να δικαιολογήσω οποιαδήποτε
στροφή σε θέµατα αξιακού πυρήνα ή βαθύτερης στάσης µέσα
στην αξιακή κλίµακα.

Στην πολιτική, όµως, µια µεγάλη αρετή είναι να αντιλαµβάνε-
σαι την πραγµατικότητα, να την κατανοείς, να καταλαβαίνεις
πότε αλλάζει και ποιες είναι οι στοχαστικές ή και οι πρακτικές
προσαρµογές, που απαιτούνται για να ακολουθήσεις τον ιστο-
ρικό ρου και να εξυπηρετήσεις καλύτερα τα συµφέροντα και τις
προσδοκίες του λαού σου, τα µακροπρόθεσµα και τα µεσοπρό-
θεσµα συµφέροντα της χώρας.

Όταν, λοιπόν, σε αυτήν τη φάση ακούµε και τους Βουλευτές
της συντηρητικής παράταξης, αλλά και Βουλευτές της ήσσονος
Αντιπολίτευσης να προσπαθούν να εκµεταλλευτούν το θυµικό,
τους ψιθύρους που ήδη ενσπείρουν ανεύθυνοι κληρικοί ή οι γνω-
στοί ανεύθυνοι «ελληνοπώλες» και πατριδοκάπηλοι, που θα

βρουν πάλι λόγο ύπαρξης, ενώ ήταν εξαφανισµένοι από το προ-
σκήνιο της µείζονος ιστορικής κρίσης, τώρα θα ξεµυτίσουν και
θα αρχίσουν να φωνάζουν για την πατρίδα τους, την οποία είχαν
τσαλαπατήσει. 

Περιµένω, λοιπόν, από τους Βουλευτές του ελληνικού Κοινο-
βουλίου σε αυτήν την κρίσιµη χρονιά, που µπορεί να σηµαίνει τον
πρώτο αναβαθµό εξόδου από την κρίση και την αρχή µιας δύ-
σκολης και απαιτητικής πορείας για την ανασυγκρότηση της
χώρας µας, να µην χρησιµοποιήσουν, για καµµία επιδίωξη, ως
όχηµα ένα µείζον ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής, να θυµηθούν τι
συνέβη τα προηγούµενα εικοσιπέντε χρόνια, να ανατρέξουν οι
συντηρητικοί Βουλευτές τουλάχιστον στις µαρτυρίες τις γραπτές
και κατατεθειµένες των δικών τους στελεχών και των δικών τους
διδάχων και να προχωρήσουµε σε µια άλλη σελίδα, να ανοίξουµε
µια άλλη σελίδα. Ο κίνδυνος για την Ελλάδα βρίσκεται στην
αφροντισιά τη δικιά µας, στην ανεµελιά τη δικιά µας, στη κακο-
διοίκηση του κράτους, στην έλλειψη παραγωγικού ιστού και πα-
ραγωγικού µοντέλου. 

Η δικιά µας ευθύνη, επίσης, είναι να αντιµετωπίσουµε τις µε-
γάλες αλλαγές, που γίνονται διεθνώς στον καταµερισµό εργα-
σίας, στον τρόπο που αλλάζει ραγδαία η εργασία, στον τρόπο
που οι µηχανές αντικαθιστούν τους ανθρώπους στην εργασία,
να δούµε πώς θα προσαρµοστούµε. Εχθρός µας δεν είναι το
µικρό κρατίδιο, το αδύναµο στα βόρεια σύνορά µας. Αυτοί είναι
σύµµαχοι και κάλλιστα µπορεί να είναι, όχι µόνο γείτονες και σύµ-
µαχοι, αλλά και φίλοι και συνεργάτες.

Έχουµε στην άλλη πλευρά του Αιγαίου Πελάγους έναν ανή-
συχο γείτονα, έναν µεγάλο γείτονα, µε δύσκολη και απρόβλεπτη
συµπεριφορά. Οι δυνάµεις µας, η σκέψη µας, η προσοχή µας για
το µέλλον θα έπρεπε να είναι στραµµένα προς τα εκεί. Εδώ, στα
Βαλκάνια θα έπρεπε να είµαστε αδιαµφισβήτητα οι ηγεµονεύον-
τες σε µια πορεία ειρήνης, ασφάλειας και ανάπτυξης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Μα-

νιάτη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό για να κάνετε µια παρατή-
ρηση.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε πριν λίγο
τον κ. Βαρεµένο να µιλάει και να λέει: «Δεν κατανοώ τη φηµολο-
γία περί δηµοψηφίσµατος. Εάν προχωρήσουµε έτσι, θα έχουµε
«χορό των τεράτων». Πρόκειται για τυχοδιωκτισµό»». 

Ακούµε τώρα τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Κυβέρνη-
σης να λέει αυτά, που λέει και ο κ. Τσίπρας και ο κ. Κοτζιάς. Πα-
ρακολουθεί άναυδη η ελληνική κοινωνία. Πρόκειται για ένα
παραλήρηµα του αρχηγού της Λέσχης Εθνικοφρόνων και του
συγκυβερνήτη του κ. Τσίπρα, του κ. Καµµένου. 

Επειδή, η εξωτερική πολιτική της χώρας και τα εθνικά συµφέ-
ροντα δεν µπορούν να είναι κλωτσοσκούφι στις διαθέσεις των
συγκυβερνώντων προκειµένου να ψαρεύουν σε θολά νερά και
από την µια πλευρά και από την άλλη, εδώ υπάρχει θέµα κυβερ-
νητικής πλειοψηφίας.

Ο κ. Βαρεµένος και άλλοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ εκφράζουν
τον εαυτό τους ή συµβαδίζουν µε τον κ. Καµµένο; 

Αυτό πρέπει να ξεκαθαριστεί. Αλλιώτικα, για άλλη µια φορά
αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση αυτή είναι τυχοδιωκτική και ανεύ-
θυνη απέναντι σε όλα τα εθνικά θέµατα και πολύ περισσότερο
στο θέµα των Σκοπίων.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Εσύ είσαι τυχοδιώκτης!

(Θόρυβος - Διαµαρτυρίες)
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, γιατί πήρε τον

λόγο ο κ. Μανιάτης; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή ο κύριος συ-

νάδελφος αναφέρθηκε στο πρόσωπό µου, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Ξυδάκη, θα σας

δώσω τον λόγο, απλώς να µην αλλάξουµε τη ροή της συνεδρία-
σης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Δεν αλλάζω τη ροή, κύριε Πρόεδρε. 
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ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Γιατί δεν κάνατε παρατήρηση στον κ.
Μανιάτη;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Γιατί του δώσατε τον λόγο,
κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι να κάνω, δηλαδή;
Να τον κόψω την ώρα που µίλαγε; Κύριε Φάµελλε, το λέω τώρα.
Λέω να µην αλλάξουµε τη ροή.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Να µην έπαιρνα τον λόγο, δηλαδή; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Το σχόλιο του κυρίου Προέδρου είναι
για εσάς, όπως είπε ο κύριος Πρόεδρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Φάµελλε, εγώ
διευθύνω πάντως τη συζήτηση. Γι’ αυτό και δίνω τον λόγο στον
κ. Ξυδάκη, για να έχει µια απάντηση.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Συµφωνώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αυτό είναι το πρόβληµα σας; Παίζετε
µε τη χώρα και το πρόβληµά σας είναι αυτό; Ότι πήρα τον λόγο;
Σας παρακαλώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιάτη, παρα-
καλώ. Δεν χρειάζονται εκνευρισµοί. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ξυπνήσατε από τον λήθαργο, που ήσα-
σταν τόση ώρα!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Σοβαρευτείτε! Είστε Κυβέρνηση της
χώρας!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τα είπατε αυτά που
θέλατε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κατ’ αρχάς, ήταν λάθος διαδικαστικό να
πάρει τον λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Γκαρά, σας πα-
ρακαλώ. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Πού είναι ο Κοινοβουλευτικός τους Εκ-
πρόσωπος; Οι εισηγητές εισηγούνται το νοµοσχέδιο και µιλάνε
για το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σύµφωνοι. Δεν είναι η
πρώτη φορά, που µας ξεφεύγει κάτι. Δεν πειράζει. Θα δώσει µια
απάντηση ο κ. Ξυδάκης να προχωρήσουµε. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Όχι, όµως, να συνεχίζουµε µια τέτοια συ-
ζήτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν πειράζει. Βοηθή-
στε µε λίγο. 

Κύριε Ξυδάκη, δώστε µία απάντηση για να προχωρήσουµε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν νοµίζω ότι όξυνα

κανένα κλίµα ούτε κανένα πνεύµα ούτε προσέβαλα κανέναν προ-
σωπικά. Αν ο κ. Μανιάτης -ο οποίος και στην οµιλία του είχε έναν
οξύ τόνο, αλλά εντάξει η πολιτική έχει οξείς τόνους- νοµίζει ότι
σε µια συζήτηση, η οποία διεξάγεται σε ένα πολύ αρµονικό κλίµα,
όπου ακόµα και οι διαξιφισµοί είναι χαριτωµένοι και κόσµιοι –
όπως έγινε και µεταξύ του κ. Δένδια και του κυρίου Υπουργού,
όπου έδωσε τις εξηγήσεις του ο Υπουργός- και υπάρχει ένα επί-
πεδο, µπορεί να ρίχνει κροτίδες άνευ περιεχοµένου… 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο. 
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Μανιάτη. Δεν
σας διέκοψα όταν οργιάζατε. Σας παρακαλώ! Αν ο κ. Μανιάτης
νοµίζει ότι µε αυτόν τον πολιτικό κουτσαβακισµό θα το χαλάσει
όλο αυτό, όχι µόνο το κλίµα της συγκεκριµένης συνεδρίασης,
αλλά την προσπάθεια όσων εξ ηµών, των Βουλευτών όλων των
παρατάξεων, φρονούµε ότι υπάρχουν ζητήµατα εξωτερικής πο-
λιτικής µείζονος σηµασίας, στα οποία χρειάζεται σοβαρότητα,
συζήτηση, ανταλλαγή απόψεων και όχι βαρελότων, ας πάει
αλλού να παίξει αυτόν τον ρόλο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα µου δώσετε
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιάτη, αφή-
στε µε µισό λεπτό να σας πω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω τον λόγο επί
προσωπικού. Τα βαρελότα και όλα αυτά, δεν θα περάσουν έτσι.  

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα σας δώσω τον λό-

γο επί προσωπικού, αν συνεννοηθούµε πρώτα. Το µόνο που είπε
για εσάς ο κ. Ξυδάκης πριν είναι ότι ρίξατε µερικές κροτίδες. Αν
αυτό θεωρείτε ότι είναι θέµα προσωπικό, εντάξει. Όµως, παρα-
καλώ βοηθήστε να πάµε παρακάτω. Εγώ δεν άκουσα να σας πει
κάτι προσωπικό. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιάτη, σας

παρακαλώ, βοηθήστε λίγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κύριε Πρόεδρε, δεύτερο λάθος από

εσάς. Διορθώστε το λάθος που κάνατε. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κακώς του δώσατε τον λόγο!

Δεν υπήρχε θέµα! Και τώρα θέλει τον λόγο επί προσωπικού!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο επί προσωπικού για ένα λεπτό; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Έχετε τον λόγο, κύριε

Μανιάτη. Εντάξει τριάντα δευτερόλεπτα είναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε! Αν ο Κοινο-

βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί κροτίδες και βα-
ρελότα το ότι ένας Βουλευτής του δικού του κόµµατος κατήγ-
γειλε τον συγκυβερνήτη Καµµένο ότι είναι τυχοδιώκτης και ότι
θα ανοίξει τον χορό των τεράτων, αυτό δείχνει την ποιότητα του
κοινοβουλευτικού διαλόγου µέσα στην Κυβέρνηση. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει θέµα, στο οποίο πρέπει να απαντήσει η
Κυβέρνηση. Υπάρχει κοινοβουλευτική Πλειοψηφία ή δεν υπάρ-
χει; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Τι λέτε τώρα; Δεν γίνεται αυτό, κύριε
Πρόεδρε. Θα πάρω και εγώ τον λόγο εκ µέρους της Κυβέρνη-
σης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιάτη, µε
συγχωρείτε. Αποκλείεται να αλλάξει, όσο είµαι εγώ στην Έδρα
ο χαρακτήρας της συνεδρίασης. Αποκλείεται να αλλάξει!

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιάτη, σας

παρακαλώ. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Το ένα λεπτό, που µου δώσατε θέλω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας το έδωσα. Το

εξαντλήσατε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Να διαγραφούν από τα Πρακτικά αυτά
που είπε ο κ. Μανιάτης. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Είναι δυνατόν στη Νέα Υόρκη ο Υπουρ-
γός Εξωτερικών να διαπραγµατεύεται, υποτίθεται, για το «Μακε-
δονικό» και στην Αθήνα να µιλάνε για Βαρντάρσκα; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Τι λέτε τώρα; 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Υπάρχει θέµα κυβερνητικής πλειοψη-

φίας και πρέπει να απαντηθεί. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μανιάτη, δεν θα

αλλάξει ο χαρακτήρας της συνεδρίασης. Παρακαλώ να µην γρα-
φεί στα Πρακτικά οτιδήποτε ακούγεται από εδώ και µπρος. Ο χα-
ρακτήρας της συνεδρίασης δεν θα αλλάξει. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Να αποσύρει αυτό που είπε ο κ. Μανιά-
της!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, βοη-
θήστε µε σας παρακαλώ. Μην αλλάζουµε τώρα τον χαρακτήρα.
Είπαµε, ακούστηκαν κάποια πράγµατα, απαντήθηκαν. Τελείωσε
τώρα αυτό. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Είναι απολύτως ψευδή αυτά που λέει ο
κ. Μανιάτης. Δεν ειπώθηκαν ποτέ. Απολύτως ψευδή!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η κ. Ζωή
Λιβανίου για επτά λεπτά. 

ΖΩΗ ΛΙΒΑΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε σή-

µερα αργοπορηµένα να σηκώσουµε άγκυρες, για να σαλπά-
ρουµε στα µικρά νησιά µε ούριο άνεµο. Αυτά τα νησιά που οι
ποιητές µας ύµνησαν µε µοναδικό τρόπο, τόσο για το φυσικό
κάλος τους, όσο και για τα ιδιαίτερα καιρικά χαρακτηριστικά
τους. 
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Με τη σηµερινή νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης κά-
νουµε αυτό το ταξίδι προς τα µπρος. Βάζουµε τάξη σε ένα
άναρχο και οπισθοδροµικό σύστηµα πλοήγησης της χώρας.
Είναι µια προσπάθεια διαµόρφωσης και βελτίωσης κανόνων, που
αφορούν στην αγορά ενέργειας και ταυτόχρονα µια πρόταση ει-
δικού τύπου ανάπτυξης σε µη ελκυστικές για τους ιδιώτες περιο-
χές, όπως είναι τα µικρά µοναδικά νησιά του Αιγαίου. 

Διαµορφώνεται ένα ρυθµιστικό πλαίσιο, που ανταποκρίνεται
πλήρως στις ιδιαιτερότητες της νησιωτικής χώρας. Δίνει την ευ-
καιρία στους κατοίκους αυτών των νησιών -κι όχι µόνο- να αξιο-
ποιήσουν τις καιρικές συνθήκες και τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
του τόπου τους για την παραγωγή ενέργειας, ικανής να µειώσει
την αναγκαία καύση πετρελαίου για ηλεκτροδότηση και κατά συ-
νέπεια, να µειώσει το κόστος του ρεύµατος, τόσο για τους µόνι-
µους κατοίκους, όσο και για τους υπόλοιπους πολίτες, που
συνεισφέρουν στην ηλεκτροδότησή τους. 

Αναγνωρίζοντας ότι τέτοιου τύπου υποδοµές έχουν κόστος και
δεν ενδιαφέρουν ιδιώτες, καθώς δεν µπορούν να αποκοµίσουν
σηµαντικά κέρδη, η Κυβέρνηση δίνει την ευκαιρία στους µόνι-
µους, κυρίως, κατοίκους να διαµορφώσουν ενεργειακές κοινό-
τητες, να δηµιουργήσουν συνεταιρισµούς παραγωγής και διά-
θεσης ρεύµατος σε περιορισµένη γεωγραφικά έκταση, υποστη-
ρίζοντας αυτή την εξέλιξη µέσα από την κοινωνική, συνεταιρι-
στική οικονοµία και τους ευρωπαϊκούς πόρους.  

Τα κέρδη για τις τοπικές κοινωνίες που θα πάρουν τη συγκε-
κριµένη απόφαση θα είναι τεράστια, καθώς θα µειωθεί σηµαντικά
η εξάρτησή τους από το πετρέλαιο. Θα αποκτήσουν µεγαλύτερη
αυτάρκεια, ακόµα και τους µήνες που πολλαπλασιάζονται οι
ανάγκες για κατανάλωση. Θα αξιοποιήσουν τη φύση και θα µει-
ώσουν την όποια ρύπανση προκαλείται στον τόπο τους από τους
συµβατικούς σταθµούς παραγωγής ρεύµατος. 

Ταυτόχρονα, η χώρα µειώνει τις εκποµπές ρύπων, αξιοποιεί
ευρωπαϊκούς πόρους στη σωστή κατεύθυνση, διαµορφώνει έναν
νέο κύκλο οικονοµίας, τα κέρδη του οποίου θα διαχυθούν, κατά
βάση, σε µικρές δυναµικές επιχειρήσεις. 

Πέρα, όµως, από το πολύ σηµαντικό αυτό σκέλος του σηµερι-
νού νοµοσχεδίου, αξίζει να τονιστεί και η πρώτη ουσιαστική κί-
νηση δηµιουργίας υποδοµών για την ηλεκτροκίνηση. Είναι γνω-
στό ότι ο σύγχρονος κόσµος στρέφεται όλο και πιο έντονα στην
ηλεκτροκίνηση για τα ιδιωτικά µέσα µεταφοράς. Πολλές χώρες,
µάλιστα, επιδοτούν σηµαντικά την αγορά ηλεκτροκίνητων οχη-
µάτων κι έχουν επιτύχει σηµαντική µείωση στην ατµοσφαιρική
ρύπανση, γεγονός που τους επιτρέπει να έχουν µια καλύτερη
ποιότητα ζωής κι έτσι, να προστατεύει την υγεία τους και το πε-
ριβάλλον.

Στην Ελλάδα δεν είναι ακόµα εφικτή η µαζική στροφή σε τέ-
τοιου είδους τύπου οχήµατα, τόσο λόγω κόστους αγοράς, όσο
και λόγω της σηµαντικής έλλειψης υποδοµών σταθµών φόρτι-
σης. 

Η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο προτείνει -και πολύ
σωστά- να επιτρέπεται η εγκατάσταση σταθµών φόρτισης σε δη-
µόσιους κοινόχρηστους χώρους, γεγονός που θα διευκολύνει
την ανάπτυξή του. Η ύπαρξη τέτοιου δικτύου θα επιλύσει το υπ’
αριθµόν ένα πρόβληµα, που αντιµετωπίζει κάποιος που θέλει να
αποκτήσει ηλεκτροκίνητο όχηµα, παρά το κόστος αγοράς του.
Ελπίζουµε ότι σταδιακά θα υπάρχουν και οικονοµικά κίνητρα για
την αντικατάσταση του ρυπογόνου στόλου οχηµάτων της χώρας
µας και στα κρατικά οχήµατα και θα αρχίζουν έτσι να αντικαθί-
στανται. 

Η Κυβέρνηση ρυθµίζει µια σειρά θεµάτων, που αφορούν τις
ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, κυρίως διαδικαστικού χαρα-
κτήρα, µε στόχο να µειωθεί η γραφειοκρατία, να ρυθµιστούν
υπαρκτά προβλήµατα και να επεκταθεί η σύνδεση της χώρας
µας συνολικά µε τις φιλικές προς το περιβάλλον σύγχρονες τε-
χνολογίες. 

Είναι σαφές ότι η Κυβέρνηση σε αυτή την πρωτοβουλία αντα-
ποκρίνεται µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο, τόσο στις προκλήσεις
του παρόντος, όσο και στις προκλήσεις του µέλλοντος. Είναι
σαφές ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος, οι Υπουργοί και τα στε-
λέχη βλέπουν την Ευρωπαϊκή Ένωση και τους πόρους που αυτή
διαθέτει για το περιβάλλον, ως ευκαιρία ουσιαστικών παρεµβά-

σεων στη χώρα και την κοινωνία.  
Η µεγάλη διαφορά, σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια, είναι

ότι επιτέλους, γίνεται προσπάθεια να έρθουν στο προσκήνιο οι
πραγµατικές ανάγκες και η ιεράρχηση των προτεραιοτήτων να
µη γίνεται στη βάση µεγάλων επιχειρηµατικών συµφερόντων,
αλλά στη βάση ουσιαστικού προσδιορισµού του κοινωνικού οφέ-
λους. 

Αυτό από µόνο του, εξυπηρετεί µε τον καλύτερο δυνατό τρό-
πο, τον άνθρωπο και το δηµόσιο συµφέρον. Οι µικρές παρεµβά-
σεις, οι µικρής κλίµακας επενδύσεις δίνουν περισσότερες δου-
λειές στην κοινωνία και φέρνουν καλύτερο κοινωνικό και οικονο-
µικό αποτέλεσµα, τόσο στις τοπικές οικονοµίες, όσο και στο κρά-
τος συνολικά. 

Ας σηκώσουµε τις άγκυρες κι ας αρχίσουµε αυτό το ταξίδι στο
µέλλον. Μας αξίζει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Τον λόγο η συνάδελφος κ. Καρασαρλίδου.
ΕΥΦΡΟΣΥΝΗ (ΦΡΟΣΩ) ΚΑΡΑΣΑΡΛΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, το σχέδιο νόµου για τις ενεργειακές κοι-

νότητες είναι µια θεσµική καινοτοµία για δύο λόγους. Ο πρώτος
είναι ότι µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο η Ελλάδα γίνεται µία
από τις πρώτες χώρες της Ευρώπης, που δίνει την ευκαιρία
στους πολίτες της, από παθητικοί καταναλωτές, να γίνουν παρα-
γωγοί της δικής τους καθαρής ενέργειας από δικές τους ανανε-
ώσιµες πηγές. Ο δεύτερος λόγος είναι ότι µας βγάζει από ένα
ψεύτικο δίληµµα, το οποίο τοποθετεί από τη µία τη δήθεν ανα-
ποτελεσµατική κρατική και βρώµικη ΔΕΗ και από την άλλη τα
δήθεν ευέλικτα «πράσινα» funds, που επενδύουν στην ανανεώ-
σιµη ενέργεια. Είναι ένα δίληµµα µέσα στο οποίο πάντα κάποιος
άλλος αποφασίζει για τον ενεργειακό βίο του πολίτη.

Πράγµατι, η χώρα µας πρέπει επιτέλους να αποδεσµευτεί στα-
διακά από τον λιγνίτη. Αλλά το πώς θα γίνει η µετάβαση και ποιος
θα την κάνει έχει πολύ µεγάλη σηµασία. Σήµερα δηµιουργούµε
µία νέα λύση που, αντί για τα µεγάλα «πράσινα» funds εστιάζει
στους πολίτες. Είναι οι πολίτες στους δικούς τους τόπους, µέσα
στους δικούς τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, οι
οποίοι µπορούν να συµβάλουν αποφασιστικά στην ενεργειακή
µετάβαση της χώρας, µακριά από τα ορυκτά καύσιµα. Αυτές οι
λύσεις που εστιάζουν στο µικροεπίπεδο µπορούν να είναι πιο
ωφέλιµες και πιο αποτελεσµατικές από οποιοδήποτε φαραωνικό
έργο, αρκεί οι πολίτες να δουν την ευκαιρία και να την αδράξουν.

Το σηµερινό σχέδιο νόµου επιχειρεί να κάνει τον πολίτη δια-
χειριστή του ενεργειακού του βίου και αυτό συνεπάγεται ότι του
δίνει τον λόγο, αλλά και το κίνητρο, για να γίνει ένας υπεύθυνος
καταναλωτής, που συµβάλλει µε τη σειρά του στην ανθεκτικό-
τητα της τοπικής κοινωνίας και στην ενεργειακή βιωσιµότητα της
χώρας. 

Οι ενεργειακές κοινότητες θα δώσουν τη δυνατότητα σε
απλούς πολίτες, σε τοπικές επιχειρήσεις, αλλά και σε φορείς της
τοπικής αυτοδιοίκησης να δηµιουργήσουν συµµετοχικά σχή-
µατα, τα οποία θα παράγουν και θα προµηθεύουν καθαρή ενέρ-
γεια. Αυτή η σηµαντική καινοτοµία δίνει τον έλεγχο στους πο-
λίτες, ιδιαίτερα σε εκείνους που επλήγησαν στα χρόνια της κρί-
σης µε µείωση των εισοδηµάτων τους και έλλειψη βασικών ενερ-
γειακών υπηρεσιών. Οι ενεργειακές κοινότητες στοχεύουν ακρι-
βώς σε αυτήν την καταπολέµηση της ενεργειακής φτώχειας, ένα
ζήτηµα το οποίο έχει οξυνθεί στα χρόνια της κρίσης.

Με το σχέδιο νόµου επιχειρούµε να υποστηρίξουµε την καινο-
τοµία, να βελτιώσουµε την ενεργειακή αποδοτικότητα, να ενισχύ-
σουµε τη διείσδυση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και της
αυτοπαραγωγής, να µειώσουµε το ενεργειακό κόστος για νοικο-
κυριά και µικροµεσαίες επιχειρήσεις και να ενισχύσουµε την αλ-
ληλέγγυα και κοινωνική οικονοµία. 

Μέληµά µας είναι ο εκδηµοκρατισµός του ενεργειακού τοµέα
µέσω της συµµετοχής των πολιτών, ώστε να περάσουµε στα-
διακά µε δίκαιους όρους στο 100% καθαρής ενέργειας τις επό-
µενες δεκαετίες.

Στρατηγικός µας στόχος είναι η ανάδειξη της ενέργειας ως
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δηµόσιου και κοινωνικού αγαθού, µε δηµόσιο ενεργειακό σχε-
διασµό, η δηµιουργία µιας δίκαιης τιµολογιακής πολιτικής, η ανά-
πτυξη ενός διαφορετικού ενεργειακού µοντέλου, µε σεβασµό
στο περιβάλλον και στις τοπικές κοινωνίες και η εξασφάλιση
επάρκειας σε ενέργεια. Το στοίχηµα για εµάς είναι η βιώσιµη
ανάπτυξη, µε κανόνες προστασίας του περιβάλλοντος, κάτι που
δυστυχώς δεν συνέβη ποτέ µέχρι τώρα σε αυτήν τη χώρα.

Το παρόν σχέδιο νόµου δείχνει πού δίνουµε βάση εµείς, στην
οικολογία, στην πράσινη ενέργεια και στην αποµάκρυνση από
τον λιγνίτη, αλλά και στις τοπικές κοινωνίες, στους πολίτες,
στους οποίους µεταβιβάζουµε ελέγχους και δύναµη, ώστε να
τους κάνουµε πιο αυτόνοµους, πιο ασφαλείς και πιο απαιτητι-
κούς. Με σεβασµό στο περιβάλλον προωθούµε την κοινωνική και
αλληλέγγυα και καινοτόµα οικονοµία στον ενεργειακό τοµέα της
χώρας µας.

Συνάδελφοι, συνολικά το σχέδιο νόµου απευθύνεται σε όλους
τους πολίτες και δίνει τη δυνατότητα δραστηριοποίησης των το-
πικών κοινωνιών σε πολλαπλούς τοµείς. Για παράδειγµα, στις βό-
ρειες περιοχές της χώρας µας, όπου οι ενεργειακές ανάγκες
κατά τη διάρκεια του χειµώνα είναι πολύ µεγαλύτερες, οι κάτοι-
κοι πλέον θα µπορούν να εγκαταστήσουν µονάδες παραγωγής
θερµικής ενέργειας µε σύστηµα τηλεθέρµανσης για την κάλυψη
των αναγκών τους στη θέρµανση. Επιπλέον, υπάρχει και η προ-
οπτική εγκατάστασης ενός αιολικού πάρκου ή ενός µικρού
υδροηλεκτρικού. 

Τα παραδείγµατα από τα οφέλη στην καθηµερινότητα των πο-
λιτών είναι πολλά και µπορούν να διευκολυνθούν ακόµη περισ-
σότερο και µέσω της οικονοµικής στήριξης που προβλέπεται για
τις ενεργειακές κοινότητες. Δίνονται, επίσης, δυνατότητες έντα-
ξης σε χρηµατοδοτικά εργαλεία, απαλλαγή από το ετήσιο τέλος
άδειας παραγωγής, µειωµένες εγγυητικές επιστολές και άλλα. 

Για εµάς, ο υγιής ανταγωνισµός, µε ταυτόχρονη τη στήριξη
των ευπαθών κοινωνικών οµάδων και την προστασία του περι-
βάλλοντος, αποτελεί βασική προτεραιότητα. Εµείς θέλουµε και
λέµε πως όλες οι πολιτικές δυνάµεις πρέπει να στηρίξουν αυτό
το σχέδιο νόµου. Όµως είτε συµβαδίσετε µαζί µας είτε όχι, εµείς
είµαστε αποφασισµένοι να προχωρήσουµε µαζί µε την κοινωνία
σε βαθιές αλλαγές. Ο στόχος µας και ο σχεδιασµός µας είναι να
αφήσουµε πίσω µας, όχι µόνο την κρίση, αλλά και το οικονοµικό
µοντέλο, το πολιτικό σύστηµα και τις λογικές, που µας οδήγησαν
εδώ σήµερα, πάντα βέβαια µε απαίτηση για δίκαιη και βιώσιµη
ανάπτυξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ανδρέας Ριζούλης.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τις ενεργει-

ακές κοινότητες-συνεταιρισµούς υπηρετεί, όπως έχει ήδη ειπω-
θεί, την πολιτική εκδηµοκρατισµού της παραγωγής πράσινης
ενέργειας από όλους τους πολίτες, µε παράλληλα οικονοµικά
οφέλη για αυτούς. 

Η εκµετάλλευση της παραγωγής ενέργειας από τον αέρα, τον
ήλιο, τη βιοµάζα, σε αντίθεση µε τα ορυκτά καύσιµα, µπορεί να
είναι προσιτή και εκµεταλλεύσιµη από τον καθένα. Η τεχνολογία
µάλιστα, όσο εξελίσσεται, µείωσε και µειώνει διαρκώς το κόστος
επένδυσης για όλους τους παραγωγούς ενέργειας από ανανεώ-
σιµα συστήµατα. Η δυναµική έλευση των ΑΠΕ, λόγω της µείωσης
τους κόστους παραγωγής ενέργειας και της αυξανόµενης ζήτη-
σής της, µεταβάλλει το ενεργειακό τοπίο.

Το νοµοσχέδιο έρχεται να καλύψει αυτήν ακριβώς τη στό-
χευση και να προσθέσει ακόµα µεγαλύτερα κίνητρα στην παρα-
γωγή πράσινης ενέργειας για όλους τους πολίτες, τις µικροµε-
σαίες επιχειρήσεις και τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκη-
σης. 

Για να γίνουν κατανοητά πρακτικά τα οφέλη λειτουργίας µιας
ενεργειακής κοινότητας µπορούµε να φανταστούµε δύο ή τρεις
επιχειρήσεις, που συµπράττουν, επιδοτώντας τη δηµιουργία
ενός ηλιακού πάρκου, για να παράγουν «πράσινο» ηλεκτρισµό.
Η τιµή του παραγόµενου «πράσινου» ηλεκτρισµού επιδοτείται και

είναι εγγυηµένη από το κράτος, ενώ οι επιχειρήσεις µπορούν να
καταναλώσουν για τις ανάγκες τους τον ηλεκτρισµό που έχει πα-
ραχθεί, δίνοντας το περίσσευµά τους στο σύστηµα. 

Επιχειρήσεις ενεργειακά κοστοβόρες, όπως ξενοδοχεία, ορ-
γανισµοί κοινής ωφέλειας, όπως νοσοκοµεία, Οργανισµοί Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης που λειτουργούν πολλά κτήρια και ηλεκτρικά
φορτία, θα µπορούν πλέον να παράξουν ρεύµα αυτόνοµα καλύ-
πτοντας τις ανάγκες τους και µειώνοντας τις εισαγωγές ρεύµα-
τος εθνικά. Την ίδια στιγµή, θα µπορούν, µέσω του εικονικού
συµψηφισµού να διαθέτουν τα υπερβάλλοντα φορτία ηλεκτρι-
σµού, σε σχέση µε τις ανάγκες στο δίκτυο. 

Το ίδιο ακριβώς µπορεί να πετύχει και µια ένωση αγροτικών
παραγωγών ή συνεταιρισµών, των οποίων τα µέλη µπορούν να
παράξουν ηλεκτρισµό µε ηλιακά πάνελ ή βιοµάζα, χρησιµοποι-
ώντας όσες ποσότητες φορτίων χρειάζονται για τις δικές τους
ανάγκες. Ο παραγωγός ηλεκτρικής ενέργειας είναι και κατανα-
λωτής της. 

Οι συνεργασίες αυτές έχουν χαρακτηριστικά κοινωνικής οικο-
νοµίας, αφού απλοί πολίτες και µικροµεσαίοι επιχειρηµατίες ή
αγρότες µπορούν να ενώσουν τις δυνάµεις σε κοινούς στόχους,
ωφέλιµους για την κοινωνία και το περιβάλλον, µε πολλαπλασια-
στικά δηλαδή οφέλη. Με αυτόν τον τρόπο, µπορεί να δηµιουρ-
γηθεί ένας αυτόνοµος ενεργειακά χώρος από το κράτος και τον
ιδιωτικό τοµέα, έχοντας ως προτεραιότητα τη συνέργεια και τον
συνεταιρισµό. 

Στην περίπτωση που πολίτες συστήσουν κοινωνικές ενεργει-
ακές επιχειρήσεις, το όφελος πολλαπλασιάζεται για την κοινω-
νία, καθώς θα προβλεφθούν και δράσεις µε κοινωνικό όφελος.
Έχουµε, λοιπόν, εξυπηρέτηση της ενεργειακής αυτάρκειας µε
περιορισµένο κόστος ή και µε τη δηµιουργία συµπληρωµατικού
εισοδήµατος από τους παραγωγούς την ίδια στιγµή που εξυπη-
ρετείται η ενεργειακή αυτάρκεια της χώρας από ανανεώσιµα συ-
στήµατα, σύµφωνα µε τις διεθνείς δεσµεύσεις.

Ειπώθηκαν και παραδείγµατα –δεν θέλω να τα επαναλάβω-
όπως για πολυκατοικίες, όπου οι ένοικοι µπορούν να µειώσουν
το κόστος διαβίωσής τους, ουσιαστικά, φτιάχνοντας έναν τέτοιο
συνεταιρισµό. 

Τα εγχειρήµατα των ενεργειακών συνεταιρισµών και κοινοτή-
των µπορούν να επιτευχθούν, εάν δηµιουργηθούν κλίµακες εύ-
ρους, δηλαδή να αξιοποιηθεί ως θεσµικό εργαλείο από όσο το
δυνατόν περισσότερους πολίτες. Για παράδειγµα, τι σηµαίνει
αυτό και τι συµβαίνει στην Ευρώπη µε τις κλίµακες εύρους. Να
αναφέρω αυτή τη στιγµή ότι έχουµε ένα δίκτυο περίπου χιλίων
διακοσίων πενήντα ευρωπαϊκών συνεταιρισµών, που παράγουν
«πράσινο» ηλεκτρισµό και συµµετέχουν σε αυτό περίπου εξακό-
σιοι πενήντα χιλιάδες πολίτες. 

Υπάρχουν εννιακόσιοι τοπικοί συνεταιρισµοί στη Γερµανία, εκ
των οποίων ο ένας έχει και δίκτυο διανοµής. Υπάρχουν οµάδες
φοιτητών, οι οποίοι συνεταιρίστηκαν και παράγουν ενέργεια, για
να λειτουργεί το πανεπιστήµιό τους. Υπάρχουν τριακόσιοι συνε-
ταιρισµοί αιολικών πάρκων στη Δανία και εξακόσια συνεταιρι-
στικά σχήµατα τηλεθέρµανσης. 

Είχαµε 500 ΜW παραγωγή στη Σκωτία το 2015 από ενεργει-
ακές κοινότητες. Στη Γαλλία έχουµε ενεργειακές πρωτοβουλίες,
η µεγαλύτερη των οποίων έχει δεκαοχτώ χιλιάδες µέλη και
τριάντα χιλιάδες καταναλωτές. Έχουµε ακόµη ένα δίκτυο δέκα
συνεταιρισµών µε εκατό υπαλλήλους, µε είκοσι πέντε εκατοµµύ-
ρια κύκλο εργασιών και πέντε εκατοµµύρια συνεταιριστικό κεφά-
λαιο. 

Στον λίγο χρόνο που έχω, θα ήθελα να κάνω µια παρατήρηση,
σε σχέση µε το νοµοσχέδιο, που συζητάµε σήµερα. Κατ’αρχάς,
από την τοποθέτηση του εισηγητή του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος –είναι στην Αίθουσα τώρα- µου φάνηκε ότι υπάρχει
µια περιβαλλοντική σύγχυση. Θα εξηγήσω τι εννοώ. 

Είπατε κάποια στιγµή ότι η υποτιθέµενη αύξηση του φαινοµέ-
νου του θερµοκηπίου κ.λπ. δηµιουργεί δυνατότητες τέτοιες,
ώστε να πάνε οι νέες τεχνολογίες και να τα βγάλει το κεφάλαιο.
Το λέω συνοπτικά. Αυτό, όµως, το λέει και ο Τραµπ στην Αµερική.
Δηλαδή οι πιο σκληροί συντηρητικοί κύκλοι στον κόσµο, όπως η
Αµερική και οι σκληροί ρεπουµπλικάνοι, δεν θέλουν να περάσουν
τα περιβαλλοντικά των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας για να µην
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έχουν προβλήµατα οι µεγάλες επιχειρήσεις…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Καλά καταλάβατε!
ΑΝΔΡΕΑΣ ΡΙΖΟΥΛΗΣ: …ούτε είναι η λύση για το περιβάλλον

οι µεγάλες χώρες να µειώσουν την παραγωγή ενέργειας και να
µην πιέζουν τους µικρούς, οι οποίοι µπορούν να παράγουν φθηνή
ενέργεια από λιγνίτη, κάτι που θα είναι προς όφελος των εργα-
ζοµένων. Αυτό εννοώ µε την περιβαλλοντική σύγχυση. 

Επίσης, να πω και κάτι για την κοινωνική οικονοµία. Η κοινω-
νική οικονοµία, προφανώς, λειτουργεί στο συµπληρωµατικό πλαί-
σιο του συστήµατος. Έχετε δίκιο σε αυτό. Δηµιουργήθηκε
δηλαδή ένα µέρος από αυτή για να καλύψει τις ανάγκες του κοι-
νωνικού κράτους που κατέρρεε. Υπάρχουν, όµως, εγχειρήµατα
κοινωνικής οικονοµίας, σύµφωνα µε τα κριτήρια ιδιαιτερότητας
για την κοινωνική οικονοµία, τα οποία λειτουργούν ως αντιπαρά-
δειγµα στο υπάρχον σύστηµα µε δηµοκρατικές διαδικασίες, ένα
«µέλος-µία ψήφος», χωρίς να είναι πρωτεύον το κέρδος στις δια-
δικασίες. Μάλιστα, κάποια από αυτά τα εγχειρήµατα έχουν και
ριζοσπαστικά στοιχεία, που το πηγαίνουν στην ανατροπή του συ-
στήµατος και στην αλλαγή του παραδείγµατος. Αυτό είναι ουτο-
πικό, βέβαια, και στα πλαίσια του συστήµατος.

Ο σοσιαλισµός, όµως, σε ένα κράτος τι είναι; Είναι ουτοπία ή
όχι; Η παγκόσµια επανάσταση και η εγκαθίδρυση του σοσιαλι-
σµού στον κόσµο τι είναι; Ουτοπία. Οι αγώνες των εργαζοµένων,
για να βελτιώσουν τη θέση τους στα πλαίσια του συστήµατος,
είναι κάτι ουτοπικό; Και όταν αυτό επιτυγχάνεται, είναι κατά-
κτηση; Έκανα κάποια ερωτήµατα. 

Θέλω να τελειώσω µε τον κ. Μανιάτη, όπου τον ακούµε για ει-
κοστή φορά να επιτίθεται υβριστικά –θα έλεγα- στην Κυβέρνηση
και στον ΣΥΡΙΖΑ, χρησιµοποιώντας εκφράσεις όπως: «Αυτή η Κυ-
βέρνηση είναι Κυβέρνηση εισπρακτόρων και χωρίς ηθικούς
φραγµούς». 

Είπε και για τα πλεονάσµατα, ότι βγήκαν µε βάση την πολύ
σκληρή φορολόγηση. Υπάρχει κάτι που δεν µετριέται στο πώς
βγαίνουν τα πλεονάσµατα. Είναι η κατασπατάληση και η δωρεά
εκατοντάδων εκατοµµυρίων σε «ηµέτερους» τόσα χρόνια, σε κυ-
βερνήσεις που συµµετείχε ο κ. Μανιάτης. Με αυτόν τον τρόπο,
διαχειρίστηκαν την ελληνική οικονοµία και στο τέλος, την ελλη-
νική κοινωνία. 

Αφού ο κ. Μανιάτης κάνει τους χαρακτηρισµούς αυτούς για
Κυβέρνηση χωρίς ηθικούς φραγµούς και για Κυβέρνηση εισπρα-
κτόρων, θα πρέπει κάποια στιγµή να µας χαρακτηρίσει τις κυβερ-
νήσεις στις οποίες συµµετείχε. Εκεί που είχαµε όλη αυτή τη
διαπλοκή, που βγαίνει σήµερα στο ΚΕΕΛΠΝΟ και αλλού και η κα-
τασπατάληση του δηµόσιου χρήµατος πώς λέγεται;

Δεν είναι εδώ ο κ. Μανιάτης, αλλά θα ήθελα µια φορά να τον
ακούσω να χαρακτηρίζει τις κυβερνήσεις αυτές. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευτυχώς που δεν είναι
εδώ, αλλιώς θα είχαµε προσωπικά.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Δηµητριάδης.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, συναδέλφισσες και συνάδελφοι, αυτό το νο-

µοσχέδιο έρχεται σε µια κρίσιµη στιγµή της αγοράς ηλεκτρικής
ενέργειας στη χώρα, αλλά και στην Ευρωπαϊκή Ένωση, σε µια
κρίσιµη καµπή και για τις τιµές ηλεκτρικού ρεύµατος, αλλά και
για την κατανάλωσή του. Η κρισιµότητα αυτή καθορίστηκε τα τε-
λευταία δεκαπέντε χρόνια, όπου και είχαµε µια σηµαντική επέµ-
βαση των σκληρών δυνάµεων του κεφαλαίου στην παραγωγή και
εµπορία της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας της χώρας µας.

Πρώτον, είχαµε ρυθµίσεις, σε βάρος της κύριας εγχώριας πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, που είναι από λιγνίτη, υπεύθυ-
νου τελικά για το χαµηλό κόστος της ενέργειας σε νοικοκυριά,
επαγγελµατίες και στενή βιοµηχανική παραγωγή. 

Δεύτερον, είχαµε κακοδιαχείριση της δηµόσιας επιχείρησης,
της ΔΕΗ δηλαδή, µε σκοπό την απαξίωση, την εκποίησή της σε
ιδιωτικά συµφέροντα, στη µεγαλύτερη µέχρι σήµερα προσπά-
θεια µεταφοράς του δηµόσιου πλούτου, από τους πολλούς
στους λίγους. 

Τρίτον, είχαµε ιδιοποίηση των κοινωνικών τιµολογίων και των

υπηρεσιών κοινής ωφέλειας από έναν ατέλειωτο πελατειακό κρα-
τικό µηχανισµό, που καταλήστευε την παραγόµενη υπεραξία, µε
δήθεν κοινωνικές παροχές, βλέπε δήµους, συνεταιρισµούς,
ΤΟΕΒ, όπου οφείλουν εκατοντάδες εκατοµµύρια σήµερα στη Δη-
µόσια Επιχείρηση Ηλεκτρισµού. 

Δεν είχαµε -διότι δεν τους ενδιέφερε βέβαια- το νοµοθετικό
πλαίσιο από τότε που οι δυνάµεις των δηµοτικών τοπικών συστη-
µάτων, των αγροτικών συνεταιρισµών, των µικρών παραγωγών,
της κοινωνικής οικονοµίας, θα είχαν τη δυνατότητα να πάρουν
το αναγκαίο µερίδιο αγοράς, ένα κρίσιµο µερίδιο αγοράς στην
αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, που θα την αξιοποιούσε και θα την
προσανατόλιζε σε µια αποδοτική και δίκαιη ανάπτυξη. 

Χάθηκαν ευκαιρίες, κεφάλαια και αναπτυξιακές δραστηριότη-
τες από αυτή την πολιτική και αυτό ακριβώς εµείς το αλλάζουµε.
Αναζητούµε και στοχεύουµε, όχι στα κέρδη των λίγων, αλλά στη
δηµιουργία θέσεων εργασίας, ικανοποίηση των αναγκών των
πολλών, της κοινωνικής ενέργειας στην οικονοµία. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο που φέραµε σήµερα, καθίσταται το
ενεργειακό σύστηµα πιο βιώσιµο και ανεξάρτητο, ενισχύεται η
τοπικότητα της οικονοµίας και συµβάλλει εποµένως, στην εξοι-
κονόµηση µέσα από την αµεσότητα της παραγωγής και της κα-
τανάλωσης, συµβάλλει στην αποκέντρωση, στην ενίσχυση της
τοπικής οικονοµίας και της ενεργειακής δηµοκρατίας, βρίσκεται
σε αντιµονοπωλιακή κατεύθυνση, αφού η παραγωγή ενέργειας
θα γίνεται από συνεργατικά σχήµατα και µε συµµετοχή της το-
πικής αυτοδιοίκησης, στοχεύει στην κατοχύρωση δηµοκρατικής
και συνεταιριστικής ταυτότητας των ενεργειακών κοινοτήτων µε
τη ρύθµιση «ένα µέλος-µία ψήφος» και ανώτατο όριο συµµετο-
χής 20%. 

Κι αυτό το νοµοσχέδιο, θα µου επιτρέψετε, συναδέλφισσες και
συνάδελφοι, είναι κατάλληλο, για να καταθέσουµε µια εµβληµα-
τική τροπολογία που είναι ιστορική για την πολιτική ιστορία της
δυτικής Μακεδονίας. Είναι η χορήγηση ενίσχυσης σε οικιακά τι-
µολόγια ηλεκτρικού ρεύµατος σε όλα τα νοικοκυριά στη δυτική
Μακεδονία και είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία, που η ίδια η
ιστορία της, για το πώς έφτασε εδώ στο Κοινοβούλιο σήµερα,
είναι η απόδειξη της αντιστροφής του δικού µας παραδείγµατος. 

Είναι η απαρχή της δικής µας πολιτικής ιστορίας, σε µια χώρα
που είχε στηρίξει την παραγωγική ανάπτυξή της στους λιγνίτες
της δυτικής Μακεδονίας κι εµείς της επιστρέφουµε -στη δυτική
Μακεδονία δηλαδή- τα οφειλόµενα. Τα επιστρέφουµε σε όλους
αυτούς, που διέθεσαν απλόχερα τα πολύτιµα κοινά τους αγαθά
γι’ αυτόν τον σκοπό, τη γη, τα ορυκτά, τα νερά τους, για δεκαε-
τίες και µε τεράστιες επιβαρύνσεις στο φυσικό περιβάλλον και
στη δηµόσια υγεία.

Το προηγούµενο σχέδιο, αυτό που ανατρέψαµε δηλαδή, προ-
έβλεπε την παραγωγική συρρίκνωση, την εκποίηση του δηµόσιου
πλούτου, την περιβαλλοντική υποβάθµιση, την ανεργία, την εγ-
κατάλειψη.

Έχουµε πολλά παραδείγµατα προς τούτο. Ζήσαµε την παύση
λειτουργίας του ΑΗΣ Πτολεµαΐδας και σε λίγο του Αµυνταίου και
της Καρδιάς, τη µείωση της λιγνιτικής παραγωγής σχεδόν στο
µισό και την απόλυση εκατοντάδων εργαζοµένων του ιδιωτικού
τοµέα στα ορυχεία, την οριζόντια µείωση µισθών των µόνιµων
εργαζοµένων κατά 40% περίπου, την εκποίηση των ορυκτών
πόρων, µε λεόντειες συµβάσεις σε βάρος του δηµοσίου συµφέ-
ροντος, την επιδεινούµενη επιβάρυνση της ζωής των κατοίκων
των γύρω οικισµών των ορυχείων και την ερηµοποίηση του φυ-
σικού περιβάλλοντος µιας τεράστιας περιοχής, που την καθιστά
ένα πρώιµο δείγµα της επερχόµενης απευκταίας κλιµατικής αλ-
λαγής.

Αυτό το σχέδιο, εµείς το αλλάζουµε µε ένα σχέδιο παραγωγι-
κής ανασυγκρότησης και περιβαλλοντικής αποκατάστασης, µε
επενδύσεις σε σύγχρονες τεχνολογίες καύσης, σε νέες καινοτό-
µες χρήσεις λιγνίτη, σε προγράµµατα εξισορρόπησης απωλειών,
σε στρατηγικό πρόγραµµα περιβαλλοντικής αποκατάστασης.

Η δυτική Μακεδονία θα παραµείνει ο ενεργειακός κόµβος της
χώρας µε νέες επενδύσεις και στρατηγικό σχέδιο σε ένα σύγ-
χρονο, εξελισσόµενο πεδίο αγοράς ενεργειακής πολιτικής.

Κατασκευάζουµε, λοιπόν, την «Πτολεµαΐδα 5» µε στόχευση να
έχουµε µια µονάδα-ναυαρχίδα στον επερχόµενο ανταγωνισµό.
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Ολοκληρώνουµε το πρόγραµµα µετεγκατάστασης των οικισµών,
που ήταν σε εκκρεµότητα εδώ και χρόνια. Χρηµατοδοτήσαµε την
κατασκευή µονάδας πιλοτικής επεξεργασίας παραγώγων του λι-
γνίτη. Ξεκλειδώσαµε τα προγράµµατα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για δίκαιη µετάβαση σε νέες παραγωγικές δράσεις. Ολοκληρώ-
νουµε τις παρεµβάσεις για τις χρήσεις φυσικού αερίου, τον ΤΑΠ
δηλαδή, για οικιακή και ενεργειακή χρήση.

Εδώ θα µου επιτρέψετε να πω κάτι, γιατί ακούστηκαν αρκετές
ανακρίβειες για το τι συνέβαινε. Πράγµατι, είχε γίνει µια συµφω-
νία το 2013 από την προηγούµενη Κυβέρνηση για τη διέλευση
του ΤΑΠ, µόνο που αυτός ήταν transit, µόνο που δεν είχε γίνει
καµµιά συµφωνία ούτε για χρήσεις υπέρ της περιοχής ούτε για
κανένα σηµαντικό ποσό για κοινωνική εταιρική ευθύνη. 

Εµείς αυτό από το 2015 και µετά το αλλάξαµε. Κάναµε τέσσε-
ρις αναµονές σε όφελος των τοπικών κοινωνιών και η κοινωνική
εταιρική ευθύνη έφτασε στα 32 εκατοµµύρια ευρώ από τον ορι-
σµό του ΤΑΠ και σήµερα αυτά τα ποσά πέφτουν στην τοπική οι-
κονοµία.

Η χορήγηση της ενίσχυσης στους οικιακούς καταναλωτές της
δυτικής Μακεδονίας είναι µια δίκαιη ανταπόδοση και γι’ αυτό την
υλοποιούµε. Διέπεται από µια σηµαντική αρχή αναδιανοµής και
κοινωνικού ελέγχου και εντάσσεται στο στρατηγικό µας σχέδιο.
Για πρώτη φορά από την παραγωγική δραστηριότητα δεν επω-
φελούνται µόνο οι εργαζόµενοι απ’ αυτήν, αλλά και όλη η κοινω-
νία. Διορθώνεται µε δίκαιο τρόπο το έλλειµα επιδοτήσεων της
περιφέρειάς µας από την Ευρωπαϊκή Ένωση λόγω του πλασµα-
τικού ΑΕΠ από την ηλεκτροπαραγωγική δραστηριότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Επιστρέφεται σε όλους τους πολίτες αυτό που στερούνται

τόσες δεκαετίες, τη φθηνότερη πρόσβαση στην ενέργεια, που
παράγεται στη δική τους γη, από τα δικά τους νερά, µε τη δική
τους δύναµη. Οι δυτικοµακεδόνες, επιτέλους, αποκρούουµε το
παράδοξο να είµαστε στην καρδιά της ενέργειας της χώρας και,
συγχρόνως, φτωχοί ενεργειακά.

Στις πλάτες του λιγνίτη και της ηλεκτροπαραγωγής στηρίχ-
θηκε η παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας τις προηγούµε-
νες δεκαετίες. Η πολύπαθη δυτικοµακεδονική γη, καθώς και οι
θυσίες και ο µόχθος των ανθρώπων της, έδωσαν το αγαθό της
ηλεκτρικής ενέργειας άφθονο, σταθερό, φθηνό προς όλη την
επικράτεια. 

Οι νέες δυνατότητες αγοράς ενέργειας και του ανταγωνισµού
επιβάλλουν προστασία της εργασίας, της τεχνογνωσίας της πα-
ραγωγικής και βιοµηχανικής δραστηριότητας και της περιβαλ-
λοντικής στρατηγικής αποκατάστασης της περιοχής.

Το µειωµένο τιµολόγιο του ηλεκτρικού ρεύµατος είναι µια ση-
µαντική παράµετρος του δηµοκρατικού, προοδευτικού και σύγ-
χρονου πολιτικού µας σχεδίου για την περιβαλλοντική και παρα-
γωγική αναδιάρθρωση της δυτικής Μακεδονίας. 

Είναι το ζωντανό ιστορικό παράδειγµα πως ολοκληρώνεται ένα
δίκαιο, λαϊκό αίτηµα, που ξεκίνησε από µια αυτοδιοίκηση από τα
κάτω και από τον περιφερειάρχη Θεόδωρο Καρυπίδη, όπου η Κυ-
βέρνησή µας το άκουσε, γιατί µε αυτά τα κοινωνικά στρώµατα
συνοµιλεί και αυτά εκπροσωπεί και έτσι το υλοποιεί. Είναι η απάν-
τηση πως ένας Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσίπρας, τηρεί τις δε-
σµεύσεις του, τις οποίες έκανε και σαν Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, αλλά και σαν Πρωθυπουργός, συµµετέχοντας
στο συνέδριο της δυτικής Μακεδονίας πριν από λίγους µήνες.

Άκουσα σήµερα από την Αντιπολίτευση υπονοούµενα για την
πιθανότητα κατάργησης αυτού του µέτρου για τη δυτική Μακε-
δονία, δηλαδή αυτού του νοµοθετήµατος και δεν βλέπω τίποτα
άλλο από την επιµονή τους στο παλιό τους σχέδιο, που θέλει να
φέρει την ερηµοποίηση στη δυτική Μακεδονία. Αυτή η πρόθεσή
τους είναι απροκάλυπτη, δεν περνάει και ήδη έχει καταδικαστεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε φτάσει στα εννιά λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς δίνουµε σάρκα και οστά σε αυτά που είναι δίκαια και µας

αξίζουν.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Θεοφύλακτος έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα

έχουµε τα καλά νέα και τα καλύτερα νέα. Τα καλά νέα είναι ότι
έχουµε ένα πολύ καλό νοµοσχέδιο για τις ενεργειακές κοινότη-
τες και τα καλύτερα νέα αφορούν την περιοχή µας, τον Νοµό Κο-
ζάνης, τη δυτική Μακεδονία και το µειωµένο τιµολόγιο. 

Πριν να ξεκινήσω από τα καλύτερα νέα, θα µου επιτρέψετε να
δώσω µια απάντηση πρώτα στον κ. Μανιάτη –θα την ακούσει σί-
γουρα, αν και δεν είναι εδώ- για αυτή τη σπέκουλα που γίνεται
µε τη µετοχή της ΔΕΗ, που «την πήραµε και τη ρίξαµε στα τάρ-
ταρα», γιατί τη µετράνε από τότε που ήταν στα πιο υψηλά της. 

Και εξηγούµαι. Ήταν 11,6 ευρώ τον Ιούνιο του 2014 και την
παραλάβαµε κάτω από 5 ευρώ τον Ιανουάριο του 2015, δηλαδή
η µετοχή είχε πέσει κατά περίπου 55% µε 60% επί Νέας Δηµο-
κρατίας. Μην µας λένε ότι τη ρίξαµε στο 1/3. Όντως, από τότε
έχει πέσει και άλλο, δηλαδή από τα 4,7 ευρώ είναι τώρα στα 2,5
ευρώ. Έχει πέσει και άλλο και αυτό είναι θέµα, αλλά δεν θα µας
χρεώσουν και τη µείωση κατά 60% που έγινε στη δική τους θη-
τεία. 

Έρχοµαι, λοιπόν, κατευθείαν στα καλύτερα νέα. Εκατόν τριά-
ντα τρεις χιλιάδες νοικοκυριά, όπως ανέφερε και ο Υπουργός
Ενέργειας κ. Σταθάκης προηγουµένως, θα δουν µείωση στο τι-
µολόγιό τους της ΔΕΗ στον Νοµό Κοζάνης στη δυτική Μακεδο-
νία συν επτά χιλιάδες στη Μεγαλόπολη. Η έκπτωση µεσοσταθ-
µικά αγγίζει το 30%. Ήταν δίκαιο και έγινε πράξη. 

Γιατί ήταν δίκαιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Έχουµε περι-
πτώσεις όπου καταναλωτές της ΔΕΗ ζουν και δραστηριοποιούν-
ται κάτω ακριβώς από τα εργοστάσια και τόσα χρόνια, τόσες
δεκαετίες ρουφούσαν, ανέπνεαν τον καρκίνο και από πάνω πλή-
ρωναν και ΥΚΩ στον λογαριασµό τους. Τουλάχιστον τώρα θα
δουν µια µείωση. 

Είναι δίκαιο γιατί η περιοχή µας, ο Νοµός Κοζάνης, η Φλώρινα,
η δυτική Μακεδονία κυριολεκτικά θυσιάστηκαν υπέρ του εξηλε-
κτρισµού και της ανάπτυξης της χώρας. Ήρθε και η Επιτροπή
Περιβάλλοντος πριν λίγους µήνες και επισκέφθηκε την περιοχή
µας και τα είδε ιδίοις όµµασι αυτά. 

Οι δεκαετίες που προηγήθηκαν αποτέλεσαν τον ορισµό της µη
αειφόρου ανάπτυξης, γιατί λεηλατήθηκε ο ορυκτός µας πλούτος,
χωρίς προστασία του περιβάλλοντος και χωρίς πρόνοια για την
τύχη της περιοχής, όταν θα πάψει η λιγνιτική εκµετάλλευση. 

Κοντεύουµε σε αυτή τη χρονική στιγµή. Βλέπουµε ήδη τα απο-
τελέσµατα. Γι’ αυτό χρειαζόµαστε αντισταθµιστικά οφέλη, όπως
αυτό που ψηφίζεται σήµερα. Μιλάµε για καταστροφή των υδρο-
φόρων οριζόντων. Μιλάµε για σηµαντική ρύπανση του ατµοσφαι-
ρικού αέρα και πλέον µιλάµε και για ραγδαία αύξηση της ανερ-
γίας, καθώς βρισκόµαστε σε ύφεση της λιγνιτικής δραστηριότη-
τας. 

Ένα επίµονο και ορθό αίτηµα του Περιφερειάρχη Δυτικής Μα-
κεδονίας, που είναι και παρών σήµερα εδώ µαζί µας –για να απο-
δώσουµε τα του Περιφερειάρχη στον Περιφερειάρχη- έγινε
δεκτό από όλο το πολιτικό προσωπικό της περιοχής, από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, από τους Βουλευτές, από τον Υπουργό Ενέργειας και πρω-
τίστως από τον Πρωθυπουργό Αλέξη Τσίπρα και εξαγγέλθηκε
από τον ίδιο στο πρώτο αναπτυξιακό συνέδριο που έγινε στη
χώρα τον Ιούλιο του 2017. Σήµερα γίνεται πράξη.

Είναι ένα σωστό µέτρο, κύριε Υπουργέ. Είναι µια στιγµή-σταθ-
µός στην ιστορία της περιοχής. Όµως, δεν αρκεί για την τόσο
ταλαιπωρηµένη περιοχή µας. Χρειαζόµαστε και άλλα δοµικά
µέτρα που θα µας βγάλουν από το τέλµα στο οποίο τείνει να πε-
ριέλθει η περιοχή µας. Και είναι χρέος όλων µας να το προλά-
βουµε. 

Θα αναφέρω δυο, τρεις προτάσεις, µια και η κουβέντα αφορά
τέτοια µέτρα.

Είναι ευκαιρία να ξαναδούµε το θεσµικό πλαίσιο του τοπικού
πόρου ανάπτυξης. Το 0,5% του τζίρου της ΔΕΗ κατευθύνεται,
όπως λέει το άρθρο 20 του ν.2446/1996, σε έργα περιβάλλοντος,
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υποδοµών και ανάπτυξης. Αυτό το τρίπτυχο είναι ο ορισµός της
αειφόρου ανάπτυξης. 

Όµως, οι υπουργικές αποφάσεις που εξεδόθησαν στηριζόµε-
νες σε αυτόν τον νόµο εξειδικεύουν τα αναπτυξιακά έργα µε τέ-
τοιο τρόπο που έχουµε εκτροπή και είχαµε εκτροπή, ιδίως τα
προηγούµενα χρόνια και τις προηγούµενες δεκαετίες -γιατί τώρα
κλείνουµε είκοσι συναπτά έτη εφαρµογής του τοπικού πόρου
ανάπτυξης- σε µη αειφόρες και µη βιώσιµης ανάπτυξης δραστη-
ριότητες. 

Είναι ευκαιρία να ξαναδούµε τις υπουργικές αποφάσεις. Κατά
τη γνώµη µου ως νοµικού αγγίζουν τα όρια της αντισυνταγµατι-
κότητας, γιατί εκφεύγουν από τη νοµοθετική εξουσιοδότηση του
άρθρου 20 του ν.2446. Είναι ευκαιρία να τα δούµε έτσι, ώστε να
λυθούν τα χέρια και της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και
των δηµάρχων των ενεργειακών δήµων, για να κατευθύνουν αυτά
τα κονδύλια µόνο σε έργα βιώσιµης ανάπτυξης. 

Επίσης, ένα οµόφωνο αίτηµα των ενεργειακών δήµων, του Πε-
ριφερειάρχη Δυτικής Μακεδονίας και όλων των Βουλευτών –µά-
λιστα είχαµε καλέσει και τους Βουλευτές της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης οι οποίοι συναίνεσαν- να διατεθεί ένα ποσοστό από
τα έσοδα των πλειστηριασµών αδιάθετων δικαιωµάτων εκποµ-
πών ρύπων άνθρακα για τη δηµιουργία θέσεων εργασίας στους
πέντε ενεργειακούς δήµους. 

Η παρουσία µάλιστα των Βουλευτών της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης -τυχαίνει και είναι παρόντες- δείχνει ότι αποτελεί συνο-
λικό αίτηµα της περιοχής. Θέλουµε να το ξαναδεί η Κυβέρνηση,
γιατί οι περιοχές µας µπαίνουν σε ένα τέλµα. Σίγουρα βοηθάει
το µειωµένο τιµολόγιο, αλλά θέλουµε να δούµε και άλλα δοµικά
µέτρα. Και περιµένουµε φυσικά όλα ανεξαιρέτως τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να ψηφίσουν την τροπολογία αυτή για το µει-
ωµένο τιµολόγιο στη δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί µόνο στη Μεγαλό-
πολη;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Όσον αφορά το νοµοσχέδιο,
επειδή ο χρόνος περνά και έχουν αναφερθεί τόσο η εισηγήτριά
µας όσο και οι περισσότεροι συνάδελφοι αναλυτικά, θα πω µόνο,
απαντώντας και στον κ. Δένδια, που είπε: «Τίποτα σπουδαίο δεν
κάνετε σήµερα, κάτι αστικούς συνεταιρισµούς που τα λέει και ο
Αστικός Κώδικας. Απλώς βάζετε εκεί δύο, τρεις λεξούλες και
αυτό είναι όλο». 

Θα του αναφέρω τι είπε  –ας διαβάσει ή ας θυµηθεί τα Πρα-
κτικά από τη συνάντηση των φορέων- εκπρόσωπος περιβαλλον-
τικής οργάνωσης: «Το νοµοσχέδιο αυτό για τις ενεργειακές κοι-
νότητες ανήκει στο νοµικό πλαίσιο που µακροπρόθεσµα θα κάνει
τη σηµαντική διαφορά για τη χώρα µας στον ενεργειακό τοµέα». 

Σίγουρα µιλάµε για καλά και σηµαντικά νέα. Η δική µου γνώµη
είναι ότι στην εποχή της ενεργειακής µετάβασης στην οποία ει-
σερχόµαστε, το νοµοσχέδιο αυτό θα αποτελέσει τον οδικό
χάρτη, ώστε η µετάβαση αυτή να γίνει µε δηµοκρατικό τρόπο,
δηλαδή µε συµµετοχή των πολιτών και των ΟΤΑ.

Αυτό είναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το κοµβικό στις ενερ-
γειακές κοινότητες, ότι µας βάζει όλους στο παιχνίδι, µας βάζει
συµµέτοχους στον ενεργειακό τοµέα, τους πολίτες, τα σωµατεία
εργαζοµένων και κυρίως τους ΟΤΑ, όπου εκπροσωπούνται και οι
πολίτες άµεσα. Ακόµα και νοικοκυριά και µικρές επιχειρήσεις ή
φτωχά νοικοκυριά, που δεν µπορούν να επενδύσουν στον ενερ-
γειακό τοµέα, πλέον, µε την εικονική αυτοπαραγωγή, που είναι
πολύ σηµαντική, ανοίγει ο δρόµος και γι’ αυτούς µε τις κατάλλη-
λες πολιτικές να χτυπήσουµε την ενεργειακή φτώχεια. 

Κλείνοντας, να πω -είχα ετοιµάσει τις απαντήσεις µου στον κ.
Δένδια για τον νόµο Κατσέλη, αλλά πέρασε ο χρόνος, τις ανέ-
φερε, όµως, ο Υπουργός κ. Σταθάκης- και πάλι ότι είναι ένα πολύ
σηµαντικό νοµοσχέδιο, µας κάνει όλους συµµέτοχους και µέρος
της ενεργειακής µετάβασης. Καλώ όλα τα κόµµατα να υπερψη-
φίσουν το νοµοσχέδιο και ειδικά την τροπολογία που αφορά το
µειωµένο τιµολόγιο στη δυτική Μακεδονία και στη Μεγαλόπολη.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Ο συνάδελφος κ. Νικόλαος Συρµαλένιος έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Να ξεκινήσω εκφράζοντας ιδιαίτερη χαρά και τιµή αφού πα-
ραβρίσκεται και ο Περιφερειάρχης Δυτικής Μακεδονίας στη ση-
µερινή µας συνεδρίαση. Προ ολίγου ήταν παρούσα και ολόκληρη
η ηγεσία του Υπουργείου. Ο Αναπληρωτής Υπουργός µόλις έφυ-
γε. 

Αυτό το νοµοσχέδιο πραγµατικά είναι ένα νοµοσχέδιο καινο-
τόµο, πρωτοποριακό και ανοίγει δρόµους για την ενεργειακή πο-
λιτική στη χώρα µας. Το νοµοσχέδιο και ο νόµος θα αποδώσουν
πολλά οφέλη στον ενεργειακό σχεδιασµό της χώρας.

Και αυτό, γιατί πρώτον, υπηρετεί τη βιώσιµη ανάπτυξη µε πα-
ραγωγή καθαρής ενέργειας. Η βιώσιµη ανάπτυξη αποτελεί συ-
στατικό στοιχείο της ανάπτυξης που εµείς οραµατιζόµαστε, µιας
ανάπτυξης δίκαιης κοινωνικά και οικολογικά, ενός µοντέλου πα-
ραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας διαφορετικού από αυτό
που µας οδήγησε στη χρεοκοπία, από αυτό, δηλαδή, που ζήσαµε
τις προηγούµενες δεκαετίες. 

Δεύτερον, γιατί ενεργοποιεί από τα κάτω, συµβάλλοντας και
στο νέο παραγωγικό µοντέλο, τους απλούς πολίτες, τους τοπι-
κούς φορείς, την τοπική αυτοδιοίκηση, µικρές και µεσαίες επι-
χειρήσεις.

Τρίτον, απευθύνεται κυρίως στις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, µε συνέπεια την ήπια περιβαλλοντική παρέµβαση.

Τέταρτον, συµβάλλει στην εξοικονόµηση ενέργειας.
Πέµπτον, εντάσσεται στην προώθηση της κοινωνικής και αλ-

ληλέγγυας οικονοµίας, βασικό πυλώνα της αναπτυξιακής διαδι-
κασίας της χώρας, κατά τη δική µας αντίληψη.

Πολύ σηµαντικό στοιχείο είναι ότι αυτοί που θα συµµετάσχουν
στις ενεργειακές κοινότητες είναι ταυτόχρονα και παραγωγοί και
καταναλωτές. Επίσης, καθοριστικό στοιχείο για την τοπική ανά-
πτυξη αποτελεί η συµµετοχή στον ενεργειακό σχεδιασµό των το-
πικών φορέων.

Ειδικότερα για τα νησιά -γιατί µιλήσαµε πολύ για τη δυτική Μα-
κεδονία, να πούµε και κάτι για τα νησιά- οι ενεργειακές κοινότη-
τες µπορούν να ενισχύσουν αποφασιστικά την ενεργειακή αυ-
τάρκεια των νησιών, ενώ µπορεί να έχουν πολλαπλές εφαρµογές
κυρίως µε τη χρήση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στις µο-
νάδες αφαλάτωσης του νερού, που, όπως ξέρετε, αυτές οι µο-
νάδες αφαλάτωσης είναι ενεργοβόρες εγκαταστάσεις. Άρα,
µπορούν να εξοικονοµήσουν σηµαντικό κόστος ενέργειας µέσα
από τη χρήση των ανανεώσιµων πηγών. Επίσης, µπορούν να
έχουν σηµαντικές εφαρµογές και στη συµπαραγωγή, φυσικά,
ηλεκτρικής και θερµικής ενέργειας.

Ταυτόχρονα, η ενεργοποίηση των ενεργειακών κοινοτήτων
στα νησιά µπορεί και πρέπει να αποτελέσει ισχυρό αντίβαρο στα
εγκεκριµένα από τις προηγούµενες κυβερνήσεις φαραωνικά αι-
ολικά πάρκα. Ο κ. Μανιάτης τον Δεκέµβριο του 2013 ενέκρινε
τους περιβαλλοντικούς όρους για τέσσερα τεραστίων διαστά-
σεων αιολικά πάρκα στην Άνδρο, Τήνο, Πάρο και Νάξο. Αµφισβη-
τήθηκαν αυτές οι αποφάσεις και ακόµη βρίσκονται σε εκκρεµό-
τητα στο Συµβούλιο της Επικρατείας.

Αυτές, λοιπόν, οι ενεργειακές κοινότητες µπορούν πραγµατικά
να αποτελέσουν ένα ισχυρό αντίβαρο σε αυτά τα σχέδια, τα
οποία διεκδικούµε να µην προχωρήσουν, αφού πέραν της ανα-
µενόµενης απόφασης του ΣτΕ, είναι σε εξέλιξη και το νέο χωρο-
ταξικό για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, που ελπίζουµε ότι
θα επαναπροσδιορίσει τους όρους αδειοδότησης και εγκατάστα-
σης των αιολικών πάρκων και γενικότερα της αιολικής ενέργειας.

Επιπλέον, σηµαντικό για τα µικρά νησιά κάτω των τριών χιλιά-
δων εκατό κατοίκων είναι το ότι ο ελάχιστος αριθµός για τη σύ-
σταση της ενεργειακής κοινότητας είναι ο αριθµός «2». Μικρός
αριθµός κατοίκων, ελάχιστος αριθµός για να συστήσεις ενεργει-
ακή κοινότητα και είναι σωστό.

Τέλος, τα οικονοµικά κίνητρα και τα µέτρα στήριξης µαζί µε
την εφαρµογή του ενεργειακού συµψηφισµού θα αποτελέσουν
σηµαντικό παράγοντα ώθησης για τη λειτουργία και την επέ-
κταση αυτών των ενεργειακών κοινοτήτων.

Εδώ θα ήθελα σε ένα σηµείο να προσέξουµε ως Υπουργείο
Ενέργειας, έτσι ώστε να υπάρχει ένα ευέλικτο θεσµικό πλαίσιο
συνεργασίας των ενεργειακών κοινοτήτων µε φορείς τύπου ΔΕΗ
ανανεώσιµες ή ΚΑΠΕ µε άλλους φορείς του δηµοσίου, έτσι ώστε
οι προγραµµατικές συµβάσεις που µπορούν να γίνουν για τη στή-
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ριξη προγραµµάτων των ενεργειακών κοινοτήτων να µην είναι
δυσκίνητες και γραφειοκρατικές, αλλά να είναι ευέλικτες, για να
έχουν ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι η µοναδική µου ανησυχία δεν είναι
η έξοδος της Κυβέρνησης από την κυβέρνηση, όπως ισχυρί-
στηκε ο κ. Σκρέκας στην εισήγησή του ή όπως αναµένει και η
Νέα Δηµοκρατία κάθε χρόνο αγωνιωδώς την έξοδο αυτής της
Κυβέρνησης, αλλά η µοναδική µου ανησυχία είναι αυτός ο νόµος
να εφαρµοστεί. Να µη µείνει δηλαδή απλώς ως ένα κείµενο στο
ΦΕΚ, αλλά το Υπουργείο να ξεκινήσει ταυτόχρονα µια καµπάνια
στήριξης του νόµου -αν θέλετε, επικοινωνιακής τακτικής- έτσι
ώστε, επειδή ακριβώς η κοινωνία µας δεν είναι εθισµένη να λει-
τουργεί µε τέτοια παραγωγικά πρότυπα, να µπορέσει να µπει
µπροστά, να το µάθει και ο τελευταίος Έλληνας πολίτης και να
µπορέσει να λειτουργήσει προς αυτήν την κατεύθυνση. Ξεκινών-
τας από τις πολυκατοικίες, από τα χωριά, από τους αγρότες και
σε όλα τα επίπεδα µπορεί πραγµατικά να αποτελέσει έναν πυ-
λώνα αποφασιστικού ενεργειακού σχεδιασµού.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Από ό,τι βλέπω, η συνάδελφος κ. Θεοπεφτάτου δεν είναι εδώ. 
Εποµένως, συνεχίζουµε µε την κ. Κοζοµπόλη.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Η βασική ιδέα του

σχεδίου νόµου που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι και κύριε Υπουργέ, είναι να υπάρξει ένα νοµικό πλαίσιο
που να κατοχυρώνει την ίδρυση και λειτουργία αστικών συνεται-
ρισµών που θα παράγουν, θα αποθηκεύουν ή θα διαχειρίζονται
ενέργεια. Αυτοί οι συνεταιρισµοί θα βασίζονται στην αρχή του
συνεργατισµού και θα αναπτύξουν επενδυτικά σχέδια και εγχει-
ρήµατα στον ενεργειακό τοµέα των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας.

Η χώρα µας έχει την ιδιαιτερότητα της σχετικής ένδειας πα-
ραδοσιακών ενεργειακών πηγών κάρβουνο και πετρέλαιο. Όµως,
το παραδοσιακά συγκριτικό της µειονέκτηµα, ο µεγάλος ορεινός
της όγκος -σε ποσοστό περίπου 83% είναι µη καλλιεργήσιµος-
και το νησιωτικό σύµπλεγµα µε τα τριακόσια κατοικηµένα νησιά
και τις παραπάνω από οκτώ χιλιάδες και πλέον βραχονησίδες,
αποτελεί ένα τεράστιο συγκριτικό πλεονέκτηµα στην εποχή µας
ως προς τη δυνατότητα ανάπτυξης ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας. Χρειαζόµαστε υψόµετρο για το νερό, υψόµετρο για τον
αέρα και τα διαθέτουµε και τα αξιοποιούµε. Έτσι, το παλαιό µει-
ονέκτηµα που έστελνε τον κόσµο στη µετανάστευση εξακόσια
χρόνια -και προ Χριστού κιόλας- έχει µετατραπεί σε συγκριτικό
πλεονέκτηµα. 

Φυσικά, υπάρχουν αρκετά κοιτάσµατα λιγνίτη, το οποίο είναι
σχετικά φτωχό ενεργειακό υλικό σε σχέση µε τον άνθρακα που
πάνω του στηρίχθηκε η ανάπτυξη της χώρας µας τα τελευταία
πενήντα χρόνια. Μάλιστα, διεκδικούσε τη δεύτερη ή τρίτη θέση
στην παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
µε περίπου πενήντα εκατοµµύρια τόνους τον χρόνο, µε πρώτη
τη Γερµανία και µετά την Ελλάδα και την Τσεχία. Όµως, αυτά τα
ορυκτά κοιτάσµατα είναι πεπερασµένα και όσο λιγότερο χρησι-
µοποιούνται, τόσο περισσότερο µπορούν να διατηρηθούν. Πάν-
τως δεν µπορούν να ξεπεράσουν το τέλος αυτού του αιώνα και
πολύ νωρίτερα για τη χώρα µας. 

Εδώ, λοιπόν, σ’ αυτό το σηµείο έρχονται οι ενεργειακές κοινό-
τητες να παίξουν έναν σηµαντικό ρόλο, γιατί τα µικρά ή µεγαλύ-
τερα έργα για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας που υπονοεί το
συγκεκριµένο εγχείρηµα, λόγω του µικρού τους µεγέθους δεν
θα µπουν στο επενδυτικό ραντάρ των µεγάλων επιχειρήσεων.
Έχουν, όµως, αποδεδειγµένη απόσβεση πέντε, έξι χρόνια. Άρα,
µια απόσβεση της τάξης του 15%-17% που είναι εξαιρετικά
υψηλή, προσδίδει ένα σηµαντικό δυναµικό στις τοπικές κοινω-
νίες, αφού θα είναι ένα έσοδο σε βάθος εξηκονταετίας. 

Είναι σηµαντικό ότι το νοµοσχέδιο προβλέπει ότι για να διατη-
ρηθεί ο τοπικός χαρακτήρας των ενεργειακών κοινοτήτων τίθεν-
ται ορισµένοι όροι που αφορούν στη σχέση των µελών τους.
Τουλάχιστον το «50% + 1» των µελών θα πρέπει να σχετίζονται

µε τον τόπο στον οποίο βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοι-
νότητας και, συγκεκριµένα, τα φυσικά πρόσωπα-µέλη να έχουν
πλήρη ή ψιλή κυριότητα ή επικαρπία σε ακίνητο το οποίο βρίσκε-
ται εντός της περιφέρειας της έδρας της ενεργειακής κοινότη-
τας ή να είναι δηµότες σε δήµους της περιφέρειας αυτής, ενώ
τα νοµικά πρόσωπα να έχουν την έδρα τους εντός της περιφέ-
ρειας της έδρας της ενεργειακής κοινότητας. 

Επίσης, στο συγκεκριµένο νοµοθέτηµα -σχέδιο νόµου τώρα-
ορίζεται ανώτατο ποσοστό που µπορεί να έχει κάθε µέλος. Ανε-
ξάρτητα από το συνεταιριστικό ποσοστό-µερίδιο που θα έχει
κάθε µέλος, θα έχει µόνο µια ψήφο. 

Εξίσου σηµαντικό είναι ότι δίδονται συγκεκριµένα οικονοµικά
κίνητρα και µέτρα στήριξης των ενεργειακών κοινοτήτων, έτσι
ώστε να προχωρήσει αυτό το εγχείρηµα. Και έτσι τώρα η ενερ-
γειακή κοινότητα που θα συσταθεί, αυτή η συγκεκριµένη συνε-
ταιριστική οργάνωση, θα µπορεί να παράγει, να αποθηκεύει, να
ιδιοκαταναλώνει, να πωλεί ρεύµα. Θα µπορεί να διαχειριστεί τη
µεταφορά ηλεκτρικής ενέργειας, να προµηθεύει υβριδικά -πολύ
σηµαντικό και πρωτοπόρο- ή ηλεκτροκίνητα αυτοκίνητα για τα
µέλη της, να αναπτύσσει δίκτυο διανοµής, να αναπτύσσει υπο-
δοµές εναλλακτικών καυσίµων, να προσελκύει κεφάλαια για την
αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, να συντάσσει µε-
λέτες, να διαχειρίζεται προγράµµατα, να παρέχει συµβουλές στα
µέλη της για τέτοιου είδους προγράµµατα, να ενηµερώνει, να εκ-
παιδεύει, να δρα για την υποστήριξη -κάτι που είναι πολύ σηµαν-
τικό- ευάλωτων καταναλωτών που ζουν κάτω από το όριο της
φτώχειας, ανεξάρτητα από το αν είναι µέλη ή όχι της ενεργει-
ακής κοινότητας.

Επίσης, σηµαντικό στοιχείο του χαρακτήρα αυτών των ενερ-
γειακών κοινοτήτων είναι ότι το όποιο πλεόνασµα από την χρήση
τους δεν διανέµεται στα µέλη, αλλά 10% πηγαίνει στη δηµιουρ-
γία τακτικού αποθεµατικού και το υπόλοιπο διατίθεται για τους
σκοπούς της ενεργειακής κοινότητας, µε απόφαση της Γενικής
Συνέλευσης των µελών. 

Εν κατακλείδι, το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα είναι ένα σηµαντικό εργαλείο που θα συµβάλει τόσο
στην παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας όσο και στην οικο-
δόµηση ενός νέου, διαφορετικού µοντέλου από εκείνο που µας
οδήγησε στην χρεοκοπία. Και αυτό είναι πολύ σηµαντικό

Πριν ολοκληρώσω θα ήταν παράλειψή µου να µην αναφερθώ
στην πολύ σηµαντική τροπολογία που κατατέθηκε από το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος, µε την οποία προβλέπεται ότι θα υπάρξει
µείωση στους λογαριασµούς της ΔΕΗ από 22% έως 27% για τα
νοικοκυριά του Δήµου Μεγαλόπολης και της δυτικής Μακεδο-
νίας. Οι µειώσεις είναι πολύ σηµαντικό ότι θα ισχύσουν αναδρο-
µικά από την 1η Ιανουαρίου. Είναι µια µικρή ανταπόδοση, ένα
µικρό αντίδωρο, µια πράξη ευγνωµοσύνης για τις περιβαλλοντο-
λογικές επιπτώσεις που υφίστανται οι κάτοικοι των περιοχών
αυτών όπου η ανάπτυξη των ενεργειακών αυτών πόρων ωφέλησε
τα µέγιστα όλη την ελληνική οικονοµία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστώ, κυρία
συνάδελφε. 

Ο συνάδελφος κ. Γεώργιος Δηµαράς έχει τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΗΜΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή εδώ πρέπει να γίνεται και διάλογος οφείλω µια απάν-

τηση στο συνάδελφο κ. Θεοχαρόπουλο, ο οποίος λείπει βέβαια,
που µε κάλεσε να απολογηθώ για την οικολογική, περιβαλλοντική
πολιτική της Κυβέρνησης. Και πράγµατι έχω να απολογηθώ: Οι
Οικολόγοι Πράσινοι και εγώ συµµετέχοντας στην Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ από αυτόν τον χώρο νοµίζω ότι έχουµε
συµβάλει και έχουν γίνει από αυτή την Κυβέρνηση πολλά πράγ-
µατα για το περιβάλλον και για την προστασία της φύσης, που
δεν γίνονταν επί εικοσαετίες ή και περισσότερο. Να θυµίσω τις
περιοχές «NATURA», εκατόν τρεις νέες περιοχές «NATURA», το
νοµοσχέδιο για τους φορείς διαχείρισης προστατευόµενων πε-
ριοχών, που έρχεται τώρα και τους δασικούς χάρτες που ήταν
κάτω από το 1% όταν παραλάβαµε και σε έναν χρόνο ολοκληρώ-
θηκαν στο 36%, έγινε η ανάρτησή τους και στο µεγαλύτερο
µέρος τους έχουν ήδη κυρωθεί κιόλας.
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Να πω επίσης για τον νόµο για την κοινωνική οικονοµία, για
την κυκλική οικονοµία, για τον νόµο της ανακύκλωσης, για την
πλαστική σακούλα και ένα σωρό άλλα πράγµατα. Βεβαίως εµείς
οι Οικολόγοι Πράσινοι θα θέλαµε και άλλα πολλά, αλλά δεν είναι
οι Οικολόγοι Πράσινοι που έχουν το 50%, ούτε η κοινωνία είναι
έτοιµη ακόµη να δεχθεί αυτές τις οικολογικές ιδέες. Δυστυχώς,
χρειαζόµαστε πάρα πολλή δουλειά. 

Τώρα έρχοµαι από την Επιτροπή Περιβάλλοντος για τη διαχεί-
ριση των ιχθυοαποθεµάτων και εκεί είδαµε πόσο δύσκολα είναι
τα πράγµατα. Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι έχουν πεπερα-
σµένα όρια και ο πλανήτης και οι θάλασσες και ότι οι πόροι είναι
συγκεκριµένοι και πρέπει να τους διαχειριστούµε µε τον πιο
σοφό αλλά και ελέγξιµο τρόπο και µε ένα σχέδιο. 

Ο κ. Μανιάτης έθεσε κάποια θέµατα λέγοντας ότι το πρόβληµα
της χώρας είναι η Κυβέρνηση, δεν είναι η οικονοµία και ότι στις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις στη Ρουµανία έβαλαν φόρο 3%.
Επειδή εγώ έχω σχέση µε τη Ρουµανία, γιατί είχα δουλειές εκεί
ως επαγγελµατίας, ξέρω ότι οι µισθοί των δηµοσίων υπαλλήλων
στη Ρουµανία είναι 200 µε 300 ευρώ τον µήνα. Ξέρω ότι το δη-
µόσιο χρέος της Ρουµανίας είναι πάρα πολύ µικρό σε σχέση µε
αυτό της χώρας µας. Το δηµόσιο χρέος της χώρας µας είναι το
δεύτερο µεγαλύτερο στον κόσµο, 181% του ΑΕΠ. 

Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Μόνο για τα επιτόκια θέλουµε πρω-
τογενή πλεονάσµατα 3,5%. Αυτό το δηµόσιο χρέος δεν το έκανε
η σηµερινή Κυβέρνηση. Το παρέλαβε 320 δισεκατοµµύρια και
κάπου εκεί είναι ακόµα και σήµερα. Μάλιστα, το ΠΑΣΟΚ το
άφησε στα 2000 και η Νέα Δηµοκρατία στην πενταετία από τα
200 το πήγε 301. Εποµένως, καλό είναι να µετράµε τα λόγια µας
εδώ και να κάνουµε µια αυτοκριτική, να µη γινόµαστε τόσο επι-
θετικοί. Να κατανοούµε, να συνεννοούµαστε, για να πάµε παρα-
πέρα.

Για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο έχω πει και στις επιτροπές
ότι κινείται στη λογική της οικολογίας, της αποκέντρωσης, της
οικονοµικής δηµοκρατίας και της αειφορίας. Όπως είπαµε, µε το
νοµοσχέδιο επιχειρείται ένα ακόµα βήµα αλλαγής στο κυρίαρχο
µοντέλο ανάπτυξης, όσο βέβαια το επιτρέπουν οι οικονοµικές και
πολιτικές συνθήκες στη χώρα µας και διεθνώς. Είναι ένα ακόµα
βήµα και συνέχεια του πρόσφατου νόµου για την ανακύκλωση,
την κυκλική οικονοµία, αλλά και του περσινού νόµου για την κοι-
νωνική και αλληλέγγυα οικονοµία.

Το νοµοσχέδιο παρεµβαίνει στην κρίσιµη ανάγκη αντιµετώπι-
σης της κλιµατικής αλλαγής, µε αύξηση των ΑΠΕ -των ανανεώ-
σιµων πηγών ενέργειας- και σταδιακή απεξάρτηση από τα ορυ-
κτά καύσιµα. Καθιστά, επίσης, το ενεργειακό σύστηµα πιο βιώ-
σιµο και ανεξάρτητο, αφού ενισχύει την ντόπια παραγωγή ενέρ-
γειας. Δίνει δυνατότητες δραστηριοποίησης των ενεργειακών
κοινοτήτων, σε όλη τη γκάµα της παραγωγής ενέργειας από ανα-
νεώσιµες πηγές, σε τοπικό επίπεδο.

Στην κατεύθυνση αυτή θεωρώ ιδιαίτερα σηµαντικό ότι λήφθη-
καν υπ’ όψιν οι προτάσεις που κατέθεσαν οι φορείς, όπως να µε-
γαλώσει το όριο -που το έκανε µε τροπολογία ο Υπουργός- της
παραγωγής από ΑΠΕ από τα 500ΚW στο 1MW και να λυθεί, επί-
σης, το θέµα αποθήκευσης της παραγόµενης ενέργειας.

Ενισχύει ακόµα την τοπικότητα στην οικονοµία και περιορίζει
τις αποστάσεις µεταξύ παραγωγής και κατανάλωσης. Τούτο µει-
ώνει κατά πολύ και τις απώλειες ενέργειας κατά τη µεταφορά.
Πολλές φορές αυτές οι απώλειες είναι το 50% της παραγόµενης
ενέργειας.

Ο τοπικός σχεδιασµός µπορεί να βασιστεί στους διαθέσιµους
φυσικούς πόρους, στη σύνθεση του πληθυσµού -αστικές, ηµια-
στικές ή αγροτικές περιοχές- και στα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά
του περιβάλλοντος και στο διαθέσιµο αρχικό κεφάλαιο. Παρά-
δειγµα, σε µια κτηνοτροφική περιοχή µπορεί να γίνει µια επέν-
δυση σε βιοαέριο, σε µια αµιγώς αγροτική περιοχή ή δασική µε
αρκετή ανεργία µια επένδυση σε βιοµάζα, σε µια αστική περιοχή
µε χαµηλού εισοδήµατος κατοίκους παθητικά ηλιακά συστήµατα.

Για µας τους Οικολόγους είναι θετικές οι προβλέψεις για τον
δηµοκρατικό συνεταιριστικό χαρακτήρα των ενεργειακών κοινο-
τήτων. Τούτο κατοχυρώνεται µε τη ρύθµιση «ένα µέλος - µία
ψήφος» και ανώτατο όριο συµµετοχής 20% για κάθε συµµετέ-
χοντα. Το νοµοσχέδιο συµβάλλει έτσι στην αποκέντρωση, στην

ενίσχυση της οικονοµικής και τοπικής δηµοκρατίας, αλλά και στη
συµµετοχή του πολίτη στη διαχείριση οικονοµικών και ενεργει-
ακών ζητηµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Ποιοι µπορεί να είναι µέλη σε έναν ενεργειακό συνεταιρισµό;

Είναι θετικό το ότι µπορούν να συµµετέχουν όλοι όσοι συµµετέ-
χουν ενεργά στην οικονοµική και κοινωνική ζωή του τόπου, απλοί
πολίτες, ιδιωτικές επιχειρήσεις, κοινωνικές επιχειρήσεις, αλλά
και φορείς τοπικής αυτοδιοίκησης. Μπορούµε, λοιπόν, να πούµε
ότι η λογική του νοµοσχεδίου είναι σε αντιµονοπωλιακή κατεύ-
θυνση, αφού η παραγωγή ενέργειας πλέον δεν θα περιορίζεται
µόνο σε πολύ µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά θα γίνεται και από συ-
νεργατικά σχήµατα µε τη συµµετοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης.

Κρίσιµο είναι το θέµα της προσέλκυσης κεφαλαίων όχι µόνο
από ίδιους πόρους των µετόχων, αλλά και από ευρωπαϊκά προ-
γράµµατα, συνεταιριστικές τράπεζες και εταιρείες συµµετοχών.

Προς την κατεύθυνση αυτή, θα ήθελα να υποβάλω µερικές
προτάσεις. Να ρυθµιστούν θέµατα σχετικά µε τη δυνατότητα των
ΟΤΑ να συµµετέχουν σε επενδύσεις µέσω ενεργειακών κοινοτή-
των και να εξασφαλίζουν δανειακά κεφάλαια. Επίσης, να κατο-
χυρωθεί η δυνατότητα απόδοσης από τους ΟΤΑ του ισχύοντος
τοπικού τέλους ΑΠΕ για τη χρηµατοδοτική ενίσχυση των ενερ-
γειακών κοινοτήτων στις οποίες συµµετέχουν, να κατοχυρωθεί η
προτεραιότητα εξέτασης από τη ΡΑΕ αιτηµάτων από ενεργει-
ακές κοινότητες αλλά και χρηµατοδοτήσεων από ΕΣΠΑ, µε
πρώτη προτεραιότητα τις νησιωτικές περιοχές.

Συντοµεύω, κύριε Πρόεδρε. Ήθελα να πω ακόµα, τελειώνον-
τας, ότι αξίζει να ληφθεί υπ’ όψιν και µε ανάλογους νόµους και
ρυθµίσεις να δοθεί η µέγιστη προτεραιότητα σε προγράµµατα
ενεργειακής εξοικονόµησης µέσα από τη θωράκιση των κτηρίων,
κατοικιών, δηµόσιων κτηρίων και παραγωγικών χώρων, µε γεν-
ναία χρηµατοδότηση και αξιοποίηση όλων των διαθέσιµων πό-
ρων αλλά και φορολογικά κίνητρα. Επίσης, πρέπει να λυθούν µε
ταχείς ρυθµούς οι εκκρεµότητες που υπάρχουν για τη δυνατό-
τητα αυτοπαραγωγής µε µικρές ανεµογεννήτριες, να δοθούν κα-
τάλληλα φορολογικά, χρηµατοδοτικά ή άλλα κίνητρα και για
οικογενειακές επιχειρήσεις. 

Πρέπει, λοιπόν, να κινηθούµε σε τρεις άξονες: ο ένας άξονας
είναι η εξοικονόµηση ενέργειας σε κτήρια, µεταφορές, γεωργία,
βιοµηχανία. 

Δεύτερος άξονας είναι η ενεργειακή αυτάρκεια, τουλάχιστον
όσον αφορά την ηλεκτρική ενέργεια και απεξάρτηση από ορυκτά
καύσιµα, µε την ανάπτυξη των ΑΠΕ. 

Ο τρίτος άξονας είναι η αποκέντρωση στην παραγωγή ενέρ-
γειας, µε συµµετοχή µικρών και µεσαίων παραγωγών και κυρίως
συνεργατικών σχηµάτων.

Το νοµοσχέδιο είναι απολύτως θετικό. Δεν µπορώ να κατα-
νοήσω ποια θα είναι τα επιχειρήµατα κάποιου για να µην το ψη-
φίσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώταρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρό-

σωπος της Χρυσής Αυγής.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Χθες το βράδυ έλαβε χώρα µια ιδιαίτερα ενδιαφέρουσα εκδή-

λωση. Οµιλητής ήταν ο αξιότιµος κ. Κρις Σπύρου, µεγάλη µορφή
της ελληνικής οµογένειας στην Αµερική, µέγας λοµπίστας, ο
οποίος µια ζωή αγωνιζόταν και αγωνίζεται για τα συµφέροντα
του ελληνισµού. 

Τη δύσκολη εκείνη περίοδο στα τέλη του 1990-1991 όταν κα-
τέρρεε η Γιουγκοσλαβία και ερχόταν µπροστά µας το µεγάλο ζή-
τηµα των Σκοπίων, αυτού του µορφώµατος, οι διεργασίες που
λάµβαναν χώρα ήταν τεράστιες και ειδικότερα του ελληνισµού
της Αµερικής, ο οποίος επηρέαζε πάρα πολύ τα πράγµατα τότε
στην αµερικανική κυβέρνηση. Στην οµιλία του ο κ. Σπύρου χθες
είπε πολλά. Κάποια είναι γνωστά, κάποια όχι και σίγουρα θα δει
το φως της δηµοσιότητας όλο το παρασκήνιο εκείνης της επο-
χής, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.
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Το σίγουρο είναι ότι ενώ όλοι οι Έλληνες ήταν ενωµένοι, µια
γροθιά  -σχεδόν όλοι οι Έλληνες µάλλον, γιατί πάντοτε υπήρχαν
οι θιασώτες της ανεξάρτητης Μακεδονίας, ένα µικρό, ελάχιστο
κοµµάτι του ελληνικού λαού- και η πολιτική ηγεσία τότε βροντο-
φώναζε ότι επ’ ουδενί δεν θα υπάρχει η λέξη «Μακεδονία» σε
αυτό το κρατίδιο των Σκοπίων, όταν και αν ανεξαρτητοποιηθεί,
ως διά µαγείας µια µέρα, µόλις ήταν να αρχίσουν οι διαπραγµα-
τεύσεις, ο τότε Πρωθυπουργός κ. Μητσοτάκης, µε πολύ ωραίο
τρόπο πέρασε το «Πρώην Γιουγκοσλαβική Δηµοκρατία της Μα-
κεδονίας», µια ονοµασία που εµπεριείχε στεγνά τη λέξη «Μακε-
δονία». Και από τότε άρχισαν να καταρρέουν όλα, ας µην κοροϊ-
δευόµαστε. 

Ήταν µια ακόµα προδοσία της πολιτικής ηγεσίας, από τις πολ-
λές, πάρα πολλές που έχει δει το νεότερο ελληνικό κράτος: Είτε
µε τα τερτίπια που έγιναν στη Συνθήκη της Λωζάνης, όπου µόνος
του ο Ελευθέριος Βενιζέλος πέρασε κάποιες άκρως αρνητικές
για τον ελληνισµό συµφωνίες, είτε αργότερα για τη Βόρειο
Ήπειρο, η οποία απελευθερώθηκε τρεις φορές από τους βορει-
οηπειρώτες και τον ελληνικό στρατό και τρεις φορές παρεδόθη
πίσω. Είτε όταν έδιναν στα µουλωχτά ένα νησί από τα Επτάνησα,
το νησί Σάσων, είτε ακόµα το 1974 όταν ακούγαµε το «Η Κύπρος
είναι µακριά» όταν οι αρχηγοί των επιτελείων δεν έστειλαν ούτε
τα υποβρύχια ούτε τα Phantom ούτε τίποτε απολύτως. Είτε, όταν
έστελναν τα αρµαταγωγά πίσω όταν έφθαναν στην Κύπρο, όταν
το 1996 βιώναµε µια ακόµα µεγάλη, τεράστια υποχώρηση του
ελληνισµού, έναν εξευτελισµό µε όσα συνέβαιναν στα Ίµια, όταν
ολόκληρος ο ελληνικός λαός επιθυµούσε να φθάσουµε µέχρι τέ-
λους, αλλά για µια ακόµα φορά στην Κυβέρνηση βρίσκονταν κά-
ποιοι πολύ «µικροί», οι οποίοι έλεγαν «να πούµε ότι τη σηµαία την
πήρε ο αέρας», κ.λπ. Ήταν το 1996 όταν παραδίδαµε στους
Τούρκους στεγνά τον Οτσαλάν. 

Είναι οι προδοσίες των µνηµονίων, του ανεκδιήγητου Τζέφρυ
Παπανδρέου και τα όσα µνηµόνια ακολούθησαν µετά, απέναντι
σε όλα όσα ήθελε ο ελληνικός λαός, αλλά που συνεχώς τον τουµ-
πάριζαν οι πολιτικές ηγεσίες, καθώς και όλα αυτά που συνέβαι-
ναν µε δολιότητα, µε τη δολιότητα του Παπακωνσταντίνου, µε τη
χάλκευση των οικονοµικών στοιχείων και οδήγησαν την πατρίδα
µας εδώ που βρισκόµαστε. Το αποκορύφωµα των προδοσιών και
της απογοήτευσης του ελληνικού λαού ήταν το δηµοψήφισµα
του 2015, όπου η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων αποφά-
σισε κάτι και την επόµενη µέρα αυτοί οι οποίοι το οργάνωσαν,
βρίσκονταν σε µια εντελώς διαφορετική γραµµή.

Αυτές τις µέρες ξαναήλθε στο προσκήνιο ένα φάντασµα από
το χρονοντούλαπο της ιστορίας, ο κ. Μάθιου Νίµιτς, αυτή η νυ-
φίτσα, το τσιράκι του Σόρος και των διαφόρων µη κυβερνητικών
οργανώσεων, ο οποίος πέραν αυτών που πρεσβεύει, τι είπε
ορθά-κοφτά και «άδειασε» επί της ουσίας και την ελληνική Κυ-
βέρνηση και όλους; «Δεν έχουµε κάτι καινούργιο να προτείνουµε.
Ξαναφέραµε στο προσκήνιο τις παλιές προτάσεις για την ονο-
µασία των Σκοπίων, όπου όλες ήταν ή το στεγνό «Μακεδονία» ή
το «Άνω Μακεδονία» ή το «Δίπλα Μακεδονία» ή το «Πέρα Μακε-
δονία» ή το «Νέα Μακεδονία» ή τέλος πάντων οτιδήποτε εµπε-
ριέχει, όµως, το «Μακεδονία»». Τίποτε απολύτως. Ούτε µία νέα
πρόταση, παρ’ ότι έχουν προταθεί πολλές. 

Αφού θέλουν τόσο πολύ σύνθετες ονοµασίες, θα µπορούσε
να ονοµαστεί «Το Κράτος δίπλα από τη Μακεδονία». Θα µπορού-
σατε να ονοµάσετε τα Σκόπια erga omnes, αφού όλοι το λέτε και
το χρησιµοποιείτε ως περισπούδαστοι ή οτιδήποτε άλλο, που φυ-
σικά δεν θα εµπεριέχει επ’ ουδενί τον όρο «Μακεδονία».

Βλέπουµε ότι όλοι οι θιασώτες και οι υποστηρικτές ενός άλλου
προδοτικού σχεδίου, του σχεδίου Ανάν, ξαναβγαίνουν στην επι-
φάνεια, στην επικαιρότητα, προεξέχοντος του κ. Κοτζιά, όπου
και τότε στο σχέδιο Ανάν ήταν στην πρώτη γραµµή του «ναι» για
ένα ακόµα ξεπούληµα της πατρίδας µας.

Ακούσαµε διάφορους. Ήταν ο κ. Κατρούγκαλος που είπε σε
µια συνέντευξη ότι πρέπει να επικρατήσει η λογική του συναι-
σθήµατος, όταν τον ρώτησαν αν πρέπει να γίνει δηµοψήφισµα,
γιατί στο δηµοψήφισµα θα επικρατήσει το συναίσθηµα απέναντι
στη λογική. Έτσι είπε. 

Βέβαια, είναι σίγουρο ότι ο Παύλος Μελάς, οι Μακεδονοµάχοι,
ο Μέγας Αλέξανδρος πολύ παλαιότερα και γενικότερα όλοι οι

Έλληνες που µεγαλούργησαν χιλιάδες χρόνια τώρα, ποτέ δεν
έβαλαν τη λογική πάνω από το συναίσθηµα. Έβαζαν τη λογική
στην υπηρεσία του συναισθήµατος. Επειδή ο ελληνικός λαός
είναι πανέξυπνος, εφευρετικός και ικανός, πάντοτε είχε τα καλύ-
τερα αποτελέσµατα όταν έβαζε πριν και πάνω απ’ όλα το συναί-
σθηµα και τη φιλοπατρία του. Έτσι τσάκισαν και τους κοµιτατζή-
δες κατά τη διάρκεια του µακεδονικού αγώνα και στους βαλκα-
νικούς αγώνες του ‘12 και του ‘13 όπου η Ελλάδα διπλασιάστηκε,
γιατί το συναίσθηµα, η φιλοπατρία, υπερίσχυσε της οποιασδή-
ποτε λογικής. Τσάκισαν τους κοµιτατζήδες, των οποίων τα αλυ-
τρωτικά όνειρα και τον σοβινισµό εξυπηρετούν µε έµµεσο ή
άµεσο τρόπο όλοι όσοι υποστηρίζουν σύνθετη ονοµασία. 

Όσοι δηλώνετε δεξιοί συµπορεύεστε µ’ αυτούς που διαχρο-
νικά επιθυµούσαν ή ανεξάρτητη Μακεδονία ή πλέον πιο κεκαλυµ-
µένα τα Σκόπια να ονοµάζονται µε κάποια ορολογία που να εµπε-
ριέχει το «Μακεδονία». 

Λένε οι διάφοροι συµβιβαστικοί κύκλοι της ελληνικής πολιτικής
σκηνής και όλοι όσοι θέλουν να µας πείσουν ότι πρέπει να δε-
χτούµε έναν έντιµο –όπως τον λένε- συµβιβασµό. Αυτοί οι έντιµοι
συµβιβασµοί µάς έχουν οδηγήσει εδώ, σ’ αυτήν την κατάσταση
που βρισκόµαστε, είτε σε εθνικά είτε σε οικονοµικά είτε σε άλλα
ζητήµατα. Λένε -και χρησιµοποιούν σαν επιχείρηµα- ότι έχουµε
χάσει το παιχνίδι, ότι όλη η γη αποκαλεί τα Σκόπια σκέτα «Μακε-
δονία» και ότι εµείς δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι γι’ αυτό. 

Δυστυχώς, βγήκαν αυτές τις µέρες κάποια άρθρα και σήµερα
υπάρχουν διάφοροι επιχειρηµατικοί κύκλοι που λένε ότι η συµ-
φωνία µε τη γείτονα χώρα, ασχέτως µε ποιο όνοµα, θα γίνει και
θα βοηθήσει τις µπίζνες, τις όποιες µπίζνες κάνουν ή θέλουν να
κάνουν ή έχουν σκοπό να κάνουν. 

Αγαπητοί κύριοι θιασώτες της συµβιβαστικής λύσης, το πρό-
βληµα κατ’ αρχάς το έχουν οι Σκοπιανοί πρωτίστως, διότι σ’ αυτό
το κρατίδιο η αλβανική µειονότητα σε λίγο θα είναι πλειονότητα
και θα ξεπεράσει το 50% του πληθυσµού. Αυτήν τη µειονότητα
ουδόλως την ενδιαφέρει πώς θα ονοµαστούν τα Σκόπια. Το µόνο
που τους ενδιαφέρει είναι να αποσχιστούν απ’ αυτό το κρατίδιο
και να ενσωµατωθούν µε την Αλβανία και το Κοσσυφοπέδιο για
να εκπληρώσουν αυτό το όραµα της Μεγάλης Αλβανίας για το
οποίο αγωνίζονται σχεδιασµένα, οργανωµένα και απ’ ό,τι φαίνε-
ται βρίσκονται σε καλό δρόµο.

Ό,τι και να προτείνουµε στα Σκόπια σαν ελληνικό κράτος -ότι
και να προτείνετε, γιατί εσείς είστε στη διοίκηση- είναι σίγουρο
ότι θα το δεχτούν προκειµένου να ενταχθούν στο ΝΑΤΟ και έτσι
να πάρουν µια παράταση ζωής. Γιατί κάποια πράγµατα δεν πρό-
κειται να αλλάξουν, όπως η µοίρα αυτού του κρατιδίου. 

Το παιχνίδι που µας λένε ότι είναι χαµένο, το χάνει κάποιος
µόνο όταν το εγκαταλείπει πλήρως. Και επειδή δεν έχουµε σκοπό
εµείς σαν Χρυσή Αυγή -και από ό,τι φαίνεται τεράστιο κοµµάτι
του ελληνικού λαού- να το εγκαταλείψουµε, το παιχνίδι δεν χά-
νεται. Το έχουµε ξαναπεί και το ξαναλέµε: Όλη η γη να αναγνω-
ρίσει τα Σκόπια µε την ονοµασία «Μακεδονία», αν δεν το κάνει η
Ελλάδα, έχουν πρόβληµα επιβίωσης. Όχι, όµως, απλά να µην το
κάνουµε, αλλά να το εφαρµόσουµε πιστά σε όλα τα επίπεδα. Τί-
ποτα να µην περνάει εντός της ελληνικής επικράτειας το οποίο
να αναφέρει τα Σκόπια ως «Μακεδονία», ή ως «Άνω Μακεδονία»
ή ως «Κάτω Μακεδονία» ή ως «δίπλα Μακεδονία» ή ως οτιδήποτε
άλλο. Και όταν λέµε οτιδήποτε, εννοούµε οτιδήποτε: Ούτε σκο-
πιανά διαβατήρια να έρχονται εδώ, που υποτίθεται ότι τους βά-
ζουν ένα αυτοκόλλητο οι τελωνιακοί στα σύνορα, το οποίο πλέον
δεν το βάζουν καν, ούτε τα αυτοκίνητά τους να εισέρχονται εντός
της ελληνικής επικράτειας, όπου πλέον έχουν στις πινακίδες
τους το «ΜΚ» σε µόνιµη θέση -όχι απλά σε αυτοκόλλητο- ούτε
τιµολόγια για τις business που κάνουν διάφοροι είτε για εξα-
γωγή, είτε για εισαγωγή να αναφέρουν τη λέξη «Μακεδονία»
κ.λπ.

Και όχι µόνο αυτά, αλλά εάν έχουµε σθεναρή στάση σαν κρά-
τος απέναντι και σε αυτούς που κάνουν business στα Σκόπια µε
το όνοµα «Μακεδονία», αλλά στην Ελλάδα κάνουν business χω-
ρίς να αναφέρουν τα Σκόπια ως «Μακεδονία», και τους πιέσουµε
-γιατί οι business είναι πάνω από όλα για πάρα πολλούς- και αν
βάλουµε το ζύγι τα δέκα εκατοµµύρια Ελλήνων, όσο και αν
έχουµε πληγεί από τα µνηµόνια, είναι σε πολύ - πολύ καλύτερη
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µοίρα από το κρατίδιο των δυόµισι εκατοµµυρίων Σκοπιανών
όπου η αγοραστική τους ικανότητα είναι πολύ - πολύ µικρότερη.
Και αυτοί οι οποίοι θέλουν να κάνουν business, θα το λάβουν
πολύ σοβαρά υπόψιν τους. 

Να µην ξεχνάµε, εξάλλου, όταν είχε γίνει το εµπάργκο απέ-
ναντι στην Ολλανδία και την Αγγλία, τι θετικότατα αποτελέσµατα
και τι πόνο είχε προκαλέσει σε αυτούς που έκαναν business και
ήθελαν να επιβάλουν το δικό τους σοβαρότατο ζήτηµα. 

Θα ήθελα να κάνω µια πολύ µικρή αναφορά και στον ρόλο της
ελλαδικής Εκκλησίας, η οποία πήρε µια πολύ σωστή απόφαση,
ότι, δηλαδή, δεν πρέπει να αναγνωριστούν τα Σκόπια ως «Μακε-
δονία». Καλά µέχρι εδώ. Όµως, κάπου παρακάτω έλεγαν, «Εάν
γίνει κάτι διαφορετικό, θα το δούµε, δεν νοµίζουµε ότι έχουµε
θέση να παρέµβουµε». 

Τα λόγια πρέπει να συνοδεύονται και από έργα. Και τα έργα
είναι τα συλλαλητήρια και οι λαοσυνάξεις όπως γίνονταν στο πα-
ρελθόν, όπου η Εκκλησία ήταν στη πρώτη γραµµή, όπως ήταν
και στο παρελθόν, κατά τη διάρκεια του Μακεδονικού αγώνα
όπου οι παπάδες βρίσκονταν στην πρώτη γραµµή. 

Σαν επίλογο όλων αυτών των θεµάτων σε αυτό το σοβαρότατο
ζήτηµα που απασχολεί όλο και περισσότερους ευτυχώς, παρά
το ότι το ξεκινήσατε από πολύ χαµηλά, από έναν λαό απογοη-
τευµένο, φαίνεται ότι την Κυριακή αυτός ο λαός θα σας διαψεύ-
σει µε το συλλαλητήριο που γίνεται στη Θεσσαλονίκη όπου
αναµένονται εκατοντάδες χιλιάδες κόσµου, αλλά και στο συλλα-
λητήριο που οργανώνεται στο Αίγιο από τον Σεβασµιότατο Μη-
τροπολίτη Αιγιαλείας και Καλαβρύτων Αµβρόσιο στις 11.00 το
πρωί όπου και εκεί χιλιάδες πολιτών της περιοχής θα συρρεύ-
σουν. 

Ό,τι και να κάνετε, όσο θα υπάρχουν κάποιοι που δεν θα δε-
χτούν ποτέ τον συµβιβασµό σας, στο τέλος θα χάσετε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Σηφάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΗΦΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -για να θυµη-

θούµε ποιο νοµοσχέδιο συζητάµε σήµερα- είµαι ιδιαίτερα ευτυ-
χής που συµµετέχω σήµερα στη νοµοθέτηση για την εφαρµογή
της κοινωνικής οικονοµίας στον ενεργειακό τοµέα µε την προ-
ώθηση της ενεργειακής δηµοκρατίας στην παραγωγή και εξοι-
κονόµηση ενέργειας, της τοπικότητας, της συµµετοχής των
τοπικών κοινωνιών, των περιφερειακών ΟΤΑ, των συνεργασιών
πολιτών που ζουν και έχουν συµφέροντα στην περιφέρεια. 

Είναι νοµοθέτηση ακριβώς συµβαδίζουσα µε το αξιακό φορτίο,
µε την πολιτική φυσιογνωµία, µε τις αξίες µας για τη διάχυση της
χρήσης των παραγωγικών µέσων, των παραγωγικών δυνατοτή-
των, των κινήτρων στους πολλούς, για την ενεργό συµµετοχή
των πολιτών και των θεσµών των πιο κοντινών στον πολίτη, των
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, των ΔΕΥΑ, των ΤΟΕB σε
συνέργειες για την παραγωγή ή την εξοικονόµηση ενέργειας. 

Ακριβώς η διαφορετική αντίληψη αυτής της Κυβέρνησης για
τη δίκαιη ανάπτυξη σε όφελος των πολλών, την οδήγησε να ει-
σαγάγει την έννοια της κοινωνικής οικονοµίας στη χώρα µας και
ήδη ενισχύει την κοινωνική οικονοµία σε πολλούς τοµείς. 

Δύο τοµείς που προσωπικά ασχολούµαι -και µε τη σηµερινή
µου ιδιότητα ως εκπροσώπου µιας αγροτικής περιοχής µε πολ-
λούς φυσικούς πόρους- είναι ο τοµέας της ενέργειας από τη µία
µε αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά και µε τα κίνητρα για την ίδρυση
οµάδων και οργανώσεων παραγωγών στον αγροτικό τοµέα µε
µικρό σχετικά αριθµό µελών, που επίσης συνιστούν στην πράξη
οργανώσεις κοινωνικής οικονοµίας. 

Ενασχολούµενος επαγγελµατικά επί δύο δεκαετίες µε τις ανα-
νεώσιµες πηγές ενέργειας, αλλά και µε την συνδικαλιστική µου
ιδιότητα στο παρελθόν της εκπροσώπησης Πανελλήνιου Συνδέ-
σµου Τεχνολογίας Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας, έχω δει την
ανάγκη αυτού του νοµοσχεδίου στην πράξη πολλές φορές. Έχω
ακούσει δηµάρχους, πολίτες, ενώσεις πολιτών να επιδιώκουν τη
συµµετοχή σε σχήµατα για επενδύσεις σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και να µην µπορούν να το πράξουν, να µην έχουν κά-
ποια ιδιαίτερα κίνητρα που να τους βοηθούν, που να εξασφαλί-

ζουν την τοπικότητα και την ουσιαστική συµµετοχή τους στη
λήψη αποφάσεων. 

Στην καλύτερη των περιπτώσεων ως τώρα, οι ΟΤΑ, συνήθως
καλούντο να παίξουν διακοσµητικό ρόλο µε συµβολική συµµε-
τοχή 5% ή 10% σε συνεργασίες µε ιδιωτικές εταιρείες, µη έχον-
τας καµµιά δυνατότητα συµµετοχής σε οποιαδήποτε απόφαση
και άρα χωρίς σχεδόν καµµιά ουσιαστική απολαβή στην πράξη.

Έχω ακούσει πολίτες σε περιοχές µε χωρισµένα ηλεκτρικά δί-
κτυα να ζητούν λύσεις για να µπορέσουν να συµψηφίσουν την
ενέργεια που χρειάζονται στο σπίτι, το ξενοδοχείο ή την επιχεί-
ρησή τους. Ως τώρα, δεν υπάρχει αυτή η δυνατότητα. Με το νο-
µοθέτηµα αυτό, µέσω της ενεργειακής κοινότητας, µπορούν να
αξιοποιήσουν τον εικονικό ενεργειακό συµψηφισµό, το virtual net
metering, δίνοντας λύση στο πρόβληµά τους. 

Ακόµη, όλο αυτό το διάστηµα που το νοµοσχέδιο ήταν στην
διαβούλευση, σε αναµονή της επεξεργασίας του και µέχρι να
έρθει σήµερα εδώ, πολλοί πολίτες, εταιρείες, ΟΤΑ, ΔΕΥΑ, είχαν
απευθυνθεί σε εµένα, ζητώντας την επιτάχυνση της κατάθεσης
και ψήφισης αυτού του νοµοσχεδίου για να ενεργοποιηθούν. 

Είκοσι χρόνια πριν σε χωριό της Πέλλας, στην Παναγίτσα, εί-
χαµε επιχειρήσει επιτυχηµένα να ιδρύσουµε εταιρεία µε συµµε-
τοχή, κατά προτεραιότητα, των κατοίκων της κοινότητας, αλλά
και τη µειοψηφική συµµετοχή τοπικών εταιρειών και της ίδιας της
κοινότητας για την ίδρυση στο χωριό τριών µικρών υδροηλεκτρι-
κών σταθµών, που να αξιοποιούν τις υψοµετρικές διαφορές ανά-
µεσα σε αρδευτικές τεχνητές λίµνες για την παραγωγή ενέρ-
γειας. Σε αυτήν την προσπάθεια συµµετείχαν εξήντα εννέα κά-
τοικοι, η κοινότητα και τρεις τοπικές εταιρείες. Οι µικροί υδροη-
λεκτρικοί αυτοί σταθµοί λειτουργούν ήδη δεκαοχτώ χρόνια πολύ
επιτυχηµένα. 

Κάποιοι δήµοι -στη Λέσβο, στην Καρδίτσα, στην Ξάνθη και
αλλού- από εικοσαετίας έχουν επενδύσει σε ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, στην πλειοψηφία τους µε επιτυχηµένο τρόπο. Οι άν-
θρωποι αυτοί, διαβάζοντας σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο, βλέ-
πουν τον εαυτό τους µέσα σε αυτό, χωρίς τα κίνητρα, που πε-
ριέχει αυτό το νοµοθέτηµα. Όλοι έχουν ταλαιπωρηθεί σηµαντικά
για να πετύχουν ό,τι πέτυχαν τότε, χαράζοντας την εποχή εκείνη
άγνωστα µονοπάτια. 

Το νοµοσχέδιο αυτό επιλύει πολλά θέµατα, προτεραιοποιεί
αδειοδοτικές διαδικασίες, αφαιρεί κόστη, δίνει δυνατότητες που
δεν υπήρχαν. Η διατήρηση της τοπικότητας και όσον αφορά τη
συµµετοχή, αλλά και την έδρα, είναι η ουσία που θα εξασφαλίσει
τον επιδιωκόµενο σκοπό. Είναι η καρδιά του νοµοσχεδίου και η
κύρια διαφορά από την υφιστάµενη κατάσταση. Είναι η πολιτική
µατιά που συµβαδίζει και µε τη διεθνή πρακτική. 

Θεωρώ πρόδηλο να προσπαθούν και άλλοι, που δεν πληρούν
τα κριτήρια της τοπικότητας και της έδρας, να εκµεταλλευθούν
τα σηµαντικά κίνητρα που παρέχει το νοµοθέτηµα αυτό. Αυτά εκ-
φράστηκαν και στην συνεδρίαση των φορέων. Αυτό ακριβώς
αποδεικνύει ότι τα κίνητρα που παρέχει το νοµοσχέδιο, είναι και
σοβαρά και θελκτικά. 

Ακόµη, η συνεργασία, το cluster, πολλών πολιτών για την ίδρυ-
ση ενεργειακής κοινότητας, µπορεί να εξασφαλίσει τη σύνδεση
της γνώσης, της εµπειρίας κάποιων εξ αυτών µε την οικονοµική
δυνατότητα κάποιων άλλων, εξασφαλίζοντας τη χρηµατοδότηση
κυρίως µικρών έργων από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Η επιδιωκόµενη -µε πολλές πιθανότητες- συµµετοχή του Τα-
µείου Παρακαταθηκών και Δανείων στη χρηµατοδότηση των
ενεργειακών κοινοτήτων - ακόµη και στην περίπτωση µη συµµε-
τοχής ΟΤΑ σε αυτούς- θα ήταν πολύ χρήσιµη και πολύ σηµαντική
για την επιτυχία αυτού του εγχειρήµατος. Η δυνατότητα χρησι-
µοποίησης, ακόµη, του αναπτυξιακού νόµου και των άλλων ανα-
πτυξιακών εργαλείων, είναι µια σηµαντική βοήθεια, που επίσης
δίδεται. 

Προκαλούνται ακόµη οι ΟΤΑ, παράγοντας ενέργεια, να συµ-
βάλουν αποφασιστικά στην αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώ-
χειας ευαίσθητων τµηµάτων της τοπικής τους κοινωνίας. 

Με τη χρήση αυτού του νοµοσχεδίου µπορεί ένα τοπικό
σχήµα, µε τη συµµετοχή πολιτών, ΟΤΑ και τοπικών επιχειρήσεων,
να ιδρύσουν έναν µικρό υδροηλεκτρικό ή ένα φωτοβολταϊκό
σταθµό. Επίσης, µπορεί  ένας ΤΟΕΒ ή µία ΔΕΥΑ ή ένας δήµος
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να εκµεταλλευτεί την υψοµετρική διαφορά σε υφιστάµενα αρ-
δευτικά η υδρευτικά δίκτυα για να ιδρύσει, επίσης, ένα µικρό
υδροηλεκτρικό έργο. Προϋπόθεση, βέβαια, είναι να τροποποι-
ηθεί και η υπουργική απόφαση του 2011, µε ΦΕΚ 518, που δηµι-
ουργεί σηµαντικά προβλήµατα -τις περισσότερες φορές
ανυπέρβλητα- στην ίδρυση µικρών έργων. 

Μπορεί µια ενεργειακή κοινότητα να εκµεταλλευτεί τη βιοµάζα
από τα κλαδέµατα των δένδρων, τα υπολείµµατα ξυλείας από τις
µονάδες επεξεργασίας ξύλου, από τις εκριζώσεις δέντρων για
τις αναδιαρθρώσεις, κάθε µορφής βιοµάζα για την παραγωγή
ηλεκτρικής και θερµικής ενέργειας. 

Μια ενεργειακή κοινότητα αγροτών µιας περιοχής θα παράξει
ενέργεια και θα συµψηφίσει το ρεύµα της άντλησης νερού για
την άρδευση. Ο θεσµός αυτός µπορεί να συµβάλλει, επίσης, ση-
µαντικά και στην εξοικονόµηση ενέργειας.

Ακόµη, µε την προτεινόµενη τροπολογία επεκτείνεται η δυνα-
τότητα του εικονικού ενεργειακού συµψηφισµού και σε άλλες τε-
χνολογίες ΑΠΕ, κάτι που είναι πολύ σηµαντικό και µπορεί να
βοηθήσει και τις ΔΕΥΑ, αλλά και άλλους φορείς, 

Σηµαντική, επίσης, είναι και η τροπολογία, που δίνει έκπτωση
στους λογαριασµούς του ηλεκτρικού ρεύµατος στους κατοίκους
της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδονίας και του Δήµου Μεγαλόπο-
λης, για την βελτίωση -όσο είναι δυνατόν- της διαβίωσής τους
που έχει επιβαρυνθεί από τη λιγνιτική εξόρυξη και παραγωγή. 

Είναι, λοιπόν, πολλές οι δυνατότητες αυτού του εγχειρήµατος.
Η κοινωνία δεν θα υπολογίσει στο ελάχιστο τις µεµψιµοιρίες,

τις άστοχες και τραβηγµένες από τα µαλλιά αιτιάσεις της Αντι-
πολίτευσης, ιδίως της Νέας Δηµοκρατίας και της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης, απέναντι σε ένα καλό νοµοθέτηµα. Αυτοί που µε
την παντελή έλλειψη κάθε µεσοπρόθεσµης και µακροπρόθεσµης
πολιτικής στις ΑΠΕ, αυτοί που εξυπηρετώντας συγκεκριµένα
συµφέροντα κι επιµελητήρια οδήγησαν επί των ηµερών τους την
ενεργειακή αγορά πολύ κοντά στη χρεοκοπία, αυτοί που επέβαλ-
λαν στον καταναλωτή να βάλει βαθιά το χέρι στην τσέπη κι
έπρεπε να έρθει αυτή η Κυβέρνηση και να διασώσει τον λογα-
ριασµό ΑΠΕ στον ΛΑΓΗΕ και να εξορθολογήσει τις πληρωµές
των παραγωγών, αυτοί δεν είναι ικανοί ένα καλό, οφθαλµοφανώς
καλό, νοµοθέτηµα, να το υποστηρίξουν χωρίς µεµψιµοιρίες. 

Η κοινωνία πρέπει να πάρει την «πάσα» και να δηµιουργήσει
νέες θέσεις εργασίας, να συµµετάσχει στην ενεργειακή δηµο-
κρατία, να εκµεταλλευτεί τους φυσικούς τοπικούς πόρους µε σε-
βασµό στο περιβάλλον, να επωφεληθεί άµεσα από τα κίνητρα
που δίνονται για την παραγωγή ενέργειας από ΑΠΕ και να συµ-
βάλει και στην αντιµετώπιση της ενεργειακής φτώχειας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Η συνάδελφος κ. Αφροδίτη Θεοπεφτάτου έχει τον λόγο.
ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και

για την ανοχή σας στην απουσία µου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα κι εγώ να χαιρετήσω

αυτό το νοµοσχέδιο, που, πραγµατικά, αποτελεί τοµή για την
ενεργειακή πολιτική, δίνοντας κίνητρα στους ΟΤΑ, σε επιχειρή-
σεις, σε ιδιώτες όχι µόνο να είναι καταναλωτές ενέργειας, αλλά
να είναι και παραγωγοί, οι οποίοι είτε θα πωλούν στο δίκτυο είτε
θα συµψηφίζουν µε το ρεύµα που καταναλώνουν. Είµαστε ακόµα
στην αρχή. Νοµίζω ότι προχωρώντας αυτό το καινοτόµο σχέδιο,
θα συµβάλει και στην καταπολέµηση, αφ’ ενός, της ενεργειακής
φτώχειας, αλλά θα φανεί στην πορεία και στον εκδηµοκρατισµό
του χώρου της ενέργειας.

Ακόµα θα ήθελα -όπως έκαναν και ορισµένοι προλαλήσαντες-
να εξάρω την προσπάθεια του Υπουργείου Περιβάλλοντος ως
προς την εξειδίκευση των κινήτρων και των προϋποθέσεων για
τις νησιωτικές περιοχές. 

Όπως γνωρίζουµε όλοι, τα νησιά µας και του Αιγαίου, αλλά και
του Ιονίου, έχουν πρόβληµα λειψυδρίας. Αυτός ο τρόπος δίνει
µια µεγάλη ανάσα στους µόνιµους κατοίκους, µέσα από επιχει-
ρήσεις ή µέσω των ΟΤΑ ή µέσω ιδιωτών, να συµβάλλουν στην
καταπολέµηση του προβλήµατος της λειψυδρίας και µέσω αυτού
του τρόπου. 

Σε µας, στην Ιθάκη, οι µόνιµοι κάτοικοι είναι τρεις χιλιάδες και
οι τέσσερις αφαλατώσεις, που λειτουργούν στο νησί κοστίζουν -
λειτουργικά κι ενεργειακά- γύρω στις 500.000 τον χρόνο. Μιλάµε
για υπερβολικό κόστος για το νερό, για το αυτονόητο. 

Κυρίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ
σε τέσσερις τροπολογίες, που κατέθεσα σε αυτό το νοµοσχέδιο
και είναι κυρίως πολεοδοµικού περιερχοµένου. 

Η πρώτη, µε γενικό αριθµό 1441 και ειδικό 164, αναφέρεται
στην παράταση προθεσµίας για έκδοση οικοδοµικών αδειών και
αδειών δόµησης.

Όπως γνωρίζουµε, τα τελευταία χρόνια πολλοί που είχαν κα-
ταθέσει φάκελο για να εκδώσουν άδειες, δεν µπόρεσαν τελικά
στην πορεία να ολοκληρώσουν τον έλεγχο. Είτε οι πολεοδοµίες
απογυµνώθηκαν από προσωπικό, είτε οι ίδιοι οι ενδιαφερόµενοι
ήταν σε δεινή οικονοµική κατάσταση. 

Προτείνουµε, λοιπόν, να δοθεί προθεσµία µέχρι τις 30-4-2018,
εφόσον έχει υποβληθεί φάκελος, να µην επιστραφεί από την πο-
λεοδοµία, δηλαδή, και να µπορεί να εκδοθεί µέχρι τις 30-4-2018.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1442 και ειδικό 165 αφορά την
παράταση της θητείας των συλλογικών οργάνων. Επίσης, υπάρ-
χει και η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1443 µε ειδικό 166. Και οι
δύο τροπολογίες αναφέρονται στην εύρυθµη λειτουργία συλλο-
γικών οργάνων, που απαιτούνται για τη διοίκηση. Πλην, όµως, θα
πρέπει οι φορείς να γνωµοδοτήσουν για τη συγκρότησή τους.
Οπότε, λόγω αυτής της καθυστέρησης, παρατείνεται η θητεία
των προηγούµενων συλλογικών οργάνων, να µπορεί η διοίκηση,
δηλαδή, να µην έχει καθυστερήσεις. 

Τέλος, η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1445 και ειδικό 168
αφορά την αρµοδιότητα έκδοσης οικοδοµικών αδειών και την πα-
ράταση ισχύος των οικοδοµικών αδειών για τους λόγους που
σας είπα πριν. Πολλοί ήδη έχουν εκδώσει την άδειά τους. Δόθη-
καν και µε προηγούµενη νοµοθεσία παρατάσεις, προκειµένου να
ολοκληρώσει κάποιος, που είχε τέτοια οικοδοµική άδεια, τον σκε-
λετό και τις όψεις, για να µπορεί να πάρει παράταση επ’ αόριστον
και να το τελειώσει. Δίνεται, λοιπόν, παράταση έως τις 31-12-
2020 -καταληκτική ηµεροµηνία- για την ισχύ αυτών των οικοδο-
µικών αδειών.

Ακόµη, προκειµένου να εκδοθεί η κοινή υπουργική απόφαση
για εγκαταστάσεις του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας δίνεται
ακόµη µία παράταση.

Κύριε Υπουργέ, σας ζητώ να τις κάνετε δεκτές, γιατί νοµίζω
ότι βοηθάνε πολύ κόσµο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε τις τροπολογίες, που ανέφερε η κ. Θεοπεφτάτου,

κάνουµε δεκτές -θα τις πω µία προς µία- τις εξής: 
Την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1441, την παράταση, δη-

λαδή, της έκδοσης των οικοδοµικών αδειών µέχρι τις 30-4-2018.
Αυτές που έληγαν, δηλαδή, στις 31 Δεκεµβρίου και ήταν ορι-
σµένα τυπικά µόνο, παίρνουν τετράµηνη παράταση για να ολο-
κληρώσουν.

Η υπ’ αριθµόν 1442 τροπολογία αφορά τα συλλογικά όργανα
και έγινε αποδεκτή.

Η τροπολογία µε γενικό αριθµό 1443 που, επίσης, αναφέρεται
στη συνέχιση της λειτουργίας των επιτροπών και των οργάνων
που γνωµοδοτούν για τις υπαγωγές στον νόµο που βρίσκονται
σε παραδοσιακό οικισµό, γίνεται, επίσης, αποδεκτή µε µία νοµο-
τεχνική. Στην παράγραφο 5 του άρθρου 125 του νόµου, προστί-
θενται τα εδάφια, αλλάζει η αρίθµηση, και διαγράφονται τα
στοιχεία «ε’» και «στ’». Είναι µια διαφοροποίηση.

ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ: Η τελευταία παράγραφος συµ-
περιλαµβάνει αυτά τα εδάφια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Μισό λεπτό. Δεν υπάρχουν α’, β’, γ’ και δ’, όπως µου επι-
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βεβαιώνουν. 
Η επόµενη τροπολογία, που γίνεται αποδεκτή, είναι η 1445,

που αφορά την παράταση των οικοδοµικών αδειών. Φαντάζοµαι
ότι είναι µια παράταση για την οποία υπάρχει µια γενικότερη συ-
ναίνεση στη Βουλή.

Υπάρχει επίσης ακόµα µια τροπολογία, που δεν γίνεται απο-
δεκτή, η 1427 του Βουλευτή κ. Νικολόπουλου, για τις µικρές ανε-
µογεννήτριες. Δεν διαφωνούµε µε το πνεύµα, αλλά ετοιµάζεται
νοµοθετική ρύθµιση και έκδοση υπουργικής απόφασης, ώστε να
υπάρξει επανεκκίνηση της αγοράς των µικρών ανεµογεννητριών.
Συγκεκριµένα, θα διεξαχθεί διαγωνιστική διαδικασία ειδικά για
τις µικρές ανεµογεννήτριες. 

Συνεπώς το πρόβληµα θα επιλυθεί καθολικά για όλο τον κλάδο
των µικρών ανεµογεννητριών και δεν υπάρχει λόγος να υπάρξει
ειδική πρόβλεψη στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µόνο για τις
ενεργειακές κοινότητες, θα καλύψει και τις ενεργειακές κοινότη-
τες και τους ιδιώτες που παράγουν µε µικρές ανεµογεννήτριες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για

µισό λεπτό σχετικά µε τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, έχετε τον

λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, εκ µέρους της Δηµο-

κρατικής Συµπαράταξης καταθέσαµε και µια τροπολογία, η
οποία θεωρώ ότι είναι δίκαιη και είµαι βέβαιος ότι µπορείτε να
την αποδεχθείτε. 

Η τροπολογία αυτή λέει το εξής πολύ απλό: Όπως δίνουµε τη
δυνατότητα να υπάρχει οικονοµική ενίσχυση στους τέσσερις νο-
µούς της περιφέρειας δυτικής Μακεδονίας για τους γνωστούς
λόγους, ακόµη και στην Καστοριά και στα Γρεβενά που δεν
έχουν λιγνιτικές µονάδες -και είναι σωστό αυτό-, εµείς θέλουµε
να επεκταθεί µε την ίδια λογική η δυνατότητα να ενισχυθούν οι-
κονοµικά τα νοικοκυριά, όχι µόνο στη Μεγαλόπολη, αλλά σε ολό-
κληρη την Αρκαδία. Δεν λέµε για ολόκληρη την περιφέρεια
Πελοποννήσου, στην Αρκαδία κατ’ ελάχιστον και στους όµορους
δήµους των όµορων περιφερειακών κοινοτήτων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Και στην Κρήτη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι, αλλά όπως επαναλαµβάνω δεν

υπάρχει λιγνιτική µονάδα στην Καστοριά και τα Γρεβενά και παρ’
όλα αυτά...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, κύριε Μανιάτη.
Το άκουσε ο κύριος Υπουργός και θα δει τι θα κάνει.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: ...42 ευρώ η µεγαβατώρα, το ίδιο να

ισχύσει για την Αρκαδία και τους όµορους δήµους των όµορων
περιφερειακών κοινοτήτων.

Θα την ξανακαταθέσω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Μανιάτη.
Κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά και χρόνια σας

πολλά!
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΣΥΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω να είµαι

σύντοµος, ώστε να φύγω µε την απορία εάν επιδοκιµάζετε την
επάρκεια του λόγου µου ή τη συντοµία µου.

Το ζήτηµα της ενεργειακής επάρκειας ήταν και παραµένει κο-
ρυφαίο στις συζητήσεις µας και στις προτεραιότητές µας στα
νησιά και ιδιαίτερα στα Κυκλαδονήσια. Η ιδιοµορφία του νησιω-
τικού µικροκλίµατος επέβαλλε και επιβάλλει µίαν εξόχως δύ-
σκολη ισορροπία µεταξύ της προστασίας του περιβάλλοντος και
της ενεργειακής δραστηριότητας. Κατά τούτο εκτιµώ ότι πλεο-
νεκτεί µεταξύ άλλων το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου επίσης και
από το γεγονός ότι λαµβάνεται προεχόντως υπ’ όψιν η συνταγ-
µατική αρχή του άρθρου 101 για τη νησιωτικότητα. Τούτο εµφαν-
τικά τονίζεται στην εισηγητική έκθεση και αποδεικνύεται από τις
επιµέρους διατάξεις του νοµοσχεδίου. Ενδεικτικά: άρθρο 2 πα-
ράγραφος 1γ, άρθρο 3 παράγραφος 1α, άρθρο 6 παράγραφος
3 και 4 και 22.

Δι’ αυτών επιχειρείται η προσαρµογή του νόµου στη νησιωτική
ιδιαιτερότητα, µια προσαρµογή που δεν πρέπει να παραµείνει

απλώς «στοχαστική», αλλά να υλοποιηθεί µε σύντοµα και λελο-
γισµένα βήµατα από τη διοίκηση και τους ενδιαφεροµένους. 

Υπό αυτή την έννοια παρουσιάζουν σοβαρό ενδιαφέρον και οι
παρατηρήσεις επί του άρθρου 22 της Επιστηµονικής Υπηρεσίας
της Βουλής. Οι νόµοι ορίζουν το πλαίσιο των ενεργειών της κοι-
νωνίας, ρυθµίζουν τη ζωή µας. Ωστόσο, οι νόµοι από µόνοι τους
δεν µπορούν να επιτύχουν τίποτε, αν δεν ενεργοποιηθεί ο πολί-
της και δεν λειτουργήσει ορθά και ευέλικτα η διοίκηση. Αυτό
είναι το πιο δύσκολο µέρος του δρόµου για την ενεργειακή επάρ-
κεια µε σεβασµό στο περιβάλλον.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου-τοµή, όπως επεσήµανε και ο
αρµόδιος Υπουργός, θα αποτελέσει πολύτιµο εργαλείο συνδυα-
ζόµενο και µε άλλα νοµοσχέδια που έχουν ήδη γίνει νόµοι του
κράτους και αυτό αποδεικνύει ότι υπάρχει µια λογική στα πράγ-
µατα και ένα ευρύτερο σχέδιο.

Θα αποτελέσει, λοιπόν, πολύτιµο εργαλείο, που τόσο το έχου-
µε ανάγκη και στον τοµέα της οικονοµικής ανάπτυξης. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε τον κ.
Συρίγο.

Τον λόγο έχει η κ. Μαρία Αντωνίου. Μετά την κ. Αντωνίου τον
λόγο θα πάρει ο κύριος Υπουργός.

Ορίστε, κυρία Αντωνίου. 
ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα στην Ολοµέ-

λεια το νοµοσχέδιο το οποίο εισάγει το θεσµικό πλαίσιο για την
ίδρυση και λειτουργία στη χώρα µας των ενεργειακών κοινοτή-
των, ενεργειακών συνεταιρισµών, οι οποίοι έχουν ως κύριο τοµέα
της δραστηριότητάς τους τις Ανανεώσιµες Πηγές Ενέργειας.
Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο σε γενικές γραµµές κινείται στη
σωστή κατεύθυνση, καθώς εισάγει ένα µοντέλο αρκετά διαδεδο-
µένο σε πολλές χώρες της Ευρώπης, το οποίο µπορεί να έχει
εφαρµογή και στη χώρα µας και να συντελέσει στην προώθηση
της καινοτοµίας στον ενεργειακό τοµέα και την ανάπτυξη της
ενεργειακής αειφορίας. 

Χαίροµαι ειλικρινά, κύριοι Υπουργοί, που γίνεστε όψιµα τόσο
ευρωπαϊστές, αλλά φυσικά όχι σε όλα τα ζητήµατα. 

Θα ήθελα ωστόσο, να επικεντρωθώ στο άρθρο 18 του παρόν-
τος νοµοσχεδίου, το οποίο τροποποιεί τον ν.4178 και επιτρέπει
κατά παρέκκλιση κάθε άλλης διάταξης τη χρήση εµπορικών εκ-
θέσεων και εκθεσιακών κέντρων σε περιοχές ζωνών οικιστικού
ελέγχου, ΖΟΕ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω αποδείξει στην πολιτική
µου πορεία ότι πάνω από οποιαδήποτε προσωπική φιλοδοξία και
πολιτική σκοπιµότητα βάζω το καλό και το συµφέρον του τόπου
µου, της Καστοριάς και των πολιτών της. Δεν θα µπορούσα, λοι-
πόν, παρά να χαιρετήσω και να υποστηρίξω τη συγκεκριµένη
ρύθµιση, η οποία απ’ ό,τι φαίνεται µπορεί να εφαρµοστεί και στην
περίπτωση του εκθεσιακού κέντρου του Συνδέσµου Γουνοποιών
«Προφήτης Ηλίας», το οποίο χτίστηκε επί προηγούµενης κυβέρ-
νησης και η συγκεκριµένη διάταξη µπορεί να δώσει λύση σε ένα
πρόβληµα που προέκυψε.

Και είναι σίγουρα ένα µέτρο θετικό, παρά τις ρητές και πολ-
λάκις εκπεφρασµένες θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ και των στελεχών του
κατά του κλάδου της γούνας ή µάλλον του παλιού ΣΥΡΙΖΑ, που
είχαν φτάσει στο σηµείο να ζητάνε µέχρι και την άµεση κατάρ-
γηση του κλάδου του γουνεµπορίου. 

Εµείς φυσικά ως Νέα Δηµοκρατία ανέκαθεν στηρίζαµε µε κάθε
τρόπο τον κλάδο της γουνοποιίας, που δεν αποτελεί απλά τον
κύριο µοχλό οικονοµικής ανάπτυξης της Καστοριάς και της Κο-
ζάνης, µια που το νοµοσχέδιο έχει γίνει πλέον της δυτικής Μα-
κεδονίας, αλλά και έναν από τους πρώτους εξαγωγικούς κλά-
δους της χώρας. 

Και είναι αδιαµφισβήτητο ότι, έπειτα από ενέργειες, που έχουν
γίνει κατά καιρούς και ιδιαίτερα επί των ηµερών της προηγούµε-
νης κυβέρνησης και τις επίµονες προσπάθειές της, επιλύθηκαν
δύσκολα και διαχρονικά ζητήµατα που απασχολούσαν τον κλά-
δο, όπως η κατάργηση του φόρου πολυτελείας στα εγχώρια πα-
ραγόµενα προϊόντα που έγινε µε την προηγούµενη κυβέρνηση,
η απλοποίηση της διαδικασίας αδειοδότησης των µονάδων εκ-
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τροφής γουνοφόρων ζώων, η ένταξη του κλάδου των εκτροφέων
στον πρωτογενή τοµέα. Αυτά έγιναν όλα µε την προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Η παράταση της προθεσµίας επανεξαγωγής για εµπο-
ρεύµατα, που περιλαµβάνονται στο πλαίσιο του καθεστώτος
ενεργειακής τελειοποίησης. Όµως και η πρόταση που είχαµε
κάνει το 2014 στο Υπουργείο Εργασίας για το τοπικό ολοκληρω-
µένο πρόγραµµα 13 εκατοµµυρίων ευρώ, το οποίο, δυστυχώς,
δεν ευδοκίµησε γιατί ήρθατε στην Κυβέρνηση εσείς.

Σήµερα είναι αλήθεια ότι ο κλάδος της ελληνικής γουνοποιίας
διέρχεται µια µεγάλη κρίση. Και είναι πολλά και σηµαντικά τα
τρέχοντα προβλήµατα για τα οποία η Κυβέρνηση και οι αρµόδιοι
Υπουργοί δεν φαίνεται να ενδιαφέρονται ούτε να κάνουν κάτι. Η
οικονοµική δυσπραγία και η βαρύτατη φορολογική και ασφαλι-
στική επιβάρυνση των µέτρων, που φέρατε έχει οδηγήσει στο
κλείσιµο χιλιάδων επιχειρήσεων που δραστηριοποιούνται στον
χώρο. Τα εµπόδια και οι δυσκολίες εξαγωγής προς τη Ρωσία, τα
capital controls, που λέγατε ότι θα µείνουν για τρεις µήνες κι
έχουν περάσει τρία χρόνια. Το ειδικό δασµολογικό καθεστώς µε
δασµούς που φτάνουν το 30%. Οι δυσκολίες στη χορήγηση visa.
Για όλα αυτά τα προβλήµατα, κύριοι Υπουργοί της Κυβέρνησης,
τι κάνετε αλήθεια; Ή µήπως θεωρείτε ότι η επίλυση ενός διαχει-
ριστικού ζητήµατος αρκεί από µόνη της για να στηρίξει ώθηση
και αναπτυξιακή προοπτική σε έναν ολόκληρο κλάδο, ο οποίος
δαµάζεται από τις πολιτικές και τα µέτρα σας; 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφερθώ στην περίφηµη υπουργική
τροπολογία την οποία χρησιµοποιείτε µάλλον σαν προεκλογικό
τερτίπι για να δώσετε και στον λαό της Περιφέρειας Δυτικής Μα-
κεδονίας κάτι. 

Είναι µια τροπολογία επί της αρχής θετική. Ωστόσο, παραµένω
εξαιρετικά επιφυλακτική. Γιατί λέτε για ενίσχυση από τον κρατικό
προϋπολογισµό, αλλά δεν µας λέτε ούτε πότε, ούτε το ακριβές
ποσό της ενίσχυσης, ούτε τη διαδικασία, ούτε τα κριτήρια, ούτε
το πότε θα δηµιουργηθεί, ούτε αν θα χορηγηθεί για έναν χρόνο
µόνο, ούτε ποιοι θα το δικαιούνται, ούτε τα ανώτατα και κατώ-
τατα όρια κατανάλωσης που, ενδεχοµένως, θα περιλαµβάνει. 

Θεωρώ ότι µάλλον ένα µέτρο επικοινωνιακού χαρακτήρα της
Κυβέρνησης είναι κι αυτό, ένα έκτακτο και προσωρινό επίδοµα
µάλλον, µόνο και µόνο για να υλοποιήσει πρόχειρα τη σχετική
προεκλογική εξαγγελία του Πρωθυπουργού κατά την επίσκεψη
στη δυτική Μακεδονία.  

Δεν λέω, καλό είναι ότι µειώνεται, έστω και λίγο, το ηλεκτρικό
ρεύµα. Μάλλον, για τον χρόνο πριν τις εκλογές, φαντάζοµαι, θα
ισχύσει. Θα το δούµε στην υπουργική απόφαση. Αναρωτηθή-
κατε, όµως, κύριε Υπουργέ, πότε, ποιος έχει πλέον χρήµατα για
να πληρώσει το ρεύµα; 

Στα τρία χρόνια της διακυβέρνησής σας δεν έχει γίνει κανένα
έργο στην Περιφέρεια Δυτικής Μακεδονίας. Τρία χρόνια ούτε
ένα αναπτυξιακό έργο. Ειδικά στην Καστοριά, τα τρία χρόνια Κυ-
βέρνησης ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ δεν µπήκε ούτε πέτρα, Υπουργέ µου.
Κάποια έργα που ήταν σε εξέλιξη σταµάτησαν. Ο κόσµος φεύγει,
οι επιχειρήσεις κλείνουν.

Και µην µου πείτε για τον ΤΑP, γιατί εδώ θα γελάσουµε όλοι
δυνατά. Να θυµίσω τι ψηφίσατε όταν ήρθε η συµφωνία του TAP
στη Βουλή. Και µάλιστα, σύµφωνα µε τον πρόσφατο οδικό χάρτη
φυσικού αερίου που κατέθεσε ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας, αφήσατε τη δυτική Μακεδονία εκτός από την απόφαση για
παροχή φυσικού αερίου.

Εν κατακλείδι, µάλλον το επίδοµα για το ηλεκτρικό ρεύµα θα
είναι µικρότερο, γιατί µειώνεται, όντως, ο πληθυσµός της δυτικής
Μακεδονίας. Στην περιφέρεια, λοιπόν, µε το υψηλότερο ποσοστό
ανεργίας πανελλαδικά, αντί να δηµιουργήσετε θέσεις εργασίας,
να δώσετε προοπτική στους νέους της δυτικής Μακεδονίας,
εσείς µοιράζετε, όσο προλαβαίνετε, προεκλογικά επιδόµατα. Για
να το πω ορθότερα, αναδιανέµετε τα χρήµατα που τους στε-
ρείτε. Από τη µια κόβετε το επίδοµα πετρελαίου θέρµανσης κι
από την άλλη µειώνετε, για κανένα χρόνο µάλλον, το ηλεκτρικό
ρεύµα. Από τη µια τσέπη τους παίρνετε δεκαπλάσια κι από την
άλλη επιστρέφετε πολύ λιγότερα και το θεωρείτε επιτυχία. 

Κλείνοντας, ελπίζω ότι, έστω και όψιµο, το ενδιαφέρον του ΣΥ-
ΡΙΖΑ για τη γούνα και στην Καστοριά δεν θα είναι αποσπασµα-
τικό ούτε υποκριτικό. Ελπίζω ότι οι φωνές και οι απόψεις των

στελεχών σας που ζητούσαν κατάργηση του γουνεµπορίου να
έχουν εγκαταλειφθεί οριστικά. Είναι επιτακτική ανάγκη, όχι µόνο
για την τοπική κοινωνία της Καστοριάς, αλλά και για την εθνική
οικονοµία, να ασχοληθούν οι αρµόδιοι Υπουργοί µε τα προβλή-
µατα της γουνοποιίας και να δώσουν άµεσες λύσεις στα προβλή-
µατα που απασχολούν τον κλάδο.  

Καλό το άρθρο 18, αλλά αν δεν συνοδευτεί µε πολιτικές και
αναπτυξιακά µέτρα που θα δώσουν ώθηση σε έναν από τους κο-
ρυφαίους εξαγωγικούς κλάδους της χώρας, το µέτρο αυτό δεν
θα είναι περισσότερο από µια σταγόνα στον ωκεανό της ύφεσης
και της παρακµής στην οποία έχετε καταδικάσει τη χώρα και τις
επιχειρήσεις, πόσω δε µάλλον της περιοχής µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει ο Ανα-
πληρωτής Υπουργός κ. Φάµελλος. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, δεν ξέρω αν οι χρήσεις γης για το κέντρο
γούνας στην Καστοριά είναι µια ένδειξη σοβαρότητας επιτέλους
-γιατί τόσα χρόνια µάλλον δεν τη δείχνατε, κυρία Αντωνίου- για
την ανάπτυξη του τόπου. Πάντως, αυτό που ξέρω είναι ότι αυτό
τον χρόνο που έχω την τιµή να υπηρετώ την Κυβέρνηση από τη
θέση του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος, το δασικό πε-
ρίπτερο παραχωρήθηκε στον Περιβαλλοντικό Σύλλογο των
Φίλων του Περιβάλλοντος στην Καστοριά, που επίσης τόσα χρο-
νιά δεν είχε γίνει. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Μεγάλο έργο. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Επίσης αυτόν τον χρόνο κατατίθεται σή-
µερα στη Βουλή το νοµοσχέδιο για φορέα της προστατευόµενης
περιοχής, µε έδρα την Καστοριά, τον οποίον είχατε κλείσει. 

Νοµίζω, τελικά, ότι αυτόν τον χρόνο γίνονται πάρα πολλά
πράγµατα κι αυτά τα χρονιά γίνονται, επιτέλους, πολλά πράγµατα
για την Καστοριά και γίνονται πραγµατικά και µένουν µόνιµα.

Τώρα για αυτό που είπατε ότι εάν το επίδοµα αυτό ή αυτή η
ενίσχυση είναι προεκλογικό χαρτί και θα µείνει και θα καταργηθεί
µετά τις εκλογές, είναι κρίµα να λέτε τις προθέσεις σας φωναχτά
στο Βήµα της Βουλής. Κατά το δικό σας σενάριο, θα πάρετε την
Κυβέρνηση. Άρα, λοιπόν, παραδεχτήκατε µόλις τώρα ότι θα κα-
ταργήσετε το επίδοµα αυτό για τους κατοίκους της δυτικής Μα-
κεδονίας;

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Κάντε νόµο, όχι ως υπουργική απόφαση.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Δεν θα σας αφήσουµε ένα τέτοιο περι-
θώριο, γιατί πολύ απλά δεν θα πάρετε την Κυβέρνηση. Εµείς θα
είµαστε εδώ και θα είναι σταθερή η ενίσχυση των πολιτών στη
δυτική Μακεδονία. Θα σας χαλάσουµε τα σχέδια. Είναι πολύ
κρίµα όµως να παραδέχεστε δηµόσια ότι σκοπεύετε να πάρετε
πίσω αυτό το µέτρο.

Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τις ενεργειακές κοι-
νότητες που συζητάµε αυτές τις µέρες, αποτελεί ένα µοντέλο
ενεργειακής µετάβασης το οποίο βασίζεται στην αποκεντρωµένη
παραγωγή και στην κατανάλωση ενεργειακών πόρων και το
οποίο θεωρούµε απαραίτητο για την επίτευξη των δεσµεύσεων
της χώρας για την παγκόσµια συµφωνία για το κλίµα.

Λίγες εβδοµάδες µετά την παγκόσµια συνάντηση των ηγετών
όλων των χωρών στο Παρίσι, είµαστε υποχρεωµένοι να ξανα-
πούµε ακόµη µια φορά στο ελληνικό Κοινοβούλιο ότι χρειάζονται
πολλά να γίνουν για τη συµφωνία για το κλίµα και ότι υπάρχει
ένας παγκόσµιος κίνδυνος, στον οποίο τουλάχιστον δεν έχουµε
ακόµα παγκόσµια συµφωνία, αλλά απαιτείται να έχουµε.

Χρειαζόµαστε ριζικές και ριζοσπαστικές αλλαγές της πολιτικής
και στην Ελλάδα. Διότι µπορεί όλοι να λέµε ότι το κλίµα είναι ση-
µαντικός παράγοντας, παράµετρος της ποιότητας ζωής –είναι
το µέλλον των παιδιών µας-, δεν ασκούνται όµως ουσιαστικά πο-
λιτικές υπέρ της αλλαγής του κλίµατος και µείωσης των εκποµ-
πών αερίου του θερµοκηπίου. 

Και γι’ αυτό χρειαζόµαστε µεγάλες παρεµβάσεις προφανώς
µέσα από τον ενεργειακό σχεδιασµό πρώτα απ’ όλα, αλλά και
αλλάζοντας την αγροτική παραγωγή, τη διαχείριση απορριµµά-
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των, τη λειτουργία των κτηρίων, τις µεταφορές, για να προχω-
ρήσουµε εάν θέλετε σε ένα ουσιαστικό και πραγµατικό µεγάλο
σχέδιο για τον µετριασµό των εκποµπών, κάτι που εµείς µετά την
ολοκλήρωση πρόσφατα των συµφωνιών στη σύνοδο των Υπουρ-
γών και στο ευρωκοινοβούλιο προτιθέµεθα να κάνουµε και µε νο-
µοθετική παρέµβαση.

Οφείλουµε, όµως, να πούµε ότι χρειάζεται ταυτόχρονα να γί-
νουν σηµαντικά βήµατα και στην προσαρµογή τη ζωής µας και
όλων των κοινωφελών ιδιαίτερα δραστηριοτήτων στα θέµατα
αυτά, γιατί πρέπει να αλλάξουµε ουσιαστικά.

Το µοντέλο των ενεργειακών κοινοτήτων δεν είναι καινούριο.
Είναι ένα µοντέλο, που έχει εφαρµοστεί στην Ευρώπη. Όµως
ολοκληρωµένη θεσµική παρέµβαση είναι αυτή που κάνει η χώρα
µας και έχει πιλοτικά χαρακτηριστικά.

Και εάν θέλετε, αποτυπώνει και την ουσία τελικά για το τι ση-
µαίνει ευρωπαϊκή πολιτική, τι σηµαίνει ευρωπαϊσµός. Τα κόµµατα
που άσκησαν εξουσία µέχρι τώρα ήταν κατ’ επίφαση ευρωπαϊ-
στές. Επί της ουσίας ήταν για δάνεια µε αέρα, για offshore εται-
ρείες, για νταβατζήδες, για παρτάκηδες. Αυτό ουσιαστικά γινό-
ταν. Τώρα, όµως, πρέπει να µπούµε στην ουσία της ευρωπαϊκής
πολιτικής και να την αλλάξουµε. Και έχει γίνει αποδεκτό ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αυτή η Κυβέρνηση αλλάζει την ευρωπαϊκή πολιτική,
συµµετέχει στην ευρωπαϊκή ατζέντα. 

Αυτό κάνουµε και µε τη σηµερινή συζήτηση, η οποία µεταφέ-
ρει τον άξονα από τις µονοσήµαντες βιοµηχανικές ΑΠΕ -που δη-
µιούργησαν προβλήµατα στην Ελλάδα, που δεν τροφοδότησαν
το ελληνικό παραγόµενο προϊόν, την ελληνική εργασία, αλλά βά-
ρυναν λογαριασµούς του δηµοσίου που πληρώνουµε ακόµα και
τώρα εντός κρίσης- σε έναν ουσιαστικό τεχνολογικό και οικονο-
µικό σχεδιασµό µε συµµετοχή της κοινωνίας. Και αυτό δεν το κά-
νουµε µόνο στις ΑΠΕ. Το κάνουµε και στα άλλα ενεργειακά µέσα.

Επειδή έγινε η πολύ ουσιαστική τοποθέτηση του κ. Σκρέκα για
την ανάγκη της δυτικής Μακεδονίας να έχει αέριο, θέλω να σας
πω τι έκανα εγώ ως πολίτης της Θεσσαλονίκης και ο κ. Σκρέκας
–υποθέτω- ως πολίτης της Θεσσαλίας τα προηγούµενα χρόνια.
Για είκοσι χρόνια βλέπαµε το αέριο να περνάει από τις πόλεις
µας αλλά να µην τις τροφοδοτεί. Έπρεπε να έρθει αυτή η Κυβέρ-
νηση για να φέρει παραδείγµατος χάριν στη Θεσσαλία, στο Βε-
λεστίνο, στον Τύρναβο, στην Καλαµπάκα που είναι στο νοµό σας,
στην Ελασσόνα, στον Παλαµά, στην Αγιά, στην Αγχίαλο, στους
Σοφάδες -που είναι στον νοµό σας- στο Μουζάκι αέριο. Δεν είχαν
όλα αυτά τα χρόνια οι κωµοπόλεις της Θεσσαλίας αέριο, ενώ ο
αγωγός περνούσε εδώ και είκοσι χρόνια από τη Θεσσαλία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όλο «θα». Σχέδιο να δούµε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Η Καλαµπάκα είναι για 2018, κ. Σκρέκα
-εδώ θα είµαστε- και το 2019 είναι οι Σοφάδες.

Όπως επίσης, φέτος στη Θεσσαλονίκη είναι ο Τρίλοφος, το
Πλαγιάρι, ο Χορτιάτης, το Φίλυρο, η  Μεσήµβρια. Η Μεσήµβρια
–φανταστείτε- φιλοξενούσε το σταθµό µείωσης πίεσης του αε-
ρίου, αλλά δεν είχε πρόσβαση στο αέριο. Αυτή ήταν η πολιτική
που ασκούνταν µέχρι τώρα στην Ελλάδα. 

Όµως, τα Βασιλικά, το Ρύσιο, η Χαλάστρα, τα Κουφάλια, ο
Λαγκαδάς, η Μηχανιώνα, η Επανοµή θα έχουν αέριο το 2018.
Αυτή είναι η ουσιαστική πολιτική της αποκέντρωσης –εάν θέλετε-
που υλοποιούµε εµείς. 

Με το νοµοσχέδιο των ενεργειακών κοινοτήτων εισάγουµε τα
εργαλεία για να αναπτυχθούν τελικά και να διανεµηθούν βιώσι-
µες µορφές ενέργειας, οι οποίες θα παράγονται τοπικά και θα
είναι πολιτικές χαµηλού άνθρακα πλέον. Στοχεύουµε στο να ανα-
πτύξουµε µια ουσιαστική συζήτηση και στο κοινοβούλιο για την
οικονοµία του χαµηλού άνθρακα ή θα έλεγα για την οικονοµία
του µηδενικού άνθρακα. Και βέβαια εδώ από τη µεριά µας δεν
βάζουµε µόνο τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, τη συµπαρα-
γωγή, τις βιώσιµες µεταφορές. Βάζουµε τη συζήτηση για το κτή-
ριο και για τη βιώσιµη αστική κινητικότητα. Και πρέπει να έρθει
και στη Βουλή για να συζητήσουµε ουσιαστικά για τέτοιες δρά-
σεις.

Και έτσι οι ενεργειακές κοινότητες µπορούν ξεκινήσουν και να
εφαρµόζονται από µια πολυκατοικία µε ένα µικρό φωτοβολταϊκό
µέχρι µια µεγάλη συµπαραγωγή και την ηλεκτροκίνηση. 

Αυτή είναι η διαφορά της δικής µας άποψης, ότι τώρα πια δεν
µιλάµε για επενδύσεις σε µία, αν θέλετε, µεγάλη κλίµακα που δεν
αγγίζει την πραγµατική κοινωνία και ίσως και σε υπηρεσίες πε-
ρισσότερο. Αυτή είναι και η ουσιαστική διαφορά στο παραγωγικό
µοντέλο. Οι επενδύσεις που είναι πίσω από τις ενεργειακές κοι-
νότητες είναι επενδύσεις του πραγµατικού προϊόντος και είναι
επενδύσεις, που ταυτόχρονα αφήνουν συγκεκριµένο αποτύπωµα
της εργασίας και συνδέονται και µε την επίλυση του προβλήµα-
τος της ενεργειακής φτώχειας. 

Άρα και κοινωνικό θέµα επιλύουµε και πρόσβαση στην ενέρ-
γεια που είναι κοινωνικό αγαθό και δεν εξασφαλίζονταν µέχρι
τώρα, αλλά δηµιουργούµε και την οικονοµία του πραγµατικού
προϊόντος και λύνουµε και προβλήµατα διαχείρισης αιχµής και
βάσης στη ζήτηση ενέργειας. Και επιστρέφει το όφελος στην κοι-
νωνία, επιστρέφει στον παραγωγό και δεν το παίρνουν διάφοροι
ως υπεραξία να το πάνε σε offshore, όπως συνέβαινε σε δικές
σας κυβερνήσεις. 

Και δίνεται η ευκαιρία στους πολίτες να συµµετέχουν σε επι-
χειρήσεις, αλλά και στην αυτοδιοίκηση και έτσι λέξεις που χρη-
σιµοποιήθηκαν στο παρελθόν, το οµολογώ, όπως ο δηµογραφι-
κός προγραµµατισµός, τώρα αποκτούν την πραγµατική τους
ουσία, γιατί δεν δόθηκε πρόσβαση πραγµατικά στην ανάπτυξη. 

Και, ξέρετε, αυτές είναι οι πραγµατικές αλλαγές που ξέρω ότι
πονάνε πολύ τους νεοφιλελεύθερους. Οι αλλαγές στην πραγµα-
τική οικονοµία και στο κοινωνικό σώµα, που καταλαβαίνει ο πο-
λίτης ότι µπορεί να παράγει, να έχει δικαίωµα παραγωγής, να
έχει δικαίωµα πρόσβασης στο προϊόν και να έχει και όφελος
άµεσα και οικονοµικό και κοινωνικό είναι οι πραγµατικές δηµο-
κρατικές αλλαγές, που σας ενοχλούν. Γιατί αυτές τις αλλαγές,
και γι’ αυτό τις αποδεχόσαστε, δεν µπορείτε να τις πάρετε πίσω. 

Είναι σαν τις αλλαγές που κάνουν τα αναπτυξιακά συνέδρια,
που ποτέ δεν σκεφτήκατε να κάνετε. Δηλαδή να πάτε στους τό-
πους, να µιλήστε µε τους πολίτες τοπικά, να αναδείξετε την αξία
της αυτοδιοίκησης τοπικά, κάτι που προσπαθήσατε να το στα-
µατήσετε βάζοντας κοµµατικές παρωπίδες. Ζητήσατε από την
αυτοδιοίκηση µε κοµµατική εντολή να µην συµµετέχει σε ένα συ-
νέδριο για την ανάπτυξη του τόπου και όλοι οι αυτοδιοικητικοί
σας γύρισαν την πλάτη. Αυτή είναι η ουσία της πολιτικής. Έτσι
αλλάζει η Ελλάδα πραγµατικά και σας πονάνε αυτές οι αλλαγές
γιατί δεν γυρίζουν εύκολα πίσω.

Αυτή η συζήτηση γι’ αυτό το νοµοσχέδιο, παρ’ ότι το αποδέ-
χεστε όλοι και δεν µπορείτε να το αρνηθείτε, κάνει µια αλλαγή
στο επίπεδο της κοινής ευθύνης. Καταλαβαίνει ο πολίτης ότι είναι
συνυπεύθυνος, αλλά είναι συνυπεύθυνος στο να παίρνει και απο-
φάσεις. Γιατί µέχρι τώρα στερούταν ο πολίτης το δικαίωµα των
αποφάσεων για την ενέργεια, έµενε πολύ µακριά από αυτόν και
για άλλα, αν θέλετε, περιβαλλοντικά αγαθά. Και µικραίνει την κλί-
µατα των έργων και βελτιώνει και την κοινωνική αποδοχή. 

Και είναι προφανές ότι αυτές οι αλλαγές δεν είναι συµβατές
µε το αξιακό υπόβαθρο της Νέας Δηµοκρατίας ιδιαίτερα, στην
οποία όµως δυστυχώς προσαρτήθηκε και το ΠΑΣΟΚ όντας και
αυτό νεοφιλελεύθερο τα τελευταία χρόνια. Είναι αλλαγές οι
οποίες αλλάζουν το δηµοκρατικό µοντέλο της παραγωγής.
Εφαρµόζουν τη συνεταιριστικότητα στην πραγµατική της κλί-
µακα όχι τους συνεταιρισµούς, που φαλιρίσατε µε τα «δικά σας
παιδιά» και τους κοµµατάρχες, αλλά συνεταιρισµοί που θα κρί-
νονται από τους ίδιους τους πολίτες και θα αξιολογούνται στην
παραγωγή, γιατί αφορά τη δική τους κατανάλωση και το δικό
τους πορτοφόλι, άρα θα γίνουν συµµέτοχοι στον έλεγχο των
ενεργειακών συνεταιρισµών. 

Και βέβαια αλλάζουµε αρκετά και στη νησιωτικότητα, µια νη-
σιωτικότητα η οποία πρώτα απ’ όλα υποστηρίζεται µε τη δική µας
πολιτική παρέµβαση στο συµβούλιο Υπουργών, που αξιοποίησε
500 εκατοµµύρια ευρώ για τη διασύνδεση των νησιών, κάτι που
οι προηγούµενες ηγεσίες των Υπουργείων Περιβάλλοντος δεν
διεκδίκησαν για την Ελλάδα και για τα νησιά. Το διεκδικήσαµε
τώρα, ξεκινήσαµε από τον Φεβρουάριο του 2017 και µαζί το κερ-
δίσαµε µε τον Υπουργό, µε το συµβούλιο Υπουργών, ενώ ταυτό-
χρονα δηµιουργεί και µια άλλη άποψη για το τι αυτοδιοίκηση
θέλουµε. 

Θέλουµε αυτοδιοίκηση η οποία να συµµετέχει και να έχει
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πραγµατική συµµετοχή στην πολιτική και στον µετασχηµατισµό
και της ενεργειακής παραγωγής και της οικονοµικής παραγωγής.
Αυτή η ουσία της περιφερειακής ανάπτυξης είναι που θα κρατή-
σει την Ελλάδα µε µια ουσιαστική παραγωγική ανασυγκρότηση
στον δίκαιο άξονα της προοπτικής και της προόδου και για την
Ελλάδα και για την Ευρώπη.

Και, πλέον, έχουµε πολίτες µέσα σε αυτήν την παραγωγή,
πίσω από αυτό το νοµοσχέδιο, που πλέον γίνονται και ενεργοί
πολίτες. Δεν συµµετέχουν µόνο στην απόφαση για το ενεργειακό
κόστος, για το ενεργειακό µέσο, αλλά και για την ενεργειακή πα-
ραγωγή. Συµµετέχουν σε µια απόφαση για το περιβάλλον του
τόπου, για τη δική τους ζωή και για την οικονοµική παραγωγή
όλου του τόπου. Και αυτό µπορεί να γίνει σε ένα ολόκληρο νησί,
αλλά µπορεί να γίνει και σε πολύ µικρότερη κλίµατα. 

Αυτήν την ουσιαστική αλλαγή διακυβέρνησης ήρθα να ανα-
δείξω, αν θέλετε, στη δική µου τοποθέτηση. Μια αλλαγή η οποία
αφορά και στην παραγωγή, αλλά και στην κατανάλωση. Είναι η
πραγµατική αλλαγή που µπορεί να µας δώσει αποτελέσµατα και
στη µάχη για το κλίµα. Είναι µια αλλαγή η οποία κατοχυρώνεται,
παραµένει στη δηµόσια συζήτηση, παραµένει στη δηµόσια συ-
νείδηση. Είναι µια αλλαγή που θα µας κάνει, πραγµατικά, να κά-
νουµε ανακύκλωση και όχι να έχουµε αυτά τα τραγικά χαµηλά
ποσοστά, που να εισάγουµε την ανακύκλωση στον πολιτισµό,
στον αθλητισµό, στην πρόνοια, σε όλες τις λειτουργιές της ζωής
µας. Να εισάγουµε την κυκλική οικονοµία στην πραγµατική λει-
τουργία της οικονοµίας. Και έτσι νοµίζω ότι αξίζει να πούµε ότι
αυτόν τον µήνα θα ανακοινωθεί και η πολιτική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης για την κυκλική οικονοµία, κάτι το οποίο είναι ου-
σιαστικά ευρωπαϊκό, αλλά ήταν απολύτως απόν από τις δικές
σας πολιτικές.

Η τοποθέτησή µου, λοιπόν, αγαπητοί κύριοι και κυρίες Βου-
λευτές, λέει ότι η πραγµατική πολιτική για την Ευρώπη, η πραγ-
µατική πολιτική για την Ελλάδα και για τον Έλληνα πολίτη, είναι
αυτή που γίνεται τοπικά, αποκεντρωµένα και δηµοκρατικά. Και
αυτό το αγαθό, αυτό το προσόν, αυτή την πρόταση έχει αυτή η
Κυβέρνηση και αυτό υλοποιούµε µε πολύ µεγάλη χαρά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Υ-
πουργέ. 

Η συνάδελφος κ. Μαρία Τριανταφύλλου έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πώς θα παράγουµε ενέργεια; Με ποιον τρόπο θα παράγουµε

ενέργεια και ποιος θα κερδίζει; 
Για πάρα πολλά χρόνια ο καπιταλισµός, που έχει οικοδοµηθεί

πάνω στα ορυκτά καύσιµα, έβρισκε τον τρόπο να θεωρεί την πα-
ραγωγή ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µη αντα-
γωνιστική, µη αποδοτική, άρα σχεδόν ουτοπική. Γνωρίζουµε πώς
επιβλήθηκαν οι διεθνείς µηχανισµοί της παγκόσµιας οικονοµίας:
µε συγκεκριµένο καταµερισµό εργασίας, µε επιβολή άνισων
όρων εµπορίου, µε συγκέντρωση πλούτου στις καπιταλιστικές
µητροπόλεις, µε δηµιουργία γιγάντιων υπερεθνικών οικονοµικών
οµίλων.

Ανάλογα πρότυπα ακολουθήθηκαν και για την παραγωγή και
για τη διανοµή της ηλεκτρικής ενέργειας και εν γένει της ενέρ-
γειας. Σήµερα, αναζητούνται νέοι, πιο αποδοτικοί και λιγότερο
ρυπογόνοι τρόποι παραγωγής, µεταφοράς, χρήσης και διαχείρι-
σης, εν τέλει, της ενέργειας και σήµερα αυτό που λέµε εναλλα-
κτικές µορφές ενέργειας, καθαρές µορφές ενέργειας, εκτοπί-
ζουν γρήγορα τα ορυκτά καύσιµα. Γιατί; Υπήρξε µεγαλύτερη
ευαισθησία για το περιβάλλον; Θα έλεγα ότι αυτό είναι το τελευ-
ταίο. Γιατί, όµως, υπήρξαν αυτές οι αλλαγές;

Υπήρξε, κατ’ αρχάς, και υπάρχει µείωση αποθεµάτων. Υπήρ-
ξαν και υπάρχουν γεωπολιτικές αιτίες. Προϋπήρχαν γεωπολιτι-
κές αιτίες, αλλά κατά καιρούς οι γεωπολιτικές ανακατατάξεις
είναι επικίνδυνες, όπως για παράδειγµα η γεωγραφική κατανοµή
σε περιορισµένα και συγκεκριµένα σηµεία της γης των αποθε-
µάτων. Είναι, επίσης, η κλιµατική αλλαγή. Όλα αυτά τα στοιχεία
αναγκάζουν σε αλλαγές. Ο στόχος της εξοικονόµησης της ενέρ-
γειας είναι καίρια συµβολή στην ίδια την ορθολογική χρήση της
ενέργειας.

Πάµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο, το οποίο έχει θετικό πρόσηµο.
Θα έλεγα ότι εάν δούµε κάποια σηµεία γι’ αυτό το νοµοσχέδιο,
θα παραδεχθούµε ότι, όπως και διεθνώς έτσι και στην Ελλάδα,
κυρίως στην Ελλάδα, ο ενεργειακός τοµέας βρίσκεται σε ένα µε-
ταβατικό στάδιο. Πρέπει να πούµε ότι στην Ελλάδα αυτή τη
στιγµή υπάρχουν λίγοι, µόνο τέσσερις ενεργειακοί συνεταιρι-
σµοί. Είναι ένας αριθµός πάρα πολύ µικρός, έχοντας ως δεδο-
µένο ότι στην Ευρώπη υπάρχουν πάνω από δύο χιλιάδες τριακό-
σιοι ενεργειακοί συνεταιρισµοί και η ενεργειακή µετάβαση σε κα-
θαρές µορφές ενέργειας συνιστά µία σηµαντική ευκαιρία γι’
αυτό που είπαν πολλοί, για τον εκδηµοκρατισµό της παραγωγής
και κατανάλωσης ενέργειας και για τη δηµιουργία βιώσιµων θέ-
σεων εργασίας στον ενεργειακό τοµέα.

Το παρόν σχέδιο νόµου προσπαθεί να συµβάλει, µε τη σειρά
του, στο σχέδιο παραγωγικής ανασυγκρότησης της χώρας, µιας
ανασυγκρότησης που θα έχει κύριο χαρακτηριστικό τη βιώσιµη
ανάπτυξη, λαµβάνοντας υπ’ όψιν όλους τους κοινωνικούς, περι-
βαλλοντικούς και οικονοµικούς όρους. 

Ειδικότερα, θα λέγαµε ότι η πολιτική της Κυβέρνησης για τους
ενεργειακούς συνεταιρισµούς συνοψίζεται στη δηµιουργία, κατ’
αρχάς, µιας αποκεντρωµένης παραγωγής, δίνοντας τη δυνατό-
τητα σε δήµους, συνεταιρισµούς, επιχειρήσεις να παράγουν
ενέργεια και βέβαια, στην ανάδειξη της τοπικότητας. 

Θα ήθελα να µείνω λίγο σ’ αυτό που λέµε «ανάδειξη της τοπι-
κότητας», γιατί είναι πολύ σηµαντικό στοιχείο του νοµοσχεδίου,
από τη µια και από την άλλη, γιατί κατάγοµαι από µια περιοχή,
από την Αιτωλοακαρνανία, όπου γίνονται σιγά-σιγά µονάδες πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από ΑΠΕ.

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, λέγοντας ότι στο νοµοσχέδιο τονίζε-
ται ιδιαίτερα αυτό το στοιχείο, το στοιχείο της τοπικότητας και
της συµµετοχής των τοπικών κοινωνιών στη διαδικασία παραγω-
γής και διαχείρισης ενεργειακών πόρων. Έτσι, προβλέπεται ότι
τουλάχιστον το 51% των µελών πρέπει να σχετίζεται µε τον τόπο
στον οποίο βρίσκεται η έδρα της ενεργειακής κοινότητας.

Να πάω στην Αιτωλοακαρνανία και να πω ότι γι’ αυτές τις µο-
νάδες, για τις αρκετές µονάδες παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας οι οποίες ξεπηδούν, οι νόµοι που προϋπήρξαν το 2010,
αλλά και οι νόµοι του 2011, οι τροποποιήσεις που έγιναν, αλλά
και ο τρόπος που έγινε διαχείριση µέχρι τώρα από υπηρεσίες
µέχρι και τις προηγούµενες κυβερνήσεις φέρνουν κάποιες φορές
ένα αποτέλεσµα, το οποίο δυστυχώς δεν είναι το ενδεδειγµένο
ή, εν πάση περιπτώσει, ούτε ενισχύει την τοπικότητα ούτε ενι-
σχύει την ενηµέρωση ούτε ενισχύει τη συµµετοχή των πολιτών.

Βεβαίως γνωρίζω ότι εδώ µιλάµε για κάτι διαφορετικό, για µια
ολιστική προσέγγιση και µια προσπάθεια για ολιστική λύση του
ζητήµατος. Όµως, θα ήθελα να πω ότι είναι πάρα πολύ σηµαν-
τικά κάποια στοιχεία, αλλά και άλλα νοµοθετήµατα της Κυβέρ-
νησης, όπως αυτά που πρόσφατα πέρασαν και στο πολυνοµο-
σχέδιο, ας πούµε το Εθνικό Κτηµατολόγιο ή η πρόνοια που υπάρ-
χει για τους δασικούς χάρτες στα προηγούµενα νοµοσχέδια. Ου-
σιαστικά η ολοκλήρωση της χωροθέτησης είναι το πρώτο
σηµείο. Διότι δεν µπορούµε να µιλάµε για έναν ενεργειακό σχε-
διασµό εάν δεν υπάρχει χωροθέτηση. Και νοµίζω ότι η έννοια της
χωροθέτησης είναι αυτή που θα πρέπει να καθορίσει και θα κα-
θορίσει την επιτυχία αυτού του εγχειρήµατος.

Στην πραγµατικότητα, λοιπόν, η χωροθέτηση ήταν ανύπαρκτη
και ακριβώς αυτό δηµιουργεί προβλήµατα σε διάφορες περιοχές
της χώρας, αλλά και στη δική µου περιοχή την Αιτωλοακαρνανία,
ακριβώς γιατί βλέπουµε ότι υπήρξαν και υπάρχουν µονάδες οι
οποίες βρίσκονται σε περιοχές οι οποίες είναι προστατευόµενες.
Θα πρέπει να πούµε βεβαίως ότι υπάρχει αντίδραση των τοπικών
κοινωνιών, δεν υπάρχει συµµετοχή και δεν υπήρξε ενηµέρωση
των τοπικών κοινωνιών.

Άρα, για να µην καταναλώσω τον χρόνο, θα πω ότι ο ρόλος
της τοπικής κοινωνίας πρέπει να είναι καθοριστικός. Είναι ανα-
γκαία η ενηµέρωση και η συµµετοχή. Όµως, πρέπει να πω ότι θα
πρέπει να υπάρξουν και άλλα κριτήρια. Πρέπει να µιλάµε για έναν
εθνικό σχεδιασµό που θα έχει συγκεκριµένα κριτήρια αδειοδό-
τησης και λειτουργίας, θα έχει χωροταξία. Βέβαια θα πρέπει να
πούµε ότι θα πρέπει να υπάρξουν µέσα σ’ αυτά και αντισταθµι-
στικά.
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Στην Αιτωλοακαρνανία, έναν νοµό που υπάρχουν µονάδες από
βιοµάζα, πάνε να γίνουν µονάδες από βιορευστά, υπάρχουν ανε-
µογεννήτριες όπου εκεί υπήρξαν αντισταθµιστικά και υπάρχει
αφοµοίωση από τις τοπικές κοινωνίες, πρέπει να πάµε διαφορε-
τικά. Πρέπει να δούµε συνολικά αυτόν τον σχεδιασµό. Εµείς δεν
έχουµε σκοπό να κάνουµε όσα γίνονταν προηγούµενα µε τα φω-
τοβολταϊκά, δηλαδή στην αρχή δέλεαρ, µε µεγάλες τιµές, µε πι-
θανές φοροελαφρύνσεις. Θα πάµε διαφορετικά.

Βέβαια, να πω ότι είναι ένα πάρα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο.
Είναι ένα νοµοσχέδιο που µπορεί να συµβάλει στην ουσιαστική
παραγωγική ανασυγκρότηση, φτάνει να υπάρχει, πρώτον, χωρο-
θέτηση και δεύτερον, σεβασµός του παραγωγικού µοντέλου, των
συγκριτικών πλεονεκτηµάτων και των οικοσυστηµάτων της κάθε
περιοχής.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Ο συνάδελφος κ. Ιωάννης Σαρίδης έχει τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο

είναι πολύ καλό, θα τολµούσα να πω. Μάλιστα, εµείς στην Ένωση
Κεντρώων εξετάσαµε το ενδεχόµενο να το υπερψηφίσουµε. Θα
περιορίσουµε, όµως, τη στήριξή µας στο «Παρών» και αυτό γιατί
και αυτή η νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης θα κριθεί
από την ορθή και αποτελεσµατική εφαρµογή της για την οποία
δεν µας προσφέρετε επαρκείς εγγυήσεις. 

Αυτό βέβαια δεν αλλάζει το γεγονός πως δεν υπάρχουν τερά-
στιες πολιτικές ευθύνες, οι οποίες εκ των πραγµάτων δεν αφο-
ρούν τη σηµερινή Κυβέρνηση για τα όσα απαράδεκτα συνέβησαν
στη χώρα στον τοµέα ενέργειας τις τελευταίες δεκαετίες.

Πόσοι συµπολίτες µας έφτασαν στο σηµείο να µετανιώσουν
πικρά επειδή πίστεψαν πολύ νωρίς απ’ ό,τι αποδείχθηκε πως ο
τοµέας της ενέργειας θα συναγωνιζόταν σε µία µέρα µε τη συµ-
µετοχή τους στο ΑΕΠ τον τοµέα του τουρισµού; Έκαναν λάθος
όλοι αυτοί που πίστεψαν πως η Ελλάδα έχει τις προϋποθέσεις
να διεκδικήσει ικανό µερίδιο της αγοράς ενέργειας; Κατά την
άποψή µου και κατά την άποψη της Ένωσης Κεντρώων, όχι. Το
λάθος, είτε το κρίνουµε δικαιολογηµένο είτε όχι, ήταν πως πίστε-
ψαν λόγια του αέρα, που στη συνέχεια έγιναν νόµοι του αέρα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι γεγονός πως έχουµε την
τύχη να ζούµε σε µια χώρα που η ενέργεια σε συνδυασµό µε τον
τουρισµό µπορούν να αποτελέσουν την ατµοµηχανή της ελληνι-
κής οικονοµίας, µια αξιόπιστη λύση στην προσπάθειά της να βρει
τον βηµατισµό της και να επιστρέψει στην οµαλότητα, ώστε να
κατορθώσουµε να βγούµε από την κρίση.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κινείται στη σωστή κατεύθυνση και γι’
αυτό και το αντιµετωπίσαµε από την αρχή µε θετικό πρόσηµο.

Είχα την πρόθεση, µάλιστα, να επιχειρηµατολογήσω για τον
σκοπό και τη σπουδαιότητα προώθησης της κοινωνικής και αλ-
ληλέγγυας οικονοµίας και καινοτοµίας στον ενεργειακό τοµέα.
Όµως, ένα περιστατικό που έλαβε χώρα σήµερα, στην πρωινή
Επιτροπή Εξωτερικών Υποθέσεων και Άµυνας, της οποίας είµαι
µέλος, µε υποχρεώνει να χρησιµοποιήσω αυτό εδώ το Βήµα για
ένα πολύ κρίσιµο αίτηµα εν όψει των διαπραγµατεύσεων για το
µείζον εθνικό θέµα που συζητούµε αυτές τις µέρες.

Οφείλω, λοιπόν, να διατυπώσω, για να καταγραφεί στα Πρα-
κτικά, το αίτηµα για άµεση αντικατάσταση του διαµεσολαβητή
του ΟΗΕ κ. Μάθιου Νίµιτς. Νωρίτερα σήµερα, κατά τη συνε-
δρίαση της Επιτροπής Εξωτερικών, όπου επιχείρησα να εκ-
φράσω το ίδιο αίτηµα και να επιχειρηµατολογήσω σχετικά µε
αυτό, χαρακτηρίστηκε η παρέµβασή µου ως εκτός θέµατος και
υπό την πίεση του Προεδρείου µου αφαιρέθηκε ο λόγος πριν να
ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου και να διατυπώσω το αίτηµα
αυτό.

Σήµερα, λοιπόν, που ο απανταχού Ελληνισµός, παρά τα προ-
βλήµατα και τις σκοτούρες που έχει, έχει στρέψει το ενδιαφέρον
του στη Νέα Υόρκη και σχολιάζει τις απαράδεκτες δηλώσεις του
κ. Νίµιτς, όποιος τολµήσει στο ελληνικό Κοινοβούλιο να πει µια
κουβέντα σχετικά µε αυτό το θέµα, κρίνεται  εκτός θέµατος;

Αγαπητοί συνάδελφοι, ο ειδικός διαµεσολαβητής των Ηνωµέ-

νων Εθνών για το Σκοπιανό, ο κ. Νίµιτς, µε σκοπό να αποδείξει
πως η Ελλάδα δεν έχει άλλη επιλογή από το να υποχωρήσει και
να αποδεχθεί τη χρήση της λέξεως «Μακεδονία» από τους Σκο-
πιανούς, παρουσίασε ως δήθεν σοβαρό επιχείρηµα δήθεν σοβα-
ρού ανθρώπου πως συµφωνήσαµε ως Έλληνες να δώσουµε το
όνοµα ήδη από τότε, από το 1992, από τη στιγµή, δηλαδή, που
αποδεχθήκαµε πως το «Μ» στο FYROM σηµαίνει «Μακεδονία».

Ο πιο αποτυχηµένος διαπραγµατευτής που υπήρξε ποτέ στην
ιστορία των Ηνωµένων Εθνών, για να καλύψει τη δική του απο-
τυχία και ανεπάρκεια, επιχειρεί µε δηµόσιες δηλώσεις του λίγο
πριν την έναρξη των διαπραγµατεύσεων να µηδενίσει, να απα-
ξιώσει, να ευτελίσει και να καταστήσει άνευ ουσίας και περιεχο-
µένου την επί είκοσι επτά χρόνια άρνηση των Ελλήνων να πάρουν
διαζύγιο από τη λογική και να δεχθούν πως η γη είναι επίπεδη
και πως τα έθνη µπορούν να φτιαχτούν από το τίποτα, από τον
αέρα.

Αν θεωρεί ο κ. Νίµιτς πως έχουµε ήδη παραδώσει το όνοµα,
πως έχουµε ήδη χάσει τη Μακεδονία, τότε τι θέλει από εµάς;
Προς τι αυτές οι διαπραγµατεύσεις που πάµε να κάνουµε; Αν
έχουµε ήδη χάσει και τα έχουµε ήδη παραδώσει όλα, όπως προ-
σπαθούν να µας πείσουν, τότε σε τι µας έχουν ανάγκη; Τι περι-
µένουν από εµάς; Να τους βοηθήσουµε να κρατήσουν τα προ-
σχήµατα;

Ο κ. Νίµιτς δεν χαίρει της εµπιστοσύνης των Ελλήνων και θα
θέλαµε να ξέρουµε γιατί δεν ζήτησε η ελληνική Κυβέρνηση την
άµεση αντικατάσταση του κ. Νίµιτς. Έχει εµπιστοσύνη η ελληνική
Κυβέρνηση στις διαπραγµατευτικές ικανότητες του; Τι έχει να
επιδείξει ως αποτέλεσµα της διαπραγµάτευσής του, της διαµε-
σολάβησής του, εκτός από το να µας δηλώνει ότι έχει κριθεί το
όνοµα πριν καν ξεκινήσουν οι διαπραγµατεύσεις;

Την ίδια στιγµή ένας Υπουργός της Κυβέρνησης, τον οποίον
εκτιµώ και σέβοµαι πολύ, ο κ. Αµανατίδης, σε σηµερινή του δή-
λωση λέει: «Αυτό που σε πρώτη φάση πρέπει να γίνει είναι να
συµφωνηθεί ο τρόπος µε τον οποίον θα γίνουν οι διαπραγµατεύ-
σεις. Έχει σηµασία ποιος µιλάει, πως µιλάει, πότε γίνονται οι
προτάσεις, πότε είναι οι δυσκολίες, ποιες είναι οι δυσκολίες και
πως λύνονται. Τώρα ξεκινούν οι διαπραγµατεύσεις». Αυτό υπο-
στηρίζει η Κυβέρνηση µ’ έναν από τους αρµόδιους Υπουργούς:
«Τώρα ξεκινούν διαπραγµατεύσεις». 

Ε, λοιπόν, τώρα που ξεκινούν οι διαπραγµατεύσεις για την Κυ-
βέρνηση ως Βουλευτής Θεσσαλονίκης, ως Βουλευτής της Μα-
κεδονίας, ως µέλος της Επιτροπής Εξωτερικών Υποθέσεων και
Εθνικής Άµυνας ζητώ από την Κυβέρνηση να προχωρήσει στην
κατάθεση του αιτήµατος για την άµεση αντικατάσταση του κ. Νί-
µιτς και τον ορισµό από τον Γενικό Γραµµατέα του ΟΗΕ ενός
άλλου διαµεσολαβητή, που να µπορεί να ξέρει να µας απαντήσει
ποιος ήταν ο δάσκαλος του Μεγάλου Αλεξάνδρου, ποιος ήταν ο
δάσκαλος του Αριστοτέλη, ποιος ήταν ο δάσκαλος του Πλάτωνα,
ποιος ήταν ο Σωκράτηςς και τι γλώσσα τελικά µίλαγαν όλοι
αυτοί.

Δεν φτιάχνονται, αγαπητοί συνάδελφοι, έθνη µε την παραχά-
ραξη της ιστορίας, µε υπογραφές και βαφτίσια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Σα-

ρίδη.
Να µου επιτρέψετε να σας πω µε πολύ µεγάλο σεβασµό, γιατί

ξέρω ότι είστε ένας συνεπής συνάδελφος στην τήρηση του Κα-
νονισµού, ότι έχουµε φτάσει στο σηµείο να παραβιάζουµε απο-
λύτως και µε τρόπο απίστευτο τον Κανονισµό.

Διαµαρτυρηθήκατε πριν επειδή σας είπαν ότι αν είστε εκτός
θέµατος, πρέπει να ξαναδείτε το ζήτηµα. Γιατί διαµαρτυρηθή-
κατε; Ειλικρινά σας το λέω: Είναι δυνατόν να µιλάµε για τις ενερ-
γειακές κοινότητες και να µιλάτε σ’ όλη σας την οµιλία για ένα
θέµα τελείως διαφορετικό; Με συγχωρείτε που το λέω, αλλά
επειδή διαµαρτυρηθήκατε, γι’ αυτό το λέω. Ο κ. Παναγιώταρος
πριν ως Εκπρόσωπος της Χρυσής Αυγής µίλησε και τα δεκατρία
λεπτά της οµιλίας του για το θέµα της ονοµασίας της FYROM. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Μου επιτρέπετε, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε, δη-

λαδή, αλλά το λέω για να βοηθήσουµε όλοι, ώστε να υπάρχει σε-
βασµός στον Κανονισµό. 

4320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Σεβάστηκα όµως και τον χρόνο µου,
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αλλά ήσασταν
πλήρως εκτός θέµατος, όχι µε παρέκκλιση, πλήρως εκτός θέµα-
τος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΑΡΙΔΗΣ: Στην Ολοµέλεια ως Βουλευτής. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι είναι η Ολοµέλεια;

Δεν µιλάµε για την επικαιρότητα πάντως, µιλάµε για το θέµα του
νοµοσχεδίου. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-

τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΡΕΜΕΝΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κωνσταντινό-

πουλος έχει τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο εισηγητής µας µίλησε για το

νοµοσχέδιο και αναφέρθηκε αναλυτικά στη στάση της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης. 

Βεβαίως, θα µου επιτρέψετε να πω δυο λόγια, γιατί ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος έχει µπερδευτεί λίγο. Καταλαβαίνω ότι
έχουν µπερδευτεί µε τη Νέα Δηµοκρατία για το θέµα των απερ-
γιών, των καζίνων και όλα αυτά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Σε ποιον Υφυπουργό αναφέρεται; Υπάρ-
χει Υφυπουργός Περιβάλλοντος; 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όµως, ελπίζω να γνω-
ρίζετε τουλάχιστον, ενώ στο νοµοσχέδιό σας λέτε «µια δηµοκρα-
τική επιλογή των πολιτών», χθες ψηφίσατε, δυστυχώς, την υπο-
χρεωτικότητα στη διαµεσολάβηση. Δηλαδή, από τη µία είστε
«δηµοκρατικοί», από την άλλη υποχρεώνετε. Από τη µία φέρνετε
τον νόµο για τις απεργίες και από την άλλη µιλάτε για δηµοκρα-
τία και για σοσιαλισµό. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Δεν είναι δηµοκρατική η µεγάλη συµµε-
τοχή των εργαζοµένων στις αποφάσεις;

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Από τη µία µειώνετε τον
φόρο στα καζίνα –δεν έχετε φέρει άλλη µείωση στη φορολογία-
µείωση της τάξης από 720.000 ευρώ σε 90.000 ευρώ, και τσακώ-
νεστε µε τη Νέα Δηµοκρατία για το ποιος είναι πιο νεοφιλελεύ-
θερος. 

Νοµίζω ότι πραγµατικά, επειδή η Νέα Δηµοκρατία έχει αντικει-
µενικό πρόβληµα σ’ αυτό, πρέπει να κάνετε ένα ιδρυτικό συνέ-
δριο µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία για να τα βρείτε εκεί, κύριε
Υπουργέ.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Τι κοινό έχουµε δηλαδή, και δεν έχετε
εσείς που συνοµιλείτε συνεχώς…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Πάµε, όµως, τώρα στα
δικά µας.

Κύριε Υπουργέ, φέρατε µια τροπολογία. Και νοµίζω ότι η ευχή
µας πρέπει να είναι -και το λέω γιατί πολύ σωστά το είπε ο κύριος
Υφυπουργός- όχι να ισχύει για έναν χρόνο, αλλά πρέπει να έχει
µόνιµα χαρακτηριστικά. Και νοµίζω ότι αυτό, ως Δηµοκρατική
Συµπαράταξη, θα το στηρίξουµε µε όλες µας τις δυνάµεις. 

Το θέµα που αφορά στη Μεγαλόπολη, αλλά και στις λιγνιτικές
περιοχές είναι ένα µεγάλο θέµα και στη µεταλιγνιτική εποχή. Σας
θυµίζω απλώς για να ξέρετε -και ας πάρω τη δική σας εκδοχή
του «κακού» σχεδίου της «µικρής ΔΕΗ»- ότι στη Μεγαλόπολη δεν
ήταν προς πώληση καµµία µονάδα. Με το νέο σχέδιο της Κυβέρ-
νησης ΣΥΡΙΖΑ – ΑΝΕΛ θα πωληθούν δύο µονάδες. 

Το δεύτερο είναι ότι σήµερα φέρνετε µία έκπτωση και το πα-
ράδοξο είναι το εξής: Βάζετε όλη τη δυτική Μακεδονία -και είδα
τον κ. Καρυπίδη εδώ πέρα, ήταν και µέσα στην Ολοµέλεια- δη-
λαδή τους Νοµούς Φλώρινας και Κοζάνης, οι οποίοι, πραγµατικά,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχουν µονάδες. Και πολύ σωστά
πάµε και στους Νοµούς Καστοριάς και Γρεβενών, οι οποίοι µπο-
ρεί να έχουν παρενέργειες από όλη αυτή τη διαδικασία.

Όµως, όσον αφορά στην Αρκαδία, η οποία αυτήν τη στιγµή
έχει µονάδες και στην οποία πουλάµε τις δύο µονάδες, βάζουµε
µόνο τον Δήµο Μεγαλόπολης. Φοβερή δηµοκρατία! Φοβερή δι-
καιοσύνη του ΣΥΡΙΖΑ! Ας µην πω πως σκέφτεστε τους Βουλευ-
τές της Πελοποννήσου, αλλά δικό σας θέµα αυτό. Ας το αξιολο-

γήσουν οι Βουλευτές. Οι πολίτες της Αρκαδίας, δηλαδή και των
όµορων δήµων, είναι δεύτερης κατηγορίας, κατά τον ΣΥΡΙΖΑ, µ’
αυτήν την τροπολογία ενώ οι πολίτες της Καστοριάς και των Γρε-
βενών, που είναι δεκάδες χιλιόµετρα µακριά από την Κοζάνη και
από τη Φλώρινα, είναι πρώτης κατηγορίας. Μιλάµε, δηλαδή, για
δύο κατηγορίες πολιτών.  

Κύριε Υπουργέ, δικαίωµά σας είναι, αλλά θα ξέρετε ότι θα κρι-
θείτε πάρα πολύ αυστηρά. Θα κριθούν και ο ΣΥΡΙΖΑ και οι Βου-
λευτές του αυστηρά γι’ αυτό που γίνεται σήµερα.

Σας καταθέσαµε µία τροπολογία. Εµείς δεν πήγαµε στη λο-
γική, όπως το κάνατε εσείς «δώρο» σε κάποιον, για να είναι και
οι τέσσερις νοµοί. Εµείς σας πήγαµε σ’ αυτό που λέει το δίκαιο,
που είναι ο Νοµός Αρκαδίας και οι όµοροι δήµοι των περιφερει-
ακών ενοτήτων. Είναι και η Καλαµάτα, είναι και η Ηλεία είναι και
κάποιοι άλλοι δήµοι.

Σας καλούµε, έστω και την τελευταία στιγµή, να το αποδεχ-
θείτε γιατί είναι δίκαιο, κύριε Υπουργέ. Δεν σας ζητάµε ρουσφέτι
για την Αρκαδία και την Πελοπόννησο. Σας ζητάµε δικαιοσύνη.
Δικαιοσύνη δεν υπάρχει. Πουλάτε δύο µονάδες στη Μεγαλό-
πολη, καµµία στην Κοζάνη. 

Κύριε Υπουργέ, θέλετε να σας πω κάτι; Δεν είστε συνεπείς.
Όχι εσείς, η Κυβέρνησή σας. Δεν απευθύνοµαι µόνο προσωπικά.
Ο κ. Σκουρλέτης έλεγε για τις πωλήσεις των µονάδων στο Βήµα
της Βουλής στις 19 Μαΐου 2016: «Η δική µας στρατηγική είναι να
προσαρµοστεί και η ίδια η ΔΕΗ µέσα από τη στρατηγική των συµ-
πράξεων και όχι τη βίαιης αποκοπής κοµµατιών της και την εκ-
ποίηση άρον-άρον, όπως ήταν το δικό σας σχέδιο». Αυτό υλο-
ποιείτε σήµερα, όµως. 

Κύριε Υπουργέ, κατανοώ ότι δεν θα κάνετε πίσω. Μακάρι να
κάνετε βέβαια, γιατί είναι ένα δίκαιο αίτηµα όλης της Αρκαδίας.
Περιµένω και από τη Νέα Δηµοκρατία και από τα άλλα κόµµατα
να δώσουν µάχη γι’ αυτήν τη διαδικασία, γιατί είναι θέµα δικαιο-
σύνης απέναντι στους πολίτες της Αρκαδίας, οι οποίοι δεν είναι
πολίτες δεύτερης κατηγορίας σε σχέση µε τους πολίτες των Γρε-
βενών και της Καστοριάς. Εµείς δεν λέµε να πάρετε τη διάταξη
πίσω για τα Γρεβενά και την Καστοριά. Όχι, σε καµµία περί-
πτωση. Ζητάµε, όµως, να την εφαρµόσετε για όλη την Αρκαδία,
όπως της αξίζει. 

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, λέω το εξής: Η µεταλιγνιτική
εποχή είναι ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα. Ως Δηµοκρατική Συµπαρά-
ταξη είχαµε καταθέσει πρώτοι στις 24 Φεβρουαρίου 2016 -ήταν
ο κ. Σκουρλέτης, ελπίζω ότι θα έχετε κάποια συνέχεια σ’ όλα
αυτά- µία επίσηµη πρόταση για το σύστηµα κατανοµής των εσό-
δων από τους πλειστηριασµούς αδιάθετων δικαιωµάτων εκποµ-
πών αερίων θερµοκηπίου για την περίοδο 2016-2020: ένα ποσο-
στό από αυτά, όχι το 20%, το 5% να πάει για την ανάνπτυξη στη
µεταλιγνιτική εποχή σ’ αυτές τις περιοχές. Μόνο έτσι θα υπάρξει
µεταλιγνιτική εποχή µε απασχόληση, θα υπάρξουν έργα τα οποία
θα δηµιουργήσουν προϋποθέσεις ανάπτυξης της περιοχής. 

Δυστυχώς, ο κ. Σκουρλέτης τότε είπε ότι θα το κάνει πολύ σύν-
τοµα -έχω και τις δηλώσεις του και σας τις καταθέτω-, έλεγε ότι
τον επόµενο έναν χρόνο θα γίνουν όλα αυτά. Έφυγε από το
Υπουργείο. Σήµερα έχουµε 2018 και δυστυχώς, κύριε Υπουργέ,
δεν έχει γίνει τίποτα.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπου-
λος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εµείς περιµένουµε, έστω και την τελευταία στιγµή. Σας κα-
λούµε και σας προσκαλούµε να µην αδικήσετε τους πολίτες της
Αρκαδίας και των όµορων δήµων των περιφερειακών ενοτήτων.
Διαφορετικά τίθεται ένα µεγάλο θέµα δικαιοσύνης: υπάρχουν για
τον ΣΥΡΙΖΑ και την Κυβέρνηση δύο κατηγορίες πολιτών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Συµπα-

ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τον λόγο έχει η κ. Τε-

λιγιορίδου.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

είναι κατανοητή η αµηχανία και το άγχος που έχει η Αντιπολί-
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τευση, όταν προσπαθεί να υποβαθµίσει τα θέµατα που επιλύει
αυτό το νοµοσχέδιο και να κάνει κριτική. 

Ακούστηκε και από τον προηγούµενο συνάδελφο, ο οποίος
έφυγε από την Αίθουσα, για το ειδικό τιµολόγιο της ΔΕΗ για ολό-
κληρη τη δυτική Μακεδονία. Θα ήταν καλό να ήταν εδώ για να
γνωρίζει ότι για δεκαετίες, λόγω της λειτουργίας της ΔΕΗ στη
δυτική Μακεδονία η Περιφερειακή Ενότητα της Καστοριάς και
των Γρεβενών έχαναν εκατοµµύρια ευρώ από χρηµατοδοτικά ερ-
γαλεία, γιατί το κατά κεφαλήν εισόδηµα λόγω του προϋπολογι-
σµού της ΔΕΗ εµφανιζόταν υψηλό.

Αποτέλεσµα; Περιφερειακή Ενότητα Καστοριάς: Η πρωταθλή-
τρια ενότητα ανεργίας των νέων στην Ευρώπη. Το ίδιο ισχύει και
για τα Γρεβενά και νοµίζω ότι αυτό που γίνεται σήµερα µε την
υπουργική τροπολογία δεν είναι δώρο προς την περιφέρειά µας,
αλλά είναι η αποκατάσταση της αδικίας που έπρεπε να γίνει.

Κατανοώ, επίσης, το άγχος και την αµηχανία της συναδέλφου
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης από την Καστοριά, που προσπα-
θεί να υποβαθµίσει αυτό το θέµα, λέγοντας «θα ισχύει για πά-
ντα;». Προφανώς, θα ισχύει από εδώ και πέρα.

Να θυµίσουµε, όµως, ότι αυτό το µέτρο για το κατά 30% µει-
ωµένο τιµολόγιο στους λογαριασµούς της ΔΕΗ έρχεται ως αν-
ταπόδοση στους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας, που για
δεκαετίες αναπνέουν και ζουν κάτω από τα φουγάρα. Αυτό δεν
έγινε στην περιοχή µας τα τελευταία τρία χρόνια που είναι Κυ-
βέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ. Τι έκαναν όλα αυτά τα χρόνια για να δείξουν
το ενδιαφέρον τους γι’ αυτούς τους κατοίκους; Δεν ήθελαν να
το ξέρουν, δεν ήθελαν να το σκέφτονται και έχουν το πολιτικό
θράσος σήµερα να µας κάνουν κριτική.

Δεύτερο θέµα που επιλύει αυτό το νοµοσχέδιο: Παροχή φυσι-
κού αερίου από τον αγωγό TAP. Η Περιφερειακή Ενότητα Κα-
στοριάς είναι η δεύτερη σε έκταση ενότητα από την οποία περνά
ο αγωγός TAP. Καµµία πρόβλεψη για παροχή φυσικού αερίου
στη δική µας περιοχή. Ήµασταν απλά οι διαµεσολαβητές. Διότι
ειδικά το 2012, που γίνονταν οι συζητήσεις για το ποιες πόλεις
θα πάρουν φυσικό αέριο από τον TAP, κανένας στην Καστοριά
δεν ενδιαφέρθηκε και σήµερα έρχονται να µας κάνουν κριτική.
Αυτό και αν λέγεται έλλειψη αυτοσεβασµού, έλλειψη σεβασµού
στους πολίτες και έλλειψη αυτοκριτικής!

Δίνονται 12,5 εκατοµµύρια ευρώ από αυτήν την Κυβέρνηση,
ώστε τα βανοστάσια που υπάρχουν στη δυτική Μακεδονία να µε-
τατραπούν σε πύλες εξόδου και επιτέλους η Καστοριά, το Άργος
Ορεστικό και το Μανιάκι να πάρουν φυσικό αέριο.

Τρίτο θέµα, τοπικό, που λύνει αυτό το νοµοσχέδιο: Δίνει το δι-
καίωµα σε Ζώνες Οικιστικού Ελέγχου να υπάρχουν εκθετήρια,
ώστε να διεξάγονται εκθέσεις. Αυτό το πρόβληµα πράγµατι λύ-
νεται για τον σύνδεσµο «Προφήτη Ηλία». Είναι πρόβληµα δεκαε-
τίας. Δεν το γνώριζαν. Δεν είχε ασχοληθεί ποτέ κάποιος και σή-
µερα ήρθαν εδώ να µετατρέψουν τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
για τις ενεργειακές κοινότητες σε συζήτηση για τον κλάδο της
γουνοποιίας, για να µας πουν τι; Τι έκαναν όλα αυτά τα χρόνια;
Παρέδωσαν ή δεν παρέδωσαν έναν παραγωγικό φορέα κατά
95% εξαγωγικό σε άθλια κατάσταση;

Νοµίζω ότι το πολιτικό θράσος περισσεύει. Όταν είχαν την
ιστορική ευθύνη, ποιούσαν την νήσσαν. Σήµερα έχουν το θράσος
να µας κριτικάρουν. Ο κόσµος, όµως, έχει και κρίση, έχει και αν-
τίληψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό το νοµοσχέδιο είναι πράγ-
µατι ένα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο, ένα εργαλείο πλέον στα
χέρια του πολίτη για την άσκηση µιας διαφορετικής ενεργειακής
πολιτικής σε µια άλλη εποχή. Δίνει λύση στο πρόβληµα που δη-
µιουργείται µε τα συµβατικά καύσιµα όσον αφορά και στην πε-
ριβαλλοντική επιβάρυνση που προκαλούν και στο πρόβληµα µε
τη µείωση των αποθεµάτων, αλλά και στο πρόβληµα που υπάρχει
µε την αύξηση της ζήτησης της ενέργειας.

Δίνεται πλέον η δυνατότητα για µια διαφορετική «πράσινη» πε-
ριβαλλοντική διαχείριση στον τοµέα της ενέργειας. Κατοχυρώ-
νεται η ενεργειακή δηµοκρατία και χτυπιέται η ενεργειακή φτώ-
χεια. 

Οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας είναι φιλικές στο περιβάλλον
και η δική µας Κυβέρνηση τις θέλει φιλικές και προς τον πολίτη.
Γι’ αυτό δίνει τη δυνατότητα συµµετοχής στην παραγωγή και δια-

νοµή ενέργειας των τοπικών κοινωνιών. Η αξιοποίηση αυτού του
νοµοσχεδίου µπορεί να γίνει από επιχειρήσεις, από φορείς, από
την τοπική αυτοδιοίκηση και τους ιδιώτες.

Μιλάµε για µια αποκεντρωµένη παραγωγή ενέργειας, µε το-
πικό προσανατολισµό και µε συµµετοχή όλων των ενδιαφεροµέ-
νων σε τοπικό και περιφερειακό επίπεδο. Μιλάµε για ένα άλλο
δείγµα διακυβέρνησης που στοχεύει στην τοπική και περιφερει-
ακή ανάπτυξη. 

Αυτό το νοµοσχέδιο φέρνει ριζικές αλλαγές. Ευνοεί την καινο-
τοµία, την ενεργειακή απόδοση, την αυτοπαραγωγή, τις συµπρά-
ξεις, τη µείωση του ενεργειακού κόστους και την ενίσχυση της
κοινωνικής οικονοµίας. Το στηρίζω και θέλω απ’ αυτό εδώ το
Βήµα να ευχαριστήσω εκ µέρους της Περιφερειακής Ενότητας
Καστοριάς, αλλά και της δυτικής Μακεδονίας, την ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αλλά και της Κυβέρ-
νησης, γιατί πραγµατικά αυτό το νοµοσχέδιο δίνει δείγµατα γρα-
φής για το ενδιαφέρον που έχουµε για µια περιοχή που για
δεκαετίες ήταν στην αποµόνωση και παραµεληµένη. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Κασαπίδης έχει
τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΑΠΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα δίνει κάποια

άλλη προοπτική στο ενεργειακό παραγωγικό περιβάλλον σε ολό-
κληρη τη χώρα, καθώς δηµιουργεί όρους και προϋποθέσεις συλ-
λογικών σχηµάτων, το οποίο ίσως να είναι και το ζητούµενο
συνολικά για την επιτυχία στη χώρα µας και άλλων στόχων οικο-
νοµικών, κοινωνικών, αλλά και πάσης φύσεως στόχων. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, είναι αυτή η συλλογική αποτελεσµατι-
κότητα. Γι’ αυτό και ως Νέα Δηµοκρατία το υποστηρίζουµε. Μά-
λιστα, θεωρώ ότι είναι ένα πεδίο σύνθεσης δυνάµεων, καθώς ο
ενεργειακός τοµέας αποτελεί την αιχµή της οικονοµίας και της
παραγωγικής διαδικασίας στη χώρα, όπου ελπίζουµε και αγωνι-
ζόµαστε όλοι να φέρουµε θετικό αποτέλεσµα, σήµερα εσείς ως
Κυβέρνηση και εµείς ως Αντιπολίτευση, αύριο εµείς ως Κυβέρ-
νηση και εσείς ως Αντιπολίτευση. Άρα, εκεί που µπορούµε να
βρούµε κοινά πεδία δράσης, θεωρώ ότι ο γόνιµος διάλογος βοη-
θάει. Έτσι άλλωστε πολιτεύτηκε και η Νέα Δηµοκρατία σ’ αυτό
το νοµοσχέδιο.

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω και να επισηµάνω την απόφαση
που πήρατε ως Κυβέρνηση να δώσετε αυτήν την ενίσχυση, όπως
γράφετε στην τροπολογία, στην κατανάλωση της ηλεκτρικής
ενέργειας στη δυτική Μακεδονία και να την επαινέσω. Είναι
πράγµατι ένα µέτρο που ανακουφίζει τους κατοίκους της δυτικής
Μακεδονίας και θεωρώ ότι θα δηµιουργήσει αυτό το πλεόνασµα,
όπως αποτυπώνεται στην έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του
Κράτους, των 17 εκατοµµυρίων ευρώ και µέσω αυτής της ενί-
σχυσης ελπίζουµε να αξιοποιηθεί στην τοπική οικονοµία. 

Όµως, πέραν αυτής της αιτιολόγησης που γράφετε στην τρο-
πολογία, ότι δηλαδή χορηγείτε αυτήν την ενίσχυση –και το τονίζω
ως ενίσχυση, γιατί ακούστηκε προηγουµένως ότι είναι ειδικό τι-
µολόγιο, αλλά όπως αποτυπώνεται τουλάχιστον στην τροπολο-
γία δεν είναι ειδικό τιµολόγιο, είναι µια ενίσχυση και πιθανόν να
σχετίζεται µε την τεκµηρίωση µε την οποία έπρεπε να αιτιολογη-
θεί αυτή η τροπολογία για να µην προσκρούσει σε άλλες δυσκο-
λίες- λόγω της περιβαλλοντικής επιβάρυνσης του λιγνίτη, αυτή
είναι µια τεκµηρίωση αποδεκτή και δεκτή. Άλλωστε, στην περιοχή
µας δίδονται χρήµατα εν είδει λιγνιτικού τέλους σαν αντιστάθµι-
σµα αυτής της επιβάρυνσης, ο λεγόµενος «Τοπικός Πόρος Ανά-
πτυξης».

Το µείζον πρόβληµα, όµως, κύριε Υπουργέ, δεν το πιάνετε µ’
αυτήν την τροπολογία. Το µείζον που προκύπτει όλα αυτά τα
χρόνια, που οι κυβερνήσεις οι δικές µας δεν κατάφεραν να το
λύσουν γιατί υπήρχαν νοµικά κωλύµατα, είναι αυτό της στέρησης
οικονοµικών πόρων µέσω αναπτυξιακών προγραµµάτων εξαιτίας
του αυξηµένου ΑΕΠ που παρουσιάζει η δυτική Μακεδονία, λόγω
ακριβώς των δραστηριοτήτων της ΔΕΗ. Γι’ αυτό, λοιπόν, δεν
ήµασταν ούτε στα αυξηµένα κίνητρα πολλών αναπτυξιακών
νόµων και εξαιρούµασταν και από κάποια άλλα προγράµµατα.

Σαφώς η µείωση της τιµής του ρεύµατος για οικιακή κατανά-
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λωση, όπως σας είπα, είναι θετικό και θα ανακουφίσει. Αυτή δεν
είναι η µεγαλύτερη αγωνία των δυτικοµακεδόνων. Η µεγαλύτερη
αγωνία µας είναι οι θέσεις εργασίας και απασχόλησης, που δυ-
στυχώς δεν απολάµβαναν κίνητρα οι επιχειρηµατίες για να δηµι-
ουργήσουν, εξαιτίας αυτής της λιγνιτικής υπερδραστηριότητας
της ΔΕΗ στην περιοχή µας. Αυτό λοιπόν, όµως, το φαινόµενο
µέχρι στιγµής δεν το αντιµετωπίζουµε. Και µιλάω σε δεύτερο
ενικό, γιατί θεωρώ ότι είµαστε οµοιοπαθείς. Θεωρώ ότι κι εσείς
θέλετε να το λύσετε. 

Εδώ, λοιπόν, επισηµαίνω και προτείνω και προτρέπω να δώ-
σουµε µεγαλύτερη έµφαση και σύντοµα να φέρετε ένα ειδικό τι-
µολόγιο για την επιχειρηµατική κατανάλωση ενέργειας, για
δραστηριότητες δηλαδή επιχειρηµατικής παραγωγικής φύσεως
που να έχουν ένα ειδικό τιµολόγιο ενεργειακό στις περιοχές
αυτές που πλήττονται περιβαλλοντικά, αλλά και αναπτυξιακά. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση, είχα καταθέσει από το 2006
ακόµα, στον τότε Υπουργό, τον κ. Σιούφα, µια πρόταση για τη
δηµιουργία ενός κέντρου ενεργειακών εξελίξεων στην κεντρική
Μακεδονία µε έδρα την Κοζάνη και την Πτολεµαΐδα, τον άξονα
αυτόν. Η σκέψη ήταν να µετεξελίξουµε το ενεργειακό κέντρο της
χώρας που βασίζεται στον λιγνίτη σ’ ένα κέντρο ενεργειακών εξε-
λίξεων, όπου θα φιλοξενούσε όλες τις τεχνολογίες παραγωγής
ενέργειας σύγχρονης µορφής και από τον λιγνίτη, αλλά και από
άλλες µορφές, όπως τις ανανεώσιµες πηγές, την τεχνολογία του
υδρογόνου, τεχνολογίες κίνησης που θα βρίσκουν ολοένα και
περισσότερο εφαρµογές στη χώρας µας, ώστε αυτές οι τεχνο-
λογίες να υποδέχονται στη χώρα µας µέσω µεταφοράς τεχνο-
γνωσίας ή µέσω ανάπτυξης τεχνολογικής έρευνας στην περιοχή.
Έχουµε το Πανεπιστήµιο, το ΤΕΙ, το ΙΤΕΣΚ. 

Αυτή η έρευνα, που θα δίνει κάποια αποτελέσµατα, να βρίσκει
εφαρµογή σ’ ένα ειδικό θεσµικό πλαίσιο διοίκησης και οικονοµίας
στην περιοχή της δυτικής Μακεδονίας, όπου µ’ αυτά τα ευνοϊκά
κριτήρια και κίνητρα να έρχονται και να επενδύουν επιχειρήσεις
και να παράγουν αυτόν τον εξοπλισµό. 

Κύριοι Υπουργοί, θεωρώ ότι δεν είναι το µείζον να ανακουφί-
σουµε την κατανάλωση, αλλά να δώσουµε κίνητρα σε επενδύσεις
ενεργειακού χαρακτήρα και περιεχοµένου στην περιοχή της δυ-
τικής Μακεδονίας. Βασικές αρχές µέσα απ’ αυτήν την πρόταση
της δηµιουργίας του κέντρου ενεργειακών εξελίξεων είναι να
διατηρήσει η δυτική Μακεδονία την ενεργειακή ταυτότητα, που
εδώ και χρόνια έχει κατακτήσει. Διότι όσο συρρικνώνεται ο λιγνί-
της, τόσο µειώνονται οι θέσεις εργασίας, τόσο µειώνονται οι µε-
γαβατόρες που παράγονται, τόσο αποδυναµώνεται αυτή η
ταυτότητα. Αυτό µπορούµε να το ενισχύσουµε µε αυτές τις δρά-
σεις που είπα. 

Επίσης, δεύτερη επιδίωξη είναι να διατηρήσουµε τις υφιστά-
µενες θέσεις εργασίας, που σήµερα βασίζονται στην ηλεκτρο-
παραγωγή. Αυτές, όµως, που θα χαθούν, να αποκατασταθούν
από άλλες βιοµηχανικές ή βιοτεχνικού χαρακτήρα θέσεις εργα-
σίας, που θα βασίζονται πάλι στην ενέργεια, στον εξοπλισµό τον
ενεργειακό και στις σύγχρονες µορφές. 

Τρίτον, να αποδεχθούµε και να αναγνωρίσουµε εδώ, µέσα στη
Βουλή, ότι η δυτική Μακεδονία θα είναι η ενεργειακή περιφέρεια
της χώρας και αυτή θα εκπροσωπεί, όταν θα χρειαστεί να εκπρο-
σωπεί αυτός ο φορέας, τη χώρα διεθνώς. Διότι γίνονται πολλά
συµβούλια, πολλά συνέδρια σε χώρες ανά τον κόσµο που λαµ-
βάνονται αποφάσεις, συζητούνται οι εξελίξεις και σε αρκετές πε-
ριπτώσεις ήταν -και εκτιµώ ότι και τώρα παραµένει- απούσα η
χώρα. Σ’ ένα τέτοιο συνέδριο συµµετείχα άλλωστε στη Νίκαια
της Γαλλίας, που αφορούσε στην τεχνολογία του υδρογόνου και
στην ηλεκτροκίνηση και στα καύσιµα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τέταρτον, µια άλλη βασική αρχή που µπορούµε να εξυπηρε-

τήσουµε µέσα από το κέντρο ενεργειακών εξελίξεων στη δυτική
Μακεδονία είναι ο ενεργειακός σχεδιασµός. Όσον αφορά σ’
αυτόν τον περιβόητο ενεργειακό σχεδιασµό, θεσµικά –αν θέλετε-
και συµβολικά, καλό είναι η πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής
αυτής να λαµβάνει χώρα στη δυτική Μακεδονία και να δίνει αυτές
τις κατευθύνσεις προς µεγιστοποίηση, κατ’ αρχάς, της ενεργει-

ακής αυτάρκειας στη χώρα, αλλά και οι παραγωγικές δραστη-
ριότητες προς αυτήν την κατεύθυνση, σ’ αυτόν τον στόχο, να
λαµβάνουν χώρα και ερευνητικά και παραγωγικά στη δυτική Μα-
κεδονία. 

Αυτήν την πρόταση την είχα καταθέσει και στον προκάτοχό
σας, κύριε Υπουργέ, τον κ. Σκουρλέτη. Εκτιµώ ότι έχει ένα ου-
σιαστικό περιεχόµενο. Nα συνεχίσετε αυτήν τη συζήτηση, αυτόν
τον διάλογo και να καταλήξουµε σ’ ένα αποτέλεσµα, στο πλαίσιο
αυτής της συλλογικής αποτελεσµατικότητας, που είπα και στην
αρχή της οµιλίας µου.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, που κάνετε και αποδεκτό
το αίτηµα για εκπρόθεσµη οµιλία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαζαρίδη,
έχετε τον λόγο από τη θέση σας, για δύο λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, τόσο
χρόνο θέλω, δύο µε τρία λεπτά. 

Θα ήθελα για άλλη µια φορά, όπως είπα και στην πρωτολογία
µου, να τονίσω και πάλι ότι το νοµοσχέδιο πράγµατι είναι ένα θε-
τικό νοµοσχέδιο, όπως επισήµαναν άλλωστε οι εκπρόσωποι των
φορέων. Αντιµετωπίζει µε εντιµότητα τον πολίτη και δίνει τη δυ-
νατότητα σ’ όλους τους πολίτες να γίνουν οι ίδιοι παραγωγοί ηλε-
κτρικής ενέργειας, µέσα από οµάδες και όχι µονάχα οι επαγγελ-
µατίες, δηλαδή είτε αγρότες είτε επιχειρηµατίες κ.λπ., αλλά και
τα νοικοκυριά. Ακόµα και µέσα στα αστικά κέντρα έχουν τη δυ-
νατότητα τα σπίτια, τα νοικοκυριά, οι πολυκατοικίες κ.λπ., να κά-
νουν χρήση αυτής της δυνατότητας.

Για άλλη µια φορά άκουσα βέβαια, τον εκπρόσωπο εδώ του
ΠΑΣΟΚ… Βέβαια τώρα πώς θα το πούµε; ΠΑΣΟΚ θα το πούµε,
Δηµοκρατική Συµπαράταξη; Τώρα βέβαια έχει και καινούριο
όνοµα ΚΙΝΑ, Κίνηµα Αλλαγής και ξέρετε πολλά ονόµατα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Το ΑΦΜ έχει σηµασία! 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Εκεί είναι ακριβώς το πρόβληµα.
Γιατί, όπως είπα και το πρωί στην πρωτολογία µου, από το 2011
τα δάνεια των δύο κοµµάτων δεν εξυπηρετούνται. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Ακριβώς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Οπότε, θα πρέπει να τους αντιµετω-
πίζουµε µε ιδιαίτερη προσοχή. Κάνουν δηλαδή αντιπολίτευση για
την αντιπολίτευση. 

Έγιναν κάποια σχόλια για τα καζίνα. Εγώ προσωπικά είµαι
εναντίον των καζίνων. Όµως, τα καζίνα ποιοι τα νοµιµοποίησαν
και τα έφεραν σε αυτήν τη χώρα; Ποιοι άνοιξαν τα καζίνα; Τα δύο
αυτά κόµµατα, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Και κουνούν
τώρα το δάχτυλο για τα καζίνα. 

Μα, η ίδρυση καζίνου περιέχεται και στην επένδυση του Ελλη-
νικού. Δηλαδή, τι θα γινόταν; Εάν δεν δοθεί η δυνατότητα να γίνει
καζίνο, κινδυνεύει η επένδυση του Ελληνικού. Αυτοί δεν µιλού-
σαν προηγουµένως, πριν από µερικές εβδοµάδες, για την επέν-
δυση του Ελληνικού;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω σε λιγότερο από ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να θυµίσω ότι την υπόθεση ΑΠΕ την είχαν αντιµετω-

πίσει µε έναν τρόπο που εξέθετε και τους πολίτες, αλλά και την
ίδια τη ΔΕΗ. Έκαναν συµβόλαια, υποχρέωσαν τη ΔΕΗ να κάνει
συµβόλαια και να αγοράζει την ηλεκτρική ενέργεια από τις ΑΠΕ
στην τριπλάσια τιµή από ό,τι αγόραζε η αντίστοιχη γερµανική
ΔΕΗ από τους παραγωγούς φωτοβολταϊκών. Ξέρετε, η δική µας
η χώρα έχει την τριπλάσια ηλιοφάνεια, δηλαδή έπρεπε να λει-
τουργούσαν αντίστροφα τα πράγµατα και εµείς να αγοράζαµε
από τους παραγωγούς στο ένα τρίτο από ό,τι αγόραζε η γερµα-
νική ΔΕΗ. Και αυτοί υπέγραψαν τέτοια συµβόλαια. Μιλάµε για
τραγικά πράγµατα. 

Εν πάση περιπτώσει, εγώ θα κλείσω εδώ λέγοντας ότι πρέπει
να προσέξουµε τη δυτική Μακεδονία. Πράγµατι, η εξάρτηση από
την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας και της εξαγωγής και δια-
χείρισης λιγνίτη είναι µεγάλη και φτάνει στο 25%, το ξέρετε αυτό,
στη δυτική Μακεδονία και στην Κοζάνη ανεβαίνει στο 50%.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ολοκληρώστε παρα-
καλώ, κύριε Λαζαρίδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Και εγώ συµφωνώ ότι πρέπει να τα
δούµε αυτά, δηλαδή κάπου να προγραµµατιστούν και να υπάρξει
µια εναλλακτική, να µην χάσει την ταυτότητά της η δυτική Μακε-
δονία, που είναι συνυφασµένη µε την παραγωγή ηλεκτρικής
ενέργειας και να τη συνδέσουµε µε την πράσινη ανάπτυξη. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μαυρωτάς έχει

τον λόγο, για δύο λεπτά από τη θέση του. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα

αναφερθώ εν συντοµία µόνο σε δύο θέµατα. 
Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν απαντήσατε στο ερώτηµα που κά-

ναµε για το κονδύλι στις δαπάνες δηµοσιότητας στην ενεργειακή
αναβάθµιση των κατοικιών, για τις πέντε φιλοκυβερνητικές εφη-
µερίδες που πήραν 20.000 από τις 200.000 που ήταν το συνολικό
κονδύλι -είπατε ότι θα το δούµε στον κοινοβουλευτικό έλεγχο-
θα ήθελα να σας πω ότι ναι, θα το δούµε στον κοινοβουλευτικό
έλεγχο. Απλώς, πρέπει να προλάβουµε τις αντίστοιχες περιπτώ-
σεις που θα πάνε αυτά για τις εφηµερίδες, για το ραδιόφωνο και
για την τηλεόραση, µην πάνε δηλαδή πάλι µονοκούκι σε φιλοκυ-
βερνητικά. Γιατί είναι κρίµα να ακολουθούνται ίδιες τακτικές, που
δίκαια καταγγείλατε στην εξεταστική επιτροπή για τα δάνεια των
κοµµάτων και των µέσων µαζικής ενηµέρωσης.

Το δεύτερο έχει να κάνει µε την εθνική επιτροπή για την ενέρ-
γεια και το κλίµα που είπατε ότι είναι ένα πρώτο βήµα. Σωστά,
είναι ένα πρώτο βήµα, αρκεί να µην είναι στραβό. Γιατί, από ό,τι
βλέπω εδώ στην πράξη του Υπουργικού Συµβουλίου στο προοί-
µιο, λέει: «Λαµβάνουµε υπ’όψιν την ανάγκη ύπαρξης ενός συµ-
βουλευτικού οργάνου στο οποίο θα εκπροσωπούνται οι συναρ-
µόδιοι κρατικοί, κοινωνικοί και παραγωγικοί φορείς, καθώς και
εκπρόσωποι της αγοράς στον τοµέα της ενέργειας κ.λπ.».

Στην εικοσαµελή επιτροπή δεν υπάρχουν αυτοί. Αντίθετα,
υπάρχει ένας εκπρόσωπος του πολιτικού γραφείου του Υπουρ-
γού Περιβάλλοντος και ένας εκπρόσωπος του πολιτικού γρα-
φείου του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος. Αυτό είναι
κάτι το οποίο θα πρέπει να το δείτε για να µην πάει στραβά το
πρώτο βήµα.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, τη σύντοµη παρέµβαση της δευτερο-
λογίας, λέγοντας ότι σχετικά µε την τροπολογία και το ευνοϊκό
καθεστώς που θα ισχύσει για ολόκληρη την Περιφέρεια Δυτικής
Μακεδονίας και από την άλλη µόνο για έναν δήµο, για τον Δήµο
Μεγαλόπολης, νοµίζω καταλαβαίνετε κι εσείς ότι είναι ασύµµε-
τρη αυτή η νοµοθέτηση. Υπάρχει µια αναντιστοιχία στη νοµοθέ-
τηση και δεν νοµίζουµε ότι το κονδύλι είναι τόσο µεγάλο, έτσι
ώστε να υπάρξει µια αποκατάσταση της έννοιας του δικαίου.

Θα υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Μαυρωτά και ιδιαιτέρως για την έξοχη αντίληψη του χρό-
νου.

Κύριε Βαρδαλή, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Λίγο

την ανοχή σας θέλω, πέρα από το δίλεπτο.
Δεν θα αναφερθώ στα επιχειρήµατα που ακούστηκαν από

τους Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ για τη στήριξη του νοµοσχεδίου, όχι
µόνο γιατί δεν έχω χρόνο στη δευτερολογία, αλλά γιατί και µε-
ρικά επιχειρήµατα δεν στέκουν καν σε αντιπαράθεση. Δηλαδή,
τι θα απαντούσατε εσείς, κύριε Σταθάκη, όταν ακούγατε ότι το
νοµοσχέδιο βρίσκεται σε αντιµονοπωλιακή κατεύθυνση;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βρίσκεται σαφώς.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Βρίσκεται; Βρίσκεται σε αντιµονο-
πωλιακή κατεύθυνση; Δηλαδή το µόνο που δεν λέτε είναι ότι οι
δυνάµεις που το στηρίζουν, όπως η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑ-
ΣΟΚ, είναι αντιµονοπωλιακές δυνάµεις. Θα τρελαθούµε τελείως!

Τέλος πάντων, θα ήθελα να σταθώ περισσότερο στην πιο ήπια
προσέγγιση του κυρίου Υπουργού. Είναι ένα βήµα, θετικό βήµα,
µας λέει και µάλιστα είναι θετικό, γιατί αυτό γίνεται σε συναίνεση
τόσο µε τα υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης όσο και µε
τους φορείς της κοινωνίας. Με το θετικό βήµα δεν θα διαφωνή-

σουµε, κύριε Υπουργέ, αλλά σε ποια κατεύθυνση είναι αυτό το
θετικό βήµα που λέτε;

Εµείς ήµασταν ξεκάθαροι. Λέµε ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι
στην κατεύθυνση της παραπέρα υλοποίησης της γενικότερης
πολιτικής ενέργειας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, στην κατεύθυνση
απελευθέρωσης της αγοράς ενέργειας. Κανένα σοβαρό επιχεί-
ρηµα που να αντιπαρατεθεί µ’ αυτήν την κατεύθυνση δεν υπήρξε.
Άρα, να υποθέσουµε πως συµφωνείτε. Γι’ αυτόν τον βασικό λόγο,
γιατί είναι σ’ αυτήν την κατεύθυνση αυτό το νοµοσχέδιο, εµείς
διαφωνούµε και γι’ αυτό θα το καταψηφίσουµε.

Υπήρξε µια αντιπαράθεση µεταξύ της Κυβέρνησης και των
άλλων κοµµάτων. Κυρίως σας κατηγορούν για το εξής: «Άλλα λέ-
γατε κι άλλα κάνατε». Η ουσία, όµως, δεν βρίσκεται στο τι λέ-
γατε. Η ουσία για τον λαό, όµως, βρίσκεται στο τι κάνετε σήµερα.
Και σ’ αυτό που κάνετε σήµερα και οι ίδιοι συµφωνούν και συµ-
φωνούν πλήρως και, κατά τη γνώµη µας, αυτό είναι το βασικό.
Δηλαδή, συµφωνούν και µε τις ενεργειακές κοινότητες και µε το
ίδιο το ενεργειακό χρηµατιστήριο και γενικά µε την παραπέρα
απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας και την ιδιωτικοποίηση της
ΔΕΗ. Άρα, στα βασικά συµφωνείτε και µαλώνετε, αντιπαρατίθε-
στε, να το πω καλύτερα, στα δευτερεύοντα.

Θα µου πείτε: «Και ποιο είναι το πρόβληµα, δηλαδή; Είναι κακό
να υπάρχει συναίνεση, έστω και σε ορισµένα ζητήµατα;». Ναι, το
κακό είναι ότι η συµφωνία αυτή γίνεται στη βάση µιας αντιλαϊκής
πολιτικής, στη βάση µιας αντιλαϊκής κατεύθυνσης. Τα αποτελέ-
σµατα αυτής της αντιλαϊκής ενεργειακής πολιτικής ο λαός µας
τα ζει στο πετσί του. Αναφέρθηκα στην πρωτολογία µου εκτενέ-
στερα σ’ αυτό το θέµα. Έχει οδηγήσει στην ενεργειακή φτώχεια,
ουσιαστικά, ένα µεγάλο κοµµάτι των λαϊκών στρωµάτων, παρά
τις δυνατότητες που υπάρχουν να ικανοποιηθούν αυτές οι ανάγ-
κες.

Θα ήθελα, επειδή δεν υπάρχει χρόνος, να σταθώ σε δυο ζητή-
µατα επί τροχάδην. Το ένα έχει σχέση µε την υπουργική τροπο-
λογία. Εµείς συνολικά µε την τροπολογία διαφωνούµε και θα την
καταψηφίσουµε, γιατί και η ίδια η τροπολογία κινείται σ’ αυτήν
τη λογική που σας ανέφερα προηγούµενα.

Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ στην παράγραφο ή στο άρθρο
4 -όπως θέλετε, πέστε το- της τροπολογίας. Κατ’ αρχάς, δεν θα
κάνουµε δίκη προθέσεων για τη στόχευση, αν είναι προεκλογική
ή εν πάση περιπτώσει είναι η ευαισθησία της Κυβέρνησης.

Θέλουµε, όµως, να επισηµάνουµε στον λαό της δυτικής Μα-
κεδονίας και της Αρκαδίας να µη δουν µόνο το «τυράκι», αλλά
να δουν συνολικά και τη φάκα. Ποια είναι η φάκα; Αυτήν την πε-
ρίοδο βρίσκεται σε πλήρη διαδικασία η ιδιωτικοποίηση των λιγνι-
τικών µονάδων. Στόχο έχετε έτσι κι αλλιώς, ανεξάρτητα από αυτό
το µέτρο, να ενσωµατώσετε τις όποιες αντιδράσεις του λαού της
περιοχής και γενικότερα του λαού, ώστε να περάσει αυτή η ιδιω-
τικοποίηση, η πώληση των µονάδων, µε τις µικρότερες αντιστά-
σεις. 

Καλούµε, λοιπόν, τον λαό, παρά τις όποιες υποσχέσεις να ορ-
γανώσει την πάλη του ενάντια σ’ αυτήν την ιδιωτικοποίηση, να
βάλει αυτός τη σφραγίδα του σ’ αυτές τις εξελίξεις.

Θέλω να πω και το εξής: Δεν ξέρω πως θα γίνει η ψηφοφορία.
Εάν γίνει ενιαία, εµείς θα καταψηφίσουµε την τροπολογία. Σας
το δηλώνω. Βεβαίως για το συγκεκριµένο άρθρο, το άρθρο 4,
εµείς δηλώνουµε «Παρών». Αν γίνει ξεχωριστά, θα εκφραστεί µε
την ψήφο µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ευχαριστούµε, κύριε
Βαρδαλή. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Επίσης, υπάρχει µια παράταση στα
νησιά που δεν είναι διασυνδεδεµένα. Εµείς θα την καταψηφί-
σουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εντάξει, κύριε Βαρ-
δαλή. Θα τα ακούσουµε στην ψηφοφορία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Με αυτό δεν θέλουµε να πούµε ότι
πρέπει να κλείσουν αυτές οι µονάδες, αλλά θα µπορούσε να γίνει
µε διαφορετικό τρόπο. Όµως δεν έχω άλλο χρόνο να το ανα-
πτύξω.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ο κ. Μανιάτης έχει

τον λόγο για δύο λεπτά.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είχα σκοπό
να δευτερολογήσω, αλλά προκλήθηκα. Οφείλω να απαντήσω σε
ορισµένες παρατηρήσεις και των Υπουργών και των συναδέλ-
φων. Πώς µπορεί να χαρακτηριστεί αυτή η Κυβέρνηση; Θα της
αποδώσω τέσσερις χαρακτηρισµούς και αµέσως µετά θα τους
τεκµηριώσω: Κυβέρνηση της αυταπάτης, κυβέρνηση της διπολι-
κής διαταραχής, κυβέρνηση της αλαζονείας και του θράσους και
κυβέρνηση των ύποπτων συναλλαγών. Για να δούµε, έχω δίκιο;

Κυβέρνηση της αυταπάτης: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ, το νοµοσχέδιο που συζητούµε µήπως νοµίζετε ότι είναι
καµµιά µεγάλη επανάσταση; Είναι µία θετική εξέλιξη, το είπαµε
από την αρχή, που όµως αφήνει πίσω της τους αντίστοιχους συ-
νεταιρισµούς που υπάρχουν στον αγροτικό τοµέα. Είναι µάλιστα
µία ρύθµιση που δεν έχει ούτε καν επιχειρησιακό σχέδιο.

Την ίδια στιγµή, όµως, η αυταπάτη γίνεται πια πολιτική απάτη
γιατί πριν λίγες ηµέρες νοµοθετήσατε τους ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς. Σήµερα αναρτήθηκαν οι αυξηµένες ασφαλιστικές
εισφορές για µικροµεσαίους, του ΕΦΚΑ. Σήµερα αναρτήθηκαν
και σήµερα διαβάζουµε ότι υπάρχει σοβαρή πιθανότητα η µεί-
ωση του αφορολόγητου κατά 3.000 ευρώ να έρθει από το 2019
µαζί µε τη µείωση των συντάξεων.

Βεβαίως η αυταπάτη είναι το ότι η δήθεν αριστερή Κυβέρνηση
µείωσε και τον ΦΠΑ και τη φορολογία στα καζίνα. Γι’ αυτό στην
τοποθέτησή µου ως εισηγητής στο πολυνοµοσχέδιο είπα ότι αντί
για Ριζοσπαστική Αριστερά, µπορείτε να λέγεστε ποια «καζινό-
πληκτη Αριστερά»!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία, τελείωσε το
πολυνοµοσχέδιο και µαζί και ο χρόνος, κύριε Μανιάτη. Είχε προ-
ηγηθεί το τέλος του πολυνοµοσχεδίου δύο - τρεις µέρες πριν. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Σχολιασµό στον εισηγητή θα κά-
νουµε τώρα; Ο Πρόεδρος δεν είναι σχολιαστής.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Είναι δυνατόν; Δεν θα µε αφήσετε να
τελειώσω; Σας παρακαλώ.

Είπα, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση έχει έναν δεύτερο χαρακτηρι-
σµό: Κυβέρνηση της διπολικής διαταραχής ή άλλως του πολιτι-
κού σουρεαλισµού. Άκουσα ότι η Κυβέρνηση είναι περήφανη για
τον TAP. Χαίροµαι που είναι περήφανη για τον TAP. Ας ανατρέ-
ξουν οι συνάδελφοι Υπουργοί στα Πρακτικά, όταν φέραµε το κα-
λοκαίρι του 2014 τη σύµβαση για τον TAP -εγώ εισηγήθηκα τη
σύµβαση ως Υπουργός- και ας δουν τι έλεγαν οι ίδιοι. Βεβαίως,
είναι πολύ θετικό -δεύτερο φαινόµενο διπολικής διαταραχής!- το
ότι όταν φέραµε τη διάταξη για τα 500 KW, να µπορούν οι ΤΟΕΒ
να εγκαθιστούν ως αυτοπαραγωγοί και αυτοκαταναλωτές, το κα-
ταψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ. Και σήµερα έρχεται ο Υπουργός και το αυ-
ξάνει! Αντί για 500 KW, το κάνει 1 MW. Έστω και καθυστερηµένα,
ας δεχτούµε τη διόρθωση του λάθους.

Τρίτος χαρακτηρισµός της Κυβέρνησης: αλαζονεία και θρά-
σος.

Κύριε Υπουργέ, αποτελεί αλαζονεία και θράσος να µιλάτε
εσείς για χρήσεις γης, όταν είχαµε έτοιµο, νοµοθετηµένο το
Εθνικό Σύστηµα Χρήσεων Γης από το 2014 και σήµερα που συ-
ζητάµε, µετά την ακύρωση του συγκεκριµένου κεφαλαίου του
νόµου -εσείς το ακυρώσατε-, η χώρα δεν έχει Εθνικό Σύστηµα
Χρήσεων Γης. Διότι υποτίθεται ότι θα φτιάχνατε προεδρικό διά-
ταγµα, που ακόµα δεν έχει πάει στο Συµβούλιο Επικρατείας ή
ακόµα κι αν έχει πάει δεν έχει επιστρέψει. Πάντως, η χώρα για
τρία χρόνια δεν έχει Εθνικό Σύστηµα Χρήσεων Γης.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αποτελεί, λοιπόν, θράσος και αλαζονεία να µιλάτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ωραία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ θερµά

θα µου δώσετε πέντε λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ισχύει η αρχή της

ισηγορίας εδώ. Σεβόµαστε τους συναδέλφους µας και σεβόµα-
στε και τον εαυτό µας. Τελεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι είναι αλαζονεία και
θράσος να µιλάει για χωροταξία η Κυβέρνηση αυτή, όταν παρέ-
λαβε δώδεκα έτοιµα περιφερειακά χωροταξικά για τις δώδεκα
περιφέρειες της χώρας και µετά από τρία χρόνια έχει εγκρίνει
µόνο ένα, της Κρήτης. Αποτελεί θράσος και αλαζονεία για την

Κυβέρνηση να µιλάει για χωροταξία, γιατί παρέλαβε το χωροτα-
ξικό του τουρισµού τον Μάρτιο του 2015, που το είχε ακυρώσει
το Συµβούλιο της Επικρατείας για απολύτως τυπικούς λόγους
και µετά από τρία χρόνια σήµερα, η χώρα συνεχίζει να µην έχει
χωροταξικό τουρισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Σας παρακαλώ, κύριε
Μανιάτη, τελειώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θερµή παράκληση, ως
εισηγητής και δεδοµένου ότι ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσω-
πος δεν αξιοποίησε τον χρόνο του…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι να κάνουµε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Σας παρακαλώ θερµά, θα µου δώσετε

άλλα τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Δεν υπάρχει δανει-

σµός χρόνου από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Θα µου δώσετε άλλα τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Άλλα δάνεια υπάρ-

χουν.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αποτελεί θράσος και αλαζονεία να µι-

λάει η σηµερινή Κυβέρνηση για προστασία του περιβάλλοντος,
όταν δεν υλοποιεί την προγραµµατική σύµβαση, που υπογρά-
ψαµε το 2014, Υπουργείο Περιβάλλοντος, Τράπεζα Ελλάδος και
Ακαδηµία Αθηνών για τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής
στην Ελλάδα και βεβαίως όταν δεν αξιοποιεί την εθνική στρατη-
γική για την προστασία της βιοποικιλότητας, την πρώτη εθνική
στρατηγική που απέκτησε η Ελλάδα το 2014.

Αποτελεί θράσος και αλαζονεία να µιλάει η σηµερινή Κυβέρ-
νηση για την ηλεκτρική διασύνδεση των νησιών. Παραλάβατε το
2015, έξι µήνες να «τρέχει» η εργολαβία για την ηλεκτρική δια-
σύνδεση των Κυκλάδων, 130 εκατοµµύρια. Έπρεπε να έχει πα-
ραδοθεί, µε βάση τη σύµβαση, το καλοκαίρι του 2016. Θα πάµε
καλοκαίρι του 2018, η πρώτη φάση της ηλεκτρικής διασύνδεσης
των Κυκλάδων δεν θα έχει υλοποιηθεί και θα υποχρεώσετε εσείς
τους Έλληνες πολίτες να πληρώσουν για υπηρεσίες κοινής ωφε-
λείας επιπλέον 150 εκατοµµύρια ευρώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Μανιάτη, τε-
λευταία έκκληση από το Προεδρείο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµένα µε διακόψατε.
Κι εγώ είµαι εισηγητής και δεν µίλησε και ο Κοινοβουλευτικός
µας Εκπρόσωπος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κύριε Λαζαρίδη, σας
παρακαλώ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αποτελεί θράσος και αλαζονεία να µι-
λάει η Κυβέρνηση για «έξυπνα» δίκτυα, διότι τα «έξυπνα» δίκτυα
προκηρύχθηκαν ως διαγωνισµός το 2014. Πρόκειται να εξυπη-
ρετήσουν διακόσιες χιλιάδες οικογένειες. Είναι ένα έργο προ-
ϋπολογισµού 80 εκατοµµυρίων και µετά από τρία χρόνια δεν
έχετε κάνει τίποτα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Βάλτε µία τελεία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε το

εξής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι θέλετε; Να κλείσω

το µικρόφωνο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Είστε ικανός να µου κλείσετε το µικρό-

φωνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Τι είπατε;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Λέω, είναι δυνατόν να µου κλείσετε το

µικρόφωνο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Μα, αν είστε ικανός

να µιλάτε µέχρι αύριο; Πώς να αντιδράσω;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Επαναλαµβάνω ότι τελειώνω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Έπρεπε κι εγώ τόσο να µιλήσω, κύριε

Πρόεδρε.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Μίλησα για την Κυβέρνηση των ύπο-

πτων συναλλαγών.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Θέλω να το ακούσω αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Εδώ δεν χρειαζόµα-

στε παιδονόµο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, θα καταθέσω

για τα Πρακτικά τον Εθνικό Ενεργειακό Σχεδιασµό του 2012, σύ-
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νολο σελίδων εβδοµήντα πέντε σελίδες,...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Παραιτείστε υπέρ

του κ. Μανιάτη, κύριε Σκρέκα, αν κατάλαβα καλά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Είµαι υπέρ των Βουλευτών.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αν κατάλαβα καλά,

αυτό κάνετε. Παραιτείστε υπέρ του κ. Μανιάτη. Ωραία, δεν έχετε
δευτερολογία. Σας κάλυψε ο κ. Μανιάτης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: …µε µηδέν κόστος. Εθνικός Ενεργει-
ακός Σχεδιασµός 2012.

Καταθέτω για τα Πρακτικά, επίσης, τον δεύτερο Εθνικό Ενερ-
γειακό Σχεδιασµό 2014, σύνολο εκατόν εξήντα πέντε σελίδες,
µηδέν κόστος. Και έρχεται η σηµερινή Κυβέρνηση και µας λέει,
µε το άρθρο 16, ότι ζητά να της εγκρίνουµε 400 χιλιάρικα, για να
αναθέσει απευθείας τον καινούργιο Εθνικό Ενεργειακό Σχεδια-
σµό!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Μανιάτης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με αυτόν τον τρόπο
τελειώνετε, κύριε Μανιάτη;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Σε ποιον;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Κάτι κρύβετε. Και επειδή πρέπει να µας

πείτε τι κρύβετε -γιατί δεν είναι προφανώς µόνο ανικανότητα-,
θα επαναλάβω αυτό που είπε ο συνάδελφος, για να τελειώσω µε
την τροπολογία µας -που λυπάµαι που δεν την κάνατε αποδεκτή,
κύριε Υπουργέ-, για το θέµα της Μεγαλόπολης και της Αρκαδίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το είπε ο κ. Κωνσταν-
τινόπουλος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Εµείς θα στηρίξουµε το να δοθούν ελα-
φρύνσεις στο ηλεκτρικό ρεύµα, 42 ευρώ τη µεγαβατώρα, στους
κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας. Δεν ζητάµε να κάνετε το ανά-
λογο σε ολόκληρη την Πελοπόννησο.

Θεωρούµε, όµως, απολύτως δίκαιο στην Αρκαδία, όχι απλώς
στον Δήµο Μεγαλόπολης, αλλά στην Αρκαδία και στους όµορους
δήµους των όµορων περιφερειακών κοινοτήτων να ισχύσει το
ίδιο καθεστώς, όπως αυτό για τη δυτική Μακεδονία.

Ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Η έλλειψη σεβασµού

προς το Προεδρείο είναι έλλειψη αυτοσεβασµού.
Κύριε Σκρέκα, εσείς έχετε παραιτηθεί υπέρ του κ. Μανιάτη,

απ’ ό,τι έχω καταλάβει. Έχετε καλυφθεί και υπερκαλυφθεί, θα
έλεγα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Όχι, έχετε καλυφθεί.

Μου το είπατε από πριν. Θα µιλήσετε άλλη φορά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δεν ακολουθήσατε τη σειρά των

κοµµάτων, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι παραιτούµαστε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Αφού έχετε υπερκα-

λυφθεί. Πόσο άλλο θέλετε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Έχω να συµπληρώσω κάποια

πράγµατα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Ορίστε τότε, πάρτε

τον λόγο. Για πλεονασµό τώρα αυτό, όχι για τίποτε άλλο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Άκουσα πολύ προσεκτικά αυτά

που είπε ο κ. Φάµελλος. Ήθελα να πω το εξής: Με το να προ-
σπαθεί συνέχεια η Κυβέρνηση να µηδενίσει ό,τι παρέλαβε από
τους προηγούµενους για να δείξει ότι αυτό που κάνει τώρα είναι
κάτι πολύ µεγάλο, κάτι πολύ σηµαντικό, νοµίζω ότι δεν προσφέ-
ρει υπηρεσίες σ’ αυτόν τον τόπο. 

Εγώ σας άκουσα πολύ προσεκτικά, κύριε Υπουργέ. Μιλήσατε
για µελλοντικό προγραµµατισµό επέκτασης των δικτύων φυσικού
αερίου, ο οποίος…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Για το ’17 - ’18. Οι µισές έγιναν, οι άλλες
µισές θα γίνουν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Εγώ θέλω να σας πω κατ’ αρχάς
πως ό,τι έχει γίνει µέχρι τώρα και ό,τι έχετε παραλάβει τα έκαναν
οι προηγούµενες κυβερνήσεις, άρα καλό είναι να µην τα µηδενί-
ζετε. Φυσικό αέριο δηλαδή υπήρχε στη Θεσσαλονίκη -εγώ έβαλα
όταν ήµουν φοιτητής- αλλά και στα Τρίκαλα και στην Αθήνα και

σε άλλες πόλεις. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Είκοσι χρόνια χωρίς επεκτάσεις. Γίνονται
τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ηρεµήστε και ακούστε, γιατί εγώ
θα σας τα πω όλα και για τις επεκτάσεις. Άρα καλό είναι να µη
µηδενίζετε τους υπόλοιπους για να πείτε ότι είναι κάτι το φαντα-
στικό αυτό που κάνετε.

Κατ’ αρχάς αυτό που κάνετε, δηλαδή το ότι έχετε τη δυνατό-
τητα να εντάσσετε αυτά τα δίκτυα στο νέο ΣΕΣ και να χρηµατο-
δοτούνται, οφείλεται σε κάποια αιτία. Ξέρετε ποια είναι αυτή η
αιτία; Είναι το ότι η προηγούµενη κυβέρνηση µε Υπουργό Ενέρ-
γειας τον κ. Μανιάτη και Υπουργό Ανάπτυξης εµένα, το θέσπισε
ώστε να είναι επιλέξιµες αυτές οι δαπάνες στο νέο ΣΕΣ. Καταθέ-
σαµε τα 17 προγράµµατα στις παραµονές του Δεκεµβρίου του
2014 και η Ελλάδα ήταν η πρώτη χώρα που πήρε έγκριση όλων
των προγραµµάτων από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, ώστε η όποια
επόµενη κυβέρνηση να µη χάσει ούτε µία µέρα από το νέο ΣΕΣ
κι έτσι να προχωρήσει στις επενδύσεις που έπρεπε να γίνουν στη
χώρα. 

Εγώ βλέπω, όµως, µε τα σηµερινά στοιχεία ότι 800 εκατοµµύ-
ρια, τα οποία θα µπορούσαν σήµερα να έχουν δαπανηθεί ήδη και
να έχουν γίνει δίκτυα φυσικού αερίου, εσείς δεν τα χρησιµοποι-
ήσατε. Είναι χρήµατα τα οποία υπάρχουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, περιµένουν στα Ταµεία Συνοχής και η Κυβέρνησή σας
δεν τα χρησιµοποίησε. Πραγµατικά παρακαλώ να µου πείτε για
ποιον λόγο δεν τα χρησιµοποιήσατε, αφού αυτά τα χρήµατα
υπήρχαν κι έτσι λείπουν σήµερα από τις υποδοµές.

Και κάτι άλλο: Σε ό,τι αφορά την κυκλική οικονοµία, το βιώσιµο
παραγωγικό µοντέλο, καταλαβαίνετε ότι κυκλική οικονοµία ή ένα
παραγωγικό µοντέλο αειφορίας κατ’ αρχάς σηµαίνει ορθολογική
διαχείριση και χρήση των ορυκτών πόρων και των πλουτοπαρα-
γωγικών πηγών αυτής της χώρας. Το να δίνετε µία οικονοµική
ενίσχυση, η οποία –επαναλαµβάνω- δεν έχω ακούσει από τον
Υπουργό αν θα είναι µόνο για ένα έτος ή στην υπουργική από-
φαση που θα θεσπίσετε αν θα είναι επί µακρόν, δηλαδή για τα
επόµενα χρόνια, η οικονοµική ενίσχυση που είναι περίπου 17 εκα-
τοµµύρια ευρώ, πρώτον, δεν αντικαθιστά τη µείωση της επιδό-
τησης πετρελαίου θέρµανσης στις αντίστοιχες περιοχές. 

Θα σας πω ότι ένα νοικοκυριό καταναλώνει περίπου 7.000
KWh, δηλαδή 7 MWh τον χρόνο, που σηµαίνει ότι αν µπορεί να
είναι δικαιούχος θα πάρει 42 ευρώ, δηλαδή 280 ευρώ τον χρόνο,
όταν το ίδιο νοικοκυριό µε 100 τετραγωνικά στη δυτική Μακεδο-
νία έπαιρνε επίδοµα θέρµανσης πάνω από 500 - 600 ευρώ. Άρα
δεν του δίνετε ούτε τα µισά απ’ αυτά που του έχετε πάρει. Το
λέω αυτό για να µην κοροϊδεύουµε τον κόσµο και να µην κοροϊ-
δευόµαστε και µεταξύ µας.

Κατά δεύτερον, εγώ σας λέω το εξής, ότι τα επόµενα δέκα
χρόνια αν ισχύσει, θα δώσουµε περίπου 200 εκατοµµύρια σε οι-
κονοµικές ενισχύσεις. Μα, µε 200 εκατοµµύρια -λέω εγώ- δεν έρ-
χεστε να δώσουµε στους ανθρώπους αυτούς για να βελτιώσουν
τα νοικοκυριά τους, να τα αναβαθµίσουν ενεργειακά, ώστε να
έχουν µισή κατανάλωση ενέργειας και το καλοκαίρι και τον χει-
µώνα κι έτσι να έχουν µισό λογαριασµό ρεύµατος και µισό λογα-
ριασµό ενέργειας και να µην τους επιδοτούµε συνέχεια και
επιχορηγούµε συνέχεια µε χρήµατα τα οποία πάνε τελικά στη
«µαύρη τρύπα» και να καίµε έναν λιγνίτη που είναι κάτι ακριβό
και περιορισµένο, αλλά παράγει και ρύπους; 

Αυτό δεν είναι κυκλική οικονοµία, κύριε Υπουργέ Περιβάλλον-
τος -το καταλαβαίνετε- ούτε είναι αειφορικό µοντέλο παραγωγι-
κής οικονοµίας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κι εµείς.
Θα τελειώσουµε µε τη δευτερολογία της κ. Γκαρά.
Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εγώ θα ήθελα να κάνω ένα και µόνο σχόλιο, παρακολουθών-

τας τη σηµερινή συζήτηση, αλλά έχοντας παρακολουθήσει και
τη συζήτηση στις επιτροπές.

Νοµίζω ότι έχει συζητηθεί αναλυτικά το νοµοσχέδιο. Θα ήθελα,
όµως, να επισηµάνω την αµηχανία και πιθανόν την κρυφή ζήλεια
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κάποιων πτερύγων, κάποιων κοµµάτων από την Αντιπολίτευση.
Είναι µία κρυφή ζήλεια για ένα άρτιο θεσµικό πλαίσιο το οποίο
ψηφίζεται σήµερα. Αυτό φαίνεται από το ότι δεν είχαµε σχεδόν
καµµία παρατήρηση στην ουσία του νοµοθετήµατος. Αντιθέτως,
οι εκπρόσωποι των υπόλοιπων κοµµάτων ή σχεδόν όλων των
κοµµάτων επέλεξαν να συζητήσουν για το Σκοπιανό, για το χθε-
σινό πολυνοµοσχέδιο, να προκαλέσουν τεχνητές εντάσεις, να συ-
ζητήσουν για τη ΔΕΗ. Χαρακτηριστικά θα αναφέρω ότι στην
πρώτη του εισήγηση ο κ. Σκρέκας ως εισηγητής της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης δεν αναφέρθηκε ούτε για πέντε δευτερόλεπτα
στο εν λόγω νοµοθέτηµα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Παραπάνω ήταν. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ούτε για πέντε δευτερόλεπτα. Μιλού-

σατε δεκαπεντέµισι λεπτά για τη ΔΕΗ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Δέκα ήταν, τα µέτρησα. Χωρίς

ΔΕΗ ενεργειακές κοινότητες δεν υπάρχουν. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κλείνοντας, το τελευταίο σχόλιο που θα

ήθελα να κάνω είναι ότι αρκετοί από τους εκπροσώπους των κοµ-
µάτων της Αντιπολίτευσης δυστυχώς δεν µπορούν να αντιλη-
φθούν ότι οι µεγάλες επαναστάσεις γίνονται µε τις καινούργιες
ιδέες και γίνονται µε την οργάνωση της καθηµερινότητας. Δεν
µπορούν να κατανοήσουν ότι ένα οργανωµένο θεσµικό πλαίσιο
σε µία καινούργια ιδέα που εντάσσει τη συλλογικότητα, τη λογική
του συνεργατισµού, τη λογική της καινοτοµίας, της χρήσης της
τεχνολογίας και κυρίως ένα οργανωµένο θεσµικό πλαίσιο µε οι-
κονοµικά κίνητρα, που δίνει τη δυνατότητα δηµιουργίας νέων θέ-
σεων εργασίας και κυρίως αύξησης της δραστηριότητας στον
κατασκευαστικό κλάδο, ναι, µπορεί να φέρει µεγάλες επαναστά-
σεις στην καθηµερινότητά µας και µάλιστα µεγάλες επαναστά-
σεις σε µία φιλοπεριβαλλοντική και σύγχρονη ευρωπαϊκή λογική.
Είναι αυτό που χρειαζόµαστε στη χώρα, ακριβώς για να ξεφύ-
γουµε, να κάνουµε το µεγάλο θετικό βήµα σε µία κατεύθυνση εν-
τελώς αντίθετη από την πολιτική που ασκούσαν τόσα χρόνια οι
προηγούµενες κυβερνήσεις και µας έφεραν εδώ.

Καλώ, λοιπόν, όλους τους συναδέλφους και όλες τις πτέρυγες
της Βουλής να υπερψηφίσουν αυτό το νοµοσχέδιο και όχι µόνο
αυτό, αλλά να µπορέσουµε συλλογικά από τη δική µας πλευρά,
να ενηµερώσουµε τους πολίτες οι οποίοι ενδιαφέρονται να
µπουν σε αυτήν την ιστορία και να πάµε χέρι-χέρι, προκειµένου
να κάνουµε το µικρό θετικό βήµα για την µεγάλη επανάσταση.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Αγορές χρηµατο-
πιστωτικών µέσων και άλλες διατάξεις». 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για έναν σύντοµο επίλογο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα ήθελα να ξεκαθαρίσω µόνο δύο θέµατα που τέθηκαν.
Θα παραµείνω εντός του νοµοσχεδίου. Δεν θα ακολουθήσω την
ψυχανάλυση του ΣΥΡΙΖΑ από τη Δηµοκρατική Συµπαράταξη. Την
υπέστην την ψυχανάλυση και από τη Νέα Δηµοκρατία στο πολυ-
νοµοσχέδιο, για το τι είναι ο ΣΥΡΙΖΑ, πώς µεταλλάσσεται και τι
γίνεται, αλλά νοµίζω ότι δεν είναι της στιγµής να αναφερθώ. Θα
το αναλύσουµε µία άλλη φορά. Χρησιµοποιήσατε και ψυχαναλυ-
τικούς όρους: διπολική διαταραχή και διάφορα άλλα.

Θα παραµείνω, λοιπόν, εντός του νοµοσχεδίου. Οφείλω µία
απάντηση για την Ικαρία. Όπως ξέρετε, στον νόµο για το δοµη-
µένο περιβάλλον είχαµε ψηφίσει διάταξη για να µπορέσει να υπο-
γραφεί η σύµβαση και να λειτουργήσει το έργο. Το είχαµε κάνει
και για την Τήλο και για τον Άη Στράτη. Είναι τρεις οι περιπτώ-
σεις. Ήταν έργα που εκκρεµούσαν από παλιά.

Την προηγούµενη εβδοµάδα η ΡΑΕ έστειλε τη γνώµη που προ-
βλέπεται για να εκδοθεί η υπουργική απόφαση. Θα υπογραφεί η
σύµβαση, για να τεθεί σε λειτουργία το έργο. Η ΔΕΗ Ανανεώσι-
µες είναι έτοιµη να υπογράψει φυσικά και η ολοκλήρωση του
έργου είναι, κατά τη ΔΕΗ Ανανεώσιµες, τον Νοέµβριο του 2018.
Άρα για αυτό είπα µετά βεβαιότητας ότι θα γίνει εντός της πε-
ριόδου. Το είπα χιουµοριστικά, αλλά το εννοούσα πραγµατικά.
Άρα θα γίνει το έργο και γρήγορα. 

Το δεύτερο θέµα αφορά το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι είναι πολύ
σηµαντικό το γεγονός ότι φτάσαµε σε µία ευρεία συναίνεση.
Είναι ένα µεγάλο βήµα. Τα εργαλεία, τα οποία πρέπει να µας στη-
ρίξουν, είναι σηµαντικό να τα συζητήσουµε το αµέσως επόµενο
διάστηµα. Το σίγουρο, όµως, είναι ότι τα εργαλεία θα ενεργο-
ποιηθούν για έναν επιπρόσθετο λόγο, ότι η κοινωνία θα αγκαλιά-
σει αυτό το νοµοσχέδιο. 

Προφανώς θα υπάρξει µία περίοδος που θα γίνει και ενηµέ-
ρωση και συζήτηση. Τα µηνύµατα όµως από παντού είναι πολύ
ενθαρρυντικά από θεσµούς, όπως η ορθόδοξη εκκλησία στα
Χανιά, η οποία έχει κάνει ήδη ηµερίδες και συνέδρια ενόψει του
νοµοσχεδίου, µέχρι τους δήµους. Έχουµε πληθώρα προετοιµα-
σιών από πάρα πολλούς δήµους, περιφέρειες, οµάδες τοπικών
επιχειρηµατιών που όντως δραστηριοποιούνται στη µεταποίηση,
στον τουρισµό και αλλού. Άρα νοµίζω ότι είναι ένα ώριµο νοµο-
σχέδιο, το οποίο ο κόσµος ετοιµάζεται να το εφαρµόσει. Και τα
καλά παραδείγµατα θα τα µιµηθούν πολλοί.

Καλούµαστε όντως και τα θέµατα χρηµατοδότησης και τα θέ-
µατα τεχνικής στήριξης να τα οριστικοποιήσουµε πολύ σύντοµα,
µετά τη σηµερινή ψήφιση του νοµοσχεδίου. 

Επαναλαµβάνω για µία ακόµη φορά ότι το θέµα της δυτικής
Μακεδονίας νοµίζω ότι απαντήθηκε από όλες τις πλευρές. Η δυ-
τική Μακεδονία, πέρα από το ότι έχει στη συντριπτική της πλει-
οψηφία βαριά λιγνιτική παραγωγή, εν συνόλω ως Περιφέρεια
στερείται πόρους συνοχής για πάρα - πάρα πολλά χρόνια λόγω
του κατά κεφαλήν ΑΕΠ. Άρα να είµαστε σαφείς: η δική µας πρω-
τοβουλία αναγνωρίζει αυτό το δεδοµένο, ότι στερείται τέτοιους
πόρους για πολλά χρόνια. Πρέπει να την αντιµετωπίσουµε ενιαία
και αυτό το κάνει η τροπολογία που καταθέσαµε.

Στην Αρκαδία υπό τις δεδοµένες συνθήκες επιλέξαµε ακριβώς
τον δήµο, ο οποίος έχει την λιγνιτική παραγωγή, για να υποστη-
ρίξουµε ακριβώς το ίδιο πνεύµα και λαµβάνοντας φυσικά υπ’
όψιν ότι οι υπόλοιπες περιοχές και περιφέρειες της Πελοποννή-
σου δεν είχαν το εµπόδιο που έχει η δυτική Μακεδονία εν συ-
νόλω. Αυτό ήταν το πνεύµα. 

Επαναλαµβάνω ότι εµείς το βήµα το κάναµε στον προϋπολο-
γισµό του 2018, που όλοι ξέρουµε ότι είναι ένας δύσκολος προ-
ϋπολογισµός, αλλά ήταν δέσµευση και επιθυµία της Κυβέρνησης
να προχωρήσουµε. Και στο 2018, λοιπόν, ενεγράφη στον προ-
ϋπολογισµό αυτό το µέτρο. Προφανώς, θα συνεχίσει και για τα
επόµενα χρόνια. Δεν είναι προεκλογικό τερτίπι. Εξάλλου και να
θέλαµε να είναι, φαντάζοµαι ότι η περιφέρεια και οι τοπικές κοι-
νωνίες έχουν ισχυρή φωνή για να αποτρέψουν τη σηµερινή Κυ-
βέρνηση -που δεν θα χρειαστεί-, αλλά και όποια µελλοντική που
θα το ξανασκεφτεί.

Θα ήθελα να συµπληρώσω και κάτι πολύ σηµαντικό. Το κύριο
θέµα είναι η µεταλιγνιτική περίοδος που µετατρέπεται σε µείζον
θέµα για τις λιγνιτικές µας περιοχές. Ξέρετε ότι υπάρχει πρωτο-
βουλία, στην οποία συµµετέχει η Ελλάδα πολύ δραστήρια, πρω-
τοβουλία που συντονίζεται από τον Αντιπρόεδρο της Κοµισιόν,
τον κ. Σέφκοβιτς, υπεύθυνο για τα θέµατα ενέργειας. Σήµερα, ο
κ. Σέφκοβιτς επιβραβεύει ρητά την Ελλάδα για τον τρόπο που
συµµετέχει σε αυτές τις πρωτοβουλίες. Άρα µπροστά µας είναι
τα δύσκολα και εκεί νοµίζω ότι πρέπει να ενώσουµε δυνάµεις,
για να κάνουµε τα επόµενα βήµατα γρήγορα και αποτελεσµα-
τικά.

Σας ευχαριστώ πολύ για τη συζήτηση και την κατάληξη αυτού
του νοµοσχεδίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής,
των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Ενεργει-
ακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Ενεργειακές
Κοινότητες και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό επί της αρχής κατά
πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση των άρθρων και η ψήφισή τους θα
γίνει χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Παρών.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

10 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

11 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

12 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

13 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

14 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

15 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Όχι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Όχι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

16 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

17 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

18 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

19 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

20 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

21 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22 ως έχει;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Παρών.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το άρθρο

22 έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 1444 και ειδικό 167, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1444 και ειδικό 167 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και
εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1441 και ειδικό 164 ως έχει; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1441 και ειδικό 164 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1442 και ειδικό 165 ως έχει; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
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ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1442 και ειδικό 165 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1445 και ειδικό 168 ως έχει; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1445 και ειδικό 168 έγινε δεκτή ως έχει κατά
πλειοψηφία και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1443 και ειδικό 166, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Όχι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς, η τροπολο-

γία µε γενικό αριθµό 1443 και ειδικό 166 έγινε δεκτή, όπως τρο-
ποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσ-
σεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Ενεργειακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-
νολο;

ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Ναι.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ: Ναι.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΔΑΛΗΣ: Όχι.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ναι. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΒΑΔΕΛΛΑΣ: Παρών.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΥΡΩΤΑΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και

Ενέργειας: «Ενεργειακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις» έγινε
δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής:

«Ενεργειακές Κοινότητες και άλλες διατάξεις

ΤΜΗΜΑ Α’ 
ΕΝΕΡΓΕΙΑΚΕΣ ΚΟΙΝΟΤΗΤΕΣ

Άρθρο 1
Ορισµός - σκοπός

1. Η Ενεργειακή Κοινότητα (Ε.Κοιν.) είναι αστικός συνεταιρι-
σµός αποκλειστικού σκοπού µε στόχο την προώθηση της κοινω-
νικής και αλληλέγγυας οικονοµίας, όπως ορίζεται στην παρ. 1
του άρθρου 2 του ν. 4430/2016 (Α’ 205), και της καινοτοµίας στον
ενεργειακό τοµέα, την αντιµετώπιση της ενεργειακής ένδειας και
την προαγωγή της ενεργειακής αειφορίας, την παραγωγή, απο-
θήκευση, ιδιοκατανάλωση, διανοµή και προµήθεια ενέργειας, την
ενίσχυση της ενεργειακής αυτάρκειας και ασφάλειας σε νησιω-
τικούς δήµους, καθώς και τη βελτίωση της ενεργειακής αποδο-
τικότητας στην τελική χρήση σε τοπικό και περιφερειακό
επίπεδο, µέσω της δραστηριοποίησης στους τοµείς των Ανανε-
ώσιµων Πηγών Ενέργειας (Α.Π.Ε.), της Συµπαραγωγής Ηλεκτρι-
σµού και Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης (Σ.Η.Θ.Υ.Α.), της
ορθολογικής χρήσης ενέργειας, της ενεργειακής αποδοτικότη-
τας, των βιώσιµων µεταφορών, της διαχείρισης της ζήτησης και
της παραγωγής, διανοµής και προµήθειας ενέργειας. 

2. Για όσα θέµατα δεν ορίζονται ειδικότερα στον παρόντα, οι
Ε.Κοιν. διέπονται συµπληρωµατικά από τις διατάξεις του ν.
1667/1986 (Α’ 196).

3. Στις Ε.Κοιν. δεν εφαρµόζονται οι παρακάτω διατάξεις του
ν. 1667/1986:

α) οι αριθµητικοί περιορισµοί των τριών (3) µελών για το αί-
τηµα σύγκλησης γενικής συνέλευσης του πρώτου εδαφίου της
παραγράφου 3 του άρθρου 5, των επτά (7) µελών για την ελάχι-
στη απαρτία στη γενική συνέλευση του τελευταίου εδαφίου της
ίδιας παραγράφου, των τριών (3) µελών για την υποχρεωτική
αναβολή της συζήτησης θεµάτων που δεν περιλαµβάνονται στην
ηµερήσια διάταξη της γενικής συνέλευσης του έβδοµου εδαφίου
της παραγράφου 5 του ίδιου άρθρου και των δύο (2) µελών για
το αίτηµα σύγκλησης διοικητικού συµβουλίου της παραγράφου
2 του άρθρου 7,

β) η υποχρέωση συγκρότησης τριµελούς επιτροπής ελέγχου
της παραγράφου 1 του άρθρου 7,

γ) οι διατάξεις της παραγράφου 4 του άρθρου 9 και του άρ-
θρου 13.

4. Όπου στις διατάξεις του ν. 1667/1986 αναφέρεται καταχώ-
ρηση σε µητρώο, για τις ανάγκες του παρόντος νοείται το Μη-
τρώο Ε.Κοιν. του άρθρου 8 και δεν απαιτείται εγγραφή, καταχώ-
ρηση ή ενηµέρωση οποιουδήποτε άλλου µητρώου.

Άρθρο 2
Μέλη Ενεργειακής Κοινότητας

1. Μέλη µιας Ε.Κοιν. µπορεί να είναι:
α) φυσικά πρόσωπα µε πλήρη δικαιοπρακτική ικανότητα, 
β) νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου εκτός των οργανισµών

τοπικής αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.) α’ και β’ βαθµού ή νοµικά πρό-
σωπα ιδιωτικού δικαίου,

γ)  Ο.Τ.Α. α’ βαθµού της ίδιας Περιφέρειας εντός της οποίας
βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν. ή επιχειρήσεις αυτών, κατ’ εξαίρεση
του άρθρου 107 του ν. 3852/2010 (Α’ 87),

δ) Ο.Τ.Α. β’ βαθµού της έδρας της Ε.Κοιν., κατ’ εξαίρεση του
άρθρου 107 του ν. 3852/2010.

2. Ο ελάχιστος αριθµός µελών της Ε.Κοιν. είναι:
α) πέντε (5), αν τα µέλη είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-

καίου εκτός των Ο.Τ.Α. ή νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου ή
φυσικά πρόσωπα,

β) τρία (3), αν τα µέλη είναι νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιω-
τικού δικαίου ή φυσικά πρόσωπα, από τα οποία τα δύο (2) του-
λάχιστον είναι Ο.Τ.Α.,

γ) δύο (2), αν τα µέλη είναι µόνο Ο.Τ.Α. α’ βαθµού νησιωτικών
περιοχών µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό (3.100)
κατοίκους σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή.

3. Τουλάχιστον το πενήντα τοις εκατό (50%) συν ένα των
µελών πρέπει να σχετίζονται µε τον τόπο στον οποίο βρίσκεται η
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έδρα της Ε.Κοιν. και συγκεκριµένα τα φυσικά πρόσωπα- µέλη να
έχουν πλήρη ή ψιλή κυριότητα ή επικαρπία σε ακίνητο το οποίο
βρίσκεται εντός της Περιφέρειας της έδρας της Ε.Κοιν. ή να είναι
δηµότες δήµου της Περιφέρειας αυτής, ενώ τα νοµικά πρόσωπα
µέλη να έχουν την έδρα τους εντός της Περιφέρειας της έδρας
της Ε.Κοιν.. 

4. Νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και Ο.Τ.Α. α’ και β’ βαθ-
µού µπορούν να συµµετέχουν σε περισσότερες από µία Ε.Κοιν.
ως µέλη κατά παρέκκλιση της παρ. 3 του άρθρου 2 του ν. 1667/
1986.

Άρθρο 3
Συνεταιριστικές Μερίδες Ενεργειακής Κοινότητας

1. Κάθε µέλος µπορεί να κατέχει πέραν της υποχρεωτικής συ-
νεταιριστικής µερίδας και µία ή περισσότερες προαιρετικές συ-
νεταιριστικές µερίδες, µε ανώτατο όριο συµµετοχής στο συ-
νεταιριστικό κεφάλαιο το 20%, µε εξαίρεση τους Ο.Τ.Α. που µπο-
ρούν να συµµετέχουν στο συνεταιριστικό κεφάλαιο µε ανώτατο
όριο:

α) το πενήντα τοις εκατό (50%) για τους Ο.Τ.Α. α’βαθµού νη-
σιωτικών περιοχών µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό
(3.100) κατοίκους σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή,

β) το σαράντα τοις εκατό (40%) για τους λοιπούς Ο.Τ.Α..
2. Κάθε µέλος, ανεξαρτήτως του αριθµού των συνεταιριστικών

µερίδων που κατέχει, συµµετέχει στη γενική συνέλευση µε µία
µόνο ψήφο.

3. Η µεταβίβαση συνεταιριστικής µερίδας σε µέλος ή σε τρίτο
πρόσωπο γίνεται µόνο ύστερα από συναίνεση του διοικητικού
συµβουλίου. Το διοικητικό συµβούλιο δεν συναινεί στη µεταβί-
βαση, όταν εξαιτίας αυτής της µεταβίβασης παύει να συντρέχει
µία από τις προϋποθέσεις του άρθρου 2 ή του άρθρου 6 παρά-
γραφος 4. Η απόφαση του διοικητικού συµβουλίου για µεταβί-
βαση συνεταιριστικής µερίδας καταχωρείται στο Μητρώο Ε.Κοιν.
του Γενικού Εµπορικού Μητρώου (Γ.Ε.ΜΗ.) του άρθρου 8.

Άρθρο 4
Σκοπός - Αντικείµενο δραστηριότητας 

Ενεργειακής Κοινότητας 

1. Η Ε.Κοιν. ασκεί υποχρεωτικά τουλάχιστον µία από τις κατω-
τέρω δραστηριότητες:

α) παραγωγή, αποθήκευση, ιδιοκατανάλωση ή πώληση ηλε-
κτρικής ή θερµικής ή ψυκτικής ενέργειας από σταθµούς Α.Π.Ε.
ή Σ.Η.Θ.Υ.Α. ή Υβριδικούς Σταθµούς εγκατεστηµένους εντός της
Περιφέρειας που βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν. ή και εντός όµο-
ρης Περιφέρειας για Ε.Κοιν. µε έδρα εντός της Περιφέρειας Ατ-
τικής,

β) διαχείριση, όπως συλλογή, µεταφορά, επεξεργασία, απο-
θήκευση ή διάθεση, πρώτης ύλης για την παραγωγή ηλεκτρικής
ή θερµικής ή ψυκτικής ενέργειας από βιοµάζα ή βιορευστά ή βι-
οαέριο ή µέσω ενεργειακής αξιοποίησης του βιοαποικοδοµήσι-
µου κλάσµατος αστικών αποβλήτων, 

γ) προµήθεια για τα µέλη της ενεργειακών προϊόντων, συ-
σκευών και εγκαταστάσεων, µε στόχο τη µείωση της ενεργειακής
κατανάλωσης και της χρήσης συµβατικών καυσίµων, καθώς και
τη βελτίωση της ενεργειακής αποδοτικότητας, 

δ) προµήθεια για τα µέλη της ηλεκτροκίνητων οχηµάτων, υβρι-
δικών ή µη, και εν γένει οχηµάτων που χρησιµοποιούν εναλλα-
κτικά καύσιµα, 

ε) διανοµή ηλεκτρικής ενέργειας εντός της Περιφέρειας που
βρίσκεται η έδρα της, 

στ) προµήθεια ηλεκτρικής ενέργειας ή φυσικού αερίου προς
τελικούς πελάτες, σύµφωνα µε το άρθρο 2 του ν. 4001/2011 (Α’
179), εντός της Περιφέρειας που βρίσκεται η έδρα της,

ζ) παραγωγή, διανοµή και προµήθεια θερµικής ή ψυκτικής
ενέργειας εντός της Περιφέρειας που βρίσκεται η έδρα της,

η) διαχείριση της ζήτησης για τη µείωση της τελικής χρήσης
της ηλεκτρικής ενέργειας και εκπροσώπηση παραγωγών και κα-
ταναλωτών στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας, 

θ) ανάπτυξη δικτύου, διαχείριση και εκµετάλλευση υποδοµών

εναλλακτικών καυσίµων, σύµφωνα µε το ν. 4439/2016 (Α’ 222) ή
διαχείριση µέσων βιώσιµων µεταφορών εντός της Περιφέρειας
που βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν., 

ι) εγκατάσταση και λειτουργία µονάδων αφαλάτωσης νερού
µε χρήση Α.Π.Ε. εντός της Περιφέρειας που βρίσκεται η έδρα
της Ε.Κοιν., 

ια) παροχή ενεργειακών υπηρεσιών, σύµφωνα µε το άρθρο 10
της Δ6/13280/7.6.2011 (Β’1228) απόφασης της Υπουργού Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

2. Η Ε.Κοιν. µπορεί να ασκεί οποιαδήποτε από τις κατωτέρω
δραστηριότητες: 

α) προσέλκυση κεφαλαίων για την πραγµατοποίηση επενδύ-
σεων αξιοποίησης των Α.Π.Ε. ή Σ.Η.Θ.Υ.Α. ή παρεµβάσεων βελ-
τίωσης της ενεργειακής απόδοσης εντός της Περιφέρειας που
βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν., 

β) σύνταξη µελετών αξιοποίησης των Α.Π.Ε. ή της Σ.Η.Θ.Υ.Α.
ή υλοποίησης παρεµβάσεων βελτίωσης της ενεργειακής απόδο-
σης ή παροχή στα µέλη της τεχνικής υποστήριξης στους ανω-
τέρω τοµείς, 

γ) διαχείριση ή συµµετοχή σε προγράµµατα χρηµατοδοτού-
µενα από εθνικούς πόρους ή πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης
σχετικά µε τους σκοπούς της,

δ) παροχή συµβουλών για τη διαχείριση ή συµµετοχή των
µελών της σε προγράµµατα χρηµατοδοτούµενα από εθνικούς
πόρους ή πόρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τους σκο-
πούς της, 

ε) ενηµέρωση, εκπαίδευση και ευαισθητοποίηση σε τοπικό και
περιφερειακό επίπεδο για θέµατα ενεργειακής αειφορίας, 

στ) δράσεις για την υποστήριξη ευάλωτων καταναλωτών και
την αντιµετώπιση της ενεργειακής ένδειας πολιτών που ζουν
κάτω από το όριο της φτώχειας, εντός της Περιφέρειας στην
οποία βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν., ανεξάρτητα αν είναι µέλη
της Ε.Κοιν., όπως παροχή ή συµψηφισµός ενέργειας, ενεργειακή
αναβάθµιση κατοικιών ή άλλες δράσεις που µειώνουν την κατα-
νάλωση της ενέργειας στις κατοικίες των ανωτέρω. 

Το καταστατικό της Ε.Κοιν. δεν περιλαµβάνει άλλες δραστη-
ριότητες εκτός αυτών που αναφέρονται στις παραγράφους 1 και
2.

Άρθρο 5
Τύπος - Ελάχιστο περιεχόµενο του καταστατικού

Το καταστατικό της Ε.Κοιν. καταρτίζεται µε ιδιωτικό έγγραφο
που χρονολογείται και υπογράφεται από τα µέλη και καθορίζει
τουλάχιστον:

α) το ονοµατεπώνυµο, το πατρώνυµο, τη διεύθυνση και τον
αριθµό φορολογικού µητρώου (ΑΦΜ) των φυσικών προσώπων-
µελών της, καθώς  και την επωνυµία, την έδρα, τον ΑΦΜ και, εφό-
σον υφίσταται υποχρέωση εγγραφής στο Γ.Ε.ΜΗ., τον αριθµό
Γ.Ε.ΜΗ. των νοµικών προσώπων- µελών της, 

β) την επωνυµία και την έδρα της. Η επωνυµία περιλαµβάνει
υποχρεωτικά τον όρο «Ενεργειακή Κοινότητα» ή τη συντοµογρα-
φία «Ε.Κοιν.» και ένδειξη της έκτασης της ευθύνης των µελών
της. Ονόµατα φυσικών προσώπων ή επωνυµίες νοµικών προσώ-
πων δεν περιλαµβάνονται στην επωνυµία της Ε.Κοιν.. Ως έδρα
της Ε.Κοιν. ορίζεται δήµος ή δηµοτικό διαµέρισµα της ελληνικής
επικράτειας,

γ) το σκοπό και τις δραστηριότητές της,
δ) τις προϋποθέσεις εισόδου, αποχώρησης και διαγραφής των

µελών, καθώς και τα δικαιώµατα, τις υποχρεώσεις και τις συνέ-
πειες της µη εκπλήρωσης των υποχρεώσεών τους προς την
Ε.Κοιν., 

ε) το ύψος της συνεταιριστικής µερίδας, τον τρόπο και το
χρόνο καταβολής της, καθώς και τη διαδικασία απόδοσής της,

στ) την έκταση ευθύνης των µελών της,
ζ) τη διάρκειά της,
η) τον αριθµό των µελών του διοικητικού συµβουλίου που δεν

µπορεί να είναι λιγότερα από τρία (3), κατά παρέκκλιση της παρ.
1 του άρθρου 7 του ν. 1667/1986,

θ) την τύχη της συνεταιριστικής µερίδας σε περίπτωση θανά-
του συνεταίρου,
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ι) τον ορισµό προσωρινής διοικητικής επιτροπής που µεριµνά
για την έγκριση του καταστατικού και τη σύγκληση της πρώτης
γενικής συνέλευσης για ανάδειξη των οργάνων διοίκησης,

ια) τον τρόπο διάθεσης των πλεονασµάτων χρήσης,
ιβ) τη λήξη και τους ελεγκτές της πρώτης διαχειριστικής χρή-

σης.

Άρθρο 6
Διάθεση πλεονασµάτων χρήσης

1. Από τα πλεονάσµατα έκαστης χρήσης της Ε.Κοιν. παρακρα-
τείται τουλάχιστον το δέκα τοις εκατό (10%) για το σχηµατισµό
του τακτικού αποθεµατικού. Η παρακράτηση δεν είναι υποχρε-
ωτική όταν το ύψος του αποθεµατικού είναι τουλάχιστον ίσο µε
το ύψος του συνεταιριστικού κεφαλαίου της Ε.Κοιν..

2. Τα πλεονάσµατα της χρήσης δεν διανέµονται στα µέλη,
αλλά παραµένουν στην Ε.Κοιν. υπό τη µορφή αποθεµατικών και
διατίθενται για τους σκοπούς της µε απόφαση της γενικής συ-
νέλευσης. 

3. Ειδικά, για Ε.Κοιν. στις οποίες συµµετέχουν αποκλειστικά
Ο.Τ.Α. α’ ή β’ βαθµού της Περιφέρειας στην οποία έχει την έδρα
της η Ε.Κοιν. και για Ε.Κοιν. που έχουν την έδρα τους σε νησιω-
τικό δήµο µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό (3.100)
κατοίκους, σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή, εφόσον συµ-
µετέχει στην Ε.Κοιν. Ο.Τ.Α α’ ή β’ βαθµού της Περιφέρειας στην
οποία έχει την έδρα της η Ε.Κοιν., µπορεί µέρος ή το σύνολο των
πλεονασµάτων χρήσης της Ε.Κοιν. να διατίθεται για δράσεις κοι-
νής ωφέλειας τοπικού χαρακτήρα που σχετίζονται µε την επάρ-
κεια και τον ανεφοδιασµό πρώτων υλών, καυσίµων και νερού
µετά την παρακράτηση του τακτικού αποθεµατικού της παρα-
γράφου 1. 

4. Ε.Κοιν. στις οποίες συµµετέχουν τουλάχιστον δεκαπέντε
(15) µέλη ή δέκα (10) προκειµένου για Ε.Κοιν. µε έδρα σε νησιω-
τικό δήµο µε πληθυσµό κάτω από τρεις χιλιάδες εκατό (3.100)
κατοίκους σύµφωνα µε την τελευταία απογραφή, και το 50% συν
ένα εξ αυτών είναι φυσικά πρόσωπα, µπορούν να διανέµουν στα
µέλη τους τα πλεονάσµατα της χρήσης µετά την αφαίρεση του
τακτικού αποθεµατικού της παραγράφου 1, εφόσον υπάρχει σχε-
τική πρόβλεψη στο καταστατικό. Η προϋπόθεση της πλειοψηφι-
κής συµµετοχής φυσικών προσώπων του προηγούµενου
εδαφίου, πρέπει να πληρούται κατά τη σύσταση της Ε.Κοιν. και
καθ’ όλη τη διάρκειά της.

Άρθρο 7
Σύσταση Ενεργειακής Κοινότητας

1. Για τη σύσταση της Ε.Κοιν. τηρείται η διαδικασία ίδρυσης
ενός αστικού συνεταιρισµού. Το καταστατικό πρέπει να υπογρά-
φεται από τα µέλη σύµφωνα µε το άρθρο 2.

2. Για τη σύσταση της Ε.Κοιν. προσκοµίζονται στο αρµόδιο Ει-
ρηνοδικείο τα εξής δικαιολογητικά:

α) το καταστατικό της Ε.Κοιν., το οποίο αποτυπώνει την τή-
ρηση των προϋποθέσεων του άρθρου 2 και έχει το ελάχιστο πε-
ριεχόµενο του άρθρου 5,

β) συµβολαιογραφικά έγγραφα ή δηλώσεις στοιχείων ακινή-
των (Ε9) για τα φυσικά πρόσωπα - µέλη που να αποδεικνύουν την
πλήρη ή ψιλή κυριότητα ή επικαρπία σε ακίνητο εντός της Περι-
φέρειας της έδρας της Ε.Κοιν. ή τα πιστοποιητικά οικογενειακής
κατάστασης των φυσικών προσώπων - µελών τους που είναι δη-
µότες δήµου της Περιφέρειας, εντός της οποίας βρίσκεται η
έδρα της Ε.Κοιν., 

γ) τα καταστατικά των νοµικών προσώπων- µελών της Ε.Κοιν..

3. Η Ε.Κοιν. αποκτά νοµική προσωπικότητα µε την καταχώ-
ρηση του καταστατικού της στο Μητρώο Ε.Κοιν. του Γ.Ε.ΜΗ. του
ν. 3419/2005 (Α’ 267), το οποίο συνιστάται µε το άρθρο 8. Δεν
απαιτείται καταχώρηση στο µητρώο συνεταιρισµών του Ειρηνο-
δικείου της παρ. 3 του άρθρου 1 ν. 1667/1986, ούτε οι κοινοποι-
ήσεις του τελευταίου εδαφίου της παραγράφου 6 του ίδιου
άρθρου.

Άρθρο 8
Μητρώο Ε.Κοιν. - Δικαιολογητικά

1. Συνιστάται Μητρώο Ε.Κοιν., το οποίο είναι δηµόσιο βιβλίο
που τηρείται σε ηλεκτρονική µορφή. Αρµόδια αρχή για την τή-
ρηση του Μητρώου Ε.Κοιν. και για την καταχώρηση των κατα-
στατικών και των στοιχείων των Ε.Κοιν. σε αυτό, ορίζεται το
Γ.Ε.ΜΗ., δια των αρµόδιων υπηρεσιών των κατά τόπους επιµε-
λητηρίων. 

2. Με την επιφύλαξη των υποχρεωτικών στοιχείων και πράξεων
που καταχωρίζονται στο Γ.Ε.ΜΗ., σύµφωνα µε το ν. 3419/2005
και τις κατ’ εξουσιοδότηση αυτού εκδιδόµενες αποφάσεις, το
Μητρώο Ε.Κοιν. περιέχει:

α) την επωνυµία και το σκοπό της Ε.Κοιν.,
β) την κατηγορία της Ε.Κοιν. σε σχέση µε την ευθύνη των συ-

νεταίρων,
γ) τα ονοµατεπώνυµα των νόµιµων εκπροσώπων της Ε.Κοιν..
3. Μέσα σε αποκλειστική προθεσµία τριών (3) µηνών από την

καταχώρηση στο Μητρώο Ε.Κοιν., προσκοµίζεται στην αρµόδια
υπηρεσία Γ.Ε.ΜΗ. πρακτικό της προσωρινής διοικητικής επιτρο-
πής ή του διοικητικού συµβουλίου για την πιστοποίηση της κα-
ταβολής του συνεταιριστικού κεφαλαίου που ορίζεται στο
καταστατικό. Αν δεν προσκοµιστεί το ανωτέρω µέσα στην απο-
κλειστική προθεσµία των τριών (3) µηνών, το Γ.Ε.ΜΗ. προβαίνει
σε διαγραφή της Ε.Κοιν. από το Μητρώο Ε.Κοιν.. 

Με την επιφύλαξη της εκπλήρωσης των προϋποθέσεων του
άρθρου 2, σε περίπτωση µερικής καταβολής ή µη καταβολής
από µέλος ή µέλη του συνεταιριστικού κεφαλαίου, η προσωρινή
διοικητική επιτροπή ή το διοικητικό συµβούλιο υποβάλλει και κω-
δικοποιηµένο κείµενο του ισχύοντος καταστατικού που περιλαµ-
βάνει αντίστοιχη µείωση του συνεταιριστικού κεφαλαίου και των
συνεταιριστικών µερίδων.

4. Όταν µεταβάλλονται στοιχεία που καθιστούν αδύνατη την
εκπλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 2 ή του άρθρου 6
παράγραφος 4, µε ευθύνη του διοικητικού συµβουλίου ενηµερώ-
νεται το Γ.Ε.ΜΗ..

5. Αν η Ε.Κοιν. οδηγηθεί σε λύση και εκκαθάριση, σύµφωνα µε
το άρθρο 9, το Γ.Ε.ΜΗ. προβαίνει σε διαγραφή της Ε.Κοιν. από
το Μητρώο Ε.Κοιν. µετά την ολοκλήρωση της εκκαθάρισης. 

6. Το πρακτικό της γενικής συνέλευσης για την εκλογή του δι-
οικητικού συµβουλίου και το πρακτικό του διοικητικού συµβου-
λίου για τη συγκρότησή του σε σώµα και για την κατανοµή
αρµοδιοτήτων εκπροσώπησης υποβάλλονται µέσα σε ένα (1)
µήνα για καταχώρηση στο Γ.Ε.ΜΗ..

7. Ο ισολογισµός και ο λογαριασµός αποτελεσµάτων χρήσης
µαζί µε την έκθεση του διοικητικού συµβουλίου και των ελεγκτών
δηµοσιεύονται στο Γ.Ε.ΜΗ. µέσα σε ένα (1) µήνα από την έγ-
κρισή τους από την ετήσια τακτική γενική συνέλευση.

8. Με απόφαση των Υπουργών Οικονοµίας και Ανάπτυξης και
Περιβάλλοντος και Ενέργειας µπορούν να καθορίζονται οι τεχνι-
κές προδιαγραφές του Μητρώου Ε.Κοιν. και κάθε αναγκαία λε-
πτοµέρεια για τη λειτουργία του και την εφαρµογή του παρό-
ντος.

Άρθρο 9
Λύση- Εκκαθάριση- Συγχώνευση- Μετατροπή

1. Κατά παρέκκλιση της διάταξης της παρ. 1 του άρθρου 10
του ν. 1667/1986, η Ε.Κοιν. λύεται:

α) αν µειωθεί ο αριθµός των µελών της κάτω από τα όρια της
παραγράφου 2 του άρθρου 2 ή αν πάψουν να ισχύουν οι προ-
ϋποθέσεις της παραγράφου 3 του ίδιου άρθρου ή του άρθρου 6
παρ. 4 και δεν αντικατασταθούν ή συµπληρωθούν τα µέλη σύµ-
φωνα µε τις ως άνω διατάξεις εντός τριµήνου,

β) όταν λήξει η χρονική διάρκειά της,
γ) µε απόφαση της γενικής συνέλευσης,
δ) αν κηρυχθεί σε πτώχευση.
2. Τη λύση της Ε.Κοιν. ακολουθεί η εκκαθάριση. Αν η Ε.Κοιν.

κηρυχθεί σε πτώχευση, ακολουθείται η διαδικασία του Πτωχευ-
τικού Κώδικα. Την εκκαθάριση διενεργούν δύο (2) εκκαθαριστές
που ορίζονται από τη γενική συνέλευση. Η Ε.Κοιν. λογίζεται ότι
εξακολουθεί να υφίσταται και µετά τη λύση της για όσο χρόνο
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διαρκεί η εκκαθάριση. Κατά την εκκαθάριση διεκπεραιώνονται οι
εκκρεµείς υποθέσεις και ιδίως εισπράττονται οι απαιτήσεις, ρευ-
στοποιείται η περιουσία και πληρώνονται τα χρέη της Ε.Κοιν..
Από το τυχόν θετικό υπόλοιπο της εκκαθάρισης, επιστρέφονται
στα µέλη οι δοθείσες συνεταιριστικές µερίδες και οι εισφορές
τους. Το υπόλοιπο που αποµένει διανέµεται σε κοινότητες παρα-
γωγών ή σωµατεία ή συλλόγους ή φορείς ή ενώσεις προσώπων
ή οργανώσεις ή άλλα νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα, που δραστηριοποιούνται στους τοµείς ενέργειας και προ-
στασίας περιβάλλοντος εντός της Περιφέρειας της έδρας της
Ε.Κοιν.. Για τις Ε.Κοιν. του άρθρου 6 παράγραφος 4 το υπόλοιπο
που αποµένει διανέµεται στα µέλη, αναλογικά µε τη συµµετοχή
τους στο συνεταιριστικό κεφάλαιο.

3. Αν κατά τη διάρκεια της εκκαθάρισης δεν καταστεί δυνατή
η µεταβίβαση αδειών ή σταθµού παραγωγής ενέργειας από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. ή υβριδικού σταθµού της Ε.Κοιν., σύµφωνα
µε την παράγραφο 2 του άρθρου 12, παύουν να ισχύουν αυτοδι-
καίως η Άδεια Παραγωγής, η Απόφαση Έγκρισης Περιβαλλοντι-
κών Όρων, η Προσφορά Όρων Σύνδεσης, η Άδεια Εγκατάστα-
σης και γενικά όλες οι άδειες και εγκρίσεις που έχουν χορηγηθεί
για τον εν λόγω σταθµό. 

4. Η προηγούµενη παράγραφος δεν εφαρµόζεται σε σταθµούς
που έχουν τεθεί σε δοκιµαστική ή κανονική λειτουργία κατά το
χρόνο λύσης της Ε.Κοιν.. Οι σταθµοί αυτοί επιτρέπεται να µετα-
βιβαστούν σε οποιονδήποτε τρίτο. Ο νέος κάτοχος που αποκτά
το σταθµό, σύµφωνα µε τα παραπάνω και κατά παρέκκλιση της
παραγράφου 2 του άρθρου 12, δεν λαµβάνει Λειτουργική Ενί-
σχυση, αλλά αποζηµιώνεται: α) µόνο στο πλαίσιο της συµµετο-
χής του σταθµού στην αγορά ηλεκτρικής ενέργειας κατά τα
οριζόµενα στην παρ. 19 του άρθρου 3 του ν. 4414/2016 (Α’ 149)
για σταθµό εγκατεστηµένο στο Διασυνδεδεµένο Σύστηµα ή β)
κατά τα οριζόµενα στην παρ. 10 του άρθρου 8 του ν. 4414/2016
για σταθµό εγκατεστηµένο σε Μη Διασυνδεδεµένο Νησί.

5. Δύο ή περισσότερες Ε. Κοιν. µπορούν να συγχωνευθούν,
σύµφωνα µε το άρθρο 10 παρ. 4 του ν. 1667/1986, υπό την προ-
ϋπόθεση ότι οι υπό συγχώνευση Ε.Κοιν. εφαρµόζουν όµοιο
τρόπο διάθεσης των πλεονασµάτων χρήσης σύµφωνα µε τις πα-
ραγράφους 2 και 4 του άρθρου 6 και έχουν έδρα εντός της ίδιας
Περιφέρειας.

6. Επιπλέον των δυνατοτήτων µετατροπής του άρθρου 16 του
ν. 1667/1986, επιτρέπεται η µετατροπή κάθε τύπου συνεταιρι-
σµού σε Ε.Κοιν. σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 10
Ενώσεις- Οµοσπονδία

1. Πέντε (5) τουλάχιστον Ε.Κοιν. που έχουν την έδρα τους στην
ίδια Περιφέρεια µπορούν να συστήσουν ένωση ενεργειακών συ-
νεταιρισµών µε σκοπό το συντονισµό και την προώθηση των δρα-
στηριοτήτων τους. Η Γενική Συνέλευση της ένωσης ενεργειακών
συνεταιρισµών απαρτίζεται από τους αντιπροσώπους των Ε.Κοιν.
που µετέχουν στην ένωση. Οι αντιπρόσωποι εκλέγονται από τις
γενικές συνελεύσεις των Ε.Κοιν. σε αναλογία ένα (1) στα πέντε
(5) µέλη της Ε.Κοιν.. Αν το υπόλοιπο της διαίρεσης του αριθµού
των µελών υπερβαίνει τον αριθµό δύο (2), η Ε.Κοιν. εκλέγει έναν
ακόµη αντιπρόσωπο. Ε.Κοιν. µε λιγότερα από πέντε (5) µέλη
εκλέγει έναν αντιπρόσωπο. Ε.Κοιν. µε περισσότερα από πενήντα
(50) µέλη εκλέγει δέκα αντιπροσώπους.

2. Οι ενώσεις ενεργειακών συνεταιρισµών όλης της χώρας
µπορούν να συστήσουν την Οµοσπονδία των Ενεργειακών Συνε-
ταιρισµών της Ελλάδας για το συντονισµό και τη γενικότερη εκ-
προσώπηση του ενεργειακού συνεταιριστικού κινήµατος της
χώρας. Στη γενική συνέλευση της Οµοσπονδίας των Ενεργει-
ακών Συνεταιρισµών της Ελλάδας συµµετέχουν όλες οι ενώσεις
ενεργειακών συνεταιρισµών µε δύο αντιπροσώπους η καθεµία.
Οι αντιπρόσωποι εκλέγονται από τις γενικές συνελεύσεις των
ενώσεων.

3. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται αναλογικά οι διατάξεις του άρ-
θρου 12 του ν. 1667/1986.

Άρθρο 11
Οικονοµικά κίνητρα και µέτρα στήριξης των Ε.Κοιν.

1. Οι Ε.Κοιν. µπορούν να εντάσσονται στο ν. 4399/2016 (Α’
117), εφαρµοζοµένων αναλογικά των διατάξεων του νόµου
αυτού για τις Κοινωνικές Συνεταιριστικές Επιχειρήσεις (Κοιν.
Σ.Επ.) του ν. 4430/2016 (Α’ 205), καθώς και σε άλλα προγράµ-
µατα χρηµατοδοτούµενα από εθνικούς πόρους ή πόρους της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τους σκοπούς τους.

2. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µπορεί να καθορίζονται ειδικές προϋποθέσεις και όροι προνο-
µιακής συµµετοχής ή εξαίρεσης από τις ανταγωνιστικές διαδι-
κασίες υποβολής προσφορών του άρθρου 7 του ν. 4414/2016 για
σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που πρόκειται να λειτουργήσουν
από Ε.Κοιν..

3. Με απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µπορεί να καθορίζονται ειδικοί όροι, όπως προνοµιακές χρεώ-
σεις, µεγαλύτερη διάρκεια χρήσης, για χρήση των υπηρεσιών
του Φορέα Σωρευτικής Εκπροσώπησης Τελευταίου Καταφυγίου
(Φο.Σ.Ε.Τε.Κ.) του άρθρου 5 του ν. 4414/2016 από σταθµούς
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που κατέχουν Ε.Κοιν..

4. Ο Κανονισµός Αδειών Παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας µε
χρήση Ανανεώσιµων Πηγών Ενέργειας και µέσω Συµπαραγωγής
Ηλεκτρισµού και Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης της παρ. 3 του
άρθρου 5 του ν. 3468/2006 (Α’ 129) µπορεί να προβλέπει ειδικούς
όρους για σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. και Υβριδικούς Σταθ-
µούς που αδειοδοτούνται από Ε.Κοιν..

5. Οι Ε.Κοιν. απαλλάσσονται από την υποχρέωση καταβολής
του ετήσιου τέλους διατήρησης δικαιώµατος κατοχής άδειας πα-
ραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας που προβλέπεται για σταθµούς
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. και Υβριδικούς Σταθµούς στην υποπαρά-
γραφο Ι.2. της παρ. Ι’ του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013 (Α’
107).

6. Οι αιτήσεις που υποβάλλονται από Ε.Κοιν. για χορήγηση
άδειας παραγωγής στη Ρ.Α.Ε. για σταθµούς ηλεκτροπαραγωγής
από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. και Υβριδικούς Σταθµούς εξετάζονται
κατά προτεραιότητα έναντι λοιπών αιτήσεων, κατά παρέκκλιση
από κάθε άλλη γενική ή ειδική διάταξη, εφόσον παρουσιάζουν
εδαφική επικάλυψη και έχουν υποβληθεί εντός του ίδιου κύκλου
υποβολής αιτήσεων, όπως αυτός ορίζεται στον Kανονισµό
Αδειών Παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας, µε χρήση Ανανεώσι-
µων Πηγών Ενέργειας και µέσω Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού και
Θερµότητας Υψηλής Απόδοσης της παρ. 3 του άρθρου 5 του ν.
3468/2006. Αιτήσεις για χορήγηση προσφοράς σύνδεσης και έγ-
κρισης περιβαλλοντικών όρων που αφορούν σταθµούς ηλεκτρο-
παραγωγής από Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. και Υβριδικούς Σταθµούς
που πρόκειται να λειτουργήσουν υπό την ευθύνη Ε.Κοιν. εξετά-
ζονται κατά προτεραιότητα έναντι λοιπών αιτήσεων. 

7. Το ύψος της εγγυητικής επιστολής της παρ. 3 της υποπα-
ραγράφου Ι.1. της παρ. Ι’ του άρθρου πρώτου του    ν. 4152/2013
για σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. και Υβριδικούς Σταθµούς, οι
οποίοι ανήκουν σε Ε.Κοιν., µειώνεται κατά πενήντα τοις εκατό
(50%).

8. Η περίπτωση α’ της παρ. 3 του άρθρου 134 του ν. 4001/2011
αντικαθίσταται ως εξής:

«(α) έχει τη µορφή ανώνυµης εταιρείας ή εταιρείας περιορι-
σµένης ευθύνης µε εταιρικό κεφάλαιο τουλάχιστον εξακοσίων χι-
λιάδων (600.000) ευρώ ή είναι Ε.Κοιν. µε συνεταιριστικό κεφά-
λαιο τουλάχιστον εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ».

9. Με απόφαση της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας (Ρ.Α.Ε.),
ύστερα από εισήγηση των λειτουργών της αγοράς ηλεκτρικής
ενέργειας και των αρµόδιων διαχειριστών, µπορεί να ορίζονται
µειωµένα ποσά εγγυήσεων για την εγγραφή των Ε.Κοιν. στα µη-
τρώα συµµετεχόντων στο πλαίσιο των συµβάσεων Συναλλαγών
Ηµερήσιου Ενεργειακού Προγραµµατισµού (Η.Ε.Π.) και διαχεί-
ρισης των ηλεκτρικών δικτύων, λαµβάνοντας υπόψη κριτήρια,
όπως ο πληθυσµός ή η ζήτηση ηλεκτρικής ενέργειας στην Περι-
φέρεια της έδρας της Ε.Κοιν..

10.  Επιτρέπεται η εγκατάσταση σταθµών Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α.
και Υβριδικών Σταθµών από Ε.Κοιν. για την κάλυψη ενεργειακών
αναγκών των µελών τους και ευάλωτων καταναλωτών ή πολιτών
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που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας εντός της Περιφέρειας
στην οποία βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν., µε εφαρµογή εικονικού
ενεργειακού συµψηφισµού, όπως αυτός ορίζεται στην παρ. 13
του άρθρου 2 του ν. 3468/2006. Πλεόνασµα ενέργειας που προ-
κύπτει από το συµψηφισµό του προηγούµενου εδαφίου, µετά τη
διενέργεια της τελικής εκκαθάρισης στο τέλος της χρονικής πε-
ριόδου συµψηφισµού, διοχετεύεται στο δίκτυο χωρίς υποχρέ-
ωση για οποιαδήποτε αποζηµίωση στην Ε.Κοιν.. Με απόφαση του
Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ύστερα από γνώµη της
Ρ.Α.Ε., ορίζονται ο τρόπος µε τον οποίο γίνεται ο εικονικός ενερ-
γειακός συµψηφισµός των Ε.Κοιν. και ειδικότερα οι προϋποθέ-
σεις, οι περιορισµοί, οι χρεώσεις, το χρονικό διάστηµα εντός του
οποίου θα υπολογίζεται ο συµψηφισµός, ο τύπος, το περιεχό-
µενο και η διαδικασία κατάρτισης των συµβάσεων συµψηφισµού,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

Με την ανωτέρω απόφαση µπορεί να διαφοροποιείται ο τρό-
πος συµψηφισµού βάσει του µεγέθους των σταθµών, του επιπέ-
δου τάσης σύνδεσης και των ειδικότερων χαρακτηριστικών των
τιµολογίων κατανάλωσης. Με την ίδια απόφαση, µε µέγιστο όριο
το 1 MW για τους σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α., ορίζονται τα
ανώτατα όρια εγκατεστηµένης ισχύος, διαφοροποιηµένα ανά
ηλεκτρικό σύστηµα διασυνδεδεµένο ή αυτόνοµο, για σταθµούς
του πρώτου εδαφίου, και η µοναδιαία τιµή µε την οποία υπολο-
γίζεται η αποζηµίωση για το πλεόνασµα της ενέργειας, η οποία
καταβάλλεται από τους προµηθευτές υπέρ του Ειδικού Λογαρια-
σµού του άρθρου 143 του ν. 4001/2011. Οι εν λόγω σταθµοί εξαι-
ρούνται από την υποχρέωση λήψης άδειας παραγωγής.

11. Η απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων και Πε-
ριβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής (νυν Οικονοµι-
κών, Οικονοµίας και Ανάπτυξης, Υποδοµών και Μεταφορών και
Περιβάλλοντος και Ενέργειας) της παρ. 2 του άρθρου 134 του
ν. 4001/2011 µπορεί να προβλέπει ειδικούς όρους για τις Ε.Κοιν.
που λειτουργούν ως φορείς εκµετάλλευσης υποδοµών φόρτισης
ηλεκτροκίνητων οχηµάτων.

12. Ο Κανονισµός Αδειών του άρθρου 135 του ν. 4001/2011
µπορεί να προβλέπει ειδικούς όρους για τις άδειες που χορη-
γούνται σε Ε.Κοιν..

Άρθρο 12
Λοιπές διατάξεις Ε.Κοιν.

1. Η παρ. 13 του άρθρου 2 του ν. 3468/2006, όπως προστέθηκε
µε την παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 4414/2016, αντικαθίσταται
ως εξής:

«13. Εικονικός ενεργειακός συµψηφισµός: ο συµψηφισµός της
παραγόµενης ηλεκτρικής ενέργειας από σταθµούς Α.Π.Ε. ή
Σ.Η.Θ.Υ.Α. αυτοπαραγωγού, µε τη συνολική καταναλισκόµενη
ηλεκτρική ενέργεια σε εγκαταστάσεις του αυτοπαραγωγού, από
τις οποίες τουλάχιστον η µία είτε δεν βρίσκεται στον ίδιο ή όµορο
χώρο µε το σταθµό Α.Π.Ε. ή Σ.Η.Θ.Υ.Α. είτε, αν βρίσκεται, τρο-
φοδοτείται από διαφορετική παροχή. Ειδικά για Ενεργειακή Κοι-
νότητα (Ε.Κοιν.), ο συµψηφισµός της παραγόµενης ηλεκτρικής
ενέργειας από σταθµό Α.Π.Ε. ή Σ.Η.Θ.Υ.Α. ή Υβριδικό Σταθµό της
Ε.Κοιν. γίνεται µε τη συνολική καταναλισκόµενη ηλεκτρική ενέρ-
γεια σε εγκαταστάσεις µελών της Ε.Κοιν. και ευάλωτων κατανα-
λωτών ή πολιτών που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας, εντός
της Περιφέρειας στην οποία βρίσκεται η έδρα της Ε.Κοιν..»

2. Η µεταβίβαση αδειών σταθµών παραγωγής ενέργειας από
Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. και Υβριδικών Σταθµών που ανήκουν σε
Ε.Κοιν. επιτρέπεται µόνο σε Ε.Κοιν. µε όµοιο επιτρεπόµενο
τρόπο διάθεσης των πλεονασµάτων χρήσης, σύµφωνα µε τις πα-
ραγράφους 2 και 4 του άρθρου 6 και έδρα εντός της ίδιας Περι-
φέρειας. Οι Ε.Κοιν. της παραγράφου 4 του άρθρου 6 επιτρέπεται
να µεταβιβάσουν τις άδειες και τους σταθµούς τους και σε
Ε.Κοιν. που δεν εµπίπτουν στην παράγραφο 4 του άρθρου 6. 

ΤΜΗΜΑ Β’
ΛΟΙΠΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ 

ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

Άρθρο 13
Τροποποίηση του ν. 3463/2006

Στο πρώτο εδάφιο της παρ. 6 του άρθρου 209 του ν. 3463/
2006 (Α’ 114) µετά τη λέξη «αποχέτευση» προστίθενται τα εξής:
«, την τηλεθέρµανση». 

Άρθρο 14
Τροποποίηση του ν. 3468/2006 

1. Η περίπτωση δ’ της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3468/2006
(Α’ 129) αντικαθίσταται ως εξής: 

«δ) αιολικές εγκαταστάσεις µε εγκατεστηµένη ηλεκτρική ισχύ
µικρότερη ή ίση των εξήντα (60) kW».

2. Στην παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 3468/2006 η περίπτωση η’
αναριθµείται σε ι’ και προστίθενται περιπτώσεις η’ και θ’ ως εξής:

«η) οι σταθµοί Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. που εγκαθίστανται από αυ-
τοπαραγωγούς, σύµφωνα µε το άρθρο 14Α,

θ) Μικροί Υδροηλεκτρικοί Σταθµοί µε εγκατεστηµένη ηλε-
κτρική ισχύ µικρότερη ή ίση του µισού (0,5) MW που εγκαθίσταν-
ται σε δίκτυα ύδρευσης ή άρδευσης ή αποχέτευσης.» 

Άρθρο 15
Ρυθµίσεις για τη θερµική ενέργεια

1. Η παρ. 1 του άρθρου 2 του ν. 4001/2011 τροποποιείται ως
εξής:

α) Στην περίπτωση η’ µετά τη φράση «η εµπορία ηλεκτρικής
ενέργειας,» προστίθεται η φράση «η παραγωγή, η διανοµή και η
προµήθεια θερµικής ενέργειας,».

β) Στην περίπτωση ιδ’ µετά τη φράση «ή/και ο Πελάτης ηλε-
κτρικής ενέργειας» προστίθεται η φράση «ή/και ο Πελάτης θερ-
µικής ενέργειας».

γ) Στην περίπτωση ιστ’ µετά τη φράση «ή ηλεκτρική ενέργεια»
προστίθεται η φράση «ή θερµική ενέργεια».

δ) Στην περίπτωση κα’ η φράση «και ηλεκτρικής ενέργειας σε
Πελάτες» αντικαθίσταται από τη φράση «και ηλεκτρικής ή θερ-
µικής ενέργειας σε Πελάτες».

ε) Στην περίπτωση κβ’ µετά τη φράση «ή και Ηλεκτρικής Ενέρ-
γειας» προστίθεται η φράση «ή και θερµικής ενέργειας».

2. Στο άρθρο 2 του ν. 4001/2011 η παράγραφος 4 αναριθµείται
σε 5 και προστίθεται παράγραφος 4 ως εξής:

«4. Ορισµοί που αναφέρονται ιδίως στη θερµική ενέργεια:
(α) Διανοµή Θερµικής Ενέργειας: Η διοχέτευση Θερµικής

Ενέργειας µέσω Δικτύου Διανοµής Θερµικής Ενέργειας µε
σκοπό την τροφοδότηση τρίτων καταναλωτών (τηλεθέρµανση ή
τηλεψύξη).

(β) Δίκτυο Διανοµής Θερµικής Ενέργειας: Οι αγωγοί, τα αντ-
λιοστάσια, οι εγκαταστάσεις µετρήσεων, ο εξοπλισµός και οι εγ-
καταστάσεις ελέγχου και συντήρησης και οι λοιπές εγκαταστά-
σεις που απαιτούνται για τη Διανοµή Θερµικής Ενέργειας.

(γ) Θερµική Ενέργεια: Η θερµική ή ψυκτική ενέργεια.» 
3. Μετά το άρθρο 134 του ν. 4001/2011 προστίθεται άρθρο

134Α ως εξής:

«Άρθρο 134Α 
Άδειες Θερµικής Ενέργειας

1. Για την παραγωγή Θερµικής Ενέργειας µε σκοπό τη διανοµή
της απαιτείται Άδεια Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας. Η Άδεια
Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας χορηγείται από τη Ρ.Α.Ε., σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του παρόντος νόµου. Η Άδεια Παραγωγής
Θερµικής Ενέργειας χορηγείται µόνο σε νοµικά πρόσωπα για
συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα. Με την άδεια καθορίζονται
ιδίως ο χρόνος της ισχύος της, η θέση της εγκατάστασης και το
είδος της χρησιµοποιούµενης τεχνολογίας και προσδιορίζονται
ειδικότερα οι όροι και προϋποθέσεις παραγωγής και διοχέτευ-
σης της Θερµικής Ενέργειας σε Δίκτυο Διανοµής Θερµικής Ενέρ-
γειας, σύµφωνα και µε τα ειδικότερα οριζόµενα στο παρόν
άρθρο.

2. Για την εγκατάσταση, διαχείριση και εκµετάλλευση Δικτύου
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Διανοµής Θερµικής Ενέργειας απαιτείται Άδεια Διανοµής Θερ-
µικής Ενέργειας. Η Άδεια Διανοµής Θερµικής Ενέργειας χορη-
γείται από τη Ρ.Α.Ε., σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος
νόµου. Η Άδεια Διανοµής Θερµικής Ενέργειας χορηγείται µόνο
σε νοµικά πρόσωπα για συγκεκριµένο χρονικό διάστηµα, για την
εξυπηρέτηση συγκεκριµένης γεωγραφικής περιοχής και για συγ-
κεκριµένες χρήσεις της Θερµικής Ενέργειας. Με την άδεια κα-
θορίζονται ιδίως ο χρόνος της ισχύος της, η περιοχή της
εγκατάστασης, το είδος της χρησιµοποιούµενης τεχνολογίας, το
πρόγραµµα κατασκευών και οι θερµικές χρήσεις για τις οποίες
προορίζεται και προσδιορίζονται ειδικότερα οι όροι και οι προ-
ϋποθέσεις της Διανοµής Θερµικής Ενέργειας, σύµφωνα και µε
τα ειδικότερα οριζόµενα στο παρόν άρθρο.

3. Αν η Θερµική Ενέργεια παράγεται από εγκαταστάσεις Συµ-
παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας και Θερµότητας, χορηγείται
Άδεια Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας µαζί µε την Άδεια Παρα-
γωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας, εφόσον υποβληθεί σχετική αίτηση
για χορήγηση ενιαίας άδειας.

4. Για την Παραγωγή και Διανοµή αποκλειστικά Θερµικής
Ενέργειας από το ίδιο πρόσωπο, µπορεί να χορηγείται Άδεια Δια-
νοµής Θερµικής Ενέργειας µαζί µε την Άδεια Παραγωγής Θερ-
µικής Ενέργειας, µε διακριτούς όρους και προϋποθέσεις για την
κάθε δραστηριότητα, εφόσον υποβληθεί σχετική αίτηση για χο-
ρήγηση ενιαίας άδειας. 

5. Για την προµήθεια Θερµικής Ενέργειας σε Πελάτες απαιτεί-
ται Άδεια Προµήθειας Θερµικής Ενέργειας. Η Άδεια Προµήθειας
Θερµικής Ενέργειας χορηγείται από τη Ρ.Α.Ε., σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος νόµου. Η Άδεια Προµήθειας Θερµικής
Ενέργειας χορηγείται µόνο σε νοµικά πρόσωπα για συγκεκρι-
µένο χρονικό διάστηµα και για την εξυπηρέτηση συγκεκριµένης
γεωγραφικής περιοχής. Με την άδεια καθορίζονται ιδίως ο χρό-
νος της ισχύος της και η περιοχή που πρόκειται να εξυπηρετείται
και προσδιορίζονται ειδικότερα οι όροι και οι προϋποθέσεις της
Προµήθειας Θερµικής Ενέργειας, σύµφωνα και µε τα ειδικότερα
οριζόµενα στο παρόν άρθρο.

6.α) Για τη χορήγηση Άδειας Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας
της παραγράφου 1, Άδειας Διανοµής Θερµικής Ενέργειας της
παραγράφου 2, καθώς και ενιαίων αδειών των παραγράφων 3
και 4 ως προς το µέρος που αφορά στη Θερµική Ενέργεια, λαµ-
βάνονται ιδίως υπόψη τα ακόλουθα κριτήρια, όπως αυτά εξειδι-
κεύονται περαιτέρω στον Κανονισµό Αδειών του άρθρου 135:

αα) η προστασία της δηµόσιας υγείας και ασφάλειας,
ββ) η προστασία του περιβάλλοντος,
γγ) η ασφάλεια των εγκαταστάσεων παραγωγής/δικτύου δια-

νοµής Θερµικής Ενέργειας,
δδ) η βέλτιστη αξιοποίηση του πρωτογενούς πόρου παραγω-

γής θερµότητας,
εε) η δυνατότητα του αιτούντος να υλοποιήσει το έργο µε

βάση την τεχνική και οικονοµική του επάρκεια,
στστ) η οικονοµική βιωσιµότητα του έργου παραγωγής/διανο-

µής Θερµικής Ενέργειας,
ζζ) η εξυπηρέτηση του δηµόσιου συµφέροντος και η παροχή

υπηρεσιών και προϊόντων υψηλών προδιαγραφών στους κατα-
ναλωτές, ώστε να διασφαλίζεται η αδιάλειπτη παροχή των υπη-
ρεσιών.

β) Για τη χορήγηση Άδειας Προµήθειας Θερµικής Ενέργειας
της παραγράφου 5, λαµβάνονται ιδίως υπόψη τα ακόλουθα κρι-
τήρια, όπως αυτά εξειδικεύονται περαιτέρω στον Κανονισµό
Αδειών του άρθρου 135: 

αα) η κατάλληλη οργανωτική και διοικητική δοµή του αιτούν-
τος, ώστε να διασφαλίζει την αξιόπιστη, συνετή και χρηστή
άσκηση της δραστηριότητας προµήθειας,

ββ) η αναγκαία οικονοµική ευρωστία και φερεγγυότητα του αι-
τούντος, όπως αποδεικνύεται από τα στοιχεία της αίτησης.

7.α) Οι ειδικότεροι όροι της Άδειας Παραγωγής Θερµικής
Ενέργειας της παραγράφου 1, της Άδειας Διανοµής Θερµικής
Ενέργειας της παραγράφου 2, καθώς και ενιαίων αδειών των πα-
ραγράφων 3 και 4 ως προς το µέρος που αφορά στη Θερµική
Ενέργεια θα πρέπει να διασφαλίζουν ιδίως τα εξής:

αα) τον καθορισµό τιµολογίων και τελών σύνδεσης ή µεθοδο-
λογίας υπολογισµού των τιµολογίων και των τελών σύνδεσης,

ώστε να επιτυγχάνονται ανταγωνιστικές τιµές για τους κατανα-
λωτές, αφού ληφθούν υπόψη οι δαπάνες για την παραγωγή και
διανοµή της Θερµικής Ενέργειας, τα λοιπά σταθερά και λειτουρ-
γικά έξοδα, τέλη και φόροι, η απόσβεση των επενδύσεων, η από-
δοση του επενδυµένου κεφαλαίου, πλέον εύλογου κέρδους, και
δαπάνες για την τήρηση υποχρεώσεων δηµόσιου συµφέροντος,
που µπορεί να επιβάλλονται µε απόφαση της Ρ.Α.Ε.,

ββ) την έγκαιρη ανάπτυξη των µονάδων παραγωγής, των δι-
κτύων διανοµής και λοιπών εγκαταστάσεων, καθώς και τη συν-
τήρηση και αξιόπιστη λειτουργία τους, σύµφωνα µε προδιαγρα-
φές και κανονισµούς που ισχύουν στην Ελλάδα και την Ευρω-
παϊκή Ένωση για αντίστοιχα έργα,

γγ) την παροχή, έναντι εύλογου τιµήµατος, πρόσβασης σε
τµήµα του δικτύου διανοµής Θερµικής Ενέργειας σε άλλον κά-
τοχο Άδειας Παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας ή Άδειας Συµ-
παραγωγής Ηλεκτρικής και Θερµικής Ενέργειας ή Άδειας
Διανοµής Θερµικής Ενέργειας, ειδικά αν η πρόσβαση σε τµήµα
του Δικτύου Διανοµής Θερµικής Ενέργειας σε άλλον κάτοχο
Άδειας Διανοµής Θερµικής Ενέργειας, η οποία χορηγείται για
γειτονική περιοχή απαιτείται για λειτουργικούς ή τεχνικούς λό-
γους ή αν αυτή εξυπηρετεί την επίτευξη οικονοµιών κλίµακας
προς όφελος των καταναλωτών,

δδ) την πρόσβαση τρίτων για τη χρήση του Δικτύου Διανοµής
Θερµικής Ενέργειας.

β) Οι ειδικότεροι όροι της Άδειας Προµήθειας Θερµικής Ενέρ-
γειας θα πρέπει να διασφαλίζουν ιδίως τα εξής:

αα) την τήρηση τυποποιηµένων και διαφανών όρων συναλλα-
γής µε τους καταναλωτές, ώστε να µη γίνονται διακρίσεις µεταξύ
καταναλωτών ή κατηγοριών καταναλωτών,

ββ) τον καθορισµό τιµολογίων ή µεθοδολογιών καθορισµού
των τιµολογίων πώλησης της Θερµικής Ενέργειας στους κατα-
ναλωτές, καθ’ όσο χρόνο η δραστηριότητα της προµήθειας Θερ-
µικής Ενέργειας ασκείται µονοπωλιακά από τον κάτοχο της
Άδειας Προµήθειας Θερµικής Ενέργειας, 

γγ) τη συµµόρφωση προς τα µέτρα που αφορούν την παροχή
υπηρεσιών κοινής ωφέλειας και την προστασία του καταναλωτή.

8. Οι περιπτώσεις κατά τις οποίες η Θερµική Ενέργεια προέρ-
χεται από γεωθερµική ενέργεια εξαιρούνται από την υποχρέωση
λήψης Άδειας Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας. Η εξαίρεση από
την Άδεια Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας διαπιστώνεται µε
απόφαση της Ρ.Α.Ε. που εκδίδεται εντός τριάντα (30) εργάσιµων
ηµερών από την υποβολή της σχετικής αίτησης, εφόσον η αίτηση
αυτή συνοδεύεται από το αποδεικτικό µίσθωσης του δικαιώµα-
τος εκµετάλλευσης του γεωθερµικού δυναµικού. 

Οι αιτήσεις για χορήγηση Άδειας Διανοµής Θερµικής Ενέρ-
γειας που αφορούν σε Θερµική Ενέργεια που προέρχεται από
γεωθερµική ενέργεια εξετάζονται κατά προτεραιότητα έναντι αι-
τήσεων λοιπών τεχνολογιών για την ίδια περιοχή.

9.α) Εξαιρούνται από την υποχρέωση λήψης Άδειας Παραγω-
γής Θερµικής Ενέργειας µονάδες παραγωγής θερµικής ισχύος
µικρότερης των 2MW θερµικής ισχύος. Η εξαίρεση από την
Άδεια Παραγωγής Θερµικής Ενέργειας διαπιστώνεται µε από-
φαση της Ρ.Α.Ε. που εκδίδεται εντός τριάντα (30) εργάσιµων
ηµερών από την υποβολή σχετικής αίτησης.

β) Εξαιρούνται από υποχρέωση λήψης αδειών του παρόντος,
οι περιπτώσεις που η ενέργεια παράγεται και καταναλώνεται για
ίδια χρήση.

10. Αν µε βάση τις υποβληθείσες αιτήσεις για τη λήψη Άδειας
Διανοµής Θερµικής Ενέργειας διαπιστώνεται από τη Ρ.Α.Ε. ότι
ενδιαφέρονται περισσότερα του ενός πρόσωπα για την ίδια πε-
ριοχή, είναι δυνατόν να διενεργείται µε απόφαση της Ρ.Α.Ε. δια-
γωνισµός για τη χορήγηση της άδειας αυτής µε σκοπό την πιο
συµφέρουσα εξυπηρέτηση των καταναλωτών. Στην προκήρυξη
του διαγωνισµού καθορίζονται η διαδικασία, οι όροι και προϋπο-
θέσεις συµµετοχής, καθώς και τα ειδικότερα κριτήρια επιλογής
των υποψηφίων που µπορεί να είναι πρόσθετα των κριτηρίων του
παρόντος νόµου. Η προκήρυξη δηµοσιεύεται στην ιστοσελίδα
της Ρ.Α.Ε., στην Επίσηµη Εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένωσης
και σε δύο εφηµερίδες της Περιφερειακής Ενότητας, όπου θα
κατασκευασθεί το έργο, εφόσον υπάρχουν. Η συγγραφή υπο-
χρεώσεων και κάθε άλλο προβλεπόµενο στην προκήρυξη στοι-
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χείο τίθενται στη διάθεση κάθε ενδιαφεροµένου σε χρόνο που
ορίζεται στην προκήρυξη.

11. Οι λεπτοµέρειες εφαρµογής του παρόντος άρθρου, η εξει-
δίκευση των κριτηρίων αξιολόγησης, καθώς και κάθε άλλο ειδι-
κότερο θέµα καθορίζονται στον Κανονισµό Αδειών του άρθρου
135, καθώς και σε σχετικό Οδηγό Αξιολόγησης που εκδίδεται
από τη Ρ.Α.Ε..

12. Για την έκδοση των αδειών του παρόντος άρθρου ισχύουν
αναλογικά τα προβλεπόµενα στις παραγράφους 5 έως 9 του άρ-
θρου 132.»

4. Στην περίπτωση α’ της παρ. 1 του άρθρου 135 του ν. 4001/
2011 αντικαθίσταται η φράση «και διανοµής θερµικής ενέργειας»
µε τη φράση «και παραγωγής, διανοµής και προµήθειας θερµι-
κής ενέργειας».

5. Στην παρ. 2 του άρθρου 135 του ν. 4001/2011 αντικαθίστα-
ται η φράση «και διανοµής θερµικής ενέργειας» µε τη φράση «και
παραγωγής, διανοµής και προµήθειας θερµικής ενέργειας».

6. Για την έκδοση των Αδειών Θερµικής Ενέργειας του άρθρου
134Α του ν. 4001/2011, έως την έκδοση του Κανονισµού Αδειών
του άρθρου 135 του ίδιου νόµου, ακολουθούνται οι διατάξεις του
ν. 4001/2011, η διαδικασία που προβλέπεται στον Δ5-ΗΛ/Β/
Φ.1/οικ.17951/2000 Κανονισµό Αδειών Παραγωγής και Προµή-
θειας (Β’ 1498) και οι ρυθµίσεις του Οδηγού Αξιολόγησης που
εκδίδεται σύµφωνα µε την παρ. 11 του άρθρου 134Α του ν. 4001/
2011, µε τον οποίο εξειδικεύονται τα κριτήρια αξιολόγησης και
κάθε άλλο ειδικότερο θέµα για την αδειοδότηση. 

7. Άδειες Διανοµής Θερµικής Ενέργειας που έχουν εκδοθεί
πριν τη θέση σε ισχύ του παρόντος νόµου, από τη Ρ.Α.Ε., τον αρ-
µόδιο Υπουργό ή εκ του νόµου δυνάµει των παραγράφων 7 και
8 του άρθρου 14 του ν. 3175/2003 (Α’ 207), θεωρούνται νόµιµες
και ισχυρές και διέπονται από τις διατάξεις του ν. 4001/2011. Η
Ρ.Α.Ε. καλεί τους ενδιαφερόµενους να υποβάλουν αίτηση για την
τροποποίηση των αδειών αυτών και την εναρµόνισή τους µε τις
διατάξεις του ν. 4001/2011, όπου απαιτείται. 

8. Καταργούνται οι παράγραφοι 1 έως 6 και 9 του άρθρου 14
του ν. 3175/2003 (Α’207). Οι αποφάσεις χορήγησης άδειας δια-
νοµής Θερµικής Ενέργειας µε βάση αιτήσεις που έχουν υποβλη-
θεί στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας πριν την έναρξη
ισχύος του παρόντος εκδίδονται σύµφωνα µε τις διατάξεις που
καταργούνται µε το προηγούµενο εδάφιο και τροποποιούνται
σύµφωνα µε τη διαδικασία του τελευταίου εδαφίου της παρα-
γράφου 7 του παρόντος.

Άρθρο 16
Ρύθµιση για το µακροχρόνιο ενεργειακό σχεδιασµό

Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας (Ρ.Α.Ε.) προκειµένου για την έγ-
καιρη εκπλήρωση των υποχρεώσεών της που απορρέουν από
την παρ. 1 του άρθρου 3 του ν. 4001/2011, αναφορικά µε την έγ-
κριση µακροχρόνιου ενεργειακού σχεδιασµού της χώρας, καθώς
και για τις συναφείς υποχρεώσεις της που επιβάλλονται από το
ενωσιακό δίκαιο, δύναται, αποκλειστικά για το έτος 2018, να συ-
νάπτει µία ή περισσότερες συµβάσεις µε τη διαδικασία της απευ-
θείας ανάθεσης για την παροχή συµβουλευτικού έργου µέχρι και
του ποσού της περίπτωσης β’ του άρθρου 5 του ν. 4412/2016 (Α’
147) και κατά παρέκκλιση του άρθρου 36 και της παραγράφου 1
του άρθρου 118 του ίδιου νόµου. Το συνολικό ποσό των συµβά-
σεων του προηγούµενου εδαφίου δεν µπορεί να υπερβαίνει τις
τετρακόσιες χιλιάδες (400.000) ευρώ για όλο το έτος 2018.

Άρθρο 17
Τροποποίηση του ν. 4067/2012

Στην παρ. 2 του άρθρου 20 του ν. 4067/2012 (Α’ 79) προστίθε-
ται περίπτωση ε’ ως εξής:

«ε) Η εγκατάσταση σταθµών φόρτισης ηλεκτρικών οχηµάτων.»

Άρθρο 18
Τροποποίηση του ν. 4178/2013

Στο άρθρο 51 του ν. 4178/2013 (Α’ 174) προστίθεται παράγρα-

φος 16 ως εξής:
«16. Κατά παρέκκλιση από κάθε άλλη διάταξη, σε περιοχές

Ζωνών Οικιστικού Ελέγχου (Ζ.Ο.Ε.) που επιτρέπεται η εγκατά-
σταση βιοµηχανικών- βιοτεχνικών δραστηριοτήτων και δραστη-
ριοτήτων χονδρεµπορίου, επιτρέπεται και η χρήση εµπορικών
εκθέσεων - εκθεσιακών κέντρων.» 

Άρθρο 19
Τροποποίηση του ν. 4203/2013 

Το δεύτερο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 4 του ν. 4203/2013
(Α’ 235) αντικαθίσταται ως εξής:

«Το Πρόγραµµα αφορά εγκατάσταση µικρών ανεµογεννη-
τριών για σταθµούς συνολικής ισχύος µέχρι 60 kW σε γήπεδα,
οικόπεδα και κτιριακές εγκαταστάσεις, που εγχέουν ενέργεια
στο δίκτυο διανοµής.»

Άρθρο 20
Παρατάσεις προθεσµιών του ν. 4414/2016 

και ισχύος αδειών παραγωγής 

1. Οι προθεσµίες των παραγράφων 11 και 12 του άρθρου 3
του ν. 4414/2016 (Α’ 149) παρατείνονται για όσο χρονικό διά-
στηµα υφίσταται αναστολή εκτέλεσης εργασιών που έχει διαταχ-
θεί µε διαταγή ή απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας ή
άλλου αρµόδιου δικαστηρίου. Οι ίδιες προθεσµίες παρατείνονται
για χρονικό διάστηµα εννέα (9) µηνών, εφόσον στις 20.12.2017
υφίσταται εκκρεµής δίκη µε αντικείµενο την ακύρωση διοικητικής
πράξης που είναι απαραίτητη για τη θέση σε λειτουργία του
σταθµού παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από Α.Π.Ε. και
Σ.Η.Θ.Υ.Α..

2. Στο τέλος του άρθρου 17 του ν. 4414/2016 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής: 

«Οι Άδειες Παραγωγής των σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας από Α.Π.Ε. που έχουν Άδεια Εγκατάστασης σε ισχύ
τουλάχιστον µέχρι τις 31.12.2019 και έχουν συνάψει σύµβαση
Λειτουργικής Ενίσχυσης, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόν-
τος νόµου αλλά δεν έχουν Άδεια Λειτουργίας, παρατείνονται
µέχρι τις 31.12.2019.»

Άρθρο 21
Ρυθµίσεις Εγγυητικών Επιστολών Σταθµών Α.Π.Ε.

Οι φωτοβολταϊκές εγκαταστάσεις που συµµετείχαν στην πιλο-
τική ανταγωνιστική διαδικασία υποβολής προσφορών του άρ-
θρου 7 του ν. 4414/2016 (Α’ 149) και δεν επελέγησαν ως
εγκαταστάσεις για στήριξη µε τη µορφή Λειτουργικής Ενίσχυσης
και κατά την ηµεροµηνία υποβολής προσφορών διέθεταν Σύµ-
βαση Σύνδεσης σε ισχύ ή Οριστική Προσφορά Σύνδεσης σε ισχύ
και είχαν προσκοµίσει στον αρµόδιο Διαχειριστή την εγγυητική
επιστολή της παρ. 13 του άρθρου 39 του ν. 4062/2012 (Α’ 70),
µπορούν να υποβάλουν, εντός ενός (1) µηνός από την έναρξη
ισχύος του παρόντος, εγγυητική επιστολή σύµφωνα µε την υπο-
παράγραφο Ι.1. της παρ. Ι’ του άρθρου πρώτου του ν. 4152/2013
(Α’ 107), προκειµένου να διατηρήσουν σε ισχύ την Οριστική Προ-
σφορά Σύνδεσης και τη σχετική Σύµβαση Σύνδεσης.

Άρθρο 22
Συνέχιση λειτουργίας σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέρ-

γειας σε Μη Διασυνδεδεµένα Νησιά

Σταθµοί παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίοι είναι εγ-
κατεστηµένοι και λειτουργούν σε Μη Διασυνδεδεµένα Νησιά που
δεν διαθέτουν εναλλακτική πηγή παραγωγής ενέργειας από Θερ-
µικές Μονάδες βάσης επαρκούς ισχύος και δεν διαθέτουν Από-
φαση Έγκρισης Περιβαλλοντικών Όρων (Α.Ε.Π.Ο.) σε ισχύ,
συνεχίζουν να λειτουργούν για χρονικό διάστηµα µέχρι δύο (2)
έτη, εφόσον ο φορέας λειτουργίας τους υποβάλλει πλήρη φά-
κελο για την έκδοση νέας Α.Ε.Π.Ο. στην αρµόδια διοικητική
αρχή, εντός δύο (2) µηνών από την έναρξη ισχύος του παρόντος
και µέχρι να εκδοθεί αυτή λειτουργεί την εγκατάστασή του σύµ-
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φωνα µε τους όρους της προϊσχύουσας Α.Ε.Π.Ο. και µε βάση τις
απαιτήσεις της περιβαλλοντικής νοµοθεσίας. 

Άρθρο 23
Τροποποίηση του άρθρου 14Α του ν. 3468/2006

Η παρ. 1 του άρθρου 14Α του ν. 3468/2006 (Α’129), όπως είχε
αντικατασταθεί µε την υποπαράγραφο ΙΓ’ περίπτωση 14 του άρ-
θρου πρώτου του ν. 4254/2014 (Α’85), συµπληρωθεί µε το άρθρο
έβδοµο του ν. 4296/2014 (Α’214) και αντικατασταθεί εκ νέου µε
την παρ. 7 του άρθρου 13 του ν. 4414/2016 (Α’149), τροποποιεί-
ται ως εξής:

α) Το πρώτο και δεύτερο εδάφιό της αντικαθίστανται ως εξής:
«1. Επιτρέπεται η εγκατάσταση σταθµών Ανανεώσιµων Πηγών

Ενέργειας (Α.Π.Ε.) και Συµπαραγωγής Ηλεκτρισµού και Θερµό-
τητας Υψηλής Απόδοσης (Σ.Η.Θ.Υ.Α.) και συστηµάτων αποθή-
κευσης της παραγόµενης ενέργειας από αυτοπαραγωγούς για
την κάλυψη ιδίων αναγκών τους, µε εφαρµογή ενεργειακού συµ-
ψηφισµού. Ειδικά, για αυτοπαραγωγούς που είναι νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου, που επιδιώκουν κοινωφελείς
ή άλλους δηµοσίου ενδιαφέροντος σκοπούς γενικής ή τοπικής
εµβέλειας, καθώς και για εγγεγραµµένους στο Μητρώο Αγροτών
και Αγροτικών Εκµεταλλεύσεων του ν. 3874/2010 (Α’151) για εγ-
καταστάσεις αγροτικών εκµεταλλεύσεων, όπως ορίζονται στο
ν. 3874/2010 ή και αγροτικών χρήσεων, επιτρέπεται η εγκατά-
σταση σταθµών Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α. για την κάλυψη ιδίων αναγ-
κών τους και µε εφαρµογή εικονικού ενεργειακού συµψηφι-
σµού.»

β) Στο τέταρτο εδάφιο µετά τη φράση «ο τύπος, το περιεχό-
µενο και η διαδικασία κατάρτισης των συµβάσεων συµψηφι-
σµού,» προστίθεται η φράση «οι τεχνικές προδιαγραφές και οι
όροι της λειτουργίας και της χρήσης των συστηµάτων αποθή-
κευσης,».

γ) Στο έβδοµο εδάφιο η φράση «µε µέγιστο όριο τα 500 Kw
για τους σταθµούς Α.Π.Ε. και Σ.Η.Θ.Υ.Α.» αντικαθίσταται µε τη
φράση «µε µέγιστο όριο το 1 Μw για τους σταθµούς Α.Π.Ε. και
Σ.Η.Θ.Υ.Α.».

Άρθρο 24
Τροποποίηση διατάξεων του ν. 4001/2011

1. Το άρθρο 2 του ν. 4001/2011 (Α’179) τροποποιείται ως εξής:
α) Η περίπτωση κδ’ της παραγράφου 1, η οποία τροποποι-

ήθηκε µε τα άρθρα 1 και 10 της υποπαραγράφου Β.1 του άρθρου
2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), αντικαθίσταται ως εξής:

«(κδ) Υπεύθυνος Συµµόρφωσης: Το φυσικό ή νοµικό πρόσωπο
που ορίζεται για τον έλεγχο συµµόρφωσης του οικείου Διαχειρι-
στή προς το πρόγραµµα συµµόρφωσης, όταν και όπου αυτό
απαιτείται, σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος.»

β) Η περίπτωση κστ’ της παραγράφου 1, η οποία τροποποι-
ήθηκε µε τα άρθρα 1 και 10 της υποπαραγράφου Β.1 της παρ.
Β’ του άρθρου 2 του ν. 4336/2015 (Α’ 94), αντικαθίσταται ως
εξής:

«(κστ) Συνδεδεµένες Επιχειρήσεις: Οι επιχειρήσεις κατά την
έννοια της παρ. 5 του άρθρου 42ε του κ.ν. 2190/1920 (Α’ 37).»

γ) Η περίπτωση κα’ της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως
εξής:

«(κα) Ποσότητα Φυσικού Αερίου: Η ποσότητα του Φυσικού Αε-
ρίου που µετράται σε κιλοβατώρες (kWh) ΑΘΔ, εκτός εάν προσ-
διορίζεται διαφορετικά.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της περίπτωσης γ’ του άρθρου 60 του
ν. 4001/2011 καταργείται.

3. Το άρθρο 68 του ν. 4001/2011 τροποποιείται ως εξής: 
α) Η περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«(γ) Έχει την ευθύνη για την εξισορρόπηση του φορτίου του

ΕΣΦΑ, κατά τα οριζόµενα στον Κώδικα Διαχείρισης του ΕΣΦΑ και
στον Κανονισµό (ΕΕ) αριθµ. 312/2014 (EE L 91/15).»

β) Μετά την περίπτωση γ’ της παραγράφου 2 προστίθεται πε-
ρίπτωση γα’ ως εξής:

«(γα) Έχει την ευθύνη για την αντιστάθµιση φυσικών απωλειών
και ιδιοκατανάλωσης του ΕΣΦΑ, κατά τα οριζόµενα στον Κώδικα

Διαχείρισης του ΕΣΦΑ. Για το σκοπό αυτόν µπορεί να συνάπτει,
κατόπιν διαγωνισµού, µε διαφανείς διαδικασίες που δεν εισάγουν
διακρίσεις και βασίζονται στους κανόνες της αγοράς, συµβάσεις
για την αγορά και παράδοση Φυσικού Αερίου. Τις συµβάσεις
αυτές συνοµολογεί µετά την έγκριση του ετήσιου προγράµµατος
αντιστάθµισης φυσικών απωλειών και ιδιοκατανάλωσης από τη
ΡΑΕ και επιβάλλει στους Χρήστες χρεώσεις για την κάλυψη των
σχετικών δαπανών του, όπως προβλέπεται στον Κώδικα Διαχεί-
ρισης του ΕΣΦΑ. Ο ΔΕΣΦΑ Α.Ε. τηρεί χωριστό λογαριασµό αντι-
στάθµισης φυσικών απωλειών και ιδιοκατανάλωσης του ΕΣΦΑ.»

γ) Η περίπτωση ιε’ της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως εξής:
«(ιε) Εγκαθιστά και διαχειρίζεται Ηλεκτρονικό Σύστηµα Συναλ-

λαγών Φυσικού Αερίου, στο οποίο οι Χρήστες καταχωρίζουν προ-
τάσεις για τη σύναψη συµβάσεων µεταπώλησης Φυσικού αερίου,
συµβάσεων εκχώρησης ή µεταβίβασης του δικαιώµατος χρήσης
δεσµευµένης δυναµικότητας και αποθηκευτικού χώρου, συµβά-
σεων για την αγορά και πώληση ποσοτήτων φυσικού αερίου,
καθώς και προτάσεις για τη διενέργεια συναλλαγών ΥΦΑ, δηλώ-
σεις αποδοχής των προτάσεων αυτών και κάθε άλλο στοιχείο,
σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο παρόν και στον Κώδικα Διαχείρι-
σης του ΕΣΦΑ.»

δ) Η περίπτωση ιστ’ της παραγράφου 2 αντικαθίσταται ως
εξής:

«(ιστ) Καταρτίζει τον Κανονισµό Ηλεκτρονικού Συστήµατος Συ-
ναλλαγών Φυσικού Αερίου, ο οποίος εγκρίνεται από τη ΡΑΕ και
δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Με τον Κανο-
νισµό αυτό ρυθµίζεται κάθε λεπτοµέρεια σχετική µε την πρό-
σβαση στο Ηλεκτρονικό Σύστηµα Συναλλαγών Φυσικού Αερίου,
οι όροι και η διαδικασία υποβολής και καταχώρισης από τους
Χρήστες στο σύστηµα αυτό των προτάσεων της περίπτωσης ιε’
της παραγράφου αυτής, η καταχώριση των δηλώσεων αποδοχής
των προτάσεων αυτών, καθώς και θέµατα τεχνικού χαρακτήρα,
που αφορούν στη διαµόρφωση, στην τήρηση και στη λειτουργία
του, ώστε να παρέχεται έγκυρη πληροφόρηση στους ενδιαφε-
ρόµενους για τη σύναψη των συµβάσεων της περίπτωσης ιε’ και
να διευκολύνεται η διαδικασία κατάρτισης των συµβάσεων
αυτών.»

ε) Η περίπτωση α’ της παραγράφου 3 αντικαθίσταται ως εξής:
«(α) Για την εξισορρόπηση φορτίου, σύµφωνα µε τα ειδικότερα

οριζόµενα στον Κώδικα Διαχείρισης ΕΣΦΑ και το Εγχειρίδιο Εξι-
σορρόπησης Φορτίου που καταρτίζεται από τη ΔΕΣΦΑ Α.Ε. και
εγκρίνεται από τη ΡΑΕ και µε το οποίο καθορίζονται επιµέρους
µεθοδολογίες, τιµές παραµέτρων και λεπτοµέρειες εφαρµογής
για την εξισορρόπηση φορτίου.»

στ) Μετά την περίπτωση α’ της παραγράφου 3 προστίθεται πε-
ρίπτωση αα’ ως εξής:

«(αα) Για την αντιστάθµιση φυσικών απωλειών και ιδιοκατανά-
λωσης του ΕΣΦΑ, σύµφωνα µε την περίπτωση γα’ της παραγρά-
φου 2 του παρόντος άρθρου.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 69 του ν. 4001/2011 τροποποιείται ως
εξής: 

α) Η περίπτωση θ’ αντικαθίσταται ως εξής:
«(θ) Η διαδικασία αντιστάθµισης φυσικών απωλειών και ιδιο-

κατανάλωσης, ιδίως αυτή που αφορά τη σύναψη συµβάσεων και
τον προσδιορισµό του κόστους αντιστάθµισης φυσικών απω-
λειών και ιδιοκατανάλωσης του ΕΣΦΑ, ο τρόπος καθορισµού των
χρεώσεων που επιβάλλονται στους Χρήστες για την ανάκτηση
από τη ΔΕΣΦΑ Α.Ε. του κόστους αυτού, καθώς και η διαδικασία
λήψης άλλων αναγκαίων µέτρων για την ασφαλή, αξιόπιστη και
οικονοµικά αποτελεσµατική λειτουργία του ΕΣΦΑ. Η µεθοδολο-
γία και οι τιµές των παραµέτρων που υπεισέρχονται στον υπολο-
γισµό του κόστους αντιστάθµισης φυσικών απωλειών και ιδιο-
κατανάλωσης του ΕΣΦΑ, εγκρίνονται από τη ΡΑΕ και δηµοσι-
εύονται στην ιστοσελίδα της ΔΕΣΦΑ Α.Ε..»

β) Η περίπτωση ι’ αντικαθίσταται ως εξής:
«(ι) Οι κανόνες και οι διαδικασίες που διέπουν την εξισορρό-

πηση φορτίου και τη διενέργεια πράξεων εξισορρόπησης στο
ΕΣΦΑ.»

5. Το άρθρο 73 του ν. 4001/2011, το οποίο αντικαταστάθηκε
µε την παρ. 13 του άρθρου 17 του ν. 4203/2013 (Α’ 235), τροπο-
ποιείται ως εξής:
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α) Το τρίτο εδάφιο της παραγράφου 4 αντικαθίσταται ως εξής:
«Το αντάλλαγµα καλύπτει το κεφαλαιουχικό κόστος των εγκα-

ταστάσεων εναλλακτικού καυσίµου πρότυπης µονάδας παραγω-
γής ηλεκτρικής ενέργειας, όπως αυτή ορίζεται στην απόφαση
της ΡΑΕ της παραγράφου 6 του παρόντος άρθρου, το κεφαλαι-
ουχικό κόστος διατήρησης αποθεµάτων, πετρελαίου, καθώς και
τη διάφορά κόστους πετρελαίου και Φυσικού Αερίου για τη διε-
νέργεια δοκιµών που εκτελούνται για την πιστοποίηση της δυνα-
τότητας λειτουργίας της µονάδας µε εναλλακτικό καύσιµο είτε
πριν τη σύναψη της σύµβασης της παρούσας παραγράφου, υπό
την προϋπόθεση ότι η διαδικασία των δοκιµών καταλήγει στην
υπογραφή της σύµβασης, είτε µετά τη σύναψη της σύµβασης,
καθώς και τακτικών δοκιµών στις εγκαταστάσεις των κατόχων
άδειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, οι οποίοι συνάπτουν
τη σύµβαση της παρούσας παραγράφου µε τον Διαχειριστή του
ΕΣΦΑ.»

β) Το αντάλλαγµα για την κάλυψη της διαφοράς κόστους πε-
τρελαίου εσωτερικής καύσεως και φυσικού αερίου για τη διενέρ-
γεια δοκιµών, σύµφωνα µε την παρ. 4 του άρθρου 73 του ν.
4001/2011, όπως τροποποιείται µε τον παρόντα, καταβάλλεται
και στους κατόχους άδειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας,
µε καύσιµο Φυσικό Αέριο που έχουν ήδη συνάψει τις συµβάσεις
της ίδιας ως άνω διάταξης µε τον Διαχειριστή του ΕΣΦΑ, ανεξάρ-
τητα από το εάν είχαν υποχρέωση τήρησης αποθέµατος εναλ-
λακτικού καυσίµου βάσει των όρων της άδειας παραγωγής τους
κατά το χρόνο διενέργειας των δοκιµών.

γ) Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 6 προστίθεται εδά-
φιο ως εξής:

«Κατά παρέκκλιση από τα οριζόµενα στην παράγραφο 5 του
άρθρου 36 του παρόντος νόµου, πρόστιµα που επιβάλλονται µε
απόφαση της ΡΑΕ για παραβίαση υποχρεώσεων που προβλέπει
η κείµενη νοµοθεσία και το ρυθµιστικό πλαίσιο για την ασφάλεια
εφοδιασµού της Χώρας µε Φυσικό Αέριο αποτελούν έσοδο του
Λογαριασµού Ασφάλειας Εφοδιασµού.»

δ) Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 7 αντικαθίσταται ως
εξής:

«Οι Χρήστες αποζηµιώνονται από τους Προµηθευτές των Προ-
στατευόµενων Καταναλωτών, σύµφωνα µε τους όρους, τις προ-
ϋποθέσεις και τη διαδικασία που καθορίζεται µε απόφαση της
ΡΑΕ.»

ε) Για την κάλυψη των αναγκών ασφάλειας εφοδιασµού της
Χώρας µε φυσικό αέριο κατά τη χειµερινή περίοδο 2017- 2018,
µεταξύ του Διαχειριστή του ΕΣΦΑ και κατόχων άδειας παραγω-
γής ηλεκτρικής ενέργειας, µε καύσιµο Φυσικό Αέριο, οι οποίοι,
σύµφωνα µε τους όρους της σχετικής άδειας παραγωγής ηλε-
κτρικής ενέργειας, οφείλουν να τηρούν απόθεµα Φυσικού Αε-
ρίου, υπογράφεται υποχρεωτικώς σύµβαση για την, έναντι
ανταλλάγµατος, διατήρηση αποθέµατος ΥΦΑ σε πλοίο - πλωτή
δεξαµενή και τη διατήρηση της διαθεσιµότητας λειτουργίας της
µονάδας µε Φυσικό Αέριο. Το αντάλλαγµα καλύπτει το συνολικό
κόστος παροχής υπηρεσιών διατήρησης αποθέµατος ΥΦΑ, στο
οποίο περιλαµβάνονται το κόστος µίσθωσης πλοίου - πλωτής δε-
ξαµενής το λειτουργικό κόστος παραµονής του πλοίου - πλωτής
δεξαµενής, καθώς και το κόστος απωλειών Φυσικού Αερίου λόγω
εξατµίσεως κατά την προσωρινή αποθήκευσή του, εξαιρουµένου
του κόστους του αποθηκευµένου ΥΦΑ. Η απαιτούµενη ποσότητα
Φυσικού Αερίου, το χρονικό διάστηµα κατά το οποίο οι κάτοχοι
άδειας παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας, µε καύσιµο Φυσικό
Αέριο υποχρεούνται σε τήρηση του αποθέµατος Φυσικού Αερίου
στο πλοίο - πλωτή δεξαµενή, το ύψος του ανταλλάγµατος, καθο-
ρίζονται µε την απόφαση ΡΑΕ που προβλέπεται στην παρ. 6 του
άρθρου 73 του ν. 4001/2011. Για την εκπλήρωσή των υποχρεώ-
σεων του Διαχειριστή του ΕΣΦΑ που απορρέουν από τις συµβά-
σεις που προβλέπονται στην παρούσα παράγραφο, εισπράττεται
τέλος ασφάλειας εφοδιασµού κατά τα ειδικότερα οριζόµενα
στην ίδια ως άνω παράγραφο.

6. Το άρθρο 84 του ν. 4001/2011 αντικαθίσταται ως εξής:
«Η µεταπώληση φυσικού αερίου από έναν Επιλέγοντα Πελάτη

σε άλλον Επιλέγοντα Πελάτη ρυθµίζεται από τον Κανονισµό
Αδειών που εκδίδεται, σύµφωνα µε το άρθρο 90 του παρόντος
νόµου.»

7. Το πρώτο εδάφιο της παρ. 7 του άρθρου 88 του ν. 4001/
2011 αντικαθίσταται ως εξής:

«Τα τιµολόγια της Βασικής Δραστηριότητας Μεταφοράς ορί-
ζονται χωριστά για τα σηµεία εισόδου και τα σηµεία εξόδου του
Συστήµατος Μεταφοράς Φυσικού Αερίου και χωριστά για την
κοινοποίηση στον Διαχειριστή συναλλαγών που διενεργούνται
µεταξύ Χρηστών του Συστήµατος Μεταφοράς, σύµφωνα µε τον
Κανονισµό (ΕΕ) αριθµ. 312/2014 (EE L 113/13).»

8. α) Μετά την παρ. 1 του άρθρου 90 του ν. 4001/2011, προ-
στίθεται παράγραφος 1Α ως εξής:

«1Α) Η Άδεια Προµήθειας, η Άδεια ΑΣΦΑ, η Άδεια Διανοµής
Φυσικού Αερίου, η Άδεια Διαχείρισης ΑΣΦΑ και η Άδεια Διαχεί-
ρισης Δικτύου Διανοµής χορηγούνται, σύµφωνα µε τους ειδικό-
τερους όρους και προϋποθέσεις που προβλέπονται στον Κανο-
νισµό Αδειών, εφόσον ο υποψήφιος έχει τη µορφή ανώνυµης
εταιρείας (Α.Ε.) ή εταιρείας περιορισµένης ευθύνης (Ε.Π.Ε.) ή
ιδιωτικής κεφαλαιουχικής εταιρείας (Ι.Κ.Ε.) και µε µετοχικό ή
εταιρικό κεφάλαιο τουλάχιστον:

α) εξακοσίων χιλιάδων (600.000) ευρώ για τη χορήγηση Άδειας
Προµήθειας,

β) εξακοσίων χιλιάδων (600.000) ευρώ για τη χορήγηση Άδειας
ΑΣΦΑ ή Άδειας Διανοµής Φυσικού Αερίου. Για την αξιολόγηση
της οικονοµικής επάρκειας του αιτούντος, λαµβάνεται υπόψη η
επάρκεια των προβλεπόµενων ιδίων κεφαλαίων του, το ύψος των
οποίων πρέπει να ανέρχεται σε ποσοστό τουλάχιστον είκοσι τοις
εκατό (20%) επί του προϋπολογισµού του έργου,

γ) τετρακόσων χιλιάδων (400.000) ευρώ για την χορήγηση
Άδειας Διαχείρισης ΑΣΦΑ ή Άδειας Διαχείρισης Δικτύου Διανο-
µής.

Η Άδεια Προµήθειας χορηγείται και σε Ενεργειακή Κοινότητα
(Ε.Κοιν.) µε συνεταιριστικό κεφάλαιο τουλάχιστον εξήντα χιλιά-
δων (60.000) ευρώ.»

β) Οι κάτοχοι αδειών Προµήθειας Φυσικού Αερίου, ΑΣΦΑ, Δια-
νοµής Φυσικού Αερίου, η Διαχείρισης ΑΣΦΑ και Διαχείρισης Δι-
κτύου Διανοµής Φυσικού Αερίου υποχρεούνται εντός δύο (2)
ετών από την έναρξη ισχύος του παρόντος να υποβάλουν στη
ΡΑΕ αίτηση τροποποίησης της άδειας που κατέχουν µε τα συµ-
πληρωµατικά στοιχεία που υποδηλώνουν τη συµµόρφωσή τους
µε τις διατάξεις του άρθρου 90 του ν. 4001/2011, όπως τροπο-
ποιείται µε το παρόν, καθώς και των κατ’ εξουσιοδότηση αυτού
εκδιδοµένων κανονιστικών πράξεων. Σε διαφορετική περίπτωση,
η άδειά τους ανακαλείται µε απόφαση της ΡΑΕ.

γ) Αιτήσεις χορήγησης αδειών Προµήθειας Φυσικού Αερίου,
ΑΣΦΑ, Διανοµής Φυσικού Αερίου, η Διαχείρισης ΑΣΦΑ και Δια-
χείρισης Δικτύου Διανοµής Φυσικού Αερίου που εκκρεµούν ενώ-
πιον της ΡΑΕ κατά το χρόνο έναρξης ισχύος του παρόντος,
αξιολογούνται και µε βάση τα οριζόµενα στο άρθρο 90 του ν.
4001/2011, όπως τροποποιείται µε το παρόν, καθώς και στις κατ’
εξουσιοδότηση αυτού εκδιδόµενες κανονιστικές πράξεις.

Άρθρο 25
Τροποποίηση του άρθρου 28 του ν. 4447/2016

1. Η παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 4447/2016 (Α’241) τροποποι-
είται ως εξής:

α) Στην περίπτωση α’ του δεύτερου εδαφίου, η φράση «το εί-
κοσι τοις εκατό (20%)» αντικαθίσταται µε τη φράση «το τριάντα
τοις εκατό (30%)».

β) Στην περίπτωση β’ του δεύτερου εδαφίου, η φράση «µέχρι
την 30ή Ιουνίου 2017» αντικαθίσταται µε τη φράση «µέχρι την
30ή Απριλίου 2018».

γ) Στην περίπτωση γ’ του δεύτερου εδαφίου, η φράση «µέχρι
την 31η Δεκεµβρίου 2017» αντικαθίσταται µε τη φράση «µέχρι
την 30ή Σεπτεµβρίου 2018».

δ) Στο δεύτερο εδάφιο η φράση «30ής Ιουνίου» αντικαθίσταται
µε τη φράση «30ής Ιουνίου 2018», η φράση «το 60%» µε τη
φράση «το εκατό τοις εκατό (100%)» και η φράση «και το υπο-
λειπόµενο ποσό του προϋπολογισθέντος συνολικού κόστους
σύνδεσης, µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2017» απαλείφεται.

ε) Στο τρίτο εδάφιο, µετά τη φράση «Σε περίπτωση µη κατα-
βολής των ανωτέρω δόσεων εντός των ανωτέρω προθεσµιών»
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προστίθεται η φράση «, καθώς και σε περίπτωση µη σύναψης της
Σύµβασης Σύνδεσης µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου 2018,».

στ) Στο τέταρτο εδάφιο, η φράση «Σε περίπτωση µη καταβο-
λής του συνολικού κόστους σύνδεσης µέχρι την 31η Δεκεµβρίου
2017» αντικαθίσταται µε τη φράση «Σε περίπτωση µη σύναψης
της Σύµβασης Σύνδεσης µέχρι την 30ή Σεπτεµβρίου 2018».

2. Συµβάσεις Λειτουργικής Ενίσχυσης που λύθηκαν λόγω µη
καταβολής των δόσεων της παρ. 1 του άρθρου 28 του ν.
4447/2016 µέχρι την 31η Δεκεµβρίου 2017 αναβιώνουν αυτοδί-
καια.

Άρθρο 26
Χορήγηση ενίσχυσης σε οικιακούς καταναλωτές λόγω επιβά-

ρυνσης από λιγνιτική δραστηριότητα

1. Παρέχεται ενίσχυση από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, λόγω
περιβαλλοντικής επιβάρυνσης από λιγνιτική δραστηριότητα, η
οποία δεν µπορεί να ξεπεράσει τα σαράντα δύο (42) ευρώ ανά
µεγαβατώρα (MWh) επί της τιµολογητέας κατανάλωσης ηλεκτρι-
κής ενέργειας και πιστώνεται στους λογαριασµούς των δικαιού-
χων ως έκπτωση από τους Προµηθευτές ηλεκτρικής ενέργειας.
Δικαιούχοι της ανωτέρω ενίσχυσης είναι οι οικιακοί πελάτες
εντός των διοικητικών ορίων της Περιφέρειας Δυτικής Μακεδο-
νίας και του Δήµου Μεγαλόπολης της Περιφερειακής Ενότητας
Αρκαδίας.

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, καθορίζονται το ακριβές ποσό της ενίσχυ-
σης, η διαδικασία, ο τρόπος και ο χρόνος χορήγησής της ο
χρόνος εκκαθάρισης τυχόν κριτήρια για τη χορήγηση της ενίσχυ-
σης, τυχόν ανώτατα και κατώτατα όρια καταναλώσεων, συστή-
νεται ειδικός λογαριασµός ορίζεται ο διαχειριστής του λογαριασ-
µού αυτού, καθώς και κάθε άλλο σχετικό µε τη χορήγηση της
ενίσχυσης θέµα.

Άρθρο 27
Αναβίωση αδειών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας των Ορ-

γανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης (Ο.Τ.Α.)

Άδειες παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας από σταθµούς Ανα-
νεώσιµων Πηγών Ενέργειας (ΑΠΕ) των Ο.Τ.Α. Α’ και Β’ Βαθµού
οι οποίες έπαυσαν αυτοδικαίως να ισχύουν λόγω µη καταβολής
του ετήσιου τέλους διατήρησης άδειας παραγωγής του έτους
2015, δύναται να αναβιώσουν υπό την προϋπόθεση ότι το ετήσιο
τέλος διατήρησης άδειας παραγωγής των ετών 2015 και 2016
καταβληθεί µέχρι την 31η Ιανουαρίου 2018.

Άρθρο 28

Το άρθρο 47Α του ν. 4067/2012 αντικαθίσταται ως εξής:
«Αν µέχρι την ηµεροµηνία έναρξης του ν. 4067/2012 έχει υπο-

βληθεί φάκελος για την έκδοση διοικητικής πράξης άδειας εκτέ-
λεσης οικοδοµικών εργασιών, σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν.
1577/1985, όπως τροποποιήθηκε, κατά παρέκκλιση από κάθε
άλλη διάταξη, η προθεσµία έκδοσης παρατείνεται έως τις
30.4.2018.»

Άρθρο 29

Η παρ. 2 του άρθρου 26 του ν. 4495/2017 αντικαθίσταται ως
εξής:

«2. Μέχρι τη συγκρότηση των συλλογικών οργάνων και επιτρο-
πών των άρθρων 7, 12, 13, 15, 17, 18, 19, 20, 22 και 24, συνεχί-
ζουν να λειτουργούν τα υφιστάµενα κατά το χρόνο δηµοσίευσης
του παρόντος όργανα και ασκούν τις αρµοδιότητές τους, αυτές
που τους είχαν αποδοθεί πριν τη δηµοσίευση του παρόντος,
καθώς και αυτές που ορίζονται στον παρόντα.

Η θητεία των υφιστάµενων οργάνων, έστω και αν αυτή είχε
λήξει κατά την ηµεροµηνία δηµοσίευσης του παρόντος, παρα-
τείνεται έως τις 31.7.2018, µε δυνατότητα περαιτέρω παράτασης
µετά από απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας
ή και των κατά περίπτωση συναρµοδίων Υπουργών.»

Άρθρο 30

1. Η παρ. 1 του άρθρου 50 του ν. 4495/2017 αντικαθίσταται ως
εξής:

«1. Έως τη λειτουργία των ηλεκτρονικών υπηρεσιών του άρ-
θρου 33 και την έκδοση της προβλεπόµενης στην παράγραφο 1
του άρθρου αυτού απόφασης, οι διοικητικές πράξεις του άρθρου
29 εκδίδονται µε τη διαδικασία που ίσχυε πριν τη δηµοσίευση του
παρόντος. Κατ’ εξαίρεση για την έκδοση των οικοδοµικών αδειών
υποβάλλονται τα δικαιολογητικά του άρθρου 40 του παρόντος.»

2. Η παρ. 3 του άρθρου 50 συµπληρώνεται µε τη φράση που
τίθεται στην αρχή του εδαφίου: «Μέχρι την έκδοση της κοινής
υπουργικής απόφασης της παραγράφου 6 του άρθρου 29».

3. Στο άρθρο 50 προστίθενται δύο παράγραφοι ως εξής:
«4. Μέχρι την έκδοση της κοινής υπουργικής απόφασης της

παραγράφου 5 του άρθρου 29, το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
εκδίδει τις οικοδοµικές άδειες για την εκτέλεση στρατιωτικών
έργων ή εγκαταστάσεων της κοινής υπουργικής απόφασης
26229/1123/1987 (Δ’749, 1987).

5. Η ισχύς των οικοδοµικών αδειών και τυχόν αναθεωρήσεών
τους, οι οποίες δεν είχαν λήξει την 1.3.2011, καθώς και άδειες
που εκδόθηκαν µετά την ανωτέρω ηµεροµηνία και έως την
1.3.2012 σύµφωνα µε τις διατάξεις του από 8.7.1993 προεδρικού
διατάγµατος (Δ’795/13.7.1993), παρατείνεται από την ηµεροµη-
νία λήξης τους έως τις 31.12.2020».

Άρθρο 31

Στην παρ. 5 του άρθρου 125 του ν. 4495/2017 προστίθεται
εδάφιο ως εξής:

«Μέχρι τη συγκρότηση και έναρξη λειτουργίας της επιτροπής
της παραγράφου 3 του άρθρου 116, για τις υπαγωγές του άρ-
θρου αυτού συνεχίζουν να επιλαµβάνονται οι επιτροπές που
είχαν συσταθεί σύµφωνα µε το άρθρο 12 του ν. 4178/2013. Η θη-
τεία των εν λόγω επιτροπών, σε περίπτωση που έχει λήξει, πα-
ρατείνεται έως τις 31.7.2018 µε δυνατότητα εκ νέου παράτασης
µετά από απόφαση του Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Μέχρι την συγκρότηση και έναρξη λειτουργίας των Περιφερει-
ακών Συµβουλίων Αρχιτεκτονικής (ΠΕ.Σ.Α.) της παραγράφου 1
του άρθρου 12, το ΚΕΣΑ, µετά από εισήγηση της αρµόδιας Δι-
εύθυνσης του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, επιλαµ-
βάνεται της διαδικασίας των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου
117.»

Άρθρο 32
Έναρξη ισχύος

Η ισχύς του παρόντος αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως.

Αθήνα,                             2018

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΣΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ

3. ΕΡΓΑΣΙΑΣ, 4. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ
ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

5. ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ 6. ΥΠΟΔΟΜΩΝ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΜΕΤΑΦΟΡΩΝ

7. ΝΑΥΤΙΛΙΑΣ 8. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΚΑΙ ΝΗΣΙΩΤΙΚΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ

ΠΟΛΙΤΙΚΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑΣ
ΚΑΙ ΑΝΑΠΤΥΞΗΣ
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9. Η ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΡΙΑ 10. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΡΓΑΣΙΑΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ

ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΣΦΑΛΙΣΗΣ

ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ
ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ

Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ Η ΥΦΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ»

ΠΕΡΙΒΑΛΛΟΝΤΟΣ
ΚΑΙ ΕΝΕΡΓΕΙΑΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς το Σώµα πα-
ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.

Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Τετάρ-
της 8 Νοεµβρίου 2017 (πρωί – µεσηµέρι) και της Πέµπτης 9 Νο-
εµβρίου 2017 και ερωτάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Τετάρτης 8 Νοεµβρίου 2017 (πρωί - µεσηµέρι) και της Πέµ-
πτης 9 Νοεµβρίου 2017 επικυρώθηκαν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Βαρεµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 18.43’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Πέµπτη 18 Ιανουαρίου 2018 και ώρα 9.30’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

4340 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                       ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


